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Αθήνα, σήµερα στις 31 Οκτωβρίου 2015, ηµέρα Σάββατο και
ώρα 10.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Για το πλαίσιο
ανακεφαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και άλλες δια-
τάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών». 

Βλέπω ότι ο κύριος Υπουργός είναι εγκαίρως εδώ. Από ό,τι
ενηµερώθηκα, δεν επιθυµεί να µιλήσει πρώτος. 

Υπενθυµίζω ότι η απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων
είναι να πάµε µέχρι τις 20.00’ για τη συζήτηση του σηµερινού νο-
µοσχεδίου. Η πληροφόρηση, την οποία έχω αυτή τη στιγµή από
τον Πρόεδρο της Βουλής είναι ότι µέχρι στιγµής δεν έχει εκδη-
λώσει κάποιο κόµµα πρόθεση ή αίτηµα για ονοµαστική ψηφοφο-
ρία.

Η συζήτηση είναι οργανωµένη. Κατόπιν τούτου, εάν δεν κατα-
τεθεί πρόταση ονοµαστικής ψηφοφορίας, νοµίζω ότι θα τελει-
ώσουµε νωρίτερα από τις 20.00’ και αυτό είναι πολύ καλό για
ηµέρα Σάββατο. 

Πριν µπούµε στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να κάνω κάποιες ανα-
κοινώσεις προς το Σώµα. 

Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Για
το πλαίσιο ανακεφαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και
άλλες διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών». 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος
Τζαβάρας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό
κατά το χρονικό διάστηµα 29 Οκτωβρίου έως 3 Νοεµβρίου 2015
και ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Κουκοδήµος ζητεί άδεια ολι-
γοήµερης απουσίας στο εξωτερικό κατά το χρονικό διάστηµα
από 15 έως και 17 Νοεµβρίου 2015. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τις ζητηθείσες άδειες. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επανερχόµαστε στο νοµοσχέ-

διο. 
Το σηµερινό συζητούµενο νοµοσχέδιο, σύµφωνα µε την από-

φαση την οποία έλαβε η Διαρκής Επιτροπή, ύστερα από πρό-
ταση του αρµοδίου Υπουργού συζητείται µε τη διαδικασία του

κατεπείγοντος, σύµφωνα µε το άρθρο 76 παράγραφος 4 του
Συντάγµατος και το άρθρο 109 του Κανονισµού της Βουλής. 

Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω ότι σύµφωνα µε τη διαδικασία
αυτή, η συζήτηση ολοκληρώνεται επί της αρχής και επί των άρ-
θρων σε µία συνεδρίαση. Στη συζήτηση µετέχουν οι εισηγητές
και οι ειδικοί αγορητές, ο Πρωθυπουργός ή ο αρµόδιος Υπουρ-
γός, οι Πρόεδροι των Κοινοβουλευτικών Οµάδων και από ένας
εκπρόσωπός τους και η οµιλία τους περιορίζεται στο µισό του
χρόνου που προβλέπεται από τα άρθρα 97 και 103 του Κανονι-
σµού της Βουλής. 

Μέχρι στιγµής η ενηµέρωση που έχω, πλην του κ. Λεβέντη που
δεν έχουµε ακόµη ενηµέρωση, είναι ότι κατά πάσα βεβαιότητα
δεν θα λάβουν τον λόγο οι Αρχηγοί των κοµµάτων. Εποµένως το
«µέχρι τις 20.00’» που σας είπα είναι εύκολο να γίνει και νωρί-
τερα. 

Προτείνω, αν και δεν προβλέπεται από τον Κανονισµό της Βου-
λής, να λάβουν τον λόγο πέντε ορισµένοι οµιλητές από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τρεις ορισµένοι οµιλητές από τη Νέα Δηµοκρατία και ένας
οµιλητής από τα υπόλοιπα έξι κόµµατα.

Επίσης, προτείνω η συζήτηση επί της αρχής και επί των άρ-
θρων να είναι ενιαία.

Ως προς τους χρόνους, σας προτείνω τα εξής: Οι εισηγητές
και οι ειδικοί αγορητές έχουν χρόνο οµιλίας δώδεκα λεπτά, ο αρ-
µόδιος Υπουργός δεκατρία λεπτά, ο Πρωθυπουργός και Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, καθώς και ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας
δεκατέσσερα λεπτά, οι Πρόεδροι των υπολοίπων Κοινοβουλευ-
τικών Οµάδων δώδεκα λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι
δέκα λεπτά, οι ορισθέντες από τα κόµµατα οµιλητές επτά λεπτά.

Επειδή είναι οργανωµένη η συζήτηση και εφόσον επαληθευ-
θούν τα όσα σας είπα στην αρχή, µπορούµε να δείχνουµε µία
µικρή ανοχή. 

Η δευτερολογία περιορίζεται στο µισό του χρόνου της πρω-
τολογίας. 

Τέλος, σύµφωνα µε το άρθρο 109, η συνεδρίαση πρέπει να
ολοκληρωθεί κατ’ ανώτατο όριο εντός δέκα ωρών.

Νοµίζω ότι έχω τη σύµφωνη γνώµη των συναδέλφων.
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε οµοφώνως.
Πριν δώσω τον λόγο στον εισηγητή της Πλειοψηφίας κ. Γερά-

σιµο Μπαλαούρα για δώδεκα λεπτά και για να κερδίζουµε χρόνο
-υπάρχουν οι επιστολές στο Προεδρείο, απλώς αναφέρω τα ονό-
µατα και για τα Πρακτικά, αλλά και για την περίπτωση που έχει
γίνει κάποιον αλλαγή την τελευταία στιγµή και δεν έχουµε ενη-
µερωθεί- σας ενηµερώνω ότι για τη συζήτηση του σηµερινού νο-
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µοσχεδίου Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι ορίζονται από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ ο κ. Χρήστος Μαντάς, από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μάκης
Βορίδης, από τη Χρυσή Αυγή ο κ. Χρήστος Παππάς, από τη Δη-
µοκρατική Συµπαράταξη ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος, από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο κ. Αθανάσιος Παφίλης, από το
Ποτάµι ο κ. Σπυρίδων Δανέλλης, από τους ΑΝΕΛ ο κ. Αθανάσιος
Παπαχριστόπουλος και από την Ένωση Κεντρώων ο κ. Δηµή-
τριος Καρράς.

Εισηγητές είναι ο κ. Μπαλαούρας από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Σταϊ-
κούρας από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Παναγιώταρος από τη
Χρυσή Αυγή, ο κ. Μανιάτης από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
ο κ. Καραθανασόπουλος από το ΚΚΕ, ο κ. Θεοχάρης από το «Πο-
τάµι», ο κ. Κατσίκης από τους Ανεξάρτητους Έλληνες και ο κ.
Κατσιαντώνης από την Ένωση Κεντρώων.

Οι ορισµένοι οµιλητές έχουν γίνει εναλλάξ, µε βάση τον αριθµό
που σας είπα από το κάθε Κόµµα.

Κύριε Μπαλαούρα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα έρχεται ένα σηµαντικό

νοµοσχέδιο που εξοµαλύνει τη λειτουργία του πιστωτικού συστή-
µατος της χώρας και ενδεχοµένως να το επαναφέρει στον «ενά-
ρετο» δρόµο, δηλαδή να το επαναφέρει σε έναν δρόµο που θα
χτυπηθεί η διαπλοκή, το γνωστό δηλαδή «τρίγωνο της αµαρτίας»
µεταξύ ΜΜΕ, οικονοµικών συµφερόντων και πολιτικού συστήµα-
τος. 

Είναι ένα στοίχηµα για εµάς. Δηµιουργούµε τους όρους και τις
προϋποθέσεις και κυρίως έχουµε την πολιτική βούληση, επειδή
δεν έχουµε «νταβατζήδες» και συµφέροντα να υπηρετήσουµε,
να προχωρήσουµε µπροστά στο χτύπηµα αυτό της διαπλοκής
και να επαναφέρουµε το τραπεζικό σύστηµα στον δρόµο που
πρέπει, κυρίως προσανατολιζόµενο όχι στα γνωστά νέα προϊόντα
τα «επενδυτικά», όπως τα λένε µάλιστα, αλλά µε τα κλασικά προ-
ϊόντα της λειτουργίας του τραπεζικού συστήµατος, δηλαδή µε
παροχή ρευστότητας στο σύστηµα, προκειµένου να ικανοποι-
ήσουν τις ανάγκες της οικονοµίας.

Τέλος, αυτό το νοµοσχέδιο ελπίζουµε -και εγώ προσωπικά το
πιστεύω- ότι οι τοµές που θα επιφέρει θα ικανοποιήσουν και το
ηθικό αίσθηµα του ελληνικού λαού, όσον αφορά αυτά που πέ-
ρασε και από τους τραπεζίτες τόσα πολλά χρόνια και κυρίως την
τελευταία πενταετία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στόχοι που βάζουµε σήµερα
είναι υψηλοί. Όπως είπα και πριν, θέλουµε την εξοµάλυνση της
λειτουργίας του τραπεζικού συστήµατος και την επανάκτηση της
εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού απέναντι στο πιστωτικό σύ-
στηµα και εποµένως την καλύτερη και αποδοτικότερη λειτουργία
του. Σχετικά µε αυτό το ζήτηµα θα αναφέρω µερικά πράγµατα
αργότερα.  

Σήµερα, λοιπόν, αυτός ο δρόµος που έχουµε ανοίξει θα στα-
µατήσει σε πρώτη φάση σε έναν σταθµό, ο οποίος θα είναι η
αξιολόγηση από τους θεσµούς. Αυτό, εάν όλα εξελιχθούν οµαλά,
θα επαναφέρει την αποκλιµάκωση των επιτοκίων, την επανασύν-
δεση των τραπεζών µε τη διεθνή αγορά, προκειµένου έτσι να
έχουν ρευστότητα, που θα την προσφέρουν στην αγορά µε χα-
µηλά επιτόκια. 

Είναι ένας αγώνας δρόµου, που είναι µάλλον περίεργος, γιατί
είναι και αντοχής και ταχύτητας. Είναι ένας αγώνας δρόµου που
αρχίζουµε σήµερα µε την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών και
που θα προχωρήσουµε αύριο µε τα κόκκινα δάνεια. 

Αυτές οι διαδικασίες είναι παράλληλες, δηλαδή πάνε µαζί. Και
εδώ υπάρχει µια µεγάλη διαφορά µε τις προηγούµενες ανακε-
φαλαιοποιήσεις των τραπεζών. Τα κόκκινα δάνεια, δηλαδή τα δά-
νεια που δεν εξυπηρετούνταν, είτε επιχειρηµατικά είτε κατανα-
λωτικά, είτε στεγαστικά, θα εξετασθούν άµεσα σε αυτή τη φάση,
έτσι ώστε να υπάρχει µια παράλληλη διαδικασία, η οποία θα είναι
πολύ πιο σωστή και αποτελεσµατική σε σχέση µε προηγούµενες
ανακεφαλαιοποιήσεις. 

Τέλος, είναι το µεγάλο στοίχηµα, ο µεγάλος αγώνας για το
χρέος. Γι’ αυτό µίλησα και για αγώνα αντοχής. Το ζητούµενο σε
όλη αυτή την πορεία είναι η σταθερότητα του τραπεζικού συστή-
µατος, οι επενδύσεις –ιδιωτικές και µε συµµετοχή του δηµοσίου-
και η αξιοποίηση του πακέτου Γιούνκερ, προκειµένου να χτυπη-

θεί η ύφεση. Ήδη τα πρώτα µηνύµατα της µείωσης της ύφεσης
τα παραδέχθηκε και η έκθεση της Κοµισιόν.

Τα παραπάνω, λοιπόν, πρέπει να γίνουν, προκειµένου να πάµε
στην ανάπτυξη και να προχωρήσουµε στην ελάφρυνση των ευά-
λωτων στρωµάτων του ελληνικού λαού που έχουν υποστεί τόσα
δεινά µέχρι τώρα.  

Διότι σύµφωνα µε τη θέση µας, είµαστε προσανατολισµένοι
στο πλευρό αυτών των ευάλωτων στρωµάτων, είµαστε ταξικά
µαζί µε αυτά τα στρώµατα, σε αυτόν τον δύσκολο αγώνα που δί-
νουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε τις µέχρι τώρα ανα-
κεφαλαιοποιήσεις, ας θυµηθούµε την ανακεφαλαιοποίηση του
Αλογοσκούφη το 2008, που έδωσε 5 δισεκατοµµύρια στο τραπε-
ζικό σύστηµα, από τα οποία ακόµα υπάρχουν υπόλοιπα. Δεν
έχουν επιστραφεί πίσω στο δηµόσιο. 

Το κυριότερο, όµως, είναι η περίοδος 2012-2013, όπου 39 δι-
σεκατοµµύρια µπήκαν στο τραπεζικό σύστηµα. Είναι ένα κολοσ-
σιαίο ποσό που χρεώθηκε ο ελληνικός λαός, στο οποίο, εάν
προστεθούν και οι εγγυήσεις, ανέρχεται στο ασύλληπτο ποσό
των 130 δισεκατοµµυρίων. 

Αυτά τα λεφτά τι έγιναν; Αναρωτιέται ο πολίτης, αναρωτιόµα-
στε και εµείς. Είναι καλό στην κουβέντα να αναπτυχθούν και από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση και από τα άλλα κόµµατα οι θέσεις
τους. 

Γιατί απέτυχαν άραγε αυτές οι ανακεφαλαιοποιήσεις; Κατά τη
γνώµη µου, για δύο σηµαντικούς λόγους: Ο ένας είναι ότι δεν
έλαβαν υπ’ όψιν τους τον ρυθµό αύξησης των κόκκινων δανείων.
Φανταστείτε την εξέλιξή τους: Ξεκίνησαν το 2010 από 10% στο
σύνολο των δανείων και έφτασαν στο 40% το 2014!

Αυτό δεν είχε αποτυπωθεί στην ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών και σε συνδυασµό µε τα έντονα υφεσιακά προβλήµατα της
οικονοµίας είχαµε ως συνέπεια αυτά τα γνωστά προβλήµατα µε
τους πολλαπλασιαστές, µε όλα αυτά τα υφεσιακά µέτρα που
κατά καιρούς διαπιστώνονταν. Στην αρχή όλα «πήγαιναν» –έλε-
γαν- «ρολόι». Αυτά τα προβλήµατα, λοιπόν και οι λανθασµένες
προβλέψεις εκτίναξαν τα κόκκινα δάνεια, µε συνέπεια οι τράπε-
ζες να µην µπορούν να καλυτερεύσουν τη θέση τους µε τις προ-
ηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις. 

Το τρίτο στοιχείο στο οποίο απέτυχαν οι προηγούµενες ανα-
κεφαλαιοποιήσεις –και εδώ να µας απαντήσουν οι εκπρόσωποι
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- είναι ότι άφησαν τις προ-
ηγούµενες διοικήσεις να παραµείνουν, δηλαδή αυτοί που δηµι-
ούργησαν τα προβλήµατα αυτοί κάθισαν στην ίδια θέση, προ-
κειµένου να οδηγήσουν στην επίλυση των προβληµάτων που οι
ίδιοι δηµιούργησαν. 

Και θέλω να πω ότι αυτό που συνέβη στην Ελλάδα είναι πρω-
τότυπο παγκοσµίως. Παντού, σε όλες τις χώρες του κόσµου,
όταν το τραπεζικό σύστηµα, οι τράπεζες εν συνόλω ή ξεχωριστά
η καθεµία αντιµετωπίζουν προβλήµατα και έρχεται το κράτος, το
δηµόσιο να τις ενισχύσει, τότε αλλάζει τις διοικήσεις. Εδώ
υπήρξε αυτή η ανωµαλία, η οποία ερµηνεύεται βάσει της γνω-
στής διαπλοκής που είπα προηγουµένως, του τριγώνου της δια-
πλοκής, µίντια, πολιτικού συστήµατος και οικονοµικών συµφε-
ρόντων. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτόν τον αγώνα ταχύτητας για την ανακε-
φαλαιοποίηση, γιατί από την 1-1-2016, δηλαδή σε λίγες εβδοµά-
δες, εάν δεν γίνει η ανακεφαλαιοποίηση, τότε υπάρχει κίνδυνος
να σηµειωθούν «κουρέµατα» καταθέσεων πάνω από τις 100.000
ευρώ. Εποµένως θέλουµε να διασφαλίσουµε τις καταθέσεις, να
αποµακρύνουµε τον οποιοδήποτε φόβο από τον ελληνικό λαό
για τις καταθέσεις του. 

Η διαδικασία είναι γνωστή. Να πούµε µόνο δύο πράγµατα: Κατ’
αρχάς, από τη συµφωνία που υπογράφηκε µε τους θεσµούς
έχουµε πάρει για «µαξιλάρι» 25 δισεκατοµµύρια ευρώ. Σήµερα,
από ό,τι φαίνεται –και το µεσηµέρι θα ανακοινωθούν τα αποτε-
λέσµατα των stress tests- οι µέχρι τώρα ενδείξεις είναι ότι τα
ποσά που θα χρειαστούν θα είναι πολύ µικρότερα –πολύ µικρό-
τερα, επαναλαµβάνω τη φράση µου- και εποµένως θα έχουµε µι-
κρότερη επίπτωση σε όλες αυτές τις κατηγορίες, που ακούµε ότι
φορτώσαµε τον ελληνικό λαό µε νέα χρέη κ.λπ.. 

Ταυτόχρονα, θα έχουµε –για να δούµε αν φορτώσαµε ή δεν
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φορτώσαµε- πλήρη δικαιώµατα ψήφου. Αυτό που συνέβη από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις είναι, επίσης, πρωτοφανές παγ-
κοσµίως, το ότι δεν υπήρχαν δικαιώµατα ψήφου σε εκείνον που
έδινε τα χρήµατα, όπως ήταν το ελληνικό κράτος, το ελληνικό
δηµόσιο. Ακόµα και στις Ηνωµένες Πολιτείες το κράτος είχε δι-
καίωµα ψήφου. 

Επίσης, γι’ αυτό θα βγει πράξη υπουργικού συµβουλίου αύριο,
όπου θα παιχτεί µεταξύ της δυνατότητας κάποιων οµολόγων µε-
τατρέψιµων σε µετοχές –τα λεγόµενα «Cocos» που έχουν υψηλό
επιτόκιο- ή σε µετοχές -θα υπάρξει δηλαδή µια ισορροπία- κοινές
που θα έχουν και δικαίωµα ψήφου. Αυτό θα το καθορίσει, όπως
είπα, η πράξη υπουργικού συµβουλίου. 

Με τις προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις, όπως είπα πριν,
κύριοι συνάδελφοι, είχαν πάρει ποσά περίπου στο 60% των αναγ-
κών τους, ένα τεράστιο νούµερο. Επαναλαµβάνω όµως ότι δεν
είχαν δικαίωµα ψήφου. 

Σήµερα ανοίγει ο δρόµος για δηµόσια λογοδοσία και διαφά-
νεια των τραπεζών. Αυτή η λογοδοσία και η διαφάνεια µπορεί να
φθάσει στην αποποµπή των τραπεζιτών, εφόσον δεν κάνουν τη
δουλειά τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο ακόµη χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε µια µικρή

ανοχή, κύριε συνάδελφε, προχωρήστε.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Βεβαίως, όλα αυτά δεν έγιναν όπως θα θέλαµε. Υπάρχουν

ισορροπίες, υπάρχουν συµβιβασµοί. Στην προκειµένη περίπτωση
µπαίνουν ζητήµατα, όπως είναι οι µισθοί των ανθρώπων που θα
είναι στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας -που τους
θεωρούµε υπέρογκους- και ζητήµατα ασυλίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία εχθές µας κατηγόρησε στην επιτροπή, µαζί
µε το ΠΑΣΟΚ, ότι οι φταίχτες, δηλαδή οι ευθύνες είναι στην Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που όλο αυτό το επτάµηνο που µας πέ-
ρασε µέχρι τις εκλογές δηµιούργησαν συνθήκες κρίσης στις
τράπεζες. Μέχρι που είπαν και τον όρο «bank run», δηλαδή ότι η
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έφερε χρεοκοπία.

Θέλω να σας πω ότι τα φαινόµενα «bank run» έχουν σηµειωθεί
και διεθνώς. Δεν σηµειώνονται κυρίως εξαιτίας των κυβερνή-
σεων, αλλά εξαιτίας ανεύθυνων πολιτικών πρακτικών είτε παρα-
γόντων της οικονοµικής ζωής είτε, όπως συνέβη εδώ στην
Ελλάδα, πολιτικών παραγόντων.

Σας θυµίζω τις δηλώσεις του Σαµαρά, Πρωθυπουργού τότε
της χώρας, που είπε ότι από την ηµέρα της ανάληψης της δια-
κυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ θα είναι κλειστά τα ΑΤΜ. 

Σας θυµίζω τις δηλώσεις Γεωργιάδη, ότι θα πάρει τα λεφτά
του στο Παρίσι, για να τα επενδύσει εκεί!

Σας θυµίζω την κ. Μπακογιάννη, η οποία είπε ότι το τριήµερο
του Αγίου Πνεύµατος θα έκλειναν οι τράπεζες.

Πρέπει, όµως, να θυµηθούµε και τον παράλληλο δρόµο της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και των δανειστών µας –εγώ
αποφεύγω τη λέξη «εταίροι»-, που έκαναν το καθετί, κόβοντας
τη δυνατότητα προσφυγής µας στα έντοκα γραµµάτια, παρέχον-
τας ρευστότητα µε το σταγονόµετρο µέσω του ELA και τέλος ζη-
τήµατα που µας οδήγησαν στα capital controls.

Εµείς, λοιπόν, σκοπεύουµε –και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε-
στην πορεία και πολύ σύντοµα να προχωρήσουµε όσον αφορά
το θέµα του τραπεζικού συστήµατος στη δηµιουργία τραπεζών
ειδικού σκοπού, τραπεζών όπως επενδυτικών, καθώς και συνε-
ταιριστικών. Το πρώτο βήµα γι’ αυτό γίνεται σήµερα και πρέπει
να το χειροκροτήσουµε. Είναι µία τοµή, το ότι προστατεύουµε –
αυτό είχε πει και ο Πρωθυπουργός στις πρώτες δηλώσεις του
µετά τη συµφωνία- τις συνεταιριστικές τράπεζες, γιατί η λογική
µας είναι ότι θέλουµε να τις κρατήσουµε, να τις κρατήσουµε ζων-
τανές, να τις κρατήσουµε ανακεφαλαιοποιηµένες, ισχυρές, προ-
κειµένου να συµβάλουν στη λειτουργία και την ανάπτυξη της
τοπικής οικονοµίας, που έχει άλλες ιδιαιτερότητες και δυνατό-
τητες.

Εποµένως, στη βάση αυτής της λογικής, πιστεύω ότι µπο-
ρούµε να  πετύχουµε -και αυτό είναι ένα άλλο στοίχηµα ακόµα-
κι εµείς θα θέσουµε και ζητήµατα λειτουργίας των τραπεζών,

όπως είπα πριν, και όσον αφορά την παραδοσιακή τραπεζική,
αλλά ταυτόχρονα και του κοινωνικού οφέλους, µέσα από µία κοι-
νωνική κριτική και έλεγχο που µπορούν να ασκούν τα συνδικάτα,
οι δήµοι, οι κινήσεις των πολιτών και καταναλωτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έκανα έναν υπολογισµό: µε σχετική ανοχή και συνυ-
πολογίζοντας την οµιλία των εκπροσώπων της Κυβέρνησης
νοµίζω ότι µπορούµε σε έξι ώρες να έχουµε τελειώσει. Αυτό ση-
µαίνει ότι, εάν λειτουργήσουµε πειθαρχηµένα, στις 16.00’ -και
εφόσον δεν υπάρχει αίτηµα ονοµαστικής ψηφοφορίας- µπο-
ρούµε να έχουµε τελειώσει. Σας το λέω προς γνώσιν και συµµόρ-
φωσιν!

Κύριε Σταϊκούρα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι

γνωστό ότι οι ευρωπαϊκές οικονοµίες από τα µέσα του 2008 βρί-
σκονταν στη δίνη µιας µεγάλης παγκόσµιας οικονοµικής κρίσης
και τότε οι ηγεσίες των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης καµώνον-
ταν ότι δεν την έβλεπαν. 

Η κρίση ήταν συστηµική και µεταδοτική, από τον χρηµατοπι-
στωτικό στον δηµοσιονοµικό τοµέα ή το αντίστροφο, από τον δη-
µοσιονοµικό στον χρηµατοπιστωτικό τοµέα,  όπως έγινε και στην
περίπτωση της Ελλάδος. Η συνέχεια είναι γνωστή. Έκτοτε τα πι-
στωτικά ιδρύµατα της χώρας βρέθηκαν, και µε ευθύνη τους, αν-
τιµέτωπα µε µεγάλες προκλήσεις, προκλήσεις που είχαν
δυσµενείς επιπτώσεις στη ρευστότητα και στη φερεγγυότητα
των πιστωτικών ιδρυµάτων, επιπτώσεις που κατέστησαν ανα-
γκαία τη διαµόρφωση πλαισίου στήριξής τους, προκειµένου να
διαφυλαχθούν οι καταθέσεις των πολιτών.

Πρόκειται για πλαίσιο που ξεκίνησε να δηµιουργείται έγκαιρα
το 2008 µε µεθοδικό, µε διορατικό τρόπο από την τότε κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, παρά τη λυσσαλέα αντίδραση των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. Θυµίζω τις µεγαλοστοµίες τους,
ότι δήθεν η τότε Κυβέρνηση χάριζε τα λεφτά που δήθεν υπήρχαν
στους τραπεζίτες και δεν τα έδινε στον λαό.

Ενδεικτικά από τότε και µέχρι το 2014 ανελήφθησαν µεταξύ
άλλων οι ακόλουθες πρωτοβουλίες: 

Πρώτον, θεσπίστηκε το 2008 ένα πακέτο κεφαλαιακής ενίσχυ-
σης και χορήγησης εγγυήσεων, κύριε εισηγητά, του ελληνικού
δηµοσίου προς τα πιστωτικά ιδρύµατα ύψους 28 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Αυτό το πακέτο αποτελεί µέχρι και σήµερα, όπως λέει
ο νόµος που συζητάµε –περιλαµβάνεται ο νόµος του 2008 µέσα
στο πλαίσιο ανακεφαλαιοποίησης- σηµαντικό εργαλείο στήριξης
του τραπεζικού συστήµατος. Η λογοδοσία; Ναι, να γίνει. 

Τα συνολικά έσοδα στον κρατικό προϋπολογισµό από την
αξιοποίηση αυτού του πακέτου, του 2008 -από µερίσµατα, πρώ-
τος πυλώνας, και από προµήθειες, δεύτερος και τρίτος πυλώνας
εκείνου του νόµου- υπερέβησαν τα 4 δισεκατοµµύρια ευρώ την
περίοδο 2009-2014, επ’ ωφελεία συνεπώς των Ελλήνων πολιτών.
Υπήρχαν 4 δισεκατοµµύρια όφελος ούτε 1 ευρώ ζηµιά.

Δεύτερον, ανελήφθησαν από το 2008 συγκεκριµένες πρωτο-
βουλίες για τη θεσµική θωράκιση του τραπεζικού συστήµατος.
Ενδεικτικά αναφέρω ότι το 2008 ενισχύθηκε το καθεστώς εγγύη-
σης καταθέσεων, µε το ανώτατο όριο να αυξάνεται στις 100.000
ευρώ από 20.000 ευρώ που ήταν µέχρι τότε, όριο που ισχύει
µέχρι και σήµερα στη χώρα µας και που έχει επεκταθεί πλέον σε
πανευρωπαϊκό επίπεδο.

Το 2010 ιδρύθηκε το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας, το οποίο λειτουργεί και από την παρούσα Κυβέρνηση. Το
2011 διαµορφώθηκε θεσµικό πλαίσιο για την εξυγίανση των πι-
στωτικών ιδρυµάτων, το οποίο υιοθετήθηκε και από την παρούσα
Κυβέρνηση ενσωµατώνοντας τις σχετικές ευρωπαϊκές οδηγίες.

Τρίτον, εξασφαλίστηκαν επαρκείς πόροι για την ανακεφαλαι-
οποίηση του τραπεζικού συστήµατος το 2012, πόροι που βοήθη-
σαν στη σταθεροποίηση της οικονοµίας το 2014 και στη
σταδιακή επιστροφή της εµπιστοσύνης στο ελληνικό τραπεζικό
σύστηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε όλες αυτές τις πολιτικές επι-
λογές, από το 2008 µέχρι και το 2014, ο ΣΥΡΙΖΑ σταθερά, δια-
χρονικά ήταν απέναντι, ήταν αντίθετος και στα περισσότερα µε
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εισηγητή τον νυν Υπουργό Οικονοµικών. 
Και, όµως, εξαιτίας αυτών των επιλογών τα τραπεζικά ιδρύ-

µατα επανέκτησαν την πρόσβασή τους στις αγορές και οδηγή-
θηκαν σε επιτυχείς αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου, ύψους 8,3
δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2014. Εξέδωσαν τίτλους το 2014 αξίας
2,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μηδένισαν την εξάρτησή τους από
τον Μηχανισµό Έκτακτης Στήριξης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας, τον περίφηµο ELA.

Μειώθηκε δραστικά η ροή των νέων µη εξυπηρετούµενων δα-
νείων, ενώ στα τέλη του 2014 –συγκρατήστε το αυτό, θα επα-
νέλθω- η αγοραία κεφαλαιοποίηση της συµµετοχής του ελληνι-
κού δηµοσίου, µέσω του ΤΧΣ, στα συστηµικά τραπεζικά ιδρύµατα
είχε διαµορφωθεί περίπου στα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, αυτή η κατάσταση
που διαµορφώθηκε το 2014 άλλαξε ριζικά το 2015. Η Κυβέρνηση
των ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, εξαιτίας λανθασµένων χειρισµών της, έφερε
το τραπεζικό σύστηµα αντιµέτωπο µε τεράστιους κινδύνους, κίν-
δυνοι που διογκώθηκαν µε την τραπεζική αργία και τους κεφα-
λαιακούς περιορισµούς που εξακολουθούν να υφίστανται.

Και αυτό γιατί µεταξύ άλλων οι συνολικές καταθέσεις και τα
repos των πιστωτικών ιδρυµάτων από τον Δεκέµβριο του 2014
µέχρι και σήµερα µειώθηκαν περίπου κατά 50 δισεκατοµµύρια
ευρώ –προσέξτε!- το 25% του συνόλου τους, το ένα τέταρτο του
συνόλου τους.

Η ποιότητα του ενεργητικού των τραπεζών επιδεινώθηκε,
καθώς αυξήθηκαν ραγδαία τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια και οι
διεθνείς αγορές έκλεισαν, ενώ επί της ουσίας δεν γίνονταν πρά-
ξεις στη διατραπεζική αγορά µε ξένους αντισυµβαλλόµενους
ακόµη και έναντι ενεχύρου.

Αυτή την πραγµατικότητα που επικαλείται η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση την επισηµαίνει και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία
στην έκθεσή της, τον Ιούλιο του 2015, αναφέρει ότι «υφίστανται
σηµαντικοί κίνδυνοι για τη χρηµατοοικονοµική σταθερότητα στην
Ελλάδα που προήλθαν από την αβεβαιότητα των οικονοµικών πο-
λιτικών της ελληνικής Κυβέρνησης το πρώτο εξάµηνο του 2015.
Την καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Το γνωστό παιγνίδι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ποιο είναι, όµως, το αποτέλεσµα της

διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ σήµερα στο τραπεζικό σύ-
στηµα;

Πρώτον, η χρηµατοδότηση των τραπεζών γίνεται κυρίως µέσω
του ευρωσυστήµατος. Ενδεικτικά, η χρηµατοδότηση µέσω του
ELA διαµορφώνεται περίπου στα 85 δισεκατοµµύρια ευρώ σή-
µερα από µηδέν στο τέλος του 2014, µε κόστος τόσο για τις τρά-
πεζες όσο και για τους δανειολήπτες, για τους οποίους κόπτε-
στε.

Δεύτερον, η αξία των τραπεζικών µετοχών έχει καταρρεύσει.
Η αξία των µετοχών που κατέχει το ελληνικό δηµόσιο σήµερα,
µε τις χθεσινές τιµές, διαµορφώνεται πλέον κάτω από τα 3 δισε-
κατοµµύρια ευρώ, στα 2,9 δισεκατοµµύρια ευρώ, από 15 δισε-
κατοµµύρια στο τέλος του 2014, µειωµένη κατά 80%, µε τερά-
στιο δυνητικό κόστος για τους φορολογούµενους. Το καταθέτω
στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτον, καθίσταται αναγκαία µια νέα ανακεφαλαιοποίηση των
πιστωτικών ιδρυµάτων µε νέο µεγάλο κόστος, κύριε εισηγητά,
για τους φορολογούµενους -γιατί όποιο κι αν είναι το ύψος, αυτό
που ακούγεται, δείτε πόσα είναι τα ίδια κεφάλαια των τραπεζών
σήµερα και κάντε µια ποσοστιαία σύγκριση- µε κεφαλαιακές
ανάγκες που οφείλονται αποκλειστικά, όπως θα δείξει σε λίγες
ώρες η έκθεση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, στα δεδο-
µένα που διαµορφώνονται στην οικονοµία το 2015 και πιο συγ-
κεκριµένα, όπως θα δείξει, στη χειροτέρευση του µακροοικονο-
µικού περιβάλλοντος για εφέτος και τα επόµενα χρόνια, στα νέα

πρόσθετα δηµοσιονοµικά µέτρα που επέφερε αυτή η Κυβέρ-
νηση, στους κεφαλαιακούς περιορισµούς, στη µείωση της αξίας
των εξασφαλίσεων, στην αναµενόµενη αύξηση νέων ροών, νέων
επισφαλών δανείων. Κι όλα αυτά σε λίγες ώρες θα αναδειχθούν
και θα τα συζητήσουµε.

Η νέα ανακεφαλαιοποίηση, συνεπώς, φέρει την υπογραφή ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ. Αυτό άλλωστε επιβεβαιώνει, κύριε εισηγητά του
ΣΥΡΙΖΑ, και η έκθεση νοµισµατικής πολιτικής της Τραπέζης της
Ελλάδος για το 2014-2015, που δηµοσιεύτηκε τον Ιούνιο του
2015, όπως ξέρετε πολύ καλά, και η οποία υποστηρίζει ότι «το
πρώτο τρίµηνο του 2015 η κεφαλαιακή επάρκεια των τραπεζών
ήταν σε ικανοποιητικά επίπεδα». Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επειδή, όµως, άκουσα την επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης
και του κυρίου εισηγητή ότι για πρώτη φορά µε την ανακεφαλαι-
οποίηση αντιµετωπίζεται και το ζήτηµα των κόκκινων δανείων, ας
αποκαταστήσουµε την αλήθεια, από την οποία έχει πάρει τελε-
σίδικα διαζύγιο αυτή η Κυβέρνηση.

Πρώτη αλήθεια. Τα προηγούµενα χρόνια –κύριε εισηγητά, το
ξέρετε πολύ καλά από την Τράπεζα της Ελλάδος- διαµορφώθηκε
το πλαίσιο για τη διαχείριση των ανοιγµάτων σε καθυστέρηση
και των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Το 2014 από την Τράπεζα
της Ελλάδος εκδόθηκε και ο κώδικας δεοντολογίας για τη δια-
χείριση των µη εξυπηρετούµενων ιδιωτικών οφειλών.

Δεύτερη αλήθεια. Το 2013 η Τράπεζα της Ελλάδος ανέθεσε
στην «BLACKROCK» την ευθύνη αξιολόγησης, όπως λέγεται, των
προβληµατικών στοιχείων του ενεργητικού των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων -των κόκκινων δανείων, κύριε Μπαλαούρα- και συγκεκρι-
µένα, της λειτουργικής ετοιµότητας και αποτελεσµατικότητας
των πλαισίων, των πολιτικών, των διαδικασιών, των πρακτικών,
κύριε Υπουργέ, που έχουν καθιερώσει οι συστηµικές τράπεζες
προκειµένου να αντιµετωπίσουν µιας ευρείας κλίµακας εξυ-
γίανση των προβληµατικών στοιχείων του ενεργητικού τους. Τα
κόκκινα δάνεια, κύριε Μπαλαούρα.

Αυτό επιβεβαιώνει και η έκθεση νοµισµατικής πολιτικής της
Τραπέζης της Ελλάδος, κύριε εισηγητά, για το 2013-2014. Την
καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ενώ τον Οκτώβρη του 2014, πριν από έναν χρόνο, ολοκληρώ-
θηκε από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα η άσκηση συνολικής
αξιολόγησης που αποτελούνταν, επίσης, από έναν ενδελεχή δια-
γνωστικό έλεγχο, µε ιδιαίτερα αυστηρά κριτήρια, το περίφηµο
asset quality review, και µία άσκηση προσοµοίωσης καταστάσεων
κρίσεων, τα stress tests. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Οι τράπεζες πέρασαν µε επιτυχία την άσκηση αυτή, γεγονός
που επιβεβαίωσε τη φερεγγυότητά τους και την επάρκεια των
κεφαλαίων τους, προκειµένου να αντιµετωπίσουν µελλοντικούς
κινδύνους, περιλαµβανοµένων, κύριε εισηγητά, όπως λέει η έκ-
θεση, και των µη εξυπηρετούµενων, των κόκκινων δανείων. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ο ρυθµός…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ο ρυθµός όσο και να αυξάνει, κύριε

εισηγητά, το ζητούµενο είναι αν ενσωµατώνεται στην άσκηση.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αυτό είναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ενσωµατώνονταν στην άσκηση. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Την ξεπέρασε κατά πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Και επειδή µε προκαλείτε, θα σας πω

και την τέταρτη αλήθεια τώρα.
Συνεπώς στις προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις δόθηκε ιδι-

αίτερη σηµασία στη διαχείριση των κόκκινων δανείων. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Όλα αυτά επιβεβαιώνονται και στην τελευταία έκθεση του Δι-

οικητού της Τραπέζης της Ελλάδος που δηµοσιοποιήθηκε τον
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Φεβρουάριο του 2015. Την καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Τρίτη αλήθεια, επειδή µε προκαλέσατε. Οι τράπεζες -και το ξέ-
ρετε αυτό- ενσωµάτωσαν τις προβλέψεις για τον πιστωτικό κίν-
δυνο, βελτιώνοντας αισθητά -όπως καλείται, κύριε Υπουργέ, και
το γνωρίζουµε εξίσου καλά εµείς οι δύο- στην επιστηµονική τρα-
πεζική θεωρεία και πρακτική τον δείκτη κάλυψης. Ποιος είναι ο
δείκτης κάλυψης; Είναι ο λόγος των συσσωρευµένων προβλέ-
ψεων για τον πιστωτικό κίνδυνο προς τα δάνεια σε καθυστέρηση, 

Αφού αυξήθηκε αυτό το ποσοστό, πάει να πει ότι ήδη οι τρά-
πεζες ενσωµάτωσαν τον κίνδυνο από τα κόκκινα δάνεια, ο οποίος
ενσωµατώθηκε στα αποτελέσµατα χρήσεως, πήγε στο ενεργη-
τικό και µπήκε µέσα στην ανακεφαλαιοποίηση. Αυτό οφείλεται
στις διαγνωστικές µελέτες που τότε έγιναν, κάτι που επιβεβαι-
ώνει και η άσκηση προσοµοίωσης που καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια τέταρτη, αυτή που θα δηµοσιοποιηθεί σε λίγες ώρες
και θα επιβεβαιώνει, όπως θα δείτε, ότι η αξιολόγηση της ποι-
ότητας του χαρτοφυλακίου των τραπεζών -asset quality review-
που ενσωµατώνει τα κόκκινα δάνεια είχε συµπεριληφθεί στους
τραπεζικούς λογαριασµούς του 2014. Για να δούµε αν θα το γρά-
φει!

Συνεπώς η επιχειρηµατολογία της Κυβέρνησης ότι δήθεν αν-
τιµετωπίζονται για πρώτη φορά τα κόκκινα δάνεια δεν υποστη-
ρίζεται από πουθενά. Όπως δεν υποστηρίζεται και η επιχειρηµα-
τολογία σας ότι για πρώτη φορά ενσωµατώνονται νέα εργαλεία,
όπως είναι τα Cocos, και δίνονται δικαιώµατα ψήφου.

Να σας θυµίσω –λυπάµαι- προς µεγάλη απογοήτευσή σας, κυ-
ρίως του εισηγητή σας πέρσι, του Υπουργού των Οικονοµικών,
ότι αυτά για πρώτη φορά ενσωµατώθηκαν στον ν. 4254/2014 της
7ης Απριλίου του 2014, µε τον οποίο τροποποιήθηκε ο βασικός
νόµος για το ΤΧΣ και τον οποίο καταψηφίσατε.

Κύριε εισηγητά, έρχεστε σήµερα και θριαµβολογείτε γι’ αυτό
που πριν από έναν χρόνο καταψηφίσατε µε εισηγητή τον Υπουρ-
γό Οικονοµικών.

Τι έλεγε ο νόµος αυτός; Διαβάζω τον φετινό νόµο και αν µου
βρείτε ένα κόµµα διαφορά, ελάτε να µου το πείτε. Έλεγε ο νόµος
του 2014 που καταψηφίσατε: «Η κεφαλαιακή ενίσχυση παρέρχε-
ται µέσω της συµµετοχής του ταµείου σε αύξηση του µετοχικού
κεφαλαίου του πιστωτικού ιδρύµατος µε την έκδοση κοινών µε-
τοχών ή µε την έκδοση Cocos ή άλλων µετατρέψιµων χρηµατο-
οικονοµικών µέσων που θα καλύπτονται από το ταµείο.». Αυτό
έλεγε ο νόµος του 2014. Αυτό λέει η ανακεφαλαιοποίηση που θα
ψηφίσουµε σήµερα. Αυτό καταψήφισε ο εισηγητής σας, ο Υ-
πουργός Οικονοµικών.

Πάµε και παρακάτω: «Το ταµείο θα ασκεί χωρίς περιορισµούς
τα δικαιώµατα ψήφου». Πού το είδατε ότι για πρώτη φορά γίνεται
φέτος αυτό; Πέρσι το φέραµε. Το ψηφίσαµε. Εσείς προσωπικά
το καταψηφίσατε. Και τώρα θριαµβολογείτε; 

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σταϊκούρας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Όπως σε όλα, έτσι και σε αυτά τα θέµατα δεν λέτε την αλή-
θεια. Η αλήθεια είναι ότι η αυτοπροσδιοριζόµενη ως Κυβέρνηση
της Ριζοσπαστικής Αριστεράς τα έκανε και πάλι µούσκεµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµ-

περασµατικά, η Κυβέρνηση της Αριστεράς παγιδευµένη σε ιδε-
οληψίες, µύθους, ψευδαισθήσεις και ενδογενείς αντιφάσεις,
χωρίς πολιτική κατεύθυνση, σχέδιο και βούληση, οδήγησε την

ελληνική οικονοµία και το τραπεζικό σύστηµα στο τέλµα και συ-
νεπώς την ανάγκη µιας νέας αναπόφευκτης πλέον ανακεφαλαι-
οποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων µε ένα πλαίσιο ανακεφα-
λαιοποίησης, το οποίο έρχεται µε τη µορφή του κατεπείγοντος,
αν και γνωρίζατε τα χρονοδιαγράµµατα.

Δίνει µεγαλύτερο, σε σχέση µε το παρελθόν, ρόλο στους θε-
σµούς, στη διακυβέρνηση του ΤΧΣ, σε αντίθεση µε ό,τι γινόταν
µέχρι σήµερα. Περιλαµβάνει ασάφειες σε έννοιες και διαδικασίες
που µπορεί να προκαλέσουν σοβαρά ερµηνευτικά και λειτουρ-
γικά ζητήµατα στην υλοποίησή τους. Οδηγεί στην τροποποίηση
ήδη εγκεκριµένων σχεδίων αναδιάρθρωσης πιστωτικών ιδρυµά-
των, µε αποτέλεσµα σοβαρούς κινδύνους για την παρουσία των
ελληνικών τραπεζών στο εξωτερικό. Και δηµιουργεί σοβαρούς
κινδύνους αφελληνισµού του τραπεζικού συστήµατος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Σταϊκούρα,
πρέπει να κλείσετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Όµως, παρά τα αδύνατα αυτά ση-
µεία που οφείλονται στην ανεπάρκεια της Κυβέρνησης και µε δε-
δοµένο ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ, το πλαίσιο δεν
µπορεί παρά να υιοθετηθεί, προκειµένου να προχωρήσει το τα-
χύτερο δυνατό µε ισχυρή παρουσία ιδιωτών, ώστε οι τράπεζες
να επιτελέσουν και τον διαµεσολαβητικό τους ρόλο στη λειτουρ-
γία της οικονοµίας, να αρθούν οι κεφαλαιακοί περιορισµοί, να
αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη καταθετών και επενδυτών και να
αποφευχθεί ο κίνδυνος ευρείας συστηµικής αποσταθεροποί-
ησης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βεβαίως, η σχετική
ανοχή έγινε ανοχή. Δεν θα σας χαρίσω από τη δευτερολογία. Θα
σας τα κόψω από εκεί. Να το ξέρετε. Για όλους ισχύει αυτό.

Κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ακούγοντας τον κ. Σταϊκούρα, καταλάβαµε ότι, αφού η Νέα

Δηµοκρατία είχε φέρει τα Cocos σε προηγούµενο νοµοσχέδιο
και τώρα τα φέρνει και ο ΣΥΡΙΖΑ και θα τα ψηφίσει, όλα θα πάνε
καλά και θα σωθεί το χρηµατοπιστωτικό µας σύστηµα και θα
σωθεί και η πατρίδα µας.

Για µια ακόµη φορά ο ελληνικός λαός καλείται να πληρώσει το
«µάρµαρο», την εγκληµατική, δόλια ανικανότητα ενός διεφθαρ-
µένου τραπεζικού συστήµατος και πολιτικού συστήµατος τραπε-
ζιτών, υπαλλήλων αλλοτρίων συµφερόντων, καθώς και των
ντόπιων υποτακτικών τους: πολιτικών, µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης, επιχειρηµατιών. Καλείται να δώσει ανάσες ζωής σε ένα
νεκρό τραπεζικό σύστηµα και αυτοµάτως, την ίδια στιγµή, να τις
εκχωρήσει στη Γερµανία. Γιατί περί αυτού πρόκειται. Εξάλλου
και ο Υπουργός, ο κ. Τσακαλώτος, χθες στην επιτροπή το παρα-
δέχτηκε ανοιχτά. 

Από το 2008 έχουν δοθεί στις τράπεζες 203 δισεκατοµµύρια
ευρώ µε διάφορες µορφές, όπως πάρα πολλοί νόµοι και ΦΕΚ -
τα καταθέτουµε στα Πρακτικά- ενώ έχουν δοθεί και 233 δισεκα-
τοµµύρια κρατικές εγγυήσεις για τις ιδιωτικές τράπεζες, που
είναι το µεγαλύτερο ποσοστό παγκοσµίως. Αποτελεί παγκόσµιο
ρεκόρ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος, κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Τελικά, από όλα αυτά τα τεράστια ποσά µάλλον τους προσω-
πικούς τραπεζικούς λογαριασµούς τους σώζουν και όχι την πα-
τρίδα και τις τράπεζες. Όλα αυτά τα ποσά πήγαν σε θαλασ-
σοδάνεια διαφόρων τύπων, σε θαλασσοδάνεια κοµµάτων, κυ-
ρίως της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Άνω των 3 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ χρωστούν αυτά τα δύο κόµµατα και φυσικά, µε
καµµία απολύτως προοπτική να τα πάρει πίσω καµµία τράπεζα
και επί της ουσίας, να τα πάρει πίσω το ελληνικό κράτος που δα-
νειζόταν για να δίνει λεφτά στις τράπεζες.

Θαλασσοδάνεια, τα οποία έπαιρναν επιχειρηµατίες, φίλοι, κολ-
λητοί –και φαίνονται τώρα κάποια κολλητιλίκια εξ αυτών- για να
κάνουν βρώµικες δουλειές ή για να εισπράττουν µίζες για συµ-
φωνίες ως επί το πλείστον γερµανικών συµφερόντων, αυτών που
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τώρα έρχονται και µας κουνάνε το δάκτυλο και µας ζητάνε τα
πάντα. Ή δάνεια τεράστια, τα οποία εδίνοντο και δίνονται στους
καναλάρχες και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, όπως αυτά που
εδόθησαν πριν από τις εκλογές του Ιανουαρίου. 

Δόθηκε ένα τεράστιο ποσό στον τηλεοπτικό σταθµό «ΣΚΑΪ», ο
οποίος φυσικά δεν µπορεί να εγγυηθεί για τίποτε, πόσω µάλλον
για τα 80- 90 εκατοµµύρια ευρώ που πήρε για µία ακόµη φορά,
τα οποία θα προσθέσει στα άλλα εκατόν τόσα τα οποία έχει ει-
σπράξει. Ή το «ΜEGA CHANNEL», που και αυτό είχε πάρει πριν
από µερικούς µήνες δεκάδες εκατοµµύρια ευρώ µε εγγυήσεις
αστείες, φαιδρές, την ταινιοθήκη και κάποιες άλλες αηδίες. Και
όλα αυτά στην πλάτη του ελληνικού λαού. Και πάντοτε κάτω από
έναν προστατευτικό µανδύα ατιµωρησίας ενός φαύλου κύκλου
συµφερόντων και ανθρώπων, οι οποίοι κατέχουν θεσµικούς ρό-
λους και τους έβγαζαν όλους λάδι.

Όπως όταν µπήκαµε στο πρώτο µνηµόνιο και επί της ουσίας
το χρέος των τραπεζών έγινε χρέος ενός ολόκληρου έθνους, δα-
νειζόµενος ο ελληνικός λαός για να ξεχρεώσει τις τράπεζες και
να αποκτήσει αυτός στην πλάτη του το χρέος, µε διάφορες
«ντροπολογίες» που τις περνούσατε σε ανύποπτο χρόνο, όπως
εκείνη την περίφηµη τροπολογία που θα την λέµε και θα την ξα-
ναλέµε, µέχρι κάποια στιγµή τα ποινικά δικαστήρια να επιλη-
φθούν αυτών των θεµάτων. 

Αφού τελείωσε η ψηφοφορία, εµφανίστηκε µια εκπρόθεσµη
τροπολογία τριών Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας –να πούµε
και τα ονόµατά τους για την ιστορία, έχει αξία, o κ. Χριστογιάν-
νης, o κ. Τσουµάνης και o κ. Σταµενίτης- όπου επί της ουσίας
έβγαζαν «λάδι» τους τραπεζίτες για τα θαλασσοδάνεια που έδι-
ναν, κατά κύριο λόγο, στα πολιτικά τους κόµµατα. 

Να µη µιλήσουµε για τα παραδικαστικά κυκλώµατα που φρε-
νάριζαν υποθέσεις -βγαίνουν τώρα διάφορα στοιχεία- και η αν-
ταµοιβή, βέβαια, ήταν να βλέπουµε ανώτατους δικαστικούς να
γίνονται Βουλευτές, Υπουργοί, να κατευθύνουν µέσω υποτακτι-
κών τους. Όλα, όµως, βγαίνουν στη φόρα. Κάποια στιγµή τίποτα
δεν µένει κρυφό και η δικαιοσύνη θα επιληφθεί -ήδη έχει αρχίσει
και επιλαµβάνεται- διαφόρων τέτοιων θεµάτων.

Να µην αναφερθούµε στους σκοπίµως λάθος τραγικούς χει-
ρισµούς των «σωτήρων µας», οι οποίοι δεν προέβλεψαν διάφο-
ρες καταστάσεις, όπως, παραδείγµατος χάριν, ότι θα έπρεπε να
γίνει αύξηση µετοχικού κεφαλαίου στις τράπεζες το 2014, πριν
φτάσουµε σε αυτά τα τραγικά σηµεία τα οποία βρισκόµαστε σή-
µερα και για µία ακόµα φορά καλούµεθα να ψηφίσουµε, να ψη-
φίσετε –γιατί εµείς δεν πρόκειται να ψηφίσουµε- ανακεφαλαιο-
ποίηση τραπεζών µε διάφορους αστείους λόγους.

Εδώ θα ανοίξω µια παρένθεση. Ξεκινώντας ο εισηγητής του
ΣΥΡΙΖΑ την οµιλία του, µιλούσε για την αναγκαιότητα, είπε ότι
είναι µια καθαρή ανακεφαλαιοποίηση που θα βοηθήσει το τρα-
πεζικό σύστηµα, θα πέσει χρήµα στην αγορά, «που, που, θα, θα,
θα», δηλαδή όλα όσα έλεγαν και στις προηγούµενες ανακεφα-
λαιοποιήσεις και που φυσικά τίποτα απολύτως δεν γινόταν. Η
πραγµατική αγορά δεν έβλεπε ποτέ τίποτα απολύτως. 

Θα πω για τα εγκλήµατα του ΤΧΣ, το οποίο οι περισσότεροι
από εσάς το έχετε ως Βίβλο. Πρόκειται επί της ουσίας για ένα
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, το οποίο έχει πάρει στο σύ-
νολό του 93 δισεκατοµµύρια ευρώ -είτε ως χρήµατα από τον δα-
νειζόµενο ελληνικό λαό είτε µε τη µορφή οµολόγων- για να
στηρίζει επί της ουσίας τις ιδιωτικές τράπεζες και τίποτα άλλο
και να µην πέφτει ούτε cent ούτε ευρώ στην πραγµατική οικονο-
µία, για την οποία θα έπρεπε να κόπτονται και το ΤΧΣ και οι προ-
ϊστάµενοί τους, οι πολιτικοί –παρ’ ότι το ΤΧΣ είναι ιδιωτικού
δικαίου- και όλοι αυτοί οι οποίοι οδήγησαν την πατρίδα µας εδώ
που την οδήγησαν. 

Βλέπουµε συνεχώς όλα αυτά τα χρόνια το ΤΧΣ να παίρνει χρή-
µατα, να παίρνει χρήµατα, να παίρνει χρήµατα, πάντα µε πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου, µε φαρδιά πλατιά την υπογραφή του
τέως Προέδρου της Δηµοκρατίας, του κ. Παπούλια –απ’ ό,τι βλέ-
πουµε τώρα, θα έχουµε και την υπογραφή και του νυν Προέδρου
της Δηµοκρατίας, του κ. Παυλόπουλου- και πάντοτε µε τη δικαιο-
λογία «εξαιτίας εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλεπτης ανάγκης
για την αντιµετώπιση κατεπειγόντων θεµάτων κεφαλαιακής ενί-
σχυσης των πιστωτικών ιδρυµάτων», την ίδια ώρα που τα διά-

φορα stress tests τα περνούσαν «επιτυχώς», επειδή ήταν νοθευ-
µένα και χαλκευµένα –και ξέρουµε όλοι πώς γινόταν αυτό- και
αµέσως µετά τα stress tests να καταστρέφονται οι τράπεζες και
πάλι ανακεφαλαιοποίηση.

Και, φυσικά, να µη µιλήσουµε για την ανεύθυνη, την ύποπτη,
όχι µόνο ανεύθυνη αλλά και εγκληµατική και αντεθνική δράση
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, η οποία υποτίθεται ότι έχει
δηµιουργηθεί προκειµένου να διαφυλάττει τη σταθερότητα του
δηµοσιονοµικού συστήµατος, διασφαλίζοντας την κατάλληλη
εποπτεία των κεφαλαιαγορών και των χρηµατοπιστωτικών ιδρυ-
µάτων. Το βλέπετε εσείς πουθενά αυτό; Δεν είναι υπόλογη; Δεν
είναι συνένοχη; Δεν έχει ευθύνες για όλα όσα συµβαίνουν στο
χρηµατοπιστωτικό σύστηµα της πατρίδος µας η Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας; Είναι. Όµως, επειδή εξυπηρετεί κι αυτή
ιδιωτικά συµφέροντα και κανένα συµφέρον της «Ενωµένης Ευ-
ρώπης» κι αυτή είναι συνένοχη και έχει το ακαταλόγιστο. Σχεδόν
τίποτα απ’ αυτόν τον πακτωλό των εκατοντάδων δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ δεν έχει πάει στην πραγµατική οικονοµία. 

Εδώ ανοίγουµε µια πολύ µικρή παρένθεση. Λέγοντας «πραγ-
µατική οικονοµία και επενδύσεις», δεν εννοούµε διάφορους «επι-
χειρηµατίες» κερδοσκόπους, οι οποίοι το µόνο που θέλουν να
κάνουν είναι καµµιά µπίζνα για να βάλουν λεφτά στην τσέπη
τους. Πραγµατική οικονοµία είναι οι µικροµεσαίοι, είναι οι αγρό-
τες, είναι οι βιοτέχνες, όλοι αυτοί που στηρίζουν στην πραγµατι-
κότητα την οικονοµία αυτού του τόπου. Ήταν και οι µικροοµο-
λογιούχοι που σας έδιναν λεφτά και τους τα φάγατε σε µια
νύχτα, έτσι ωραία, και που κάποτε η Αντιπολίτευση «ήταν στα
κάγκελα» για τους µικροοµολογιούχους, αλλά τώρα που είναι
στην Κυβέρνηση λέξη. 

Το παραµύθι που σερβίρετε στους Έλληνες, µέσω των πολλά-
κις ωφεληθέντων, ευεργετηθέντων από τις τράπεζες µέσων µα-
ζικής ενηµέρωσης, ότι η Ελλάς δεν µπορεί να δανειστεί και ότι
το χρήµα πάει στην αγορά, είναι ψέµα. Το είδαµε αυτό. Στην
αγορά δεν έχει πάει τίποτα απολύτως. Υπάρχει πλήθος στοιχείων
-το καταθέτουµε- όπου η Ελλάδα είχε δανειστεί από την αγορά
µε µεγάλη άνεση.   

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αλήθεια, για τα προηγούµενα χαλκευµένα stress tests θα λο-
γοδοτήσει κανείς; Όχι. Θα λογοδοτήσει κανείς για τον µηδενισµό
των µετοχών του ελληνικού δηµοσίου, που τάχα τις πήρε ως εγ-
γυήσεις και που τώρα δεν αξίζουν τίποτα απολύτως; Όχι. Αυτά,
µε την προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση. 

Θα λογοδοτήσει κανείς για το γεγονός ότι το 92% των δανείων
που έχουµε πάρει ως χώρα, για να σώσουµε τη χώρα, έχει επι-
στρέψει στους δανειστές και µόνο το 8% από αυτά τα εκατοντά-
δες δισεκατοµµύρια ευρώ, βρίσκεται κάπου εδώ; 

Θα λογοδοτήσει κανείς για τα κόκκινα δάνεια; Όλοι λέτε ότι
κόπτεστε για τα κόκκινα δάνεια, αλλά βέβαια ήλθε πλέον το πλή-
ρωµα του χρόνου, όπου θα τα παραδώσετε αµαχητί στο 10%,
20% της αξίας τους στα διάφορα κοράκια, στα διάφορα funds,
προκειµένου να κάνουν το παιχνίδι τους, ενώ θα µπορούσαν -και
το λένε οι τράπεζες off the record, ανεπισήµως, αλλά δεν µπο-
ρούν να το πουν επισήµως, διότι φοβούνται την κατραπακιά- να
διευθετηθούν πολλά εξ αυτών, να κουρευτούν σε πολύ µεγάλο
βαθµό απευθείας µε τους δανειολήπτες, προκειµένου και οι δα-
νειολήπτες να µην καταστραφούν και οι τράπεζες να εισπράξουν
κάτι περισσότερο από το 10%, από το οποίο θα τα εκχωρήσουν
στα διάφορα funds. 

Αλήθεια, ποιος θα λογοδοτήσει για το γεγονός ότι οι δανειακές
συµβάσεις µε τον EFSF είναι ανυπόγραφες; Ψάξτε να βρείτε
καµµία υπογραφή. Ποιος θα λογοδοτήσει για τα capital controls;
Εκεί δεν λέτε λέξη. Πότε θα υπάρξει άρση των capital controls;
Τίποτα, απολύτως. Αντιθέτως, από ό,τι δείχνουν όλα µάλλον θα
υπάρξει και περαιτέρω σφίξη της µέγγενης στο συγκεκριµένο
θέµα. Ποιος θα λογοδοτήσει για τις ενέργειές σας, καθώς και µε
των προκατόχων µε τις οποίες οδήγησαν το χρέος της πατρίδας
µας στο 200% και πλέον του ΑΕΠ, όπου ανταγωνιζόµασταν την
Ιαπωνία, µια χώρα που έχει πολύ διαφορετικά δεδοµένα από ό,τι
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έχει η Ελλάδα;
Οδηγήσατε έναν λαό στη φτωχοποίηση, στη µετανάστευση,

στην ανεργία, στην αυτοκτονία, στην καταστροφή. Και πάνω από
όλα, στην εκχώρηση της εθνικής κυριαρχίας, µε διάφορες ηλί-
θιες δικαιολογίες, για τις οποίες και πάλι δεν φταίει κανείς. Και
για να φτάσουµε στο σηµερινό ζητούµενο, όλα αυτά για να οδη-
γήσετε και τις τράπεζες στην ολοκληρωτική καταστροφή, δίχως
τα προηγούµενα οδυνηρά παθήµατα να σας γίνουν µαθήµατα. 

Εν τέλει, µε ποιον είστε; Πάντως µε τον ελληνικό λαό δεν είστε,
γιατί όλες οι ενέργειές σας και οι πράξεις σας δείχνουν το ακρι-
βώς αντίθετο. Δεν είστε µε τους Έλληνες, δεν είστε µε την Ελ-
λάδα. Είστε µε τους διεθνείς τοκογλύφους, είστε µε τους δα-
νειστές, είστε µε αυτούς που απεργάζονται, απαιτούν και επιτυγ-
χάνουν, δυστυχώς, την εκχώρηση εθνικής κυριαρχίας. Είστε µε
τους νταβατζήδες. Το λέω, γιατί κάποιος προλαλήσας εισηγητής
-νοµίζω του ΣΥΡΙΖΑ- είπε ότι δεν είστε µε τους νταβατζήδες. Με
τη θέλησή σας ή χωρίς, µε αυτούς είστε, αυτούς ακολουθείτε
πιστά κατά γράµµα και έχετε γίνει και βασιλικότεροι του βασι-
λέως. 

Το Σύνταγµα της πατρίδος µας, ορίζει ότι δικαστικές τελεσίδι-
κες αποφάσεις είναι νόµος του κράτους. Υπάρχουν εκατοντάδες
τέτοιες υπέρ δανειοληπτών σε σχέση µε τις διενέξεις τους µε τις
τράπεζες. Θα έπρεπε να έχετε εφαρµόσει µια πολιτική προστα-
σίας των Ελλήνων πολιτών δανειοληπτών και να έχετε βρει έναν
τρόπο να τους απαλύνετε, διότι απαλύνοντάς τους θα απαλύνατε
και το τραπεζικό σύστηµα. Τα έχουµε πει και στο παρελθόν αυτά.
Ένας από τους όρους για να χαρακτηριστεί ένα δάνειο ως επαχ-
θές και παράνοµο είναι, όταν ο δανειστής γνωρίζει ότι ο δανει-
ζόµενος δεν µπορεί να αποπληρώσει. Απαλύνοντας έναν
δανειζόµενο Έλληνα πολίτη από ένα παράλογο, παράνοµο δά-
νειο, θα έχει την οικονοµική ευχέρεια να κινηθεί και τα ελάχιστα
χρήµατα που έχει στην τσέπη του θα τα γυρίσει στην τοπική
αγορά, έτσι ώστε να υπάρξει κάποια µικρή ανάκαµψη. 

Αλήθεια, γιατί δεν κάνατε ό,τι έκανε η Ισλανδία, η οποία κι αυτή
έχοντας ένα αντίστοιχο οικονοµικό µεγάλο πρόβληµα, όπως η
Ελλάδα, έβαλε πάνω από όλα την πατρίδα και µετά τις τράπεζες;
Έφτασε, µάλιστα, στο σηµείο προσφάτως να βάλει και είκοσι έξι
τραπεζίτες στη φυλακή.

Εδώ, αντιθέτως, τους βλέπετε όλους τους τραπεζίτες και τους
έχετε και τους καµαρώνετε και τους ξαναέχετε και τους ξαναέ-
χετε.

Ο κ. Τσακαλώτος χθες παραδέχθηκε –και υπάρχει και µέσα
στη σύµβαση, το βλέπει κανείς αν τη διαβάσει αναλυτικά, το
είπαν και άλλοι- ότι το κράτος δεν θα έχει πλέον καµµία εποπτεία
στις τράπεζες. Επί της ουσίας τούς εκχωρούµε τα πάντα. Θα δα-
νειστούµε, θα τους δώσουµε λεφτά για να κάνουν κουµάντο οι
δανειστές µας. Μιλάµε για απίστευτα πράγµατα, παράλογα, αν-
τεθνικά, καταστροφικά. 

Δεν βάζετε µυαλό. Φαντάζοµαι ότι θα γνωρίζετε πως σε µελέτη
που έγινε το καλοκαίρι όχι µόνο εδώ στην Ελλάδα, αλλά σ’ ολό-
κληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, το 72% των Ευρωπαίων θεωρεί,
είναι σίγουρο ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται σε εντελώς
λάθος δρόµο και ότι αν συνεχίσουµε έτσι, το 72% θα φτάσει να
είναι το 100% και κάποια στιγµή η Ευρωπαϊκή Ένωση δεν θα έχει
απολύτως κανένα µέλλον.

Η λύση για να σωθεί ό,τι µπορεί να σωθεί; Θα έπρεπε όλες οι
χρεοκοπηµένες τράπεζες να κρατικοποιηθούν, να εθνικοποι-
ηθούν και µε συγκεκριµένη νοµοθεσία, όπως µπορεί να γίνει
αυτό, να περισωθεί ό,τι γίνεται από τους εκατοντάδες χιλιάδες
δανειολήπτες, διότι πρώτο µέληµά µας είναι οι πολίτες αυτής της
χώρας, είναι η χώρα και µετά είναι οι διεθνείς τοκογλύφοι και τα
«κοράκια».

Υπενθυµίζουµε σ’ όλους, παλαιότερους και νεότερους, σ’
όσους έχουν βάλει την υπογραφή τους µε τον άλφα ή βήτα
τρόπο σ’ όλες αυτές τις συµφωνίες και τους προειδοποιούµε ότι
όπως το νερό βρίσκει πάντα µια διέξοδο, έτσι και το δίκαιο θα
βρει τον δρόµο του και θα λογοδοτήσετε στα ποινικά δικαστήρια
για τις συνειδητές πράξεις σας, τις αποφάσεις σας να εκχωρή-
σετε την εθνική κυριαρχία προκειµένου να διασώζετε συνεχώς
χρεοκοπηµένες ιδιωτικές τράπεζες. 

Σαφώς και καταψηφίζουµε το εν λόγω νοµοσχέδιο και θα εί-

µαστε πάντοτε στην πρώτη γραµµή σε οποιαδήποτε περίπτωση
οι τοκογλύφοι πάνε να πάρουν το βιός κάποιου Έλληνα πολίτη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτι-
κοί συνοδοί τους από το Γυµνάσιο Πάρου.

Σάς καλωσορίζουµε στη Βουλή και σας ευχαριστούµε γιατί ήλ-
θατε µε επτά-οκτώ µποφόρ, αν δεν κάνω λάθος.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ο κ. Ιωάννης Μανιάτης, ειδικός αγορητής της Δηµοκρατικής

Συµπαράταξης, έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζη-

τούµε σήµερα µε τη µορφή του κατεπείγοντος ένα πολύ σπου-
δαίο νοµοθέτηµα. Πριν ξεκινήσουµε, έχει ενδιαφέρον να δούµε
και γιατί είναι κατεπείγον και γιατί είναι σπουδαίο νοµοθέτηµα. 

Θέλω να απευθυνθώ στους συναδέλφους της Συµπολίτευσης
και να ρωτήσω: Εάν κάποια προηγούµενη κυβέρνηση έφερνε το
ζήτηµα της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών µε τη διαδικασία
του κατεπείγοντος, δηλαδή να δηµοσιευθεί στις 10.00’ η ώρα την
Παρασκευής το νοµοθέτηµα και να ξεκινήσει η επιτροπή µετά
από τέσσερις ώρες και την επόµενη µέρα να έλθει για συζήτηση
στην Ολοµέλεια της Βουλής, αυτό θα συνιστούσε ή δεν θα συνι-
στούσε καταπάτηση του Συντάγµατος, εξευτελισµό του Κανονι-
σµού της Βουλής και ό,τι άλλο µπορεί να φανταστεί κανείς; 

Τα λέω όλα αυτά γιατί αυτό που έχει σηµασία είναι να µαθαί-
νουµε όλοι από την πρόσφατη ιστορία µας και κυρίως και πάνω
απ’ όλα πρέπει να µάθει η σηµερινή Κυβέρνηση να διδάσκεται
από τα λάθη του ίδιου του εαυτού της.

Ας αποδεχθούµε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Η ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών συνιστά άραγε χάρη, χατίρι, προ-
σφορά προς τους τραπεζίτες και το µεγάλο κεφάλαιο ή είναι
προσφορά προς την εθνική οικονοµία, τους µικροκαταθέτες και
όλους αυτούς που στηρίζουν την κοινωνία; Στις προηγούµενες
ανακεφαλαιοποιήσεις ακούγαµε από την σηµερινή Κυβέρνηση,
τον ΣΥΡΙΖΑ, ότι η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών καλύπτει το
µεγάλο κεφάλαιο και κάνει µεγάλες χάρες στους τραπεζίτες. Σή-
µερα το ίδιο κάνετε εσείς; 

Εγώ θέλω να πιστεύω ότι δεν κάνετε το ίδιο. Θέλω να πιστεύω
ότι στο µυαλό σας είναι αυτό που είναι στο δικό µας µυαλό, η
προστασία της εθνικής οικονοµίας και κυρίως η προστασία των
Ελλήνων µικροκαταθετών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζουν πάλι να εµφανίζονται
διάφορα περίεργα φαινόµενα.

Επαίρεται η Κυβέρνηση και ο αξιότιµος κύριος εισηγητής και
αρµόδιος Υπουργός, γιατί φαίνεται ότι µε την ψήφιση αυτού του
νοµοσχεδίου θα αποφύγουµε το κούρεµα των καταθέσεων. Μα,
τον κίνδυνο περί κουρέµατος καταθέσεων εσείς τον φέρατε. Η
δική σας πολιτική οδήγησε σε πιθανότητα κουρέµατος των κα-
ταθέσεων των Ελλήνων καταθετών. 

Μη µας επισείετε, λοιπόν, τον κίνδυνο του ότι πρέπει να απο-
τρέψουµε το κούρεµα των καταθέσεων και, άρα γι’ αυτό πρέπει
να συζητήσουµε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Είναι αποτε-
λέσµατα της δικής σας πολιτικής. Πριν µήνες κανείς δεν συζη-
τούσε για κούρεµα καταθέσεων. 

Έχει µεγάλη σηµασία πια να δούµε πού βρισκόµαστε σήµερα.
Πριν λίγες µέρες δηµοσιεύτηκε η έκθεση του γραφείου του προ-
ϋπολογισµού της Βουλής που είναι ένας κόλαφος για την πολι-
τική που έχει ακολουθηθεί από τις αρχές τους έτους µέχρι και
σήµερα. Και οι πρόσφατες δηλώσεις, τόσο του Πρωθυπουργού
όσο και κυβερνητικών στελεχών, δείχνουν ότι δεν έχουν συνει-
δητοποιήσει τη σοβαρότητα των πολιτικών τους ευθυνών που
από µια οικονοµία ύστερα από µάτωµα πέντε ετών, ύφεση και λι-
τότητα, είχε αρχίσει πια να παίρνει τις πρώτες ανάσες και είχε
αρχίσει να δείχνει τα πρώτα σηµάδια ανάκαµψης µε θετικούς
ρυθµούς ανάπτυξης. 
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Έχουµε ξαναπεράσει σε ύφεση και υπάρχει πάλι η αλαζονεία
και η έπαρση ότι απλώς οι ρυθµοί της ύφεσης είναι χαµηλότεροι
από αυτούς που αρχικά είχαν υπολογιστεί. 

Ερώτηµα πολιτικό: Ποιος ευθύνεται για την υποχρέωση της
ελληνικής πολιτείας να προχωρήσουµε σήµερα σε ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών; Ευθύνονται οι κακοί τραπεζίτες; Ευθύ-
νονται οι κακοί δανειολήπτες; Ευθύνεται η κακή Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα; Ευθύνονται οι Αρειανοί; Ποιοι ευθύνονται; 

Λυπάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά δυστυχώς σε
αυτήν την τρίτη ανακεφαλαιοποίηση έχουµε οδηγηθεί από µία
ανερµάτιστη, τυχοδιωκτική, καταστροφική πολιτική του προ-
ηγούµενου οικονοµικού επιτελείου της Κυβέρνησης, το οποίο
θέλω να σηµειώσω ότι εθεωρείτο από τον κύριο Πρωθυπουργό
ως asset, δηλαδή περιουσιακό στοιχείο της ελληνικής Κυβέρνη-
σης. 

Φτάσαµε, λοιπόν, σήµερα να κατηγορείται η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα ότι αυτή έκλεισε τις τράπεζες, αυτή έκανε τα cap-
ital controls και όχι η πολιτική της Κυβέρνησης που γνώριζε εδώ
και µήνες ότι εκεί θα φτάσουµε. 

Αισθάνεστε, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε πολιτικές ευθύνες για
το ότι το τελευταίο χρονικό διάστηµα, τους µήνες που κυβερνάτε
ουσιαστικά, απεσύρθησαν από το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα
τίτλοι συνολικής αξίας περίπου 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ναι ή
όχι; Και, βεβαίως, αισθάνεστε ότι έχετε κάποια πολιτική ευθύνη
για το γεγονός ότι την Κυβέρνηση δεν την εµπιστεύεται ούτε
ένας επενδυτής, ούτε ένας θεσµικός παράγοντας και γι’ αυτό
ακριβώς σας υποχρεώνουν να αποδεχθείτε ρήτρες, που, όπως
θα πω στη συνέχεια, ευτελίζουν την Ελληνική Δηµοκρατία; 

Ο κύριος εισηγητής της Συµπολίτευσης προσπάθησε να µας
εξηγήσει γιατί απέτυχε η τελευταία ανακεφαλαιοποίηση, η προ-
ηγούµενη, η δεύτερη ανακεφαλαιοποίηση. Προφανώς έχει ξεχά-
σει αυτά που δήλωνε το στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ, ο Πρόεδρος του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, ένα πολύ σοβαρό
στέλεχος του ΣΥΡΙΣΑ, ο κ. Μιχελής στην Καθηµερινή 8-7-2015,
πριν λίγους µήνες: «Οι ελληνικές τράπεζες είναι επαρκώς κεφα-
λαιοποιηµένες σύµφωνα µε τον ESM και την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα βάσει όλων των τεστ». Μάλιστα ο κ. Μιχελής συστήνει
να µην µπερδεύουµε την κεφαλαιακή επάρκεια µε τη ρευστό-
τητα. 

Η δε κ. Ντανιέλ Νουί, επικεφαλής του εποπτικού µηχανισµού
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας στη «Wall Street Journal»
στις 13 Μαΐου δηλώνει ότι οι ελληνικές τράπεζες δεν ήταν ποτέ
καλύτερα εξοπλισµένες να αντιµετωπίσουν τη χρηµατοοικονο-
µική κρίση. 

Κατά συνέπεια, από το Μάιο-Ιούνιο του 2015 µέχρι και σήµερα,
η ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης προκύπτει από συγκεκριµένες
πολιτικές πρωτοβουλίες, καταστροφικές πολιτικές της σηµερινής
Κυβέρνησης. 

Υπάρχει ένα ερώτηµα. Σε ποιο στάδιο, σε ποιο επίπεδο παρέ-
λαβε η σηµερινή Κυβέρνηση το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα;
Επιτρέψτε µου να θυµίσω τρεις µόνο αριθµούς. 

Στις ελληνικές τράπεζες µε την προηγούµενη ανακεφαλαιοποί-
ηση είχαν εισέλθει, είχε πληρώσει δηλαδή ο ελληνικός λαός,
µέσα από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, 25 δισε-
κατοµµύρια ευρώ. Ξεχνάω τα 11 δισεκατοµµύρια του ΤΧΣ που ο
κ. Βαρουφάκης µε απίστευτη γενναιοδωρία χάρισε στους δανει-
στές, γιατί τότε η Ελλάδα δεν ήθελε χρήµατα, ήθελε µόνο περη-
φάνεια. 

Δώσαµε, λοιπόν, ως ελληνικός λαός, ως Ελλάδα, 25 δισεκα-
τοµµύρια για να ανακεφαλαιοποιήσουµε τις τράπεζες το 2012.
Το Μάιο του 2014, λίγο πριν τις ευρωεκλογές, η χρηµατιστηριακή
αξία των συστηµικών τραπεζών ήταν περίπου 25 δισεκατοµµύ-
ρια. Είχαµε ανακτήσει το σύνολο των χρηµάτων της περιουσίας
των Ελλήνων πολιτών που είχαν επενδυθεί στις τράπεζες. 

Στις 31 Δεκεµβρίου 2014 τα 25 δισεκατοµµύρια έχουν γίνει
19,5 δισεκατοµµύρια εξαιτίας της πολιτικής ρευστότητας και
αστάθειας. Σήµερα –δεν είναι κυριολεκτικό, είναι µεταφορικό
γιατί χθες είχαµε µια τεράστια πτώση λόγω πάλι λαθών της Κυ-
βέρνησης στο Χρηµατιστήριο- πριν µια εβδοµάδα η χρηµατιστη-
ριακή αξία των ελληνικών τραπεζών ήταν 4,7 δισεκατοµµύρια.
Με απλά λόγια µέσα στο 2015 οι ελληνικές τράπεζες έχασαν 15

δισεκατοµµύρια ευρώ σε χρηµατιστηριακή αξία. Οι Έλληνες πο-
λίτες, λοιπόν, έχασαν από την περιουσία που είχαν δανείσει στις
τράπεζες 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Σε αυτό θα πρέπει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσθέ-
σουµε και αυτά που θα υποχρεωθεί σε περίπτωση υλοποίησης
του κακού σεναρίου να ξαναβάλει ο ελληνικός λαός µέσω του
Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, αφού πρώτα συµµε-
τάσχουν οι ιδιώτες επενδυτές. Υπάρχει το κακό σενάριο. Ευχό-
µαστε όλοι να µην υλοποιηθεί και η ανακεφαλαιοποίηση να γίνει
µόνο µε ιδιωτικά κεφάλαια που  µπορεί να φτάσει και τα άλλα δέ-
κα δισεκατοµµύρια ευρώ. Μακάρι να µη γίνει. 

Κανένας, όµως, δεν αισθάνεται την ανάγκη να ζητήσει συγ-
γνώµη για το ό,τι τουλάχιστον 15 δισεκατοµµύρια συν άλλα ίσως
10 έχει χρεωθεί ο ελληνικός λαός, ως µη όφειλε, από µια πολιτική
η οποία οδήγησε στην καταβαράθρωση το ελληνικό τραπεζικό
σύστηµα; 

Και επειδή όλοι θυµόµαστε τα περί κοινών µετοχών και Cocos
τα οποία θεωρούνται από την Κυβέρνηση ως ένα δικό της ση-
µαντικό βήµα, ας µην ξεχνάµε ότι τα καταψήφισε, όταν ήρθε η
σχετική νοµοθετική ρύθµιση στα µέσα του 2014. Το βρήκατε
έτοιµο και απλώς υλοποιείτε κάτι το οποίο είχατε αρνηθεί, όταν
ήσασταν αντιπολίτευση. 

Υπάρχει ένα ακόµα ζήτηµα που αναρωτιέµαι αν έχει απασχο-
λήσει την Κυβέρνηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξης
της οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επειδή ακριβώς οι εταίροι δεν εµπιστεύονται τη σηµερινή ελ-
ληνική κυβέρνηση, µας έχουν φέρει ένα νοµοθέτηµα, αυτό που
καλούµαστε να ψηφίσουµε, µε το οποίο στην πραγµατικότητα
αφελληνίζεται το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα. Και αφελληνίζεται
γιατί στην πραγµατικότητα σε όλους τους µηχανισµούς επο-
πτείας του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος τον τελικό λόγο
τον έχουν οι τρεις θεσµοί που εκπροσωπούνται. Είναι ήσσονος
σηµασίας η συµµετοχή των εκπροσώπων της ελληνικής πλευράς.
Στην πραγµατικότητα, για το µέλλον, την εποπτεία, την αξιολό-
γηση, τις µελλοντικές κινήσεις του ελληνικού τραπεζικού συστή-
µατος θα αποφασίζουν εφεξής οι θεσµοί, δηλαδή οι δανειστές. 

Βεβαίως πρέπει να πω ότι, αν κρίνω από τη συµπεριφορά της
Κυβέρνησης τους τελευταίους µήνες και την απόλυτη κοµµατι-
κοποίηση, την καταπάτηση όλων των στοιχειωδών αρχών περί
ανεξάρτητων αρχών που έχουµε δει, δεν ξέρω µήπως τυχόν µια
αξιοκρατία, µια διαφάνεια στο τραπεζικό σύστηµα και µια διαφά-
νεια κυρίως στην εποπτεία των ελληνικών τραπεζών είναι καλύ-
τερη από το να εµπιστευτούµε τη σηµερινή Κυβέρνηση.

Και, βεβαίως, υπάρχει ένα ζήτηµα που σχετίζεται µε το µέλλον
των θυγατρικών εταιρειών των ελληνικών τραπεζών στα Βαλκά-
νια και στις γειτονικές περιοχές. Ξέρουµε τι θα γίνει; Φοβάµαι ότι
δεν ξέρουµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως Δηµοκρατική Συµπα-
ράταξη ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ δεν θα συµπεριφερθούµε όπως συµπε-
ριφέρθηκε όλα τα προηγούµενα χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ. Δεν θα
σηκώσουµε τις πλάκες από τα πεζοδρόµια, δεν θα καταγγεί-
λουµε για απάτριδες την Κυβέρνηση, δεν θα ζητήσουµε να στη-
θούν αγχόνες και να πάνε στο Γουδί κάποιοι. 

Εµείς είµαστε µια υπεύθυνη πολιτική δύναµη που θα σταθούµε
µε αίσθηµα εθνικής συνεννόησης απέναντι στο µεγάλο ζήτηµα
της ανακεφαλαιοποίησης των ελληνικών τραπεζών. Και το κά-
νουµε, γιατί οι ελληνικές τράπεζες, όπως σε όλο τον κόσµο, απο-
τελούν τον τροφοδότη της πραγµατικής οικονοµίας. Το κάνουµε,
γιατί θέλουµε επιτέλους να υπάρξει ρευστότητα προς τις µικρο-
µεσαίες επιχειρήσεις. Και το κάνουµε, κυρίως, για να προστα-
τεύσουµε τους δανειολήπτες από τα κόκκινα δάνεια. 

Έχουµε βάλει µια καθαρή κόκκινη γραµµή δική µας. Δεν θα
ανεχθούµε να υπάρξει κανένας πλειστηριασµός της πρώτης κα-
τοικίας και δεν θα ανεχθούµε να αφελληνιστούν τα δάνεια των
µικροµεσαίων επιχειρήσεων και να πουληθούν σε ξένα funds.

Με αυτές τις σκέψεις, µε αυτές τις θέσεις, εµείς δηλώνουµε
ότι υπερψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέδιο, θέλουµε όµως
να δούµε τις πιθανές βελτιώσεις που θα κάνει ο Υπουργός, διότι
µέληµά µας είναι να προστατεύσουµε τους Έλληνες µικροκατα-
θέτες.
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Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο επόµενος ειδικός

αγορητής, ο κ. Νικόλαος Καραθανασόπουλος από το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, έχει τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Εµείς δεν πρόκειται να ασχοληθούµε κάνοντας κριτική στην
Κυβέρνηση για το τι έλεγε πριν όταν ήταν αντιπολίτευση ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το τι κάνει τώρα. Είναι µια εύκολη κριτική και ανούσια. 

Διότι το πρόβληµα ακριβώς δεν είναι ότι το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο είναι αποτέλεσµα µιας αφερεγγυότητας του ΣΥΡΙΖΑ ή
της δράσης κάποιων σκοτεινών δυνάµεων –αυτή η σκοταδιστική
αντίληψη- που επιβουλεύονται την πατρίδας µας, τοέ, το ελλη-
νικό κράτος, αλλά γιατί επί της ουσίας έχουµε να κάνουµε µε ένα
βασικό νοµοσχέδιο που αφορά την ίδια την καρδιά, τον πυρήνα,
του καπιταλιστικού συστήµατος και υπόκειται στους σιδερένιους
νόµους της καπιταλιστικής οικονοµίας. 

Και από αυτήν την άποψη, λοιπόν, θέλουµε να αναδείξουµε
ορισµένα βασικά ζητήµατα.

Πρώτο ζήτηµα: Γιατί γίνεται αυτή η ανακεφαλαιοποίηση; Είναι
ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε αδυναµία της διαχείρισης της
σηµερινής ή της προηγούµενης κυβέρνησης; 

Εµείς λέµε ότι η ανάγκη για ανακεφαλαιοποίηση των τραπε-
ζών, που δεν υπάρχει µόνο στην Ελλάδα -άλλωστε τα stress tests
γίνονται σε όλες τις τράπεζες της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αλλά και
όχι µόνο, και στις Ηνωµένες Πολιτείες- είναι απόρροια της ίδιας
της καπιταλιστικής κρίσης, που από τη µια µεριά έχει ως επί-
πτωση την απαξίωση της εργατικής δύναµης, µέσα από τη µεί-
ωση των µισθών και την καταστροφή µιας σειράς συγκροτη-
µένων εργασιακών και ασφαλιστικών δικαιωµάτων, για να γίνει
όλο και πιο φθηνή η εργατική δύναµη και βεβαίως και τη µετα-
φορά στα λαϊκά στρώµατα, στις λαϊκές οικογένειες, των βαρών
της δηµοσιονοµικής εξυγίανσης. 

Ταυτόχρονα, όµως, η καπιταλιστική κρίση έχει ως συνέπεια και
την απαξίωση των υπερσυσσωρευµένων κεφαλαίων. Έκφραση
αυτής της απαξίωσης των υπερσυσσωρευµένων κεφαλαίων είναι
και τα κόκκινα δάνεια. Και όσο αυτά τα απαξιωµένα κεφάλαια
που εκφράζονται µε τα κόκκινα δάνεια δεν καταστρέφονται, τόσο
θα παραµένει η ανάγκη της κεφαλαιακής εξυγίανσης του χρηµα-
τοπιστωτικού συστήµατος. 

Βεβαίως, η διαπάλη που παρατηρούµε το τελευταίο χρονικό
διάστηµα για τη διαχείριση των κόκκινων δανείων δεν αφορά το
σύνολό τους, αλλά µια πολύ συγκεκριµένη κατηγορία. Και στο
επίκεντρο της διαπάλης αυτής βρίσκονται τα κόκκινα επιχειρη-
µατικά δάνεια. Γιατί υπάρχει αυτή η οξύτατη διαπάλη; Γιατί βε-
βαίως το πώς θα διαχειριστούν τα κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια
–τι λύση θα δοθεί- σχετίζεται µε το αν θα αλλάξει χέρια η ιδιο-
κτησία των επιχειρηµατικών οµίλων.

Παρατηρούµε έναν διαγκωνισµό για τα κόκκινα δάνεια για πα-
ράδειγµα στον τουριστικό κλάδο της οικονοµίας, που είναι ένας
κλάδος ο οποίος βρίσκεται στην πρώτη γραµµή του επενδυτικού
ενδιαφέροντος ελληνικών, αλλά και ξένων επιχειρηµατικών οµί-
λων, αλλά και για τις προτεραιότητες που δίνει η εκάστοτε άρ-
χουσα αστική τάξη για τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά του νέου
αναπτυξιακού µοντέλου, όπως αυτές οι προτεραιότητες της
αστικής τάξης εκφράζονται στην εκάστοτε κυβερνητική πολιτική.

Όσον αφορά στο άλλο τµήµα των κόκκινων δανείων για τα
υπερχρεωµένα νοικοκυριά, όχι µόνο δεν πρόκειται να υπάρξει
ανακούφιση αυτών, αλλά, αντίθετα, το αποτέλεσµα αυτής της
συζήτησης θα είναι να έχουµε ακόµα πιο δυσµενή εξέλιξη, πιο
αντιλαϊκή εξέλιξη και από αυτές τις ελάχιστες και ανεπαρκείς
προϋποθέσεις προστασίας που προέκυπταν από τον νόµο Κα-
τσέλη.

Το λέµε αυτό, γιατί το ΚΚΕ είχε καταθέσει συγκεκριµένη πρό-
ταση νόµου για την προστασία των υπερχρεωµένων λαϊκών νοι-
κοκυριών, των αυτοαπασχολούµενων, αλλά και των φτωχών
αγροτών, όπου όχι µόνο προέβλεπε κούρεµα των τόκων και των
πανωτοκίων, αλλά και κούρεµα του ίδιου του κεφαλαίου, του
ίδιου του δανείου, δηλαδή, το οποίο είχαν λάβει για να µπορέ-

σουν είτε να καλύψουν τις στεγαστικές ανάγκες είτε την όποια
καλλιεργητική δραστηριότητα είχαν οι αγρότες, που εξαιτίας της
καπιταλιστικής κρίσης δεν µπορούν πλέον να αντιµετωπίσουν
αυτές τις συνέπειες. Φυσικά, η πρόταση νόµου αφορούσε και την
προστασία των ανέργων, της πρώτης κατοικίας, αλλά και της
καλλιεργητικής τους δραστηριότητας.

Όµως, αυτή την πρόταση νόµου του ΚΚΕ όχι µόνο δεν τη συ-
ζητάει η Κυβέρνηση, αλλά, αντίθετα, ετοιµάζεται να µειώσει
ακόµα περισσότερο τα όποια ανεπαρκή µέτρα προστασίας του
νόµου Κατσέλη.

Από αυτήν, λοιπόν, την άποψη η ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης
του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος είναι απόρροια της ίδιας
της καπιταλιστικής κρίσης, αλλά, ταυτόχρονα, και της ίδιας της
λειτουργίας της καπιταλιστικής οικονοµίας και της συµµετοχής
της Ελλάδας στην ευρωενωσιακή ολοκλήρωση. 

Βασικός πυλώνας αυτής της ολοκλήρωσης είναι η ελευθερία
κίνησης κεφαλαίων. Στο πλαίσιο αυτής της ελευθερίας κίνησης
κεφαλαίων παρατηρήσαµε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα
µια πολύ µεγάλη, τεράστια εκροή καταθέσεων από το ελληνικό
χρηµατοπιστωτικό σύστηµα για να βρουν πιο ασφαλή καταφύγια
προστασίας οι µεγαλοκαταθέτες. Αυτή η εκροή καταθέσεων δια-
µόρφωσε ένα αρνητικό χαρτοφυλάκιο στο χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα.

Από αυτήν την άποψη, οι µεγαλοκαταθέτες, οι οποίοι διασφά-
λισαν το σύνολο των καταθέσεών τους, µεταφέροντας τα στο
εξωτερικό, και έβαλαν και αυτοί το λιθαράκι τους στην ανάγκη
να ανακεφαλοποιηθούν οι τράπεζες, δεν θα υποστούν καµµία συ-
νέπεια. Αντίθετα, θα κληθούν και πάλι να πληρώσουν τα σπα-
σµένα της ανακεφαλαιοποίησης τα λαϊκά στρώµατα, η λαϊκή
οικογένεια, όπως ήδη τα πληρώνει. Και τα πληρώνουν ακριβώς
µέσα από τη διαδικασία των λεγόµενων «capital controls», που
κατά κύριο λόγο σε αυτούς είχαν αρνητικές επιπτώσεις, είτε οι
µικροκαταθέτες που δεν µπορούν να αξιοποιήσουν τις καταθέ-
σεις τους, είτε οι συνταξιούχοι και οι µισθωτοί, είτε οι αυτοαπα-
σχολούµενοι και οι επαγγελµατίες για την όποια επαγγελµατική
τους δραστηριότητα. Βεβαίως, θα κληθούν να πληρώσουν και
µέσα από την αύξηση του κρατικού χρέους ως µέρος της κρατι-
κής συµµετοχής στην αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου των τρα-
πεζών εξαιτίας της ανακεφαλαιοποίησης.

Δεύτερο στοιχείο -σηµαντικό, κατά τη γνώµη µας- είναι ο σκο-
πός της ανακεφαλαιοποίησης. Η ανακεφαλαιοποίηση εντάσσεται
στον οδικό χάρτη της Κυβέρνησης για έξοδο από την κρίση και
ανάκαµψη της καπιταλιστικής οικονοµίας. Έτσι δεν είναι, κύριοι
Υπουργοί; Ποιες είναι, λοιπόν, αυτές οι προϋποθέσεις; Αυτός ο
οδικός χάρτης τι προβλέπει; 

Πρώτον, φθηνή εργατική δύναµη. Δεύτερον, νέοι τοµείς δρα-
στηριότητας στα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια µέσα από τις
ιδιωτικοποιήσεις, την απελευθέρωση των αγορών. Τρίτον, φορο-
λογικά και επενδυτικά κίνητρα στους επιχειρηµατικούς οµίλους.
Και, τέταρτον, εξυγίανση του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος,
για να µπορεί να υπάρξει πίστη και η ρευστότητα στους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους, για να µπορέσουν µέσα από τα δάνεια να
χρηµατοδοτήσουν τα επενδυτικά τους σχέδια.

Έτσι, λοιπόν, επιβεβαιώνεται ο ψευδεπίγραφος διαχωρισµός
ανάµεσα, από τη µια µεριά, στο χρηµατοπιστωτικό σύστηµα και
την πραγµατική οικονοµία, από την άλλη.

Το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα αποτελεί την καρδιά του ίδιου
του καπιταλιστικού συστήµατος, της καπιταλιστικής οικονοµίας.
Δεύτερον, δεν χωρίζεται µε µεσαιωνικά τείχη η τράπεζα από τους
υπόλοιπους επιχειρηµατικούς οµίλους. Είναι και αυτοί επιχειρη-
µατικοί όµιλοι. Οι τράπεζες συµµετέχουν στα µετοχικά κεφάλαια
άλλων επιχειρηµατικών οµίλων ή συνολικότερα επιχειρηµατικοί
όµιλοι, πολυκλαδικοί, µπορεί να έχουν στην κατοχή τους µεγάλα
πακέτα του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος και να το ελέγχουν.

Έτσι, λοιπόν, η ανακεφαλαιοποίηση γίνεται για τις ανάγκες
των µονοπωλιακών οµίλων και όχι για την προστασία και την ικα-
νοποίηση των λαϊκών αναγκών. Μιλήσαµε για την προστασία των
υπερχρεωµένων νοικοκυριών που δεν προκύπτει από πουθενά.
Και, βεβαίως, η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών δεν µπορεί να
βασίζεται στην αύξηση της υπερχρέωσης, µέσα από τα δάνεια. 

Εµείς λέµε ότι η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών πρέπει να
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προέλθει µέσα από την εργασία, µέσα από τους υψηλούς µι-
σθούς, µέσα από την ανάκτηση των τεράστιων απωλειών που
είχε η εργατική τάξη και τα υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα όλο το
προηγούµενο χρονικό διάστηµα και, βεβαίως, µέσα από την αλ-
λαγή ιδιοκτησίας στα µέσα παραγωγής και την κοινωνικοποίησή
τους, δηλαδή, αλλαγή του µοντέλου της οικονοµίας, αλλαγή της
εξουσίας σε ριζική κατεύθυνση και αποδέσµευση από την Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

Το τρίτο ζήτηµα είναι ο τρόπος µε τον οποίο η Κυβέρνηση επι-
λέγει να προχωρήσει την ανακεφαλαιοποίηση. Η διαπάλη, η
οποία γίνεται, όπως εµείς την εκτιµάµε, γίνεται για το ποιος θα
καθορίζει τις διοικήσεις επί της ουσίας. Έτσι, λοιπόν, υπάρχει
µια ασάφεια στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, η οποία θα αντιµε-
τωπιστεί είτε µε την απόφαση του Υπουργικού Συµβουλίου αύριο
είτε µε υπουργικές αποφάσεις. 

Αυτή η ασάφεια δίνει τη δυνατότητα στην Κυβέρνηση να έχει
µια ευελιξία στα παζάρια τα οποία κάνει µε τους νυν ιδιοκτήτες
των τραπεζών, µε τους φιλόδοξους επενδυτές των τραπεζών, µε
τις ίδιες τις προτεραιότητες που έχει η Κυβέρνηση, αλλά και τις
προτεραιότητες της ίδιας της Ευρωπαϊκής Ένωσης συνολικό-
τερα.

Από αυτήν την άποψη, η συζήτηση γίνεται ανάµεσα στο ποια
µορφή θα πάρει η κρατική παρέµβαση, αν θα είναι µε Cocos -
αυτές τις προνοµιούχες οµολογίες- ή µε κοινές µετοχές. Από ό,τι
φαίνεται το σχέδιο της Κυβέρνησης είναι να είναι 70% µε 80%
Cocos και το υπόλοιπο 20% να είναι οι κοινές µετοχές µε δι-
καίωµα ψήφου στην αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου των τρα-
πεζών.

Γιατί; Διότι η Κυβέρνηση, από ό,τι φαίνεται, επιδιώκει, θέλει να
διευκολύνει την είσοδο ιδιωτών επενδυτών στην αύξηση του µε-
τοχικού κεφαλαίου των επενδυτών και την παραµονή, βεβαίως,
των τραπεζών σε ιδιώτες καπιταλιστές. 

Ακόµη, όµως, κι αν αυτό δεν συµβεί, δηλαδή ακόµη κι αν
έχουµε κρατική καπιταλιστική ιδιοκτησία στις τράπεζες, αυτή η
κρατική καπιταλιστική ιδιοκτησία θα είναι προσωρινή. Και θα είναι
προσωρινή γιατί στόχος της Κυβέρνησης, διακηρυγµένος, είναι
να εξυγιανθούν αυτές οι τράπεζες και να µπορέσουν να ιδιωτι-
κοποιηθούν. 

Άλλωστε, αυτό προβλέπει και ο ν.4335/2015 της προηγούµε-
νης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ, όπου στο άρθρο 57 µιλάει για
τη δηµόσια κεφαλαιακή στήριξη. Στην παράγραφο 2 λέει ότι -και
αυτό θα γίνει- η συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου µεταφέρεται
άµεσα στον ιδιωτικό τοµέα µόλις το επιτρέψουν οι εµπορικές και
χρηµατοπιστωτικές συνθήκες. Αντίστοιχα το άρθρο 58 µιλάει για
τον προσωρινό δηµόσιο έλεγχο.

Έτσι, λοιπόν, η όλη συζήτηση γίνεται για το πώς θα µπορέ-
σουν να εξυγιανθούν και να ιδιωτικοποιηθούν οι τράπεζες. 

Βεβαίως, στο σχέδιο νόµου προβλέπεται η µεγαλύτερη εµ-
πλοκή και συµµετοχή της Ευρωπαϊκής Ένωσης σε αυτήν την
ανακεφαλαιοποίηση και των Οργάνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
όπως για παράδειγµα ποιος καθορίζει τα µέλη του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας, του ΤΧΣ, όπου τρία µέλη καθο-
ρίζονται από το Ευρωπαϊκό Ταµείο, από τον ESM. 

Προβλέπει, λοιπόν, τη µεγαλύτερη, την άµεση παρέµβαση του
ESM και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής στη διαδικασία ανακεφα-
λαιοποίησης, αλλά και τη συµµετοχή της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, ενός Οργανισµού εµφυλιοπο-
λεµικού στην κυριολεξία µε τις διαδικασίες τις οποίες βάζει, στην
άµεση παρέµβαση και αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου των τρα-
πεζών.

Έτσι, λοιπόν, µέσα από αυτήν τη διαδικασία, µέσα από τη δια-
δικασία ανακεφαλαιοποίησης, θα αυξηθεί το κρατικό χρέος στο
κοµµάτι αυτό της κρατικής συµµετοχής στην αύξηση του µετο-
χικού κεφαλαίου και θα το πληρώσει πάλι ο ελληνικός λαός. 

Αλήθεια, τι θα γίνει µε αυτά τα 39.000.000.000 ευρώ της προ-
ηγούµενης ανακεφαλαιοποίησης και τα οποία εξαϋλώθηκαν;
Ποιοι τα πληρώνουν ήδη; Τα πληρώνουν ήδη, µέσα από την αύ-
ξηση του κρατικού χρέους, τα λαϊκά στρώµατα.

Και το τέταρτο σηµείο –µε το οποίο θα ολοκληρώσω, κύριε
Πρόεδρε, κι ευχαριστώ για την ανοχή σας- έχει να κάνει µε το
ότι αυτό το σχέδιο νόµου συµπεριλαµβάνει ένα νέο κοµµάτι που

είναι η µη συστηµικές τράπεζες, δηλαδή η Attica Bank και οι συ-
νεταιριστικές τράπεζες. Τις συµπεριλαµβάνει στη διαδικασία
ανακεφαλαιοποίησης µε την προϋπόθεση της εισόδου στρατη-
γικού επενδυτή, ο οποίος, βεβαίως, θα πάρει τη διαχείριση των
ίδιων των συνεταιριστικών τραπεζών, είτε της Αττικής Τράπεζας,
µε αποτέλεσµα ο ρόλος του Ταµείου των Μηχανικών, του
ΤΣΜΕΔΕ, που είναι ο βασικός µέτοχος, πλέον, στην Αττική Τρά-
πεζα, να εξαϋλωθεί. Άρα τα αποθεµατικά του Ταµείου των Μη-
χανικών θα πάνε κι αυτά στο βρόντο, θα εξαϋλωθούν. 

Κι εδώ επιβεβαιώνεται πού οδηγούν τα «πανηγύρια» των
άλλων δυνάµεων, των άλλων κοµµάτων, πλην ΚΚΕ, το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα, ότι διασφαλίζεται το Ταµείο των Μηχα-
νικών επειδή συµµετέχει και διαχειρίζεται άµεσα µία τράπεζα. 

Το δεύτερο συµπέρασµα το οποίο πρέπει να βγάλουµε είναι
πού οδηγούν όλες αυτές οι φαµφαρολογίες περί «προοδευτικού
χαρακτήρα» του συνεταιριστικού κινήµατος στο πλαίσιο του κα-
πιταλισµού. Αποτελεί ατελή µορφή οικονοµίας και εγκλωβίζει τα
λαϊκά στρώµατα στη συµµετοχή τους µέσω της συνεταιριστικής
µερίδας, σε µία µορφή οικονοµική, επιχειρηµατική, της οποίας η
λειτουργία σχετίζεται άµεσα µε τα ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια
κι όχι µε τη λογική της ικανοποίησης των αναγκών των συνεται-
ριστών. 

Αποτέλεσµα αυτής της ατελούς µορφής είναι ότι κάποια
στιγµή πρέπει να µετατραπούν αυτοί οι συνεταιρισµοί σε ανώνυ-
µες εταιρείες, για να µπορούν να λειτουργούν στο πλαίσιο του
καπιταλιστικού συστήµατος. Αυτό το παρατηρήσαµε ήδη µε τους
αγροτικούς συνεταιρισµούς, που µετατράπηκαν σε ανώνυµες
εταιρείες, το παρατηρούµε τώρα και µε τις συνεταιριστικές τρά-
πεζες. 

Αυτό θα οδηγήσει σε µία περαιτέρω συγκέντρωση, γιατί ήδη
συζητάνε για εξαγορές και συγχωνεύσεις ανάµεσα σε συνεται-
ριστικές τράπεζες -και αυτή η διαδικασία θα επιταχυνθεί µε τη
συµµετοχή του στρατηγικού επενδυτή- και, άρα, στη συνολικό-
τερη αναδιάρθωση του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος. 

Αλήθεια, η Κυβέρνηση διασφαλίζει µε αυτόν τον νόµο, της
ανακεφαλαιοποίησης ότι, τουλάχιστον, δεν θα κλιµακωθεί η επί-
θεση την οποία δέχονται οι τραπεζοϋπάλληλοι µέσα από τις αλ-
λαγές στις εργασιακές σχέσεις, µέσα από τις νέες µορφές
οµαδικών απολύσεων, αυτής της εθελούσιας εξόδου, και της εν-
τατικοποίησης της εργασίας τους; 

Τέλος, εµείς περιµένουµε, κύριοι Υπουργοί, να υλοποιήσετε
τη χθεσινή δέσµευσή σας για τους εργαζοµένους των συνεται-
ριστικών τραπεζών, οι οποίοι οδηγήθηκαν σε εξυγίανση. Περιµέ-
νουµε το επόµενο διάστηµα να αποκατασταθεί αυτό, ούτως ώστε
οι εργαζόµενοι αυτοί, οι οποίοι είναι σήµερα στον αέρα, να µπο-
ρέσουν να ενταχθούν στην Εθνική Τράπεζα ή στις απορροφού-
σες τράπεζες που απορροφούν το «καλό» κοµµάτι των συνεταιρι-
στικών τραπεζών.

Από αυτήν την άποψη, είναι φανερό ότι το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει και επί της αρχής και επί των άρ-
θρων το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ. Θε-

οχάρης Θεοχάρης. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα. Είµαστε µαζεµένοι

εδώ για να σώσουµε τις τράπεζες, σήµερα 31 Οκτωβρίου, που
είναι η Παγκόσµια Ηµέρα της Αποταµίευσης, κάτι ξεχασµένο πια.
Ούτε να πληρώσουµε τους λογαριασµούς δεν µπορούµε στη
χώρα µας, όχι να αποταµιεύσουµε. 

Χθες στην επιτροπή σάς διάβασα ένα σχόλιο του Πρωθυπουρ-
γού για τους τραπεζίτες που έσωζαν «οι άλλοι» από το φαλι-
µέντο. Ακούστε κι άλλο ένα, πάλι από τον Πρωθυπουργό, διότι
αυτή είναι η λογική σας. Στήριξη των τραπεζών και των µεγαλο-
επιχειρηµατιών, σε βάρος της κοινωνικής πλειοψηφίας. Τώρα
είναι διαφορετικά; Έτσι µας λέτε. Γιατί; Γιατί εσείς δεν έχετε
σχέση µε µεγαλοεπιχειρηµατίες! Αλήθεια; Προχθές τι µας είπε,
πάλι, ο κ. Καµµένος; Πώς  αντάλλασσε sms µε εκδότη, που έχει
συµφέροντα στον χώρο του φαρµάκου, για τη σύνθεση του
Υπουργικού Συµβουλίου; Αυτό µας είπε; Και δεν έχει ακόµη πα-
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ραιτηθεί; 
Εσείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αριστεράς, τον στη-

ρίζετε; Σας έχει µείνει ένα δράµι, µια στάλα, µια ρανίδα συνείδη-
σης; Τι θα κάνατε, δηλαδή, εάν ο Πρωθυπουργός µας έδειχνε
στη Βουλή sms µε ιδιοκτήτη καναλιού ή εφηµερίδας, όπου συ-
ζητούσε για το Υπουργικό Συµβούλιο; Είναι σωστά πράγµατα
αυτά; Θα νιώθατε άνετα; Θα στηρίζατε;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας ενοχλεί που το κατήγγειλε µάλ-
λον, κύριε Θεοχάρη.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Όχι δεν µας ενοχλεί που
το κατήγγειλε. Μας ενοχλεί που το έκανε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μάλλον σας ενοχλεί!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μια χαρά έχουµε

πάει µέχρι τώρα!
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Τι άλλο µας έχει πει ο

Πρωθυπουργός; Χωρίς εκκαθάριση των επισφαλών δανείων από
τα χαρτοφυλάκια των τραπεζών, αυτό που κάνετε είναι να ρί-
χνετε κι άλλα λεφτά των φορολογουµένων σε ένα βαρέλι δίχως
πάτο.

Με το νοµοσχέδιο δίνετε λύση; Είπε ο κ. Μπαλαούρας πως τα
κόκκινα δάνεια  εκτοξεύτηκαν από το 2011 και µετά, και ότι τώρα
δίνετε λύση. Δεν µας εξήγησε τη λύση, όµως. Στα άρθρα του νο-
µοσχεδίου δεν υπάρχει µια λέξη για τα κόκκινα δάνεια. Άρα πού
είναι η λύση;

Και γιατί εκτοξεύτηκαν; Μόνο λόγω της κρίσης; Όχι µόνο. Αν
και η κρίση προφανώς έχει καταστήσει πάρα πολλούς συνανθρώ-
πους µας αδύναµους να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους.
Είναι, όµως, και ο νόµος Κατσέλη που τα εκτόξευσε. Η προστα-
σία των αδυνάµων είναι υποχρέωση και επιβεβληµένη διπλά σε
περίοδο συστηµικής κρίσης. Όταν, όµως, η προστασία είναι
άκριτη και απροϋπόθετη, τότε σπέρνει την καταστροφή και στις
τράπεζες, αλλάζοντας τη συµπεριφορά των δανειοληπτών.

Πολλοί συµπολίτες µας αντί να πληρώνουν το στεγαστικό -άρ-
χισαν να επιλέγουν να αφήνουν απλήρωτο το στεγαστικό, αφού
δεν φοβόντουσαν µην τους πάρουν το σπίτι- πλήρωναν την
κάρτα και το καταναλωτικό που είχαν µεγαλύτερα επιτόκια. Το
αποτέλεσµα ήταν αντί να κοκκινίζει το καταναλωτικό των 15.000
ευρώ, να κοκκινίζει το στεγαστικό των 150.000 ευρώ στις τράπε-
ζες. Έτσι εκτοξεύονται τα κόκκινα δάνεια και έτσι ερχόµαστε
εµείς, µε λεφτά των φορολογουµένων, ξανά και ξανά να βάζουµε
λεφτά στις τράπεζες.

Όταν δεν προσέχουµε, αυτά προκαλούµε. Παίρνουµε ένα πρό-
βληµα δανειοληπτών και µια σωστή λογική να προστατεύσουµε
τους αδυνάµους και τα κάνουµε πρόβληµα των καταθετών και
των φορολογουµένων. Και τρέχουµε από πίσω µε τη γλώσσα έξω
να τους προστατεύσουµε και αυτούς. 

Φυσικά, την ίδια την κυρία του νόµου αυτού, την κυρία του
«λεφτά υπάρχουν», την κοµµατική σας επιλογή, τη στηρίζετε µε
χθεσινή τροπολογία του Υπουργού για να µην αξιολογηθεί όπως
οι υπόλοιπες διοικήσεις των τραπεζών. Είναι ειδική τροπολογία
για να µην αξιολογηθεί. Να τα λέµε και αυτά.

Και θέλετε να µας πείσετε πως µε κοµµατικές επιλογές θα τα
βάλετε µε τη διαφθορά των διοικήσεων και των επιχειρηµατιών.
Σας πήρανε τις τράπεζες οι ξένοι –όπως σας απέδειξα χθες στην
επιτροπή- αλλά, όπως φαίνεται, θα παλέψετε µε νύχια και µε δόν-
τια για να τις κρατήσετε υπό κοµµατικό έλεγχο. Γιατί; Να µας
πείτε το γιατί. Για να ελέγχετε τη ροή των δανείων; Για να παίρ-
νετε θαλασσοδάνεια, όπως τα άλλα κόµµατα; Πείτε µας. Το Πο-
τάµι δεν έχει δανειστεί ούτε 1 ευρώ και δεν φοβάται.

Γιατί χρειάζεται νέα ανακεφαλαιοποίηση, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι; Γιατί ενισχύσατε την αβεβαιότητα, όπως σας λέει και
το Γραφείο Προϋπολογισµού της Βουλής. Μας γυρίσατε σε
ύφεση από αναιµική ανάπτυξη. Μας γυρίσατε σε αύξηση της α-
νεργίας από µικρή µείωσή της. Κλείσατε τις τράπεζες από λάθος
εκτίµηση ή συνειδητή παραπλάνηση του Πρωθυπουργού κ. Τσί-
πρα από τον τότε Υπουργό Οικονοµικών κ. Βαρουφάκη. Πήρατε
αξία του ελληνικού λαού, τις µετοχές του ΤΧΣ στις τράπεζες, και
χάσατε µέσα σε οκτώ µήνες πάνω από 10 δισεκατοµµύρια του
ελληνικού λαού. Πάνω από 10 δισεκατοµµύρια!

Εάν υπάρχει διαφθορά στις ιδιωτικοποιήσεις –όπως µας λέτε
όλα αυτά τα χρόνια- κι αν την πιάσετε όλη, θέλετε σαράντα χρό-

νια –σας το έχω ήδη αποδείξει από το καλοκαίρι- για να ξαναδώ-
σετε πίσω στον ελληνικό λαό αυτά που του χάσατε µέσα σε οκτώ
µήνες. Χειροτερεύσατε µέσα σε οκτώ µήνες την οικονοµία, τις
τράπεζες τα δάνεια.

Μας λέτε, όµως, πως όλα αυτά αξίζουν τον κόπο, γιατί µει-
ώσατε τους στόχους των πρωτογενών πλεονασµάτων που πρέ-
πει να πετύχουµε. Αλήθεια;

Αν όσα λέγατε τόσα χρόνια είναι αλήθεια, καλύτερα να µην κά-
νουµε εκατό ευρώ λιτότητας γιατί θα κερδίσουµε παραπάνω, δη-
λαδή, εκατόν πενήντα ευρώ σε ανάπτυξη. Αυτό µας λέγατε τόσα
χρόνια. Γι’ αυτό βγάζατε τόσον καιρό στο δρόµο τον κόσµο. Άρα,
τώρα, µε την επιτυχή σας διαπραγµάτευση, µας φέρατε 150
ευρώ ύφεσης και γλιτώσατε 100 ευρώ λιτότητας. Τόση επιτυχία!
Έχετε σε όλα αυτοακυρωθεί συνεπεία ψεµάτων ή ανικανότητας.
Διαλέξτε!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να σώσουµε τα χρήµατα
του ελληνικού λαού και των µεγαλοκαταθετών –εγώ θα προ-
σθέσω «και των µεγαλοκαταθετών» σε αυτά που είπε ο κ. Μανιά-
της, όχι µόνο των µικροκαταθετών- που σήµερα στη χώρα µας
είναι η µικροµεσαία επιχείρηση. Οι µεγάλες και οι µεγάλοι τα
έχουν έξω. Αυτός είναι ο µεγαλοκαταθέτης.

Το νοµοσχέδιο είναι το πρώτο, αχρείαστο µέχρι πριν λίγους
µήνες, αναγκαίο σήµερα βήµα. Δεν µπορούµε παρά να στηρί-
ξουµε ό,τι µπορεί να αποτρέψει το κούρεµα των καταθέσεων.
Εξάλλου, ήταν προϋπόθεση που πάντα λέγαµε, ακόµα και πριν
τις εκλογές του Γενάρη, δηλαδή, όχι στο κούρεµα και όχι στην
έκτακτη φορολόγηση των καταθέσεων. «Το κράτος δεν είναι συ-
νιδιοκτήτης στις καταθέσεις µας.». Έτσι λέγαµε τότε. Και πράγ-
µατα που δεν λέγατε εσείς, τα λέτε τώρα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο είναι µία καλή µετάφραση. Αργήσατε να
το φέρετε, αλλά δεν φταίτε εξ ολοκλήρου, όπως αυστηρά σας
κατηγόρησα χθες και κάνω και την αυτοκριτική µου. Φταίνε και
οι ξένοι που σας το έγραψαν, φταίνε και τα µπερδέµατα στη µε-
τάφραση, που σας αναγκάζουν να διορθώνετε µε νοµοτεχνικές
βελτιώσεις, και έτσι καθυστερήσατε επικίνδυνα. Έστω! Τελει-
ώνετε τώρα µε τις πράξεις υπουργικού συµβουλίου. Αποσαφη-
νίστε το πλαίσιο για να ολοκληρωθεί η ανακεφαλαιοποίηση
σωστά. Σας είπα χθες για τους κινδύνους, να µην τα επαναλάβω
και εδώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ανακεφαλαιοποίηση είναι ένα
µεγάλο βήµα προς τη φερεγγυότητα, την αποκατάσταση της εµ-
πιστοσύνης και κυρίως προς τη διασφάλιση της σταθερότητας
στο τραπεζικό σύστηµα. Όµως, τίθενται τα εξής ερωτήµατα: 

Ερώτηµα πρώτο: Τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, τα λεγόµενα
NPLs, έχουν φτάσει στα 100.000.000.000 µε 106.000.000.000
ευρώ. Και το ερώτηµα είναι, τι κεφάλαια µπορούν να ανακτήσουν
οι τράπεζες; Τα 10.000.000.000 µε 20.000.000.000 σε βάθος
πέντε, έξι ετών είναι ρεαλιστικός στόχος ή εκτός πραγµατικότη-
τας; Οι τράπεζες θα µπορέσουν να διαχειριστούν το τεράστιο
πρόβληµα των NPLs;

Ερώτηµα δεύτερο: Οι τράπεζες διαθέτουν 121.000.000.000
καταθέσεις και 207.000.000.000 δάνεια. Αυτό σηµαίνει χάσµα
ρευστότητας ύψους 86.000.000.000. Πώς θα καλυφθούν τα 86
δισεκατοµµύρια ευρώ; 

Με την ανακεφαλαιοποίηση οι τράπεζες θα χρησιµοποιήσουν
τα οµόλογα του ESM και τα νέα κεφάλαια, ώστε να µειώσουν τον
ELA. Η ουσία δεν αλλάζει, όµως. Το χάσµα δανείων προς κατα-
θέσεις είναι τεράστιο και µη επιλύσιµο σε αυτήν τη φάση. Γι’
αυτό και τα capital controls δεν µπορούν να φύγουν αν δεν γυρί-
σει η ρευστότητα στο τραπεζικό σύστηµα από το εξωτερικό και
από τα παπλώµατα.

Ερώτηµα τρίτο: Ο Ευρωπαϊκός Μηχανισµός Σταθερότητας, ο
ESM, θα επενδύσει κεφάλαια στις ελληνικές τράπεζες και η Επι-
τροπή Ανταγωνισµού της ΕΕ θα παρακολουθεί στενά τις ελληνι-
κές τράπεζες. Τι σηµαίνει αυτό; Θα αλλάξουν τα πλάνα αναδιάρ-
θρωσης, τα λεγόµενα restructuring plans, πλήρως; 

Με βάση συγκλίνουσες εκτιµήσεις τραπεζιτών θα συµβούν τα
εξής εντός τριετίας, αλλά ως συνήθως µε εµπροσθοβαρή χαρα-
κτηριστικά: Μείωση καταστηµάτων κατά τετρακόσια στην Ελ-
λάδα. Νέα προγράµµατα εθελουσίας εξόδου τεσσάρων χιλιάδων
εργαζοµένων. Από σαράντα τέσσερις χιλιάδες, δηλαδή, θα µεί-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΕ’ - 31 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2015 1145



νουν σαράντα χιλιάδες οι τραπεζοϋπάλληλοι. 
Έχετε κάτι να απαντήσετε σε σχέση µε αυτά; 
Ερώτηµα τέταρτο: Οι τράπεζες θα έχουν κεφαλαιακή επάρ-

κεια, αλλά δεν θα έχουν ρευστότητα για να χρηµατοδοτήσουν
την εθνική οικονοµία. Οι τράπεζες τα επόµενα τρία έως πέντε
χρόνια θα ασχολούνται µε το παρελθόν τους, δηλαδή, τα προ-
βληµατικά δάνεια. Πότε θα ασχοληθούν µε το µέλλον της ελλη-
νικής οικονοµίας, µε τη χορήγηση νέων δανείων;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε µακριά ακόµα από τη
λύση. Γρηγορείτε!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα απ’ την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Πα-
παχριστόπουλε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Άκουσα να καλεί σε πα-
ραίτηση τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων και θα ήθελα
τον λόγο ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό, κύριε Παπαχριστόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να θυµίσω στον
ειδικό αγορητή ότι η παραποίηση της πραγµατικότητας καµιά
φορά βολεύει κάποιους. Και εξηγούµαι: Δεν ξέρω αν για πρώτη
φορά άκουσε ο κύριος ειδικός αγορητής του Ποταµιού ότι κά-
ποτε οι επιχειρηµατίες ανεβοκατέβαζαν όχι µόνο Υπουργούς
αλλά και Πρωθυπουργούς. Και η δουλοπρέπεια σε αυτό τον
κόσµο επιχειρηµατιών –και δεν συµπεριλαµβάνω τους πάντες-
τέλειωσε οριστικά. Είχε το θάρρος της γνώµης του, λοιπόν, ο Αρ-
χηγός, ο Πρόεδρος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων να δηµοσιοποι-
ήσει και όχι να κρατήσει κρυφή αυτή την εµπλοκή κάποιου
µεγαλοπαράγοντα. Και είναι για µας τίτλος τιµής και πιστεύω ότι
έτσι το ερµήνευσε όλη η Βουλή, εκτός από τον αγορητή του «Πο-
ταµιού». Αυτό µόνο ήθελα να πω, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ που δώσατε χρόνο για την παρέµβαση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, προχωράµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης.
Σας ενηµερώνω ότι και µε τον κ. Κατσιαντώνη, µε τον οποίο θα

κλείσουν τις αγορεύσεις τους οι ειδικοί αγορητές, θα είµαστε
δέκα, το πολύ δεκαπέντε λεπτά εκτός του αρχικού προγραµµα-
τισµού που σας είπα.

Τον λόγο έχει ο κ. Κατσίκης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα που

συζητάµε σήµερα είναι εξόχως σηµαντικό διότι αφορά εκείνο
που συνιστά ανασφάλεια και αγωνία των πολιτών της ελληνικής
κοινωνίας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Ανακεφαλαιοποίηση σηµαίνει ρευστότητα για τις επιχειρήσεις.
Και οι επιχειρήσεις δεν είναι µόνες τους. Έχουν από πίσω εργα-
ζόµενους, οι οποίοι αγωνιούν για το αν αύριο θα έχουν δουλειά
για να µπορούν να βγάλουν το ψωµί τους. Ανακεφαλαιοποίηση
σηµαίνει ότι παρέρχεται ο κίνδυνος του κουρέµατος των κατα-
θέσεων. Σηµαίνει ότι δροµολογείται η λήξη των capital controls. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να στηρίξουµε την ανακεφαλαιοποίηση, για
να πείσουµε και τους ξένους επενδυτές ότι και µε τα δικά τους
χρήµατα θα πρέπει να συµβάλουν σε αυτήν. Ας θυµηθούµε ότι
πριν λίγες ηµέρες ο Πρόεδρος της Γαλλίας, Φρανσουά Ολάντ,
ήταν εδώ µε ένα team επενδυτών για να στηρίξει αυτό που εµείς
σήµερα συζητάµε και στο τέλος θα ψηφίσουµε, δηλαδή την ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών.

Και βέβαια πλανάται το ερώτηµα ποιος την προκάλεσε. Εκείνο
που θα ήθελα να τονίσω είναι ότι δεν είναι η πρώτη φορά που οι
κεφαλαιακές ανάγκες των τραπεζών ενισχύονται µε πολλά,
πολλά δισεκατοµµύρια. Στο παρελθόν είχε συµβεί και βεβαίως
οι διοικήσεις των προηγούµενων κυβερνήσεων και η κακή πολι-
τική του παρελθόντος συντελούσαν στην ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών. Σε αυτό βέβαια προστίθεται και εκείνη η πολιτική
έκφραση εκείνων των πολιτικών οι οποίοι έλεγαν ότι µε την
εκλογή του ΣΥΡΙΖΑ θα βγάλουν τα λεφτά τους στο εξωτερικό.
Θυµίζει κάτι από τα προηγούµενα, παλιά χρόνια, το «Αγοράστε
µετοχές, παίξτε στο Χρηµατιστήριο» -βλέπε Σηµίτης-Παπαντω-

νίου- «προκειµένου να κερδίσετε περισσότερα». Και αυτό αποτέ-
λεσε την πολιτική ταφόπλακα των οικονοµιών των Ελλήνων. 

Βέβαια δεν είναι άµοιροι των ευθυνών τους όλοι αυτοί που σή-
µερα από αυτό το Βήµα της Βουλής διδάσκουν εκείνη την πολι-
τική η οποία από τη µία απαγορεύει ή µάλλον αποκαλεί τη ση-
µερινή ανακεφαλαιοποίηση κάτι το κακό για τη χώρα και για τον
τόπο, ενώ δεν ασκούν την αυτοκριτική τους, αποποιούµενοι τις
δικές τους ευθύνες για τις ανακεφαλαιοποιήσεις του παρελθόν-
τος. Έχουµε συγκεκριµένα στοιχεία και θα µιλήσω παρακάτω.

Επιτρέψτε µου να αναφερθώ ενδεικτικά σε κάποια από τα
άρθρα που εµείς οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θεωρούµε υψίστης ση-
µασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Κατσίκη, επι-
τρέψτε µου να σας διακόψω για δύο δευτερόλεπτα και σας δίνω
αµέσως και πάλι τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι οκτώ µαθητές και µαθήτριες και δύο εκπαιδευτικοί συνο-
δοί τους από το 2ο τµήµα του Γυµνασίου Πάρου. 

Καλωσορίσατε και τα χαιρετίσµατά µας στην πανωραία Πάρο! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίστε, κύριε Κατσίκη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΙΚΗΣ: Με το άρθρο 2 διευρύνονται οι

δυνατότητες και τα µέσα που διαθέτει το ταµείο έτσι ώστε να πε-
τύχει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο την αποστολή του, δη-
λαδή την ενίσχυση του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος προς
χάριν του δηµοσίου συµφέροντος. 

Το δηµόσιο συµφέρον θωρακίζεται και στο άρθρο 3, στόχος
του οποίου είναι να ρυθµίσει τα θέµατα που αφορούν στην περι-
ουσία του ταµείου. 

Με τις νέες ρυθµίσεις εξασφαλίζουµε την αποτελεσµατικότερη
διαχείριση των διαθεσίµων του ταµείου και κατ’ επέκταση εξα-
σφαλίζουµε τα συµφέροντα και την περιουσία του δηµοσίου. 

Το άρθρο 4, για το οποίο θα µιλήσω και λίγο αργότερα, καθώς
αποτελεί «αγκάθι» για την Αντιπολίτευση, όπως σχολιάστηκε και
χθες στην Επιτροπή Οικονοµικών, καθιερώνει τη νέα διαδικασία
επιλογής των µελών της διοίκησης του ταµείου αλλά και τη
διαρκή τους αξιολόγηση, έτσι ώστε να είµαστε σίγουροι ότι τε-
λούν τα καθήκοντά τους µε τον καλύτερο τρόπο. Η Επιτροπή Επι-
λογής αξιολογεί τα µέλη της διοίκησης του ταµείου και έχει το
δικαίωµα να αποµακρύνει εκείνα τα οποία αδυνατούν να ανταπο-
κριθούν στις υποχρεώσεις τους. 

Λειτουργεί αυθαίρετα η επιτροπή; Όχι, βέβαια, καθώς υποχρε-
ούται να δίνει αναφορά για τις δράσεις της στον Υπουργό Οικο-
νοµικών και επιπλέον το Διοικητικό Συµβούλιο ενηµερώνει του-
λάχιστον δύο φορές τον χρόνο τη Βουλή των Ελλήνων -κάτι που
δεν είχε ξαναγίνει προηγουµένως. Με αυτόν τον τρόπο ενισχύε-
ται και περιφρουρείται η διαφάνεια, που αποτελεί ύψιστη προτε-
ραιότητα για τη συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. 

Εξαιρετικά σηµαντική είναι και η ρύθµιση του άρθρου 7, σύµ-
φωνα µε το οποίο το ταµείο έχει πλέον πλήρη δικαιώµατα ψή-
φου, τα οποία θα ασκεί ως µέτοχος -κάτι που δεν ίσχυε µέχρι
τώρα και γίνεται για πρώτη φορά. 

Παράλληλα, το άρθρο 10 δίνει τη δυνατότητα στο ταµείο να
αξιολογεί τις διοικήσεις των πιστωτικών ιδρυµάτων µε βάση τις
καλύτερες διεθνείς πρακτικές.

Τέλος, τα άρθρα 2 και 3 διαµορφώνουν τη σειρά κατάταξης
των απαιτήσεων κατά πιστωτικών ιδρυµάτων, έτσι ώστε αυτή να
ανταποκρίνεται στο εξαιρετικό δηµόσιο συµφέρον, για την απο-
τελεσµατικότερη ρύθµιση της αφερεγγυότητας των τραπεζών
και τη θωράκιση της συστηµικής σταθερότητας. 

Εχθές στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, κατά τη διάρ-
κεια της συζήτησης για το σχέδιο νόµου, κανείς εκπρόσωπος των
κοµµάτων που άσκησαν εξουσία στο παρελθόν δεν έκανε την αυ-
τοκριτική του για τις σχέσεις του πολιτικού συστήµατος µε το
τραπεζικό. Και αυτά πληρώνουµε σήµερα.
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Στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν θέλουµε τις τράπεζες που
µας οδήγησαν στην οικονοµική κρίση. Θέλουµε ένα τραπεζικό
σύστηµα συνδεδεµένο µε την πραγµατική οικονοµία που θα χρη-
µατοδοτεί την ανάπτυξη. 

Για τις αιτίες του bank run αναζητήστε στα Πρακτικά τις τοπο-
θετήσεις των στελεχών των κοµµάτων που βρίσκονταν στην
εξουσία και τις δηµόσιες δηλώσεις τους. 

Η ανάγκη για αλλαγή είναι έντονη και αναγνωρισµένη από
τους πολίτες. Οι εισηγητές της Αντιπολίτευσης προσπαθούν να
πείσουν πως για όλα τα δεινά είναι υπεύθυνη η επτάµηνη συγκυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Εµείς τους καλούµε να σεβαστούν την
αγωνία του κόσµου και τον µεγάλο αγώνα που δίνουν καθηµε-
ρινά οι πολίτες. 

Στόχος της Κυβέρνησης είναι η υπό διαπραγµάτευση ανακε-
φαλαιοποίηση των ελληνικών τραπεζών να είναι και η τελευταία.
Μέχρι τώρα ο Έλληνας φορολογούµενος έχει συνεισφέρει µε
πάρα πολλούς τρόπους στη διάσωση του ελληνικού τραπεζικού
συστήµατος και αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. 

Ο ελληνικός λαός πρέπει να καταλάβει ότι πάµε σε µια νέα
ανακεφαλαιοποίηση, γιατί οι προηγούµενες, που ήταν αποτέλε-
σµα διαπραγµάτευσης των προηγούµενων κυβερνήσεων, απέτυ-
χαν. Οι προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις ήταν άκαρπες, γιατί
αφ’ ενός δεν έλαβαν υπ’ όψιν την πραγµατική οικονοµία µε τα
κόκκινα δάνεια κ.λπ. και αφ’ ετέρου δεν έλαβαν υπ’ όψιν τις διοι-
κήσεις των τραπεζών, οι οποίες είναι υπεύθυνες σε µεγάλο
βαθµό για την αποτυχία. Μάλιστα, το επίπεδο της αποτυχίας
αποτυπώνεται γλαφυρά στα στατιστικά στοιχεία που παρέθεσα
και εχθές στην τοποθέτησή µου στην Επιτροπή Οικονοµικών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ποσοστό των µη εξυπηρε-
τούµενων δανείων από 5% τον Σεπτέµβριο του 2009 έφτασε στο
34,2% τον Σεπτέµβριο του 2015. Η αναστροφή αυτού του δείκτη
έως τώρα δεν πραγµατοποιήθηκε, µε κύριους συνενόχους προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις και διοικήσεις τραπεζών. Το άµεσο απο-
τέλεσµα ήταν η συνεχής καταγραφή προβλέψεων επισφαλειών,
οδηγώντας όλα τα λειτουργικά κέρδη των τεσσάρων συστηµικών
τραπεζών στη στήριξη του διαπλεκόµενου πολιτικού, επιχειρη-
µατικού και µιντιακού συστήµατος. 

Επίσης, µε την ψήφιση του νοµοσχεδίου ξεκινάει άµεσα η δια-
δικασία κεφαλαιακής ενίσχυσης των τραπεζών, η οποία θα πρέ-
πει να έχει ολοκληρωθεί εντός του 2015 για να µη θιγούν οι κατα-
θέσεις. 

Άκουσα συναδέλφους της Αντιπολίτευσης στην επιτροπή χθες
να βάλλουν κατά του άρθρου 4α. Πραγµατικά, ενώ ήταν ευχάρι-
στο το ότι η πλειοψηφία των εκπροσώπων των κοµµάτων ψήφισε
θετικά επί της αρχής, εν τούτοις εκδηλώθηκαν αντιδράσεις επί
του άρθρου 4α, το οποίο αναφέρεται στην Επιτροπή Επιλογής,
και που ουσιαστικά αποτελεί τη µοναδική τους ένσταση στο νο-
µοσχέδιο, µε το επιχείρηµα ότι τα τρία µέλη της επιτροπής ορί-
ζονται από τους πιστωτές. 

Πρώτον, θα ήθελα να τους υπενθυµίσω ότι είτε µας αρέσει –
και να λέµε αλήθειες- είτε δεν µας αρέσει, δανειζόµαστε, κύριοι
της Αντιπολίτευσης. Και δανειζόµαστε γιατί αποτύχατε. 

Δεύτερον, η κάθε συνεργασία αποσκοπεί σε θετικά αποτελέ-
σµατα. Με αυτήν την κίνηση επιθυµούµε να επανακτήσουµε την
εµπιστοσύνη των επενδυτών, τους οποίους φροντίσατε µε τις αλ-
λεπάλληλες λανθασµένες και φαύλες πολιτικές σας να εκδιώξετε
από τη χώρα. 

Σταµατήστε να υποσκάπτετε τις προσπάθειές µας. Σας καλώ
να δείξετε, έστω και την ύστατη στιγµή, στάση υπευθυνότητας
απέναντι στους Έλληνες πολίτες που σας τίµησαν µε την ψήφο
τους. 

Το πιο κρίσιµο σηµείο της διαπραγµάτευσης όµως είναι η επό-
µενη µέρα. Για αυτό, τώρα µαζί µε την ανακεφαλαιοποίηση θα
προχωρήσουµε αµέσως στην αντιµετώπιση των κόκκινων δα-
νείων µε ένα πλαίσιο πολιτικής το οποίο θα προστατεύει την
πρώτη κατοικία και θα αποτρέπει την αγοραπωλησία δανείων.
Διότι στα επιχειρηµατικά δάνεια αυτό που ενδιαφέρει είναι η επι-
χείρηση, η παραγωγική δυνατότητα και η απασχόληση. 

Μάλιστα, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας θα πα-
ρακολουθεί τη διαχείριση των κόκκινων δανείων. Με αυτόν τον
τρόπο πιστεύουµε ότι θα δώσουµε ένα τέλος στις ανάλγητες πο-

λιτικές του παρελθόντος. 
Η διαδικασία συζήτησης και ψήφισης του νοµοσχεδίου δεν

είναι τέλεια. Πρέπει όµως να αναλάβουµε όλοι τις ευθύνες µας
και να λάβουµε υπ’ όψιν υπό ποιες συνθήκες πίεσης από τους
δανειστές κατατίθεται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Καλούµε όλες τις πολιτικές δυνάµεις να τηρήσουν υπεύθυνη
στάση, όπως έκαναν µέχρι σήµερα σε αυτόν τον µεγάλο αγώνα
που δίνει η χώρα µας. Επιπλέον, δε, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα
σταθούν στο ύψος των περιστάσεων και θα υπερψηφίσουν το νο-
µοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες των ΑΝΕΛ και του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Φτάνουµε στον τε-

λευταίο ειδικό αγορητή, τον κ. Γεώργιο Κατσιαντώνη, τον οποίο
καλώ να έρθει στο Βήµα. 

Θα ήθελα να ενηµερώσω ότι µετά, εάν κάποιος Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος επιθυµεί να πάρει τον λόγο, παρακαλώ να
ενηµερώσει το Προεδρείο, µε δεδοµένο ότι οι κύριοι Υπουργοί
έχουν ζητήσει να µιλήσουν αργότερα το απόγευµα. Διαφορετικά,
µπαίνουµε στους οµιλητές. Πρώτοι οµιλητές είναι ο κ. Σωκράτης
Φάµελλος, ο κ. Καράογλου, ο κ. Μίχος και ο κ. Κουτσούκος.
Αυτοί είναι οι τέσσερις πρώτοι οµιλητές. 

Κύριε Κατσιαντώνη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΑΝΤΩΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα από το σχέδιο νόµου γί-

νεται εµφανές ότι οι τράπεζες θα τελούν πλέον ουσιαστικά υπό
την πλήρη κηδεµονία του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας. Αυτό από µόνο του είναι ένα αναγκαίο κακό. 

Οι τράπεζες στις σύγχρονες δυτικές κοινωνίες της ελεύθερης
οικονοµίας δεν φτιάχτηκαν να λειτουργούν µε πατερίτσες κρατι-
κής προέλευσης, γιατί µολονότι σε τυπικό επίπεδο, πρόκειται για
νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου και ο τρόπος λειτουργίας του
δείχνει ευθεία συνάφεια µε το κράτος. 

Για παράδειγµα, στο νοµοσχέδιο αναφέρεται ρητώς ότι ο
Υπουργός Οικονοµικών δύναται µε απόφασή του να ζητήσει την
επιστροφή κεφαλαίων από το ταµείο στο ελληνικό δηµόσιο, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 6 του άρθρου 12. 

Επίσης, προβλέπεται ότι η περιουσία του ταµείου δύναται να
επενδύεται σε καταθέσεις µετρητών στην Τράπεζα της Ελλάδος
µόνο κατόπιν απόφασης του Υπουργού Οικονοµικών. Ακόµη,
µετά τη λήξη της λειτουργίας του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας αποδίδεται το κεφάλαιο, και το ενεργητικό και το
παθητικό, αυτοδικαίως στο ελληνικό δηµόσιο, το οποίο ελληνικό
δηµόσιο µάλιστα καθορίζεται ως καθολικός του διάδοχος. 

Λαµβάνοντας όλα αυτά υπ’ όψιν, έχω να δηλώσω τα εξής:
Είναι σαφές ότι προχωράµε σε µία, ας ελπίσουµε προσωρινή,
κρατικίστικη οικονοµία. Εµείς, ως πολιτικός σχηµατισµός του
Κέντρου πιστεύουµε σε µία ελεύθερη οικονοµία, σε µία οικονοµία
χωρίς κρατικές παθογένειες. Δεν ενθουσιαζόµαστε από τέτοιες
ιδέες και πρακτικές, όχι µόνο γιατί δεν πιστεύουµε στο µοντέλο
της κρατικοδίαιτης οικονοµίας, αλλά και επειδή δεν έχουµε
πλήρη εµπιστοσύνη στις δυνατότητες και στις τεχνοκρατικές ικα-
νότητες της τρέχουσας Κυβέρνησης. 

Ως αναγκαίο κακό, λοιπόν, το εξετάζουµε το τρέχον νοµοσχέ-
διο και βάσει αυτού προβληµατιζόµαστε. Δυστυχώς, το οικονο-
µικό περιβάλλον της χώρας µας, όπως διαµορφώθηκε τις τελευ-
ταίες δεκαετίες, µας οδήγησε σε προφανές αδιέξοδο. Η ιδιωτική
οικονοµία και τα ιδιωτικά κεφάλαια των τραπεζών έκαναν φτερά.
Η εύκολη λύση είναι να ρίξουµε τις ευθύνες στους δήθεν ξένους
εκβιαστές και σε κάθε λογής εξιλαστήρια θύµατα. Η δύσκολη,
όµως, λύση είναι να εργαστούµε όλοι µαζί παραγωγικά, ώστε να
µη µας ξανασυµβούν ανάλογες συµφορές. 

Μέσα από την αιτιολογική σας έκθεση οµολογείτε ευθέως ότι
πρόκειται για την τελευταία προσπάθεια ανάκαµψης της οικονο-
µίας. Αυτό είναι αλήθεια. Για την ακρίβεια, πέφτουµε ήδη στον
γκρεµό και απλά ψάχνουµε ένα κλαδί για να κρατηθούµε. Ελπί-
ζουµε µε την ανακεφαλαιοποίηση απλώς ότι το κλαδί αυτό θα
είναι γερό και όχι σάπιο, γι’ αυτό και η Ένωση Κεντρώων τηρεί
ακέραιες τις επιφυλάξεις της ως προς την τελική αποτελεσµατι-
κότητα της ανακεφαλαιοποίησης.

Αυτήν τη στιγµή, λοιπόν, το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Στα-
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θερότητας καλείται να διασφαλίσει την κεφαλαιακή επάρκεια των
τραπεζών. Γι’ αυτό, επίσης, καλείται να ελέγχει σε µέγιστο βαθµό
τα διοικητικά συµβούλια των τραπεζών. Ενδεικτικό είναι ότι στο
άρθρο 7 επιβεβαιώνονται τα πλήρη δικαιώµατα ψήφου του, τα
οποία θα ασκεί ως µέτοχος σε κάθε πιστωτικό ίδρυµα. Το ίδιο το
ταµείο –και αυτό είναι θετικό- θα αποτελείται, όπως εσείς µας
λέτε, από διεθνώς ανταγωνιστικά στελέχη µε υψηλότατα προ-
σόντα, τα οποία θα επιλέγονται από ανεξάρτητη επιλογή υψηλού
κύρους. Η σύνθεση της ανεξάρτητης αυτής αρχής µάς προβλη-
µατίζει ιδιαίτερα. Ενώ στο σχέδιο νόµου διατυπώνονται καλές
προθέσεις, η εµπειρία µάς έχει αποδείξει ακριβώς το αντίθετο.
Η εµπιστοσύνη µας απέναντί σας έχει κλονιστεί ανεπανόρθωτα.
Δεν σας δίνουµε λευκή επιταγή. Η προσωρινή µας στήριξη στο
τρέχον νοµοσχέδιο θα ισχύει και στο µέλλον µόνο όταν το έργο
τόσο αυτής της ανεξάρτητης επιτροπής όσο και του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας θα είναι µετρήσιµο µε θετικό
πρόσηµο. Μόνο αν τα πούµε καλά, µε χειροπιαστά αποτελέ-
σµατα, θα συνεχίσουµε να σας δίνουµε τη στήριξή µας σε αυτήν
την κατεύθυνση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πράγµατα σοβάρεψαν τελι-
κώς. Μέχρι πρότινος το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας είχε τη δυνατότητα, εν όψει απολύτως κρίσιµων καταστά-
σεων, σε κάποιο τραπεζικό ίδρυµα να δώσει κάποιο χρηµατικό
ποσό ως προκαταβολή ή, όπως αναφέρεται πιο καλαίσθητα στο
νοµοσχέδιο, προσωρινή ενίσχυση της ρευστότητας. Η δυνατό-
τητα της προκαταβολικής βοήθειας στις τράπεζες σύµφωνα µε
το νέο νοµοσχέδιο καταργείται. Η αιτιολογία σαφέστατα είναι ότι
η προκαταβολή αυτή δεν είναι σύµφωνη µε την ευρωπαϊκή νο-
µοθεσία. Ακόµη, λοιπόν, και αυτή η ελάχιστη ευελιξία εξανεµίζε-
ται και σοβαρεύει ακόµη περισσότερο στο άρθρο 8, όπου και
καταργείται η δυνατότητα του ταµείου να πουλά στις τράπεζες
σε τιµή χαµηλότερη της τιµής κτήσης. Οι εταίροι µας προφανώς
έχουν καεί στον χυλό και φυσικά τώρα φυσάνε και το γιαούρτι.
Και αυτό φαίνεται ακόµη περισσότερο στην επίµονη ρητή πρό-
βλεψη ότι η Επιτροπή Επιλογής του Γενικού Συµβουλίου και της
Εκτελεστικής Επιτροπής του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας θα δίνει αναφορά σε όλα τα ευρωπαϊκά όργανα: στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, στον
Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας. 

Αντίγραφο της αναφοράς θα κατατίθεται και στο Euroworking
Group. Εποµένως, δεν έχουµε περάσει απλώς σε κρατική κηδε-
µονία. Αναγνωρίζεται σε διεθνές επίπεδο ότι το κράτος µας δεν
στέκεται ικανό από µόνο του να διαχειριστεί τόσο κρίσιµες κα-
ταστάσεις. Οι υποτιθέµενοι εκβιαστές δανειστές µας δανείζουν
ένα τυπικώς και ουσιαστικώς αφερέγγυο κράτος, µε µοναδικό
απώτερο σκοπό τη συνοχή της ευρωπαϊκής οικονοµίας. Και για
να το πω πιο απλά, δεν µας δανείζουν πλέον για κανέναν οικονο-
µικό λόγο. Τόσο το κέρδος από τα επιτόκια δανεισµού όσο και
τα γενικότερα οφέλη τους από την ελληνική οικονοµία δεν φαί-
νεται να είναι και κανένα µεγάλο κελεπούρι. Μας δανείζουν απο-
κλειστικά για πολιτικούς λόγους, επειδή είµαστε µέλος της ευρω-
παϊκής οικογένειας και επειδή υπάρχει το ενδεχόµενο ρήξης
στην καρδιά της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν ένα µέλος µε τον άλφα
ή βήτα τρόπο αποκοπεί από αυτήν. Κανένας Ευρωπαίος αξιωµα-
τούχος, κανένας Ευρωπαίος ηγέτης δεν θα ήθελε να φορτωθεί
στον σβέρκο του µία τέτοια ρετσινιά.

Κυρίες και κύριοι, το πανηγύρι τελείωσε. Είναι όντως η τελευ-
ταία µας προσπάθεια, αλλά αυτή η προσπάθεια δεν είναι προ-
σπάθεια µη κατάρρευσης, δεν είναι προσπάθεια απλώς ανά-
πτυξης. Την ανάπτυξη οφείλουµε να την επιδιώξουµε µόνοι µας.

Ακόµη και σ’ αυτό το ασφυκτικό χρηµατοπιστωτικό περιβάλλον
έχουµε πολλές φορές προτείνει συγκεκριµένα πράγµατα ανα-
συγκρότησης της οικονοµίας και των επιχειρήσεων. Αυτή η ανα-
συγκρότηση υπερκάλυπτε ακόµη και την πρόσβαση στις πηγές
δανεισµού. Το ότι οι επιχειρήσεις και τα νοµικά πρόσωπα πάσης
µορφής δεν δανείζονται πλέον µε ευκολία είναι µία µικρή πληγή
σε σχέση µε το τέρας της γενικότερης οικονοµικής και πολιτικής
κατάστασης που επικρατεί στη χώρα µας.

Αφήστε, σας παρακαλώ, την οικονοµία µας να ανθήσει. Να

έχετε εµπιστοσύνη στον ιδιωτικό τοµέα και να µην παρεµβαίνετε
σαν ολιγάρχες.  Στη συγκεκριµένη περίπτωση, εδώ που µας φτά-
σατε, ναι, δεν υπάρχει άλλη λύση πέρα από τη διάσωση των χρη-
µάτων των καταθετών. Γι’ αυτό και η απάντησή µας τώρα είναι
καταφατική. 

Η προσωρινή µας, όµως, καταφατική απάντηση στο τρέχον νο-
µοσχέδιο περιλαµβάνει εξίσου σοβαρές επιφυλάξεις. Μην προ-
δώστε έστω και τη µικρή αυτή προσωρινή µας εµπιστοσύνη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Παρακαλώ ο κ. Φάµελλος έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ελάχιστο

χρόνο από τις εκλογές και από τις προγραµµατικές δηλώσεις της
Κυβέρνησης και µέσα σ’ ένα πυκνό κοινοβουλευτικό και κυβερ-
νητικό έργο προχωράει η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες και τη στήριξη των Οικολόγων Πρασίνων σε
πολύ σηµαντικές αλλαγές στη χώρας µας.

Ο στόχος µας είναι ένας, ένας ενιαίος στόχος, ένας δυναµικός
στόχος, ο στόχος του αύριο για την Ελλάδα: Η παραγωγική και
διοικητική ανασυγκρότηση, η επιστροφή της κοινωνικής δικαιο-
σύνης, της αξιοκρατίας και της ισονοµίας, η ελάφρυνση των
ασθενών λαϊκών κοινωνικών στρωµάτων.

Η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών είναι συστατικό στοιχείο
αυτού του συµπαγούς και δηµόσια ανακοινωµένου προγράµµα-
τος, που κατατέθηκε προεκλογικά και εγκρίθηκε από τον ελλη-
νικό λαό. Αποτελεί βασικό στοιχείο του ενιαίου οδικού χάρτη,
που έχουµε καταθέσει και στις προγραµµατικές δηλώσεις και
προφανώς συνδέεται πολύ στενά µε την πρώτη αξιολόγηση που
ανοίγει την πόρτα για την Ελλάδα για τη συζήτηση του χρέους,
αλλά ταυτόχρονα συνδέεται πολύ σηµαντικά µε τα ζητήµατα των
κόκκινων δανείων, του αναπτυξιακού νόµου, της χρηµατοδότη-
σης της οικονοµίας, της πραγµατικής οικονοµίας, και της επα-
νεκκίνησης και της επιστροφής της εργασίας στη χώρα µας.

Σ’ αυτό το πλαίσιο είναι απαραίτητο να έχουµε ως ένα πραγ-
µατικό εργαλείο χρηµατοδότησης της οικονοµίας και της ανά-
πτυξης υγιείς και µε συγκεκριµένο προσανατολισµό τράπεζες.
Όµως, νοµίζω ότι οφείλουµε να ξεκαθαρίσουµε ότι αυτό το δικό
µας σχέδιο καµµία σχέση δεν έχει µε το νεοφιλελεύθερο και απο-
διαρθρωµένο –αν θέλετε- αποσαθρωµένο σχέδιο που υλοποιού-
σατε µέχρι τώρα. 

Δεν στοχεύουµε στις ίδιες τράπεζες, δεν σώζουµε τις ίδιες
τράπεζες, γιατί πολύ απλά, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς
στοχεύουµε να έχουµε τράπεζες πρώτα απ’ όλα βιώσιµες, να
έχουµε τράπεζες οι οποίες θα χρηµατοδοτούν ισότιµα και µε ισο-
νοµία την οικονοµία, να έχουµε τράπεζες οι οποίες να είναι δια-
φανείς, να έχουµε τράπεζες οι οποίες δεν υπηρετούν τη διαπλο-
κή. 

Παραδείγµατος χάριν, στοχεύουµε να έχουµε τράπεζες που
δεν δίνουν «µαύρα» δάνεια στα κανάλια. Επίσης, θέλουµε να
έχουµε τράπεζες που δεν δίνουν δάνεια δανεικά και αγύριστα
στα κόµµατα. Γιατί ποιος ξεχνάει τα 200 εκατοµµύρια της Αγρο-
τικής Τράπεζας στο ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία, αυτής της
Αγροτικής Τράπεζας που της δώσατε µέσα σε δύο χρόνια 5 δι-
σεκατοµµύρια για να τη χαρίσετε σε µια άλλη τράπεζα για κάτι
λίγα εκατοµµύρια;

Αυτές οι τράπεζες δεν είναι το δικό µας σενάριο. Αυτό είναι το
δικό σας σενάριο. Δεν σώζουµε αυτές τις τράπεζες. Δεν χρει-
άζονται στην Ελλάδα αυτές οι τράπεζες. Αυτές οι τράπεζες ήταν
κοµµάτι του παλιού συστήµατος διαπλοκής, που το µόνο που
ήθελε ήταν να ανανεώνει τη δικιά του µικροκοµµατική εξουσία,
να κατεβάζει την Ελλάδα όλο και χαµηλότερα, να µειώνει την πα-
ραγωγή, να επιβιώνουν οι υπουργικές και βουλευτικές καρέκλες
και κάποιες τραπεζικές. Ήταν προφανώς το σύστηµα των µέσων
ενηµέρωσης, των τραπεζών, των ΠΑΕ και -γιατί όχι;- και λίγου
λαθρεµπορίου, να υπάρχει για να στηρίζουµε -αν θέλετε- τη µαύ-
ρη αγορά και τη µαύρη εργασία!

Δεν προτείνουµε λύσεις οι οποίες απαξιώνουν τη δηµόσια πε-
ριουσία. Δεν µπορούµε να συνηγορήσουµε σε ένα σενάριο σαν
αυτό που υλοποιήσατε, να βάλουµε λεφτά του δηµοσίου στους
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τραπεζίτες και να µην έχουµε κανένα δικαίωµα αποφάσεων στη
διαχείριση του µετοχικού κεφαλαίου και στις αποφάσεις των τρα-
πεζών. Αυτό ήταν το δικό σας σενάριο. Δεν ανακεφαλαιοποιούµε
µε αυτές τις συνθήκες τράπεζες, γιατί πολύ απλά όλα αυτά τα
οποία εσείς µέχρι τώρα υλοποιήσατε καταβαράθρωσαν την οι-
κονοµία.

H Ελλάδα άκουσε πολλές φορές µε ενδιαφέρον το σύνθηµα
ότι «οι τράπεζες θα είναι η ατµοµηχανή της ανάπτυξης». Όµως,
ήταν πράγµατι έτσι; Γιατί ακούµε το τελευταίο διάστηµα, χθες
και σήµερα, στη Βουλή ότι η µη αξιόπιστη διοίκηση της τελευ-
ταίας περιόδου οδήγησε σε αυτήν την κατάσταση των τραπεζών.

Πόσο αξιόπιστο ήταν το πολιτικό σύστηµα µέχρι τώρα στη δια-
χείριση των τραπεζών; Είναι αλήθεια ότι υπήρχε Υπουργός, ο
οποίος µέσα σε δύο χρόνια εισηγήθηκε δύο διαφορετικούς νό-
µους για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών; 

Υπήρχε Υπουργός -χρηµάτισε και Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης- που, ενώ ήταν στην κυβέρνηση Παπανδρέου, εισηγήθηκε
να έχουµε δικαίωµα ψήφου, όταν συµµετέχει το δηµόσιο στην
ανακεφαλαιοποίηση, µετά από δύο χρόνια, στην κυβέρνηση Πα-
παδήµου, µε τον εφαρµοστικό του νόµο, ψήφισε και επέλεξε να
µην έχει κανένα δικαίωµα αποφάσεων το δηµόσιο στο µετοχικό
κεφάλαιο; Είναι αλήθεια αυτό; Διότι εάν είναι αλήθεια, νοµίζω ότι
αποδεικνύεται τι σηµαίνει «αξιοπιστία» στην πολιτική!

Επιλέξατε να ανακεφαλαιοποιηθούν µέχρι τώρα οι τράπεζες
και να έχει το δηµόσιο 60%-70% στο µετοχικό κεφάλαιο χωρίς
κανένα δικαίωµα αποφάσεων. Μειώσατε την αξία των οµολόγων
των τραπεζών µε το PSI κατά 80%. Υποτιµήσατε χρηµατιστη-
ριακά τις τράπεζες την περίοδο της άνθισης από το 2009 µέχρι
το 2011 σε τρία χρόνια κατά 40%. 

Και αφού ρίξατε, βέβαια, στα τάρταρα τις τράπεζες, µε το suc-
cess story και µε την έξοδο στις αγορές, ρίξατε ακόµα περισσό-
τερο την αξία τους και υποβαθµίσατε ακόµα περισσότερο τη λει-
τουργία τους. Και έτσι ξεκίνησε πολύ απλά και το bank run. 

Η εξαγγελία της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας
ήταν που διέλυσε τη λειτουργία των καταθέσεων. Μην κάνετε
πως τα ξεχνάτε. Μην θέλετε να τα φορτώσετε αλλού. Τα είχατε
φορτώσει στον κόκορα, γιατί πολύ απλά δεν σας ενδιέφερε η Ελ-
λάδα και η πραγµατική οικονοµία. 

Τώρα κατηγορούν τον ΣΥΡΙΖΑ ότι χάθηκε η περιουσία των Ελ-
λήνων. Είναι προφανές ότι δεν υπάρχει ντροπή στο παλιό πολι-
τικό σύστηµα. Υπάρχει µόνο θράσος! Είναι δυνατόν να χρηµατο-
δοτεί ο πολίτης τα χρέη των τραπεζιτών, να αποφασίζει η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα να κλείνουν οι τράπεζες –γιατί έτσι
έκλεισαν οι τράπεζες, ενώ ο Πρωθυπουργός είχε συµφωνήσει µε
τους ηγέτες και της Γερµανίας και της Γαλλίας να πάµε στο δη-
µοψήφισµα ανενόχλητοι σαν χώρα- και από εκεί και µετά να θέ-
λετε ο Έλληνας πολίτης να αισθάνεται και ένοχος, γιατί µειώθηκε
η τιµή των τραπεζών στο Χρηµατιστήριο;

Γιατί ο Έλληνας πολίτης τι κέρδισε µέχρι τώρα από αυτά; Πού
τροφοδοτήθηκε η πραγµατική οικονοµία απ’ αυτήν τη λειτουργία
των τραπεζών; Ήταν µακριά από την οικονοµία και µάλιστα αυτό
είναι το µεγάλο λάθος που έχει κάνει και η σοσιαλδηµοκρατία:
Το να συνδέει την πραγµατική οικονοµία µε τη χρηµατιστηριακή
αξία των τραπεζών. 

Η άποψή µας είναι ότι πρέπει να ξεφύγουµε από αυτό το λά-
θος της χρηµατιστηριακής ανάγνωσης. Να περάσουµε στην οι-
κονοµία του πραγµατικού προϊόντος. 

Και ειλικρινά, κύριε Θεοχάρη, είναι χωρίς αντικείµενο να χρη-
µατοδοτήσει η Ελλάδα µια ελληνική µεταποιητική βιοµηχανία
που δίνει εργασία και στον πρωτογενή και στον δευτερογενή
τοµέα και που δηµιουργεί ελληνικό προϊόν; Και ήταν πράγµατι
αντικείµενο το δικό σας, που µε χίλιες πεντακόσιες διατάξεις κον-
τέψατε να κλείσατε όλες τις ελληνικές επιχειρήσεις; Διότι, πολύ
απλά, το ασταθές φορολογικό σύστηµα δηµιουργήθηκε στις
προηγούµενες περιόδους.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αυτό που πραγµατικά σας πειράζει

είναι ότι εµείς ενισχύουµε ελληνικές επιχειρήσεις, ελληνική ερ-
γασία, όπως είναι η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, ενώ εσείς θέ-
λετε µόνο τα µεγάλα γεράκια των µεγάλων πολυεθνικών να
έρχονται στην Ελλάδα, να παίρνουν την υπεραξία και να αγορά-

ζουν τις περιουσίες µας!
Βέβαια, αυτή η κατάσταση της ανασφαλούς διαχείρισης της

οικονοµίας συνεχίστηκε, µε φήµες για «παρένθεση», µε «χαρτιά
υγείας», µε λεφτά που θα έπαιρνε από τις καταθέσεις ο φίλος
σας, προφανώς, σε δύο µήνες, γιατί θα φεύγατε από την Ελλάδα
-ωστόσο δεν φύγατε, ακόµα εδώ σας βλέπουµε!- µε τη χρεοκο-
πία και µε το δηµοψήφισµα. 

Εγώ ήθελα να ρωτήσω: Εάν ψηφίζαµε «ναι» ως ελληνικός λαός
στο δηµοψήφισµα, οι τράπεζες πού θα βρίσκονταν; Με το πακέτο
Γιούνκερ, το οποίο δεν έδινε καµµία λύση, παρά µόνο για τέσσε-
ρις µήνες, και που ήταν ένας εκβιασµός χωρίς χρηµατοδότηση
της οικονοµίας; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό. 
Ακόµα και η συµφωνία η οποία έγινε από τον ΣΥΡΙΖΑ, µια συµ-

φωνία που µετέφερε 50 δισεκατοµµύρια βραχυπρόθεσµου χρέ-
ους πολύ µακρύτερα, αλλά εξασφάλισε και τη χρηµατοδότηση,
αυτή για την οποία συζητάµε σήµερα για την ανακεφαλαιοποί-
ηση. Ακόµα και αυτή η συµφωνία, το «όχι» του ελληνικού λαού,
δίνει λύση και στις τράπεζες. 

Το δικό σας «ναι» θα µας έστελνε ακόµα καλύτερα; Ευτυχώς,
όµως, δεν λυγίσαµε. Γιατί πολύ απλά, ξέρετε ποιο ήταν το suc-
cess story; Ξέρετε τι υπήρχε µπροστά στις τράπεζες και στην ελ-
ληνική οικονοµία στο τέλος του 2014; Δάνεια ύψους 70 δισεκα-
τοµµυρίων και µια υποχρέωση για πλεόνασµα 4,5% κάθε χρόνο.
Με αυτό θέλετε να µας κάνετε να πιστέψουµε ότι είχατε λύσει το
πρόβληµα της ελληνικής οικονοµίας; Είχατε πάει από το κακό
στο χειρότερο. 

Και ευτυχώς που επιταχύνθηκαν οι πολιτικές εξελίξεις. Και ευ-
τυχώς που ο λαός µε τη δική του πίεση οδηγεί στην υλοποίηση
αυτής της πολιτικής, γιατί πολύ απλά δεν έχετε ζητήσει συγ-
γνώµη ούτε για την πολιτική σας νεολαία που φώναζε «Γερούν
γερά, πάρ’ τους τα λεφτά!». Ούτε γι’ αυτό δεν τολµήσατε να ζη-
τήσετε µια φορά συγγνώµη από τον ελληνικό λαό. Γιατί µιλάµε
για τα λεφτά των εργαζοµένων της πατρίδας µας. Γιατί µιλάµε
για τα λεφτά των επιχειρηµατιών, που δουλεύουν µε κόπο για να
πάνε την Ελλάδα ένα βήµα µπροστά! Και πρακτικά αυτό που θέ-
λατε ήταν να τα πάρουν οι ξένοι. Αυτό µόνο σας ενδιέφερε. 

Εµείς, όµως, προχωράµε την ανακεφαλαιοποίηση των τραπε-
ζών µε ένα βασικό στοιχείο, το οποίο καταθέτουµε εδώ δηµόσια,
µε προστασία της κύριας κατοικίας και µε σπάσιµο της διαπλο-
κής των µέσων ενηµέρωσης, των τραπεζών και του πολιτικού συ-
στήµατος. Μόνο µε διασφάλιση του δηµόσιου συµφέροντος θα
προχωρήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, τελειώνετε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέ-
γοντας ότι για εµάς είναι ευτυχία -και µπορούµε να το καυχιόµα-
στε- ότι η άσκηση της πολιτικής από αυτό το Κοινοβούλιο κα-
θορίζεται από τον λαϊκό παράγοντα που θέλει τράπεζες οι οποίες
να µπορούν να είναι διαυγείς, να δηµιουργούν ισονοµία και πραγ-
µατική οικονοµία στην αγορά. Και αυτήν την υποστήριξη του κοι-
νωνικού παράγοντα στις µεγάλες αλλαγές θα την κάνουµε και
εµείς, για να πάει η Ελλάδα µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Φάµελλε. 

Κύριε Καράογλου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπη-

τές και αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω µε µία επισή-
µανση επί της διαδικασίας, µε την οποία είµαι σίγουρος ότι θα
συµφωνήσετε σχεδόν όλοι.

Η δεύτερη φορά αριστερή Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα έχει ξε-
χάσει τι σηµαίνει οµαλή κοινοβουλευτική διαδικασία, καθιστών-
τας την Ολοµέλεια της Βουλής θεατή στο ίδιο µονότονο έργο.
Από τα έξι –αν δεν κάνω λάθος- νοµοσχέδια που έχουν κατατεθεί
αµέσως µετά τις εκλογές τα τέσσερα έχουν συζητηθεί ή πρόκει-
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ται να συζητηθούν µε τη διαδικασία του επείγοντος ή κατεπεί-
γοντος. Αυτό έχει ως αποτέλεσµα οι Βουλευτές να καλούµαστε
στην καλύτερη των περιπτώσεων εντός δέκα-δώδεκα ωρών να
µελετήσουµε νοµοσχέδια τριακοσίων πενήντα-τετρακοσίων σε-
λίδων και εκατοντάδων άρθρων και στη συνέχεια να έρθουµε
εδώ να τα συζητήσουµε και να τα ψηφίσουµε. O tempora, o
mores! Ω καιροί, ω ήθη, ελληνιστί.

Δεύτερη φορά Κυβέρνηση της Αριστεράς, δεύτερη φορά κοι-
νοβουλευτική θητεία µε fast track διαδικασίες κατάθεσης νοµο-
σχεδίων! Πρόκειται για µία βαθιά αντιδηµοκρατική διαδικασία, η
οποία προσβάλλει κατάφωρα τη δηµοκρατία και υποβαθµίζει τον
ρόλο του Κοινοβουλίου. Είναι µια πραξικοπηµατική τακτική που
εφαρµόζει η αριστερή µας Κυβέρνηση, κύριο µέληµα της οποίας
είναι να τραυµατίσει βάναυσα το κύρος του Βουλευτή, µιας και
επιχειρεί να µας πιάσει στην ουσία όλους αδιάβαστους. 

Και ο λόγος είναι προφανής: Τα κόµµατα της συγκυβέρνησης
αδυνατούν να εξηγήσουν πώς κατέρρευσαν σε τόσο σύντοµο
χρονικό διάστηµα όλες οι εκδοχές του δήθεν εναλλακτικού αφη-
γήµατος που παρουσίαζαν στην κοινωνία για έξοδο από την
κρίση. Αδυνατούν να εξηγήσουν πώς οι υπερφίαλες προεκλογι-
κές τους εξαγγελίες φόρτωσαν τους Έλληνες φορολογούµε-
νους µε νέα χρέη, µε νέες βαρύτατες υποχρεώσεις και µε µια
αδυσώπητη φοροληστρική πολιτική, χωρίς κανένα αναπτυξιακό
αντίµετρο, την ίδια ώρα µάλιστα που η Κύπρος, µετά από δυόµισι
χρόνια µνηµόνιο, βγαίνει από το µνηµόνιο. 

Η πεµπτουσία του κοινοβουλευτισµού, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι η άσκηση του νοµοθετικού έργου. Αυτή είναι ιστο-
ρικά η παλαιότερη αλλά και η σηµαντικότερη αρµοδιότητα της
Βουλής των Ελλήνων, για την οποία όµως επί της ουσίας µας εκ-
βιάζει η παρούσα Κυβέρνηση. 

Σε αυτό το σηµείο επιτρέψτε µου να σας θυµίσω κάτι πολύ ση-
µαντικό: Η διαδικασία του κατεπείγοντος προβλέπεται από το
Σύνταγµα µόνο για έκτακτες και απρόβλεπτες καταστάσεις. Γιατί
το αναφέρω αυτό; Μα, γιατί η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών
µας δεν εµπίπτει σε καµµία από τις δύο αυτές περιπτώσεις, δε-
δοµένου ότι είναι ένα ζήτηµα το οποίο ήδη γνωρίζαµε από τα
µέσα Αυγούστου του τρέχοντος έτους. 

Ως εκ τούτου, είναι προφανές ότι η συγκυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ επιχειρεί µέσω µιας επιλεκτικής εφαρµογής των διατάξεων
του Συντάγµατος να στήσει µία φάµπρικα ψήφισης νοµοσχεδίων
που καθορίζουν, δυστυχώς, το µέλλον της πατρίδας µας. Αυτά
ως µία γενική τοποθέτηση επί της διαδικασίας. 

Επί του νοµοσχεδίου, η Νέα Δηµοκρατία αντιµετωπίζει θετικά
-επί της αρχής τουλάχιστον- το ζήτηµα της ανακεφαλαιοποίησης
των τραπεζών, διότι είναι επιβεβληµένη από τις συνθήκες που
διαµορφώθηκαν στην πατρίδα µας εξαιτίας των εγκληµατικών
λαθών της Κυβέρνησης. 

Προηγουµένως άκουσα µε ενδιαφέρον τον αγαπητό συνά-
δελφο να ισχυρίζεται ότι θα κάνουν επιλογή ποιες τράπεζες θα
σώσουν. Προφανώς, το έλεγε γιατί δεν είχε υπ’ όψιν του την έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, τα περίφηµα stress
tests, τα οποία σήµερα πριν από λίγο βγήκαν. 

Τον ενηµερώνω, λοιπόν, ότι η έκθεση –και καταθέτω στα Πρα-
κτικά της Βουλής τις τρεις σελίδες από το σχετικό δελτίο Τύπου,
γιατί η έκθεση είναι µεγάλη- αναφέρεται στις τέσσερις συγκεκρι-
µένες συστηµικές τράπεζες µε ύψος 14,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
και ότι καταλογίζει, βέβαια, την επιδείνωση του µακροοικονοµι-
κού περιβάλλοντος στην Ελλάδα, η οποία οδήγησε σε αύξηση
του όγκου των µη εξυπηρετούµενων δανείων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Θεόδωρος Καράογλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δελτίο Τύπου, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά, για να ξέρουµε ποια είναι η αλήθεια και πώς ακριβώς
έχουν τα πράγµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις αρχές του 2015 το ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα είχε σταθεροποιηθεί, καθώς είχαν προηγηθεί
µια σειρά σηµαντικών παρεµβάσεων από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση, την κυβέρνηση του Αντώνη Σαµαρά. 

Πιο συγκεκριµένα, το 2014 οι τράπεζές µας είχαν επανακτήσει
πρόσβαση στις διεθνείς αγορές, είχαν πραγµατοποιήσει αυξή-

σεις µετοχικού κεφαλαίου ύψους 8,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, πέ-
ρασαν µε επιτυχία την άσκηση συνολικής αξιολόγησης που διε-
ξήγαγε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, µηδένισαν την εξάρτησή
τους από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στήριξης, ενώ η αγοραία
κεφαλαιοποίηση της συµµετοχής του ελληνικού δηµοσίου µέσω
του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας είχε διαµορφω-
θεί περίπου στα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Προσέξτε, όλα αυτά έγιναν έως τα τέλη του 2014, γιατί αµέ-
σως µετά τις εκλογές του Ιανουαρίου του 2015 ακολούθησαν το
κλείσιµο των τραπεζών και η επιβολή των capital controls, που
επηρέασαν τόσο τη ρευστότητα αλλά και τη φερεγγυότητα του
τραπεζικού συστήµατος µε τα γνωστά σε όλους αποτελέσµατα.

Σκεφτείτε µονάχα το εξής: Ενώ την άνοιξη του 2014 η χρηµα-
τιστηριακή αξία των τεσσάρων λεγόµενων «συστηµικών» τραπε-
ζών ανερχόταν σε 25 δισεκατοµµύρια ευρώ, σήµερα έχει συρρικ-
νωθεί η χρηµατιστηριακή τους αξία στα 3,1 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Μοιραία, λοιπόν, το θωρακισµένο µέχρι πριν από έναν
χρόνο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα έφτασε τον Φεβρουάριο του
2015 να βρίσκεται σε οριακό σηµείο, όπως προειδοποίησε ο πρό-
εδρος της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας Μάριο Ντράγκι, και
τώρα εξαιτίας σας χρειάζεται µια τρίτη κεφαλαιακή ενίσχυση
εξαιτίας της πολιτικής σας, εξαιτίας του εκτροχιασµού της ελλη-
νικής οικονοµίας. 

Λέµε, λοιπόν, κατ’ αρχήν «ναι» στην ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών, προκειµένου να αποφευχθεί µε κάθε τρόπο το κού-
ρεµα των καταθέσεων των Ελλήνων πολιτών. 

Και µη βιαστεί κανένας συνάδελφος από το ΣΥΡΙΖΑ να µε χα-
ρακτηρίσει κινδυνολόγο, γιατί σχετική δήλωση έχει κάνει στα
τέλη Σεπτεµβρίου ο παριστάµενος Υπουργός Οικονοµικών, ο κ.
Ευκλείδης Τσακαλώτος στους «FINANCIAL TIMES», προειδοποι-
ώντας πως η ελληνική οικονοµία βρίσκεται µπροστά σε ένα κρί-
σιµο σταυροδρόµι: «Ή προχωρούµε άµεσα σε ανακεφαλαιοποίη-
ση των τραπεζών εντός του 2015 ή ακολουθεί κούρεµα καταθέ-
σεων».

Σε κάθε περίπτωση η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών πρέ-
πει να γίνει, διότι θα θωρακίσει κεφαλαιακά το τραπεζικό µας σύ-
στηµα, θα βοηθήσει σηµαντικά τους καταθέτες να επανακτήσουν
και πάλι την εµπιστοσύνη τους προς τις τράπεζες και έτσι θα
χρηµατοδοτηθεί η οικονοµία. 

Προσέξτε, όµως, η θετική µας στάση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, δεν σηµαίνει λευκή επιταγή ή ότι δεν θα έχουµε κριτική
στάση απέναντι στην Κυβέρνηση. Εµείς δεν θα προτείνουµε πά-
γωµα των ρυθµίσεων για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών,
όπως είχε υποστηρίξει ο κ. Τσίπρας το 2012, ούτε θα λαϊκίσουµε
κατηγορώντας σας ότι δροµολογείτε σηµαντικές αποφάσεις για
να στηρίξετε τους τραπεζίτες µε χρήµατα των Ελλήνων φορολο-
γουµένων, όπως επίσης είχε πει ο κ. Τσίπρας το 2012.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Επαναλαµβάνω ότι υπερψηφίζουµε επί της αρχής και θα το-

ποθετηθούµε στη συνέχεια στην Ολοµέλεια επί των άρθρων,
πρώτον για να αποκλείσουµε τον κίνδυνο κουρέµατος καταθέ-
σεων, που για πρώτη φορά έρχεται τόσο κοντά ως ενδεχόµενο,
και, δεύτερον, για να κλείσει αυτή η συζήτηση που όσο συντη-
ρείται υπονοµεύει τις όποιες αναπτυξιακές προοπτικές υπάρ-
χουν. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να πω ότι όσο η Κυ-
βέρνηση δεν βλέπει τις συνέπειες των πράξεών της και αρνείται
την πραγµατικότητα τόσο θα την βαραίνουν οι ευθύνες για την
ανεπανόρθωτη ζηµιά που προκαλεί στην οικονοµία µας και στην
κοινωνία µας.

Ακούστε, επιτέλους, την αγωνία του κόσµου. Αφουγκραστείτε
τις ανάγκες του. Επιτέλους, κυβερνήστε υπεύθυνα και µε λογική.
Βάλτε στη θέση των ψευδαισθήσεων και της προεκλογικής δη-
µαγωγίας την αλήθεια και το πατριωτικό καθήκον. Γιατί όπως λέει
και ο θυµόσοφος λαός µας, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ και των Ανεξάρτητων Ελλήνων, εκεί που είσαι
ήµουνα και εδώ που είµαι θα ’ρθεις.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κύριε Καράογλου.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητάτε τον λόγο
για ποιο θέµα;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Επί προσωπικού, κύριε
Πρόεδρε, επειδή αναφέρθηκε ο κ. Φάµελλος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε τι συνίσταται
το προσωπικό;

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Αναφέρθηκε σε µένα για
τα ζητήµατα της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης, στα οποία
αναφέρθηκα εχθές, αλλά και στη θητεία µου ως Γενικού Γραµ-
µατέως και οφείλω µια απάντηση και προς τον ελληνικό λαό αλλά
και προς τον ίδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έχετε ένα λεπτό.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ούτε ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
Αναφέρθηκα στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, η οποία

άνοιξε µε ευθύνη πάλι του ΣΥΡΙΖΑ –και ενδεχοµένως καλά να
έκανε- αλλά ανακοίνωσε 54 εκατοµµύρια ζηµιές, τις οποίες θα
φορτώσει στον ελληνικό λαό.

Και για να θυµίσουµε τι είναι 54 εκατοµµύρια, 200 εκατοµµύρια
είναι η βοήθεια του ΣΥΡΙΖΑ για την ανθρωπιστική κρίση. Γιατί να
µην την κάνει 250 εκατοµµύρια τη βοήθεια προς τους πιο αδύ-
ναµους συνανθρώπους, αν πρόκειται –και καλώς- να δώσουµε
50 εκατοµµύρια του ελληνικού λαού για να τους βοηθήσουµε;

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν υπάρχει κανένα πρό-
βληµα. Να µην κοροϊδεύουµε τον αγροτικό κόσµο, να µην κοροϊ-
δεύουµε τους ανθρώπους που πρέπει να βρουν δουλειά, αρκεί
να έχουµε ένα επιχειρηµατικό πλάνο το οποίο θα την καταστήσει
βιώσιµη. Αυτό πρέπει να το κάνουµε. 

Θέλει θράσος –γιατί αναφέρθηκε σε αυτό ο κ. Φάµελλος- να
µας µιλάει, τη στιγµή που ξαναγυρίσαµε την οικονοµία στην
ανεργία και στην ύφεση, τη στιγµή που αφελληνίζεται όλη η βό-
ρεια Ελλάδα µε τις πολιτικές του ΣΥΡΙΖΑ και πάνε οι επιχειρήσεις
στη Βουλγαρία, για τις επιχειρήσεις που έκλεισα –υποτίθεται- µε
τις εγκυκλίους µου.

Ευχαριστώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Αποστόλου,

θέλετε να µιλήσετε για να σχολιάσετε τι είπε ο κ. Θεοχάρης;
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ως αρµόδιος Υπουργός.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ναι, γιατί ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων έχω και µια σχετική αρµοδιότητα πάνω στο συγκε-
κριµένο ζήτηµα.

Κύριε Θεοχάρη, εµείς βρήκαµε µια Βιοµηχανία Ζάχαρης που
ήταν ουσιαστικά στα πρόθυρα του κλεισίµατος. Και βεβαίως πή-
ραµε την πολιτική απόφαση να συνεχίσουµε τη λειτουργία της
ζάχαρης, προσπαθώντας µάλιστα να ικανοποιήσουµε και τους
τευτλοπαραγωγούς όσο το δυνατόν από πλευράς τιµών. 

Από εκεί και πέρα, µέσα από έναν σχεδιασµό που βρίσκεται
αυτήν την ώρα σε εξέλιξη, να µπορέσουµε να συνεχίσουµε τη
λειτουργία της συγκεκριµένης βιοµηχανίας. Διότι πραγµατικά θε-
ωρούµε αυτού του είδους τις βιοµηχανίες στον αγροτικό χώρο
ως σηµαία, ως εργαλείο για την παραγωγική ανασυγκρότηση της
χώρας. 

Εσείς για τη συγκεκριµένη περίπτωση, τη συγκεκριµένη πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου, συµφωνήσατε ή όχι; Γιατί, επιτέλους,
πρέπει να είµαστε ξεκάθαροι απέναντι στην ελληνική κοινωνία,
απέναντι στους αγρότες, απέναντι σε όλους αυτούς που αγωνι-
ούν για το αύριο της χώρας. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε
Πρόεδρε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Άρα, λοιπόν, να µη µιλάµε για κάτι για το οποίο,
νοµίζω, όλη η Βουλή στη σχετική συζήτηση ναι µεν εξέφρασε τις

αντιδράσεις της, αλλά ουσιαστικά συµφώνησε µε τη συγκεκρι-
µένη ρύθµιση. Προς τι, λοιπόν; 

Αναµένετε να δείτε ποια θα είναι µελλοντικά η πορεία, γιατί
αυτήν την ώρα υπάρχει ένα σχέδιο, υπάρχει σε εξέλιξη συζήτηση
για µια σύµβαση για την περαιτέρω πορεία της Βιοµηχανίας Ζά-
χαρης. Μην κάνετε αφορισµούς για ένα θέµα για το οποίο του-
λάχιστον από τη δική µας πλευρά το υπερασπιστήκαµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχάρη, ο
Κανονισµός δεν προβλέπει διαλογική συζήτηση, µόνο επί προ-
σωπικού.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μου απευθύνει ερωτή-
σεις, δεν θα απαντήσω;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ζητήσατε τον
λόγο και το είπατε…

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Μα, µου απευθύνει ερω-
τήσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Δυστυχώς, διαλο-
γική συζήτηση δεν προβλέπει ο Κανονισµός.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τριάντα
δευτερόλεπτα  µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Αν και ένας άλλος
Βουλευτής ζητήσει τον λόγο, θα µπούµε στη διαδικασία της δια-
λογικής συζήτησης. Ο Κανονισµός δεν το προβλέπει. Μόνο για
προσωπικό.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ναι, αλλά δεν είναι δυνα-
τόν να αφήνει να υπονοείται ότι δεν έχουµε απαντήσει στα ερω-
τήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Εδώ έχουµε δια-
λογική συζήτηση.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα είχαµε τελειώσει, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Υπουργός το-
ποθετήθηκε και είπε τι ακριβώς έκανε ο ίδιος. Να µην κάνουµε,
όµως, διαλογική συζήτηση, γιατί θα ζητήσει και κάποιος άλλος
τον λόγο.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν µπορεί να µου ζητάει
τον λόγο και να µην απαντάω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Λυπούµαι, κύριε
Θεοχάρη. Σας έδωσα το λόγο επί προσωπικού. 

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Παρεκκλίνατε και εσείς
από τον Κανονισµό. Δώσατε το λόγο στον κύριο Υπουργό. Δεν
µπορείτε να µην τον δίνετε σε µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όπως γνωρίζετε,
ο Κανονισµός λέει πως όταν ένας Υπουργός ζητήσει τον λόγο
για να τοποθετηθεί, πρέπει να τον δώσω. Έδωσα σε εσάς το
λόγο επί προσωπικού. Τώρα θέλετε να κάνετε διαλογική συζή-
τηση.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν κάνουµε διαλογική συ-
ζήτηση, απαντάω. Τριάντα δευτερόλεπτα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μετά θα ξαναζη-
τήσει τον λόγο ο Υπουργός, ένας άλλος Βουλευτής κ.λπ.. Διαλο-
γική συζήτηση δεν µπορεί να γίνει.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Άνευ λόγου…
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ας συ-

νεχίσουµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Μίχο, έχετε

τον λόγο για επτά λεπτά.
(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του Ποταµιού)

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Θα είχαµε τελειώσει, κύριε
Πρόεδρε. Σας παρακαλώ, δεν είναι δυνατόν να δηµιουργείται η
εντύπωση ότι δεν µπορώ να απαντήσω. Δεν είναι σωστό!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεν είναι δικά σας λεφτά.

Είναι λεφτά του ελληνικού λαού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ!
Κύριε Μίχο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Το θέµα είναι ότι δεν έχει τιµωρηθεί κανένας µέχρι τώρα για
την κατάντια της πατρίδας µας, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. 

Με το σηµερινό κατεπείγον νοµοσχέδιο προστίθενται και τρο-
ποποιούνται αρµοδιότητες που αφορούν το Ταµείο Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας. 

Το ΤΧΣ είναι η αιχµή του δόρατος των τραπεζών και του ελλη-
νικού τραπεζικού συστήµατος. Είναι ο ειδικός φορέας µέσω του
οποίου τα χρήµατα που δανείζεται η Ελλάδα κατευθύνονται όχι
για την κάλυψη των δήθεν αναγκών της χώρας για την πληρωµή
συντάξεων, για την υγεία κ.λπ. αλλά για την τροφοδοσία των τρα-
πεζών που δεν ελέγχονται από κανέναν, παρά το γεγονός ότι
σύµφωνα µε τον νόµο διαθέτουν εκπρόσωπο της διοίκησης διο-
ρισµένο από το ελληνικό δηµόσιο.

Είναι ο φορέας αυτός στον οποίο κατευθύνονται δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µε αδιαφανείς διαδικασίες. Είναι το µακρύ χέρι των
δανειστών για τον έλεγχο συνολικά του τραπεζικού συστήµατος
και ο µοναδικός υπεύθυνος, µαζί µε τις κυβερνήσεις, για τη µη
παροχή ρευστότητας στην οικονοµία.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Να συνεχίσω; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Φωνάζουν οι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ησυ-

χία, γιατί δεν ακούγεται ο οµιλητής. Παρακαλώ! Παρακαλώ!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΟΣ: Το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-

τητας ιδρύθηκε µε τον ν.3864/2010, λίγους µήνες µετά την υπα-
γωγή της χώρας στον µηχανισµό στήριξης, µε την πρόφαση της
αδυναµίας δανεισµού ως νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου, δη-
λαδή ως ιδιωτική επιχείρηση. 

Όπως καταγράφεται στο ΦΕΚ 119/Α/21-7-2010, δεν ανήκει
στον δηµόσιο τοµέα. Διαθέτει διοικητική και οικονοµική αυτοτέ-
λεια και ο ιδιωτικός του χαρακτήρας δεν αναιρείται ούτε από την
κάλυψη του κεφαλαίου του από το ελληνικό δηµόσιο -άρθρο 1. 

Επιπλέον, µε το ΦΕΚ ιδρύσεως του ΤΧΣ οφείλει να διαχειρίζε-
ται το κεφάλαιο και την εν γένει περιουσία του που θα αντληθούν
από τον µηχανισµό στήριξης, δηλαδή µέσω της αύξησης του δη-
µοσίου χρέους που θα επιβαρύνει τους Έλληνες πολίτες για τις
επόµενες δεκαετίες –άρθρο 3- κατά τρόπο που να προστατεύει
την αξία της περιουσίας αυτής και να ελαχιστοποιεί τους κινδύ-
νους για τον Έλληνα πολίτη –άρθρο 2.

Με βάση τις τότε εκτιµήσεις τόσο της ελληνικής Κυβέρνησης
όσο και της Τράπεζας της Ελλάδος, το κεφάλαιο που θα έπρεπε
να καταβληθεί στο ΤΧΣ µε σκοπό τη σταθεροποίηση του τραπε-
ζικού συστήµατος ανήρχετο στα 10 δισεκατοµµύρια ευρώ, κάτι
που πλέον φαντάζει σαν την καλύτερη σάτιρα της παγκόσµιας
οικονοµικής ιστορίας.

Διότι στις 19-4-2012 και αφού οι τράπεζες είχαν ρευστοποιήσει
τόσο µέσω της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας τα 93 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ όσο και µέσω του µηχανισµού έκτακτης ρευστό-
τητας -το ELA- τα 90 δισεκατοµµύρια ευρώ εγγυήσεων του
ελληνικού δηµοσίου, ο Πρόεδρος της Δηµοκρατίας Κάρολος Πα-
πούλιας υπέγραψε άλλη µία πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου -
ΦΕΚ 94/Α/19-4-2012- της Κυβέρνησης συνεργασίας, βάσει της
οποίας το κεφάλαιο του ΤΧΣ αυξανόταν στα 50 δισεκατοµµύρια
ευρώ, εξαιτίας της εξαιρετικά επείγουσας και απρόβλεπτης
ανάγκης για την αντιµετώπιση κατεπειγόντων θεµάτων κεφαλαι-
ακής ενίσχυσης των πιστωτικών ιδρυµάτων.

Δύο ηµέρες πριν η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου δηµοσι-
ευτεί στο ανωτέρω ΦΕΚ και πέντε µήνες πριν κυρωθεί µε τον
ν.4079/2012 -ΦΕΚ 180/Α/20-9-2012- η Κυβέρνηση συνεργασίας
και η Τράπεζα της Ελλάδος υπέγραψαν για την κατάθεση στον
λογαριασµό του ΤΧΣ οµολόγων 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ανε-
βάζοντας το κεφάλαιο του Ταµείου στα 26.500.000.000 ευρώ,
όπως καταγράφεται στη σηµείωση 14 της ετήσιας οικονοµικής
έκθεσης του ΤΧΣ για τη χρήση από 1-1-2012 µέχρι 31-12-2012.

Για την κατάθεση των 25 δισεκατοµµυρίων ευρώ το ελληνικό
δηµόσιο άντλησε νέο δανεισµό από τον µηχανισµό στήριξης χρέ-
ους, όπως προκύπτει από την απόφαση ΑΑ2 του Υπουργού Οι-
κονοµικών Φίλιππου Σαχινίδη, που δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ
1646/Β/11-5-2012. Δηλαδή οι Έλληνες πολίτες χρεώθηκαν
36.878.720.000 ευρώ επιπλέον, που κατά το µεγαλύτερο µέρος

τους τα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ χρησιµοποιήθηκαν ώστε να
σχηµατιστεί το κεφάλαιο-περιουσία του ΤΧΣ, που είναι, όπως
ανέφερα και πριν, νοµικό πρόσωπο ιδιωτικού δικαίου. 

Η οικονοµική επιβάρυνση των Ελλήνων πολιτών συνεχίστηκε
την 13η Δεκεµβρίου του 2012. Η τότε Κυβέρνηση συνεργασίας και
η Τράπεζα της Ελλάδος υπέγραψαν για την εκ νέου κατάθεση στο
λογαριασµό του ΤΧΣ οµολόγων 16 δισεκατοµµυρίων ευρώ, ανε-
βάζοντας το κεφάλαιο-περιουσία του ταµείου στα 42.500.000.000
ευρώ, όπως επίσης καταγράφεται στη σηµείωση 14 της ετήσιας
οικονοµικής έκθεσης του ταµείου για τη χρήση από 1-1-2012 ως
31-12-2012.

Την 12η Δεκεµβρίου 2012, µια ηµέρα πριν την κατάθεση των
16 δισεκατοµµυρίων ευρώ στο ΤΧΣ, ο Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας κ. Κάρολος Παπούλιας υπέγραψε πάλι πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου µε την οποία η Κυβέρνηση συνεργασίας λόγω
εξαιρετικά επειγουσών και απρόβλεπτων αναγκών, λόγω του
ασφυκτικά περιορισµένου χρόνου για την πραγµατοποίηση επα-
ναγοράς χρέους πολύ µεγάλου ύψους, ακόµα και για τα διεθνή
δεδοµένα έως και 35 δισεκατοµµύρια ευρώ και προκειµένου η
Σύνοδος του Συµβουλίου Υπουργών Οικονοµικών της 13ης Δε-
κεµβρίου 2012 να αποφασίσει για την εκταµίευση από το Μηχα-
νισµό Στήριξης συνολικά 43.700.000.000 ευρώ έως το τέλος του
Δεκεµβρίου του 2012, ενέκρινε µε το ευρέως γνωστό ΦΕΚ 240/
Α/12-12-2012 τα σχέδια των συµβάσεων τροποποίησης της «Κύ-
ριας Σύµβασης Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης», µε τις γνωστές
δυσµενέστατες επιπτώσεις για την πατρίδα µας, τόσο της αµε-
τάκλητης και ανεπιφύλακτης παραίτησης από κάθε ασυλία έναντι
δικαστικών ενεργειών όσο και της υπαγωγής στο Αγγλικό Δίκαιο.
Από εκεί και πέρα, θα προχωρήσουµε και στην εκχώρηση, φυ-
σικά, της εθνικής µας κυριαρχίας!

Επειδή δεν µε παίρνει ο χρόνος για να πω όλα τα υπόλοιπα
νούµερα, αυτά είναι για τη διευκόλυνση και για τον πλουτισµό
των τραπεζών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, για µισό λεπτό.
Πριν κλείσω, όµως, θα ήθελα να αναφέρω ότι και η σηµερινή

Κυβέρνηση ό,τι κάνει το κάνει για τις τράπεζες. Οι εκλογές που
έγιναν έγιναν για να µην κλείσουν κάποιες τράπεζες. Στην πο-
ρεία, όπως ξέρουµε όλοι, µόνο δύο τράπεζες θα µείνουν, θα συγ-
χωνευτούν. Τα αποτελέσµατα τα ξέρουµε. Λεφτά δεν έχουν
πέσει στον κόσµο από τα λεφτά που έχουν έλθει για στήριξη και
έχουν µείνει στις τράπεζες. Έχουν φτιαχτεί offshore εταιρείες.
Να δούµε τι θα κάνει και η Κυβέρνησή σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Μίχο.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Οικονοµικών, ο κ. Τσακαλώτος, για
δεκατρία λεπτά σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ο Βρε-
τανός λόγιος Samuel Johnson είχε πει ότι «το τελευταίο κατα-
φύγιο του κάθε µπαγαπόντη είναι ο πατριωτισµός». Δεν ήταν
ενάντια στον πατριωτισµό. Ήταν ενάντια στους ανθρώπους που
χρησιµοποιούν τον πατριωτισµό για να κρύψουν τα δικά τους
πράγµατα.

Αν έπρεπε να ανανεώσουµε στη Βουλή των Ελλήνων ποιο είναι
το τελευταίο καταφύγιο, θα έπρεπε να πούµε ότι είναι ο αντιβα-
ρουφακισµός. Για όλα φταίει ο Γιάνης Βαρουφάκης, απ’ ό,τι έχω
καταλάβει εγώ, σ’ αυτή τη Βουλή. Νοµίζω ότι, όταν δεν υπάρχουν
επιχειρήµατα, υπάρχει ο Γιάνης Βαρουφάκης για την Αντιπολί-
τευση. Ο Γιάνης Βαρουφάκης φταίει για τα capital controls. Ο
Γιάνης Βαρουφάκης φταίει, γιατί χρειάζεται η ανακεφαλαιοποί-
ηση των τραπεζών. Ο Γιάνης Βαρουφάκης φταίει, γιατί η οικονο-
µική κατάσταση χειροτέρεψε µετά από αυτή την θριαµβολογική
επιστροφή στην ανάπτυξη που είχε καταφέρει η Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εµείς δεν σας εξαιρούµε πάντως.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Νο-

µίζω ότι δεν πείθει κανέναν αυτό το επιχείρηµα. Όπως λέει ο E.H.
Καρρ στο σηµαντικό του βιβλίο «Τι είναι η Ιστορία;», αν είναι από
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ένα τόσο µεγάλο τυχαίο γεγονός να εξαρτιέται από την ιστορία,
κάποια πιο συστηµικά προβλήµατα θα έχουν επηρεάσει αυτές
τις εξελίξεις. Κανένας δεν πείθεται ότι η οικονοµία πήγαινε τόσο
καλά το Γενάρη του 2015 και τη χάλασε σε έξι µήνες ο ΣΥΡΙΖΑ.
Κανένας δεν πείθεται ότι τα capital controls και η ασφυξία δεν
ήταν αποτέλεσµα µιας πολιτικής πίεσης από το εξωτερικό για να
µην αλλάξουν τα πράγµατα στην Ευρωζώνη, µε τη βοήθεια, την
ευγενική χορηγία ελληνικών παραγόντων που ήθελαν την ίδια την
αποτυχία, που συνέχιζαν να µιλούν για το Grexit, που συνέχιζαν
να λένε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θα φέρει την απόλυτη καταστροφή. Κανέ-
νας δεν πείθεται ότι δεν είχαµε ένα πολύ µεγάλο πρόβληµα µε
τις τράπεζες πολύ πριν από τον ΣΥΡΙΖΑ και πολύ πριν από το
2008.

Όσον αφορά στα κείµενα που, από τη µια µεριά, κατέθεσε ο
κ. Σταϊκούρας, θα πω ότι, από την άλλη µεριά, υπάρχουν πάρα
πολλά άλλα κείµενα που αναλύουν πόσος κόσµος δεν έχει εµπι-
στοσύνη στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα, γιατί είχε πολλές επι-
δράσεις από την πολιτική. Έχουµε καλούς τραπεζίτες, αλλά
είχαµε και ένα σύστηµα που επηρέαζε υπέρ συγκεκριµένων συµ-
φερόντων.

Στην Ελλάδα έχουµε µια λέξη «πολιτική» για δύο βρετανικές
λέξεις το «policy» και το «politics». Ένα από τα προβλήµατα που
έχουµε να αντιµετωπίσουµε και σε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και
σε πολλά άλλα νοµοσχέδια, είναι ότι µια Κυβέρνηση της Αριστε-
ράς θα ήθελε να υπάρχει policy intervention, δηλαδή να µπο-
ρούµε να επηρεάσουµε µε την πολιτική µας τις τράπεζες για να
εξυπηρετούν την πραγµατική οικονοµία, να µην επενδύουν τόσο
πολύ σε παράγωγα και σε άλλα πολύ επικίνδυνα χρηµατοπιστω-
τικά εργαλεία, αλλά να µην επηρεάζουµε το ποιος είναι ο διοικη-
τής και να µην επηρεάζουµε το να δίνει βοήθεια σε αυτή την
επιχείρηση και στην άλλη επιχείρηση, σε αυτή την ποδοσφαιρική
οµάδα, στο άλλο κανάλι.

Εδώ έχουµε και το εξής πρόβληµα: Μας ρωτάτε αν είµαστε
υπέρ ή κατά της ανακεφαλαιοποίησης, γιατί πριν µιλάγαµε ενάν-
τια. Θα είµαι πολύ ευθύς σε αυτήν την απάντηση. Θα µιλήσω και
για τις παρατηρήσεις του ΚΚΕ που έκανε σήµερα και στην επι-
τροπή. 

Όπως είχε πει η Τζόαν Ρόµπινσον για την αγορά εργασίας, το
µόνο πράγµα χειρότερο από το να σε εκµεταλλεύεται ο καπιτα-
λισµός είναι να µην σε εκµεταλλεύεται ο καπιταλισµός, γιατί στον
καπιταλισµό αν δε σε εκµεταλλεύεται, σηµαίνει ότι είσαι άνερ-
γος. 

Το ίδιο ισχύει και για την ανακεφαλαιοποίηση. Το µόνο πράγµα
χειρότερο από την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών είναι να
µην υπάρχει ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, γιατί αν δεν
υπάρχει ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών θα έχουµε πολύ δυ-
σάρεστες εξελίξεις και πολύ δυσάρεστες εξελίξεις για τους πιο
φτωχούς ανθρώπους.

Όµως, υπάρχει µια συµµετρία µεταξύ αυτών των δύο πραγµά-
των που είπα  γιατί µέσα στον καπιταλισµό µπορούµε να το λύ-
σουµε το θέµα της ανακεφαλαιοποίησης και των τραπεζών, ενώ
µέσα στον καπιταλισµό δεν µπορούµε να λύσουµε το θέµα της
εκµετάλλευσης της εργασίας.

Το λέω αυτό, κύριε Μανιάτη, για εσάς. Να σκεφτούµε µαζί ότι
παρ’ όλο που εµείς έχουµε κάνει παραχωρήσεις από τη διακυ-
βέρνηση των τραπεζών που θα θέλαµε, θα δείτε, βεβαίως, ότι
στο άρθρο 10 και στο άρθρο 4Α υπάρχουν πολλά πράγµατα υ-
πέρ της διαφάνειας. Υπάρχουν, επίσης, συµφωνητικά που θα
µπορούν να επηρεάσουν την πολιτική των τραπεζών υπέρ της
πραγµατικής οικονοµίας και πράγµατα που θέλαµε. Υπάρχει µια
αυτονοµία που δεν θα τη θέλαµε τόσο πολύ και γιατί θα θέλαµε
να επηρεάσουµε περισσότερο την πολιτική για την πραγµατική
οικονοµία, αλλά και γιατί συνεχίζουµε να ανησυχούµε για τις συ-
στηµικές τράπεζες της Ελλάδας και της Ευρώπης.

Τι θέλω να πω και γιατί απευθύνοµαι σε εσάς. Ο δικός σας
χώρος, ο χώρος της σοσιαλδηµοκρατίας, πρέπει να αλλάξει τη
θέση που είχε τα τελευταία τριάντα χρόνια. Πρέπει να δούµε τη
δύναµη που έχουν οι τράπεζες να µας εκµεταλλεύονται και
πάντα να αναγκαζόµαστε να τις σώζουµε µε τα λεφτά των φορο-
λογούµενων, που λέει το ΚΚΕ. 

Σε αυτό έχει δίκιο το ΚΚΕ. Είχα δίκιο και εγώ σε αυτά που

έλεγα -που είχε την ευγενική καλοσύνη ο κ. Βορίδης εχθές να
θυµίσει αυτά τα σωστά µου λόγια στην επιτροπή- γιατί είναι
πραγµατικό πρόβληµα ότι οι τράπεζες µπορούν να επενδύουν
εκεί που θέλουν, να επενδύουν σε επικίνδυνα εργαλεία και έχουν
την αυτονοµία να το κάνουν, ενώ έπρεπε να το περιορίσουµε,
τουλάχιστον σε ευρωπαϊκό επίπεδο. Ελπίζω, όταν θα γίνει αυτή
η συζήτηση στην Ευρώπη, να είσαστε τώρα πια στη σωστή µεριά
αυτής της συζήτησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζω για το νοµοσχέδιο, λέ-
γοντας ότι έχουµε έναν οδικό χάρτη –όπως σας το έχω πει πολ-
λές φορές- όπου η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών παίρνει
ένα πολύ µεγάλο µέρος για να είµαστε σε διαφορετική θέση µετά
από το Γενάρη από ό,τι είµαστε τώρα. Δεν συµφωνώ. Απάντησε
πολύ πειστικά εχθές στην επιτροπή ο κ. Σταθάκης. Είµαι σίγου-
ρος ότι θα το ξανακάνει για όλα αυτά που λέτε για τα κόκκινα
δάνεια. 

Μόνο να πω ότι επί της ουσίας αυτήν τη στιγµή γίνεται η ανα-
κεφαλαιοποίηση µαζί µε την αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων.
Έχουµε δύο παράλληλες δραστηριότητες. Αρχίζει σήµερα η
ανακεφαλαιοποίηση. Μέσα στη δεύτερη σειρά προαπαιτούµενων
θα έχουµε τη λύση για τα κόκκινα δάνεια. Οπότε, στο τέλος του
έτους θα έχει ολοκληρωθεί και η ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών και των κόκκινων δανείων. Αυτή είναι η µεγάλη διαφορά
και όχι τι ήταν στα stress test και τι δεν ήταν στα stress test, όχι
τα παραµύθια για το ποιος φταίει για τα κόκκινα δάνεια και ότι
δηµιουργήθηκαν µετά από το Γενάρη του 2015. 

Η πραγµατική εικόνα που ενδιαφέρει τον ελληνικό λαό είναι
ότι ακριβώς θα λυθούν αυτά τα προβλήµατα συγχρόνως σε δύο
παράλληλες δραστηριότητες που θα έχουν ολοκληρωθεί µέχρι
το τέλος του χρόνου.

Και πρέπει να σας πω ότι τα νέα για την ανακεφαλαιοποίηση –
παρά αυτά που είπε χθες ο κ. Θεοχάρης και άκουσα και σήµερα
από άλλους οµιλητές- είναι ότι πάει πολύ καλύτερα απ’ ό, τι νο-
µίζαµε. Σας είπα ότι είµαι πολύ πιο ευχαριστηµένος σήµερα και
αισιόδοξος για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών απ’ ό,τι αν
είχαµε κάνει αυτήν τη συζήτηση πριν από ένα µήνα. Ζητώ συγ-
γνώµη που υπήρχαν καθυστερήσεις, αλλά υπήρχαν πολλά πράγ-
µατα, στα οποία δεν µας απαντήσανε. Τα άκουσε ο κ. Θεοχάρης
αυτά. Και µε στεναχωρεί που ο κ. Θεοχάρης ακούει πράγµατα
στην επιτροπή και απλώς συνεχίζει να λέει τα ίδια. Ήταν πολλά
πράγµατα που δεν είχανε λυθεί από την TGCOM, ήταν πολλά
πράγµατα που δεν είχανε λυθεί από το SSM και δεν µπορούσε
να γίνει το νοµοσχέδιο πιο πριν χωρίς αυτά τα στοιχεία. Τα ξέ-
ρετε αυτά και συνεχίζετε να χρησιµοποιείτε το ίδιο επιχείρηµα
που είπατε και χθες.

Και είµαι πιο αισιόδοξος για την ανακεφαλαιοποίηση. Ένας
λόγος που είµαι πιο αισιόδοξος είναι ότι το EBRD, η Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, έχει δηλώσει τη συµ-
µετοχή. Αυτό είναι πολύ καλό γιατί είναι ένα πρώτο σήµα στην
αγορά για τη συµµετοχή των ιδιωτών. Είναι πολύ καλό γιατί δεί-
χνει ότι υπάρχουν επενδυτές που έχουν µακροπρόθεσµη πρό-
θεση συµµετοχής στην ελληνική οικονοµία και ότι µέσα από αυτή
τη µακροπρόθεσµη πρόθεση συµµετοχής στην ελληνική οικονο-
µία µπορεί να βοηθηθεί η αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων, η
πρόσβαση των δικών µας τραπεζών στη διατραπεζική αγορά και
το γενικό ζήτηµα της ανασυγκρότησης της οικονοµίας.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που αποµακρύνει τον κίνδυνο του
κουρέµατος των καταθέσεων, όπως σας έχω πει, που δεν έχει
καµµία σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Ο κίνδυνος αυτός είναι το καινού-
ριο BRRD, που νοµίζω δεν ήταν έµπνευση του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό θα
το καταλάβουν ακόµα και οι οµιλητές της Νέας Δηµοκρατίας.

Έχουµε ένα νοµοσχέδιο που δίνει πλήρη δικαιώµατα ψήφου
για τις νέες µετοχές και τις µετοχές που θα πάρει το ΤΧΣ για το
λιγότερο καλό σενάριο, όχι το βασικό σενάριο, που τα λεφτά του
ESM θα πάνε στο ΤΧΣ και θα αγοράσουν κοινές µετοχές. Θα
έχουν δικαίωµα ψήφου, αλλά και οι παλιές µετοχές, οι προνοµι-
ούχες µετοχές που είχαµε, που θα τις µετατρέψουµε σε κοινές
µετοχές θα έχουν δικαίωµα ψήφου. 

Έχουµε µια εξισορρόπηση των συµφερόντων του δηµοσίου
σε σχέση µε τους ιδιώτες. Αυτό θα φανεί στην απόφαση που θα
πάρουµε στην πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου, που θα καθο-
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ρίσει τι θα είναι η αναλογία µεταξύ «Cocos». Μέχρι την Τετάρτη
δεν ξέραµε καν αν θα µπορούσαµε να έχουµε «Cocos». Ακόµα
δεν είµαστε σ’ αυτό 100% - 99,8%, 99,3%, 99,5%, για να πω έναν
αριθµό ότι ξέρω τι λέω- σίγουροι. Εκεί θα καθορίσουµε τη σχέση
µεταξύ των «Cocos», του δηµοσίου και των κοινών µετοχών. 

Δεν υπάρχουν warrants σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Δεν υπάρχουν
τα sweeters για να πείσουµε τον ιδιωτικό τοµέα. Γιατί υπάρχει τέ-
τοια εµπιστοσύνη στην ανακεφαλαιοποίηση και στην Κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ που δεν χρειάζεται ο ιδιωτικός τοµέας sweeters για
να συµµετέχουν. Έχουµε προβλέψει ότι θα υπάρχει και η συµ-
µετοχή σ’ αυτή τη διαδικασία και των συνεταιριστικών τραπεζών
και των άλλων µικρών τραπεζών. Και έχουµε και το ΤΧΣ να ανα-
λαµβάνει την παρακολούθηση της εξέλιξης της διαχείρισης των
κόκκινων δανείων από τις τράπεζες µέσω ειδικού διαχειριστή που
θα οριστεί από το ίδιο το ΤΧΣ.

Όπως είπα και πριν, στο κοµµάτι που είναι για τη διακυβέρ-
νηση υπήρχε ένας συµβιβασµός που δεν µας καλύπτει εντελώς.
Είναι ένας συµβιβασµός των συστηµικών τραπεζών σε όλη την
Ευρώπη που προσπαθεί να περιορίσει την πολιτική παρέµβαση
µε την κακή έννοια. Δηλαδή, να διορίζουµε αυτούς που θέλουµε
για να εξυπηρετήσουµε συγκεκριµένα συµφέροντα, να συνεχί-
σουµε το πελατειακό σύστηµα. Αλλά συγχρόνως, µαζί µε το
µπουγαδόνερο χάνουµε και το µωρό. Γιατί περιορίζεται και η πα-
ρέµβαση που µπορείς να κάνεις για να περιορίσεις τις τράπεζες
σ’ αυτό το κοµµάτι, που είναι οι κακές δραστηριότητες που µας
έφεραν στην κρίση του 2008 και να µην επιβάλλουµε να µπορέ-
σουν να εξυπηρετήσουν την πραγµατική οικονοµία.

Το µεγάλο πολιτικό ζήτηµα που θα κριθεί µετά από τον οδικό
χάρτη που έχουµε -που τελειώνει, όπως σας είπα, περίπου το Γε-
νάρη- το µεγάλο πολιτικό ζήτηµα είναι που θα καταθέσουµε την
αναπτυξιακή µας πολιτική το Μάρτη του 2016.

Εκεί θα πρέπει να συζητήσουµε και να καταλάβουµε κατά
πόσο µπορούν οι συστηµικές τράπεζες να βοηθήσουν σ’ αυτό το
αναπτυξιακό µοντέλο και κατά πόσο χρειαζόµαστε κι εµείς συ-
στηµικές τράπεζες, τράπεζες ειδικού σκοπού, τράπεζες όπως η
επενδυτική, ειδικές τράπεζες, για να µπορέσουµε να έχουµε ένα
διαφορετικό αναπτυξιακό µοντέλο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, το πολύ σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ο ΣΥΡΙΖΑ και η Κυβέρνηση ΑΝΕΛ-ΣΥΡΙΖΑ θα καταθέσουν αυτό

το πρόγραµµα µέχρι τον Μάρτιο του 2016. Θα έχει πολλά στοι-
χεία. 

Είναι προφανές για µας ότι το χρηµατοπιστωτικό σύστηµα παί-
ζει έναν σηµαντικό ρόλο σ’ αυτό. Υπάρχουν πολλά προβλήµατα
που πρέπει να λυθούν στο υπερεθνικό επίπεδο για αυτό το σύ-
στηµα, υπάρχουν πολλά προβλήµατα που πρέπει να λυθούν στο
εθνικό επίπεδο, για να δούµε τι τραπεζικό σύστηµα θα έχουµε.
Κινδυνεύουµε να έχουµε το πιο συγκεντρωποιηµένο τραπεζικό
σύστηµα σε όλη την Ευρώπη. Αυτό δεν είναι καλό. Θα αντιµετω-
πίσουµε όλα αυτά τα προβλήµατα µε τον ίδιο τρόπο που έχουµε
αντιµετωπίσει τα άλλα προβλήµατα, µε οργάνωση, µε σύνεση και
µε ριζοσπαστική διάθεση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Ο κ. Βορίδης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, θα έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό παρακαλώ

θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα σας δώσω τον

λόγο αµέσως µετά τον κ. Βορίδη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Σηκώνω το χέρι µου τόση ώρα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τώρα το είδα εγώ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αν µου επιτρέπετε µισό λεπτό, επειδή

έκανε µια προσωπική αναφορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Βορίδη, θέ-

λετε να προηγηθεί ο κ. Μανιάτης;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν έχω αντίρρηση, κύριε Πρόεδρε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Να απαντήσω επί της σοσιαλδηµοκρα-
τίας που µόλις αναφέρθηκε.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ε καλά, αυτό δεν είναι πολύ προσω-
πικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Θα απαντήσετε
µετά, κύριε Μανιάτη. Θα σας δώσω τον λόγο µετά.

Κύριε Βορίδη έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν ακούω για τον ριζοσπαστι-

σµό της παρούσης ανακεφαλαιοποίησης, µπαίνει κανείς, είναι η
αλήθεια, σε µια διάθεση να απαντήσει και να θυµίσει. Ξαναλέω
τώρα, ενώ δεν θέλω να τα επαναλάβω, αυτά που είπαµε στις επι-
τροπές. Θέλω να τα ξεπεράσω, αλλά δεν µε αφήνετε, κύριε Τσα-
καλώτο. Μου λέτε τώρα για το ριζοσπαστισµό, εν συνεχεία µοι-
ραία θυµάται κανείς τη στάση που είχατε κρατήσει σε όλο το
προηγούµενο διάστηµα. Και διερωτάται βέβαια, τι το ιδιαίτερα
ριζοσπαστικό έχει η παρούσα ανακεφαλαιοποίηση που δεν είχαν
οι δύο προηγούµενες; Τι το διαφορετικό κάνετε σε αυτήν την
ανακεφαλαιοποίηση, που είναι πια ριζοσπαστική, ενώ οι άλλες
δεν ήταν; 

Γιατί όσον αφορά τις άλλες -θυµίζω, κύριε Τσακαλώτο και από
την Ολοµέλεια, γιατί δεν µου απαντήσατε για αυτήν τη θεαµατική
µετακίνησή σας- έλεγε ο κ. Τσακαλώτος στις 11 Οκτωβρίου του
2012: «Η προκλητικά ευνοϊκή µεταχείριση του τραπεζικού κεφα-
λαίου αποδεικνύει αυτό που ο ΣΥΡΙΖΑ έχει υποστηρίξει απ’ την
αρχή της κρίσης, ότι, δηλαδή, η πολιτική του µνηµονίου -δηλαδή
αυτή που εφαρµόζετε σήµερα- είναι συνώνυµη µε τις βαρύτατες
θυσίες των µισθωτών, των συνταξιούχων και των µικροµεσαίων,
ενώ ταυτόχρονα εξασφαλίζει διαρκώς δώρα στο µεγάλο κεφά-
λαιο και στους τραπεζίτες.» 

Τώρα, δεν είναι δώρα αυτά σήµερα στο µεγάλο κεφάλαιο και
στους τραπεζίτες; Είναι σε άλλο πλαίσιο; Και ποιο ήταν –υποτί-
θεται- το άλλο πλαίσιο; Το άκουσα από έναν συνάδελφο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ: Εµείς δεν µιλάµε, λέει, για αυτές τις τράπεζες. Μιλάµε για
άλλες τράπεζες. Για ποιες τράπεζες µιλάτε; Τι πιστεύει ο κόσµος;
Τι έχετε καταλάβει; Ποιες τράπεζες ανακεφαλαιοποιούνται σή-
µερα; 

Γιατί βγήκε τελικώς το αποτέλεσµα των stress tests, της ασκή-
σεως προσοµοίωσης. Και βεβαίως, µιλάµε για τις τέσσερις τρά-
πεζες, δηλαδή για την Alpha, για τη Eurobank, για την Εθνική και
για την Πειραιώς. Ποιες τράπεζες ανακεφαλαιοποιήθηκαν το
προηγούµενο διάστηµα; Άλλες; Και σήµερα αυτές εδώ που ανα-
κεφαλαιοποιείτε εσείς µε το παρόν νοµοσχέδιο τι είναι; Είναι δια-
φορετικές;

Επίσης, άκουσα: «Δεν θα γίνονται αυτά που γίνονταν παλιά.
Ξεχάστε τα, αυτά µε τα δάνεια».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µας λέτε «ξεχάστε τα, αυτά µε
τα δάνεια στα κόµµατα, τα δάνεια στις επιχειρήσεις των φίλων
σας, αυτά µε τα δάνεια στις ΠΑΕ, όλα αυτά τα αδιαφανή πράγ-
µατα, ξεχάστε τα». Μάλιστα. 

Και έρχοµαι απλώς να αναγνώσω αυτά που ψηφίσατε για τη
διακυβέρνηση των τραπεζών. Αυτό είναι ψηφισµένο τον Αύγου-
στο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από εσάς που τώρα πρέπει
να ξεχάσουµε τα παλιά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κι από εσάς.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κι από εµάς. 
«Η Κυβέρνηση δεν θα παρεµβαίνει στη διαχείριση, τη λήψη

των αποφάσεων, τις εµπορικές πράξεις των τραπεζών που θα
συνεχίσουν να λειτουργούν αυστηρά, βάσει των αρχών της αγο-
ράς. Τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων και τα ανώτατα διευ-
θυντικά στελέχη των τραπεζών θα διορίζονται χωρίς κρατική
παρέµβαση». Πώς αποφασίζετε εσείς για τα δάνεια και για το
πού θα πάνε; Τι είναι αυτά που λέτε; 

Ακούστε, είναι ξεκάθαρο το τι λέει εδώ. Εδώ λέει «µε κριτήρια
αγοράς», εδώ λέει «κουµάντα». Ποια αδιαφάνεια, πώς θα καθο-
ρίσετε εσείς που θα πάνε, για το αν θα πάνε εδώ ή εκεί. Υπάρχει,
λοιπόν, ένα συγκεκριµένο θεσµικό πλαίσιο, το οποίο είναι ένα
πλαίσιο αγοράς µε το οποίο λειτουργούν οι τράπεζες. Και έρχε-
ται ξανά ο κ. Τσακαλώτος σήµερα και µας λέει τη γνωστή επωδό
του ΣΥΡΙΖΑ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: «Ήταν ένας ακόµη
επώδυνος συµβιβασµός». Ναι; Υπάρχει κάτι που δεν ήταν επώ-
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δυνο από αυτά που υλοποιείτε; Ή έχετε πάρει όλα τα επώδυνα,
τα έχετε φέρει εδώ και µας λέτε πόσο πονάτε µπας και σας λυ-
πηθούµε που τα υλοποιείτε; Υπάρχει κάτι το οποίο πραγµατικά
θέλετε να κάνετε; Γιατί εν πάση περιπτώσει κουραστήκαµε µε
αυτό. Όλα ήταν ένας επώδυνος συµβιβασµός, αλλά ταυτόχρονα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και µια επιτυχής δεκαεπτάωρη δια-
πραγµάτευση. Ένας επώδυνος συµβιβασµός; Μια επιτυχής δια-
πραγµάτευση; Πρέπει να το καταλήξουµε αυτό. Να συµφωνή-
σουµε τι έχουµε. Αν ήταν επιτυχής η διαπραγµάτευση υπερασπι-
στείτε την, αν ήταν επώδυνος συµβιβασµός δείτε τι θα κάνετε.

Έρχοµαι όµως, και στο περίφηµο ζητούµενο και µέγα θέµα, το
οποίο µας απασχολεί. Διότι κοιτάξτε ποιο είναι το ζήτηµα. Προ-
φανώς, έτσι που τα έχετε κάνει, τώρα οι τράπεζες πρέπει να ανα-
κεφαλαιοποιηθούν. Δεν υπάρχει δυνατότητα να µην ανακεφα-
λαιοποιηθούν. Αυτό είναι αυτονόητο, γι’ αυτό και ψηφίζουµε.
Έχετε εδώ, όµως, το θράσος και λέτε ποιος φταίει γι’ αυτήν την
δεύτερη ανακεφαλαιοποίηση. Γιατί θα χρειαστεί πάλι. Εδώ, εν-
δεχοµένως, είναι πάρα πολύ πιθανό να µπουν λεφτά από το ελ-
ληνικό δηµόσιο για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών,
δηλαδή από τον φορολογούµενο. Άρα, µεταφέρετε τώρα ένα κό-
στος στον φορολογούµενο, για να µην υπάρξουν συστηµικά προ-
βλήµατα στην οικονοµία, για να µην χαθούν οι καταθέσεις, για
να µην υπάρξει κούρεµα καταθέσεων, για να µην γίνουν όλα
αυτά. Σωστά. Ποιος µετέφερε όλο αυτό το κόστος; Ο κ. Τσακα-
λώτος λέει, ο οποίος τώρα εκ της θέσεως του είναι υποχρεωµέ-
νος να συνεργάζεται στενά µε ορισµένους πολύ κεντρικούς και
βασικούς θεσµούς και πυλώνες της αρχιτεκτονικής, κύριε Φά-
µελλε, του Ευρωπαϊκού Τραπεζικού Συστήµατος. Τι να κάνει ο
άνθρωπος; Εκών άκων, αυτή είναι η δουλειά του. 

Άρα, λοιπόν, ακούστε τι λέει αυτός, ο πυλώνας του τραπεζικού
συστήµατος για το τι συνέβη. Αυτό που σας διαβάζω και θα κα-
ταθέσω είναι το δελτίο Τύπου της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας που εξεδόθη σήµερα και αφορά τα stress tests. Και λέει
για την άσκηση προσοµοίωσης: «Στο πλαίσιο αυτής της άσκησης
προέκυψαν σηµαντικές προσαρµογές από τον έλεγχο της ποι-
ότητας στοιχείων ενεργητικού, παρά τις προσπάθειες που κατέ-
βαλαν οι τράπεζες να καταγράψουν σε λογαριασµούς τους
τµήµα των ευρηµάτων του ελέγχου της ποιότητας των στοιχείων
ενεργητικού που διενεργήθηκε το 2014». 

Άρα, κύριε Σταθάκη, για να τελειώσουµε τα χθεσινά µας, βε-
βαίως υπήρχε επιδείνωση των κόκκινων δανείων από το 2010
µέχρι το 2015, προφανώς ως προϊόν της αδυναµίας νοικοκυριών
και επιχειρήσεων να πληρώσουν τα δάνειά τους, εξαιτίας της κρί-
σης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Προφανώς.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προφανώς, αυτό δεν το αµφισβητεί
κανείς. Για τη συζήτησή µας, όµως, τι λέει αυτό; Αυτό είχε ληφθεί
υπ’ όψιν και είχαν ληφθεί οι πρόνοιες, όταν ήταν ανακεφαλαι-
οποιηµένες οι τράπεζες στα stress tests, που έγιναν το 2014. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Ξεπεράστηκαν, δεν τους έπια-
σαν.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εποµένως, αυτό ήταν µέσα. Και το
2014 δεν χρειαζόταν ανακεφαλαιοποίηση. Είµαστε όλοι συνεν-
νοηµένοι σε αυτά;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όχι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν ξέρω αν δεν είστε εσείς. Όλοι οι

υπόλοιποι στον κόσµο έχουµε συνεννοηθεί. Έχετε µείνει εσείς.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η τράπεζα έχει συνεννοηθεί, η Κοµισιόν έχει συνεννοηθεί,

όλοι έχουν συνεννοηθεί. Έχετε µείνει µόνοι σας να λέτε µία άλλη
ιστορία.

Πάµε, όµως, στο γιατί χρειαζόµαστε ανακεφαλαιοποίηση, γιατί
και αυτό το λένε. Αυτό οφείλεται πρωτίστως, αξιότιµοι κύριοι
Υπουργοί, στα χαρίσµατά σας. Δηλαδή τι; Στην επιδείνωση του
µακροοικονοµικού περιβάλλοντος στην Ελλάδα -πότε άραγε
έγινε αυτό;- η οποία οδήγησε σε αύξηση του όγκου των µην εξυ-
πηρετούµενων δανείων από το ’14 και εντεύθεν και σε µείωση
τόσο της αξίας των εξασφαλίσεων, όσο και των αποτιµήσεων των
ταµειακών ροών. Τι είναι οι εξασφαλίσεις; Τα δάνεια έχουν εξα-
σφαλίσεις. Όταν µειώνεται η αξία, χρειάζονται πρόσθετες εξα-

σφαλίσεις. Αν δεν δίνονται, δηµιουργούνται κίνδυνοι για την εξυ-
πηρέτηση των δανείων. 

Επιπροσθέτως, υπάρχει το ζήτηµα της αναγνώρισης της απο-
µείωσης της αξίας στον έλεγχο της ποιότητας των στοιχείων του
ενεργητικού. 

Ξεκινήσατε σήµερα, Υπουργέ µου, την οµιλία σας υπερασπι-
ζόµενος τον Βαρουφάκη; Τουλάχιστον ας θυσιάζατε τον Βαρου-
φάκη, διότι τότε θα είχατε και να κατηγορείτε κάποιον. Τώρα το
πήρατε όλο αγκαλιά, γιατί εµείς βέβαια ποτέ δεν πιστέψαµε ότι
ο κ. Βαρουφάκης ήταν αυτόνοµος. Αυτόνοµος ήταν υπό άλλη έν-
νοια, αλλά όχι αυτόνοµος απ’ αυτά τα οποία ήθελε ο κ. Τσακα-
λώτος, απ’ αυτά τα οποία ήθελε ο κύριος Πρωθυπουργός. Εκτε-
λούσε συγκεκριµένη πολιτική, της οποίας τα αποτελέσµατα πλη-
ρώνουµε σήµερα. 

Ξεχάστε, λοιπόν, το παραµύθι αυτό. Δεν είναι ζήτηµα των κόκ-
κινων δανείων των τότε η ανακεφαλαιοποίηση του σήµερα. Είναι
προϊόν της δικής σας πολιτικής. Μάλιστα, αν πάτε σ’ αυτήν την
ωραία ανακοίνωση παρακάτω, όταν αναφέρεται αυτή η ανακοί-
νωση στα σενάρια που λαµβάνουν υπ’ όψιν τα stress tests, τι
έχουν µέσα; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Στην έκθεση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Στην έκθεση.
Έχουν µέσα τι; Τι λαµβάνουν υπ’ όψιν τους ως βασικά σενά-

ρια; Για το 2015 ρυθµό αύξησης µείον 2,3. Για το 2016 ρυθµό αύ-
ξησης µείον 1,3. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω λίγο χρόνο ακόµα, κύριε Πρόεδρε, µε την άδειά σας;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεχίστε, κύριε

Βορίδη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Το 2016 µείον 1,3 ρυθµό ανάπτυξης, ενώ στο δυσµενές σενά-

ριο, το 2015 µείον 3,3 και το 2016 µείον 3,9. 
Αυτά σε ποιον οφείλονται; Σε µας; Εσείς δεν χειρίζεστε την οι-

κονοµία και έχετε αυτά τα δυσµενή αποτελέσµατα που λαµβά-
νονται υπ’ όψιν στα σενάρια των stress tests; Εµείς τα έχουµε
κάνει αυτά;

Τα πράγµατα είναι σαφή και καθαρά. Πληρώνει ο ελληνικός
λαός για περαιτέρω ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, γιατί η
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ ήταν ανίκανη, αφερέγγυα, αναπο-
τελεσµατική και απέτυχε σ’ όλες τις ασκήσεις που είχε να κάνει,
σ’ όλες τις δουλειές που είχε να κάνει και σήµερα στέλνει αυτόν
τον λογαριασµό των 14,5 δισεκατοµµυρίων στον ελληνικό λαό. 

Έρχοµαι, όµως, σ’ αυτά για τα οποία επαίρεστε. Τι ήταν το κα-
ταπληκτικό; Ποια ήταν η επιτυχία του νοµοσχεδίου; Τι µας είπατε
χθες; «Οι κοινές µετοχές», µας είπατε. Αυτά δεν είπατε χθες; Ότι
φέρνουµε, λέει… 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Και
σήµερα. Απλώς δεν παρακολουθείτε τόσο.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το είπατε και σήµερα. Παρακολουθώ
κατά το δυνατόν.

Διαβάζω, όµως, τώρα τη διατύπωση για τις κοινές µετοχές,
αυτή για την οποία πανηγυρίζετε. Είναι το άρθρο 7. Το άρθρο 7
του τρέχοντος νοµοσχεδίου λέει το εξής: «Η αύξηση του µετοχι-
κού κεφαλαίου του πιστωτικού ιδρύµατος γίνεται µε την έκδοση
κοινών µετοχών µε δικαίωµα ψήφου ή µε την έκδοση υπό αίρεση
µετατρέψιµων οµολογιών Cocos». Σωστό; Διαβάζω από τις 7-4-
2014 το ν. 4254, αυτόν που ψηφίσαµε εµείς. Σωστό; Άρθρο 7: «Η
κεφαλαιακή ενίσχυση παρέχεται µέσω της συµµετοχής του τα-
µείου σε αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου του πιστωτικού ιδρύ-
µατος µε την έκδοση κοινών µετοχών ή µε την έκδοση υπό
αίρεση µετατρέψιµων οµολογιών». 

Θρίαµβος! Επαναλάβατε τη διατύπωση! Συγκλονιστικό!
Έχουµε µείνει άφωνοι!

Τώρα ποιον κοροϊδεύετε; Ποιόν κοροϊδεύετε; Η πρόβλεψη
υπάρχει από το 2014 στο νόµο. Το έχουµε κάνει εµείς αυτό. Και
έρχεστε και πανηγυρίζετε ως µεγάλη επιτυχία γιατί επαναλαµ-
βάνετε τη διατύπωση του νόµου του 2014; 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Το κάνατε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν είχαµε ανακεφαλαιοποίηση από

το 2014 και εντεύθεν.  
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ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Αυτό λέω. Το κάνατε; 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Μα, τι να την κάνουµε; Αφού δεν εί-

χαµε ανακεφαλαιοποίηση. Δεν τα ξοδέψαµε τα λεφτά εµείς. Τα
κρατήσαµε να τα κάνουµε τίποτα άλλο. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Δύο φορές ανακεφαλαιοποίηση
κάνατε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας παρακαλώ,
κύριε Μπαλαούρα, µην διακόπτετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Έχω δύο
θεµατάκια ακόµα -αυτό και την εξεταστική- για να τελειώσω. 

Ποιο είναι το δεύτερο, λοιπόν, για το οποίο επαίρεστε και πα-
νηγυρίζει εδώ ο κύριος Υπουργός;

Κύριοι συνάδελφοι, θα τα πείτε στους ψηφοφόρους σας
αύριο. Θα σας ρωτάνε: «Τι πετύχαµε µε αυτήν την ανακεφαλαι-
οποίηση;» Ο κύριος Υπουργός σας είπε, τις κοινές µετοχές -που
τις έχουµε κάνει εµείς από το 2014- και το ότι επιτέλους εµείς
συµµετέχουµε και ασκούµε χωρίς περιορισµούς τα δικαιώµατα
ψήφου στο Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας, δηλαδή
τα δικαιώµατα του κράτους. Αυτό είπε. Πού είναι αυτό; Πού το
λέει, κύριοι συνάδελφοι, αυτό; Στο 7α. 

Λέει, λοιπόν, στο 7α ότι το ταµείο ασκεί πλήρως τα δικαιώµατα
ψήφου που αντιστοιχούν στις µετοχές που αναλαµβάνει στο
πλαίσιο της κεφαλαιακής ενίσχυσης. Το ταµείο ασκεί τα δικαιώ-
µατα -παράγραφος 2- µε τους περιορισµούς που ορίζονται στην
παράγραφο 3 στις παρακάτω περιπτώσεις. Τι λέει το 7α που ψη-
φίζεται σήµερα; «Το ταµείο ασκεί χωρίς περιορισµούς τα δικαιώ-
µατα ψήφου που αντιστοιχούν στις µετοχές». Παράγραφος 2:
«Ασκεί τα δικαιώµατα ψήφου µε τους περιορισµούς που ορίζον-
ται στην παράγραφο 3». Είναι επανάληψη πανοµοιότυπης διατύ-
πωσης του άρθρου 14! Δεύτερη µεγάλη επιτυχία η οποία ήδη
έχει θεσµοθετηθεί από το 2014! 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε τα εξής: Για την Επιτροπή Αξιολόγησης είπαν οι
συνάδελφοί µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Βορίδη, έχετε περάσει το χρόνο του Υπουργού. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Για την Επιτροπή Αξιολόγησης δεν θέλω να πω, γιατί αυτό

ήταν επίσης µία κολοσσιαία επιτυχία! Το θυµάστε αυτό. Τότε, επί
των «κακών», «προδοτικών» ηµερών της κυβερνήσεως Σαµαρά
τη διοίκηση του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας τη
διόριζε ο Υπουργός µέσα από την επιλογή συγκεκριµένων προ-
σώπων, µε κάποια κριτήρια, ενώ τώρα την ορίζει η επιτροπή αξιο-
λόγησης –αυτό ψηφίζεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό
µας φέρατε να ψηφίσουµε- η οποία θα είναι εξαµελής, τρεις
ξένοι εκπρόσωποι των θεσµών και τρεις δικοί µας. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Και ο Πρόεδρος. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και ο Πρόεδρος στους ξένους. 
Μόλις εκχωρήσατε –για να είµαστε συνεννοηµένοι- το Ταµείο

Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας στους ξένους και βεβαίως αν-
τιστοίχως τους διορισµούς του ΤΧΣ στους ξένους και µέσω των
διορισµών του ΤΧΣ προφανώς τους διορισµούς των τραπεζών
στους ξένους! Είµαστε απολύτως συνεννοηµένοι για το τι κά-
νουµε µε αυτήν την παρέµβαση. 

Αυτό ήταν υπερήφανη διαπραγµάτευση! Ακόµα ένας µικρός,
επώδυνος συµβιβασµός! Πάει και αυτό. 

Τι µας µένει να λύσουµε; Θέλω να µου πείτε τι θα κάνουµε µε
την εξεταστική. Είχαµε κάνει, αν θυµάστε –το είχατε ψηφίσει- µια
εξεταστική για να ελέγξουµε τους όρους της δεύτερης ανακε-
φαλαιοποίησης. Θα το συνεχίσετε; Μη µας πείτε «όχι», γιατί είναι
µέσα στη διατύπωση. Θα το συνεχίσετε; Γιατί αν είναι να το συ-
νεχίσετε –είναι µια ιδέα- να βάλουµε και αυτήν µέσα. Να βάλουµε
και την τρίτη ανακεφαλαιοποίηση µέσα και να κάνουµε εξεταστι-
κές για να δούµε τι γίνεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω µε µία φράση, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι οποιοσδή-

ποτε ισχυρισµός υπήρχε από πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ για το τι µας
φέρνει αυτήν την καινούργια ανακεφαλαιοποίηση, για τους
όρους της, για οτιδήποτε, έχει καταρρεύσει. Δυστυχώς, η τρα-
γική σας πολιτική, η απαράδεκτη στάση σας σε όλα τα επίπεδα,
η συµπεριφορά σας όλο το πρώτο οκτάµηνο, µας οδήγησε σε
αυτούς τους συµβιβασµούς που είναι όλοι δικοί σας, είναι απο-
τέλεσµα της ανικανότητάς σας και το χρεώνεστε εξ ολοκλήρου
µαζί µε τα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ που αχρείαστα φορτώνετε
στον ελληνικό λαό! 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Βορίδη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα εννιά µαθητές και µαθήτριες και δύο
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από την Παιδική Νοµική Βιβλιοθήκη.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί
προσωπικού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σε τι συνίσταται
το προσωπικό, κύριε Μανιάτη;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Τσακαλώτος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Μόνο που θα σας

παρακαλέσω να µη γίνει διαδοχή συζήτησης για να κρατήσω
ίδιες αποστάσεις µε τον κ. Θεοχάρη που διαµαρτυρόταν... 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεν θα γίνει καθόλου. 
Ο κ. Τσακαλώτος στην προσπάθειά του αµήχανα να δικαιολο-

γήσει και το ότι δεν συνεχίζουν την εξεταστική για τη δεύτερη
ανακεφαλαιοποίηση προς την τρίτη ανακεφαλαιοποίηση και το
γεγονός ότι δεσµεύθηκαν ότι θα κάνουν για το δεύτερο µνηµόνιο
εξεταστική -είχαµε πει από τότε, «ετοιµαστείτε γιατί έρχεται το
τρίτο µνηµόνιο Τσίπρα» το οποίο ήρθε νωρίτερα- προσπάθησε
να δείξει το άλλο πρόσωπο του Ιανού… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Το προσωπικό ποιο είναι;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: …το πρόσωπο µιας παράταξης και

µιας κυβέρνησης που ερωτοτροπεί προς τη σοσιαλδηµοκρατία.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Το προσωπικό ποιο είναι;
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Αυτό δεν είναι προσωπικό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Το προσωπικό,

κύριε Μανιάτη. Βλέπετε ότι διαµαρτύρονται κι άλλοι Βουλευτές.
Ολοκληρώστε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θέλω, λοιπόν, µιας και έκανε αναφορά
στο πρόσωπό µου, να τον ενηµερώσω για τα ακόλουθα και ας
ακούσουν και οι κύριοι συνάδελφοι: Όσον αφορά την ευρωπαϊκή
σοσιαλδηµοκρατία, χάσατε σκηνές του έργου, κύριε Υπουργέ.
Το τελευταίο δεκαπενθήµερο συναντηθήκαµε εκπρόσωποι είκοσι
σοσιαλδηµοκρατικών κοµµάτων που πιστεύουµε στην ιδιωτική
πρωτοβουλία -γι’ αυτό δεν µπορούµε να σας πούµε «welcome to
the club», λυπάµαι, και δεν πρόκειται, όπως σας έχουµε πει, ούτε
ως λαθρεπιβάτης να επιβιβαστείτε- και για τον τραπεζικό τοµέα
ξεκαθαρίσαµε το εξής: Τέρµα πια οι µοχλεύσεις επί σαράντα.
Αυτά, όµως, προϋποθέτουν στήριξη της ιδιωτικής πρωτοβουλίας
για κυκλική οικονοµία και θέσεις εργασίας, αυτά που εσείς, δυ-
στυχώς, ακόµα δεν έχετε χωνέψει ότι είναι η µοναδική διέξοδος
της χώρας για την ανάπτυξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχάρη,

παρακαλώ.  
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Παραβίασε τον Κανονισµό πάντως, κύριε

Πρόεδρε. Κι εσείς το ανεχθήκατε. 
(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι.
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο εµάς διακό-
πτετε. Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας
µίλησε δέκα λεπτά παραπάνω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ.
Οι Βουλευτές διαµαρτύρονται -και δικαίως- ότι το προσωπικό

δεν είναι προσωπικό. Και πράγµατι δεν είναι προσωπικό. Αν θέλει
να πει αυτά που είπε ο κ. Μανιάτης η Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
θα τα πει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Προσωπικό δεν
είναι. 

Επί προσωπικού, λοιπόν, δε ξαναδίνω τον λόγο εφόσον δεν
είναι προσωπικό.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ο κύριος Υπουργός είπε
ότι δεν τον ακούω. Είναι προσωπικό. 

(Θόρυβος – Γέλωτες στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Θεοχάρη,

µε συγχωρείτε. Βλέπετε τις αντιδράσεις των Βουλευτών.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Είπε ότι µίλησε στην επι-

τροπή και δεν τον άκουσα. Δώστε µου 30 δευτερόλεπτα. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Από

εδώ και πέρα θα λέω ότι µε ακούει µε θρησκευτική ευλάβεια για
να τελειώσει το θέµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε. Ο Υπουρ-

γός επανόρθωσε. 
Σας παρακαλώ.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο για δέκα λεπτά.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Χάλασε η συµφωνία µας να µιλήσουν

οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Λέω στον Υπουργό Οικονοµι-
κών και συναφών θεµάτων ότι η συµφωνία µας ήταν να µιλήσει
ένας Βουλευτής από κάθε κόµµα πριν πάρει τον λόγο ο Υπουρ-
γός και µετά εµείς. Γι’ αυτό στους συναδέλφους που δεν πήραν
τον λόγο µέχρις ώρας ζητώ συγγνώµη.

Και θα το κάνω κάθε φορά, γιατί ειδικά οι συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας, που είναι και οι περισσότεροι, µένουν πολλές
φορές αδικηµένοι. Σε όλες τις συζητήσεις για τα µεγάλα θέµατα
µετά τις 20 Σεπτεµβρίου έχουµε τέτοια παράπονα. Δεν θέλω να
εκλαµβάνετε εµένα ως αίτιο. Ο κ. Κουτσούκος ήταν να µιλήσει,
τον είχε εκφωνήσει το Προεδρείο και δεν µίλησε. Αυτά τώρα είναι
τα διαδικαστικά…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Συγ-
γνώµη, δεν το ήξερα...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Όχι, δεν τον εί-
χαµε εκφωνήσει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Δεν το λέω για µένα, γιατί εγώ θα
πάρω τον λόγο. Το λέω όµως…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο,
εφαρµόζω τον Κανονισµό. Δεν είχα εκφωνήσει τον κ. Κουτσούκο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, προσπα-
θούµε να έχουµε µια υποδειγµατική κοινοβουλευτική συµπερι-
φορά. Να αντιπολιτευόµαστε µε µεγάλη ένταση εκεί που εκτι-
µούµε πως πρέπει, να είµαστε κριτικοί εκεί που νοµίζουµε ότι το
θέµα είναι άξιο κριτικής, αλλά σε ένα δεύτερο επίπεδο, και στα
διαδικαστικά θέµατα να βοηθάµε την χώρα. Πώς εκλαµβάνεται
η βοήθεια προς τη χώρα; Με βάση τα αιτήµατα που προκύπτουν
από την ατζέντα της Κυβέρνησης. 

Χθες ο κ. Μανιάτης είπε ότι είναι απαράδεκτο το κατεπείγον.
Σταµατήσαµε εκεί. Σήµερα το πρωί προ της διαδικασίας µε τον
κ. Κακλαµάνη εδώ, δεν κλέψαµε κανένα δίωρο από τη συνε-
δρίαση, προβάλλοντας ζητήµατα διαδικασίας. Συµφωνήσαµε να
τα βάλουµε στις οµιλίες µας. Το έβαλε ο συνάδελφος, το βάζω
κι εγώ. Όµως, στο πλαίσιο αυτής της πολύ λογικής και κοινοβου-
λευτικά άρτιας παρέµβασής µας, θέλουµε να σας πούµε, συνά-
δελφοι της Κυβέρνησης -όσοι από σας είσαστε Βουλευτές- ότι
το έχετε παρακάνει. Το έχετε παρακάνει µε τα κατεπείγοντα και
τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου! 

Δεν είµαι έτοιµος σήµερα για τα κατεπείγοντα. Παρακάλεσα
το Προεδρείο πριν από λίγες µέρες να ενηµερωθεί από την Κυ-
βέρνηση ποιες πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου θα έρθουν
εδώ προς κύρωση, για να µην υπάρχουν θέµατα εκπροθέσµου
και να µπαίνει στη Διάσκεψη των Προέδρων θέµα επείγοντος ή

κατεπείγοντος, που µας έτυχε αυτό. Το Προεδρείο είπε «ναι», το
άκουσε ως καλό, αλλά το αγνόησε. 

Έφερα, λοιπόν εγώ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µια κατα-
γραφή των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου από τον Οκτώ-
βριο του 2009, που ανέλαβε η κυβέρνηση Παπανδρέου έως
σήµερα.

Κύριε Τσακαλώτο, σας ενηµερώνω ότι είστε δευτεραθλητής,
εσείς και ο κ. Βαρουφάκης. Η Κυβέρνηση Τσίπρα, ούτε καν σε
εννέα µήνες καλά-καλά, είναι δεύτερη στον αριθµό πράξεων νο-
µοθετικού περιεχοµένου από το 2009 και µετά. Κι επειδή µπορεί
κάποιος να αµφιβάλλει, εγώ καταθέτω στα Πρακτικά τις στατι-
στικές. Είναι πάρα πολύ απλό να το επαληθεύσει κανείς από το
ΦΕΚ. Από το ΦΕΚ τα πήραµε όλα αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες στατιστικές, οι οποίες
βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είστε η Κυβέρνηση που έκανε τις περισσότερες στον λιγότερο
χρόνο. Η κυβέρνηση Σαµαρά είχε περισσότερες, µα κάθισε δυό-
µισι χρόνια. 

Κι αν πάρετε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, Υπουργό Οικονο-
µικών µε Υπουργό Οικονοµικών, ο Παπακωνσταντίνου, ο Σαχινί-
δης, ο Βενιζέλος ήταν «µαθητές» σας. Έχετε δεκατέσσερις πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου σε ούτε καν εννέα µήνες. 

Και επειδή δεν ξεχνάµε τον Λαφαζάνη…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και µας λείπει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μας λείπει κιόλας. Εγώ µπήκα µαζί

του στη Βουλή το 2000. Εµένα µου λείπει, προσωπικά. Όµως,
δεν θα ξεχάσω που σε κάθε δικιά µας, έστω κι επείγουσα, πα-
ρέµβαση, µιλούσε για πραξικόπηµα, λες κι ήµασταν χουντικοί. 

Τώρα, συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, πώς σας φαίνονται αυτά;
Σας αρέσουν αυτά; Και σήµερα είµαστε εδώ µε κατεπείγουσα
διαδικασία. Δηλαδή, για ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα, που µε
πολλή σοβαρότητα κι εµείς το αντιµετωπίζουµε, δεν έχουµε
χρόνο να µιλήσουµε. Και κάποιοι από δω χειροκρότησαν τον κ.
Κακλαµάνη το πρωί, όταν προέβλεψε νωρίτερη λήξη της συνε-
δρίασης. Γιατί; Είναι ένα από τα µεγαλύτερα θέµατα. Με όποιον
µικρό, µεσαίο, µεγάλο, επιχειρηµατία αν µιλήσεις, θα σου πει: «Τι
θα γίνει µε τις τράπεζες;». Δηλαδή τις τράπεζες, που για σας
ήταν όργανο στα χέρια περίπου εγκληµατιών, και αφού πέντε
χρόνια κάνατε ό,τι χειρότερο µπορούσατε να κάνετε, τώρα τις
βρίσκετε κι εσείς ως πνεύµονα της εθνικής οικονοµίας, του πο-
λίτη και της οικονοµίας ως συνόλου. 

Είναι και ορισµένοι Υπουργοί που όταν τους ασκείται η κριτική
για την αναντιστοιχία δηλωνόµενων στόχων µε πραγµατοποιού-
µενους στόχους –το χθες µε το σήµερα, δηλαδή- γελάνε µε µια
συγκατάβαση και σου λένε, «έλα µωρέ!».

Το «έλα µωρέ», όµως, κατά το τρίτο µνηµόνιο κάνει
86.000.000.000 ευρώ και τη Δευτέρα θα αρχίσουµε να µαθαί-
νουµε πόσο κάνει ακριβώς και η τρίτη ανακεφαλαιοποίηση των
τραπεζών που δεν χρειαζόταν να γίνει. 

Ο κ. Μανιάτης το κάλυψε το θέµα. Δεν έχω χρόνο. Επικαλού-
µαι, όµως, τον αριθµό που δόθηκε. Στις 31-12-2014 η χρηµατι-
στηριακή αξία των µετοχών των τραπεζών µας ήταν στα
19.500.000.000 ευρώ και τώρα είναι στα 4,7 δισεκατοµµύρια
ευρώ, κύριε Μανιάτη, αν τα λέω καλά, όπως ακριβώς τα είπατε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Σήµερα ακόµη χειρότερα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Λέµε για χθες το βράδυ που κάναµε

τους υπολογισµούς και είχαµε την επίσηµη ενηµέρωση.
Μιας και τίθενται και θέµατα που ξύνουν την πρόσφατη µνήµη

-απώλεια προσφάτου µνήµης µην σας πω ποιος παθαίνει, εµείς
δεν πάθαµε- εκείνα τα 11,2 δισεκατοµµύρια που δεν ήθελε ο Βα-
ρουφάκης, τι έγιναν; Χαθήκαν. Ο  Βαρουφάκης, όµως, δεν χά-
θηκε. Εδώ είναι. Ευθύνες δεν έχει; Τα 11,2 δισεκατοµµύρια δεν
τα χρειαζόταν. Ευθύνες δεν έχει, που δεν τα χρειαζόταν και τα
χρειαζόµαστε τώρα; 

Κύριε Τσακαλώτε, σας άκουσα να λέτε στην οµιλία σας πριν
από λίγο: «Καλά τώρα, για όλα τα κακά ο Βαρουφάκης, φταίει;»
Εσείς ήσασταν ο πρώτος που του ασκήσατε κριτική, όταν ανα-
λάβατε, για διαπραγµάτευση που δεν έγινε σωστά. Δεν περίµενα,
λοιπόν, ότι θα κάνατε τέτοια αναφορά. Όµως, σε όλα τα µέσα
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ενηµέρωσης και στα social media –προνοµιακό σας κάποτε
χώρο- αυτά είναι καταγεγραµµένα. Είστε ο πρώτος που µε έναν
τρόπο λεπτό, είναι η αλήθεια, ασκήσατε κριτική στον Γιάνη Βα-
ρουφάκη για όσα έκανε. Εµείς, δηλαδή, τι θα έπρεπε να κάνουµε;
Θα έπρεπε να του πετάµε ροδοπέταλα και να τον χειροκροτάµε;
Τη βούλιαξε τη χώρα µε τα περίφηµα παιχνίδια του. Τη βούλιαξε
τη χώρα! 

Ο «ΣΥΡΙΖΑ ΙΙ», ο µετά την 20η Σεπτεµβρίου, είναι άλλο πράγµα
από εκείνο του «ΣΥΡΙΖΑ Ι» που ξεκίνησε τη διαχείριση της κρίσης,
όταν ανέλαβε τον Φεβρουάριο. Αυτά, όµως, είναι πολιτική. 

Στα θέµατα πολιτικών ευθυνών που η Βουλή αντιµετωπίζει και
εξετάζει αυτός ο Υπουργός Οικονοµικών, όλα καλά τα έκανε, κυ-
ρίες και κύριοι; 

Μιας και µιλάµε για το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας, τα 11,2 δισεκατοµµύρια που δεν ήθελε, καλώς δεν τα ήθελε; 

Και µιας και λέµε για τις ευθύνες του Βαρουφάκη, τι γίνεται µε
την εξεταστική; Τι γίνεται µε την εξεταστική; Είχα τη µεγάλη εµ-
πειρία, τη φοβερή εµπειρία -κωµωδία ήταν συνάδελφοι- να συµ-
µετέχω στις εργασίες της ως εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ. 

Τώρα, ως εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ Δηµοκρατική
Συµπαράταξη απευθύνοµαι σε όλες τις δυνάµεις του Κοινοβου-
λίου και λέω: Ξεκινήσαµε κάτι. Στα θέµατά του εµείς λέγαµε να
µπουν όλα τα µνηµόνια και το τρίτο. Η Πλειοψηφία, συνάδελφοι,
έλεγε: «Όχι, να µπει µόνο το πρώτο». Και από πότε; Από το 2009.
Όχι τα αίτια που φτάσαµε στην κρίση. Αυτά να µην τα δούµε. Να
δούµε την αντιµετώπιση της κρίσης. Εµείς λέγαµε και το δεύτερο
και το τρίτο. Λέγατε, «Ναι, τα µνηµόνια» - σταµατάγατε στο δεύ-
τερο- και το PSI και τη δεύτερη ανακεφαλαιοποίηση. Όχι, όµως,
το τρίτο λέγατε, γιατί δεν θα γίνει τρίτο. 

Βλέπω τώρα στην Αίθουσα εκπροσώπους της Πλειοψηφίας
στην τότε εξεταστική επιτροπή. 

Είπε ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βούτσης, ότι το Προεδρείο
της Βουλής -και εσείς, κύριε Πρόεδρε και οι άλλοι συνάδελφοί
σας- θα εξετάσει τις εκκρεµότητες από την περασµένη περίοδο
της Βουλής. Αυτή η εκκρεµότητα, αν την εξετάσετε, εµείς θέ-
λουµε να πάψει να είναι εκκρεµότητα. Θέλουµε να συνεχιστεί η
λειτουργία της εξεταστικής επιτροπής -και το καταθέτουµε εδώ
σήµερα- ακόµη και αν δεν δεχτείτε το έντιµο, να προσθέσετε στο
θεµατολόγιο της εξεταστικής επιτροπής και το τρίτο µνηµόνιο.

Διαβάζω την πρώτη σελίδα της εισηγητικής έκθεσης και του
πρώτου άρθρου το σκεπτικό. Μεταχειριζόµενος έναν όρο που
έµαθα από τους δικούς σας ανθρώπους στα social media, σας
λέω ότι πολύ «φιλελέδες» έχετε γίνει. Αυτά, δηλαδή, τα οποία
γράφετε, δεν θα τολµούσατε να τα πείτε πριν τις εκλογές του Ια-
νουαρίου, αλλά και του Σεπτεµβρίου. 

Τώρα µας µιλάτε για τους σκοπούς του ΤΧΣ, ποίου όργανο
ήταν. Ας θυµηθείτε τι λέγατε. Συνάδελφοι, οπαδοί εσείς του συ-
νεργατισµού και του συνεταιρισµού, ακόµα και την έννοια του
συνεταιρισµού στις συνεταιριστικές τράπεζες την καταργείτε,
αφού δίνετε τη λογική και στις τράπεζες αυτές των υπολοίπων
τραπεζών, δηλαδή ο κάθε µέτοχος να ψηφίζει ανάλογα µε την
επένδυση που έχει κάνει.

Είστε άλλοι! Δεν είστε, όµως, αυτοί που ο καιρός έχει ανάγκη.
Γιατί, πλάι σε αυτές τις απόπειρες νεοφιλελευθερισµού που η
ζωή επιβάλλει να κάνετε, είστε κρατιστές, είστε οπαδοί µιας δι-
οίκησης που αυξάνει τις υπογραφές της, αντί να τις µειώνει -εί-
χαµε σχέδιο νόµου χθες το πρωί και τα είδαµε αυτά στα θέµατα
της ενέργειας- είστε σε άλλα θέµατα υπέρ της πρόσθεσης,
δήθεν, εγγυήσεων, που τελικά αυξάνουν τη γραφειοκρατία. 

Κι επειδή αναρωτιέστε, εµείς επικαλούµαστε και τον κ. Μιχελή,
τον Δήµαρχο του ΣΥΡΙΖΑ -αναντάµ παπαντάµ, όχι εκ µεταγρα-
φής, όχι πρώην ΠΑΣΟΚ, ο οποίος ανένηψε, είδε το φως της πλει-
οψηφίας δηλαδή και της µελλοντικής εξουσίας, αλλά ένας του
ΣΥΡΙΖΑ- που αν θυµάστε, κάπου τον προορίζατε για την Εθνική
Τράπεζα και σας τον έκοψε η αξιολόγηση, η τρόικα. Σας τον κό-
ψανε. 

Έγινε, λοιπόν, ο κ. Μιχελής επικεφαλής του ΤΧΣ, αν δεν κάνω
λάθος, και η εκτίµησή του προ του δηµοψηφίσµατος -ο κ. Μα-
νιάτης το ανέφερε στην οµιλία του- ήταν ότι οι τράπεζες δεν
έχουν ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης, ότι είναι οι τράπεζες, που
έχει ανάγκη η οικονοµία. Τον Ιούνιο αυτά, αγαπητές και αγαπη-

τοί, διά στόµατος Μιχελή! Ούτε ΠΑΣΟΚ ούτε κανενός. Διά στό-
µατος Μιχελή!  

Ήρθε µετά ο ορυµαγδός των εξελίξεων, που προκάλεσε η πο-
λιτική σας αµηχανία, που οδήγησε στο δηµοψήφισµα, και ήρθε
και η καταστροφή του τραπεζικού συστήµατος. Και λέτε –και µά-
λιστα το λέτε, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, όταν µιλάτε για
τράπεζες, δεν το λέτε όταν µιλάτε για χώρες, που εκεί η µπάλα
χάνεται- και είναι και επιχείρηµα των Βουλευτών σας στα κανά-
λια: «Είναι δυνατόν σε επτά, σε οκτώ, σε εννιά µήνες να έγιναν
τέτοιες καταστροφές,  ενώ τα προηγούµενα χρόνια όλα πήγαιναν
καλά;». Το ύφος σας είναι και σκωπτικό, είναι και ειρωνικό, είναι
και περιπαικτικό, είναι και βαθιά πολιτικό, γιατί θέλετε να συσκο-
τίσετε την πραγµατικότητα και να κοροϊδέψετε τον κόσµο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

«Bad business», κύριε Υπουργέ. Μια εβδοµάδα καταστρέφει
µια επιχείρηση. Υπάρχουν στην Κυβέρνηση –και ευτυχώς- επιχει-
ρηµατίες να σας το πούνε αυτό. Μια εβδοµάδα καθυστερήσεων
καταστρέφει µια επιχείρηση. 

Για φανταστείτε µια επιχείρηση επί δεκαπέντε µέρες να κατε-
βάσει τα µολύβια, να µην κάνει τίποτε. Για φανταστείτε να µην
πληρώνει τους εργαζοµένους της. Για φανταστείτε να µην πλη-
ρώνει τους πιστωτές της. Για φανταστείτε όλη την ηµέρα ο γενι-
κός διευθυντής της να λέει στους µετόχους ότι «το θέµα είναι
πολιτικό» και «τώρα µην κοιτάτε που δεν πουλάµε, αλλάζουµε
τους συσχετισµούς στην Ευρώπη». 

Μη σας χαλάσουµε το χατίρι. Να τους αλλάξετε. Ο Γιούνκερ,
πάντως, σας λέει ότι µε την αλλαγή των συσχετισµών φέρατε
τρίτο, χειρότερο πρόγραµµα από αυτό που σας πρότεινε. 

Λέτε, λοιπόν, εσείς, ο Υπουργός Οικονοµικών, που δεν έχετε
µόνο την ευθύνη του κρατικού προϋπολογισµού, αλλά έχετε την
ευθύνη της λειτουργίας της συνολικής οικονοµίας, τι είναι εννιά
µήνες; Εννιά µήνες είναι καταστροφή! Σας λέγαµε προ των εκλο-
γών ότι αρκούν πέντε µέρες για να καταστραφεί ό,τι χτίστηκε.
Και όσοι από εσάς είναι σε υπουργικά έδρανα, αυτήν την πε-
ρίοδο τώρα, που υπάρχει περισσότερο µυαλό, σίγουρα το βλέ-
πετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µιλάω µε ένα κουδούνι. Σταµατήστε το. Ολο-
κληρώνω και κατεβαίνω. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Αφού τελείωσε ο χρόνος σας. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συνοπτικές διαδικασίες, κυρίες και κύ-

ριοι Βουλευτές. Κατεπείγον δεν θέλατε; Αφαιρέστε µας και τον
λόγο! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Λοβέρδο, το
είπα και στον κ. Βορίδη, -µιλάτε ακριβώς τον ίδιο χρόνο- µιλάτε
παραπάνω από τον Υπουργό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Μπορείτε να µου δώσετε λίγο χρόνο;
Όµως, µη βαράτε το κουδούνι συνέχεια. Είναι πολύ ενοχλητικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πόσο θέλετε;
Έχετε ένα λεπτό.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι δεν µπο-
ρεί να αναρωτιέστε -µόνο αν το κάνετε µεταξύ ανθρώπων που
δεν ξέρουν, εκεί θα σας πουν ότι είναι λογικοφανές το επιχεί-
ρηµα- για το αν σε εννιά µήνες φταίει µόνο ο ΣΥΡΙΖΑ. 

Εµείς που ασκήσαµε εξουσία, ασκήσαµε έργο διακυβέρνησης
εν µέσω κρίσης, µάθαµε πολύ καλά ότι ούτε ελεύθερο χρόνο
έχουµε ούτε είµαστε σε θέση πέντε µέρες να λείπουµε ούτε να
αφήσουµε αυτή τη διοίκηση, την κακή διοίκηση του ελληνικού
κράτους, που διακόσια χρόνια έτσι είναι, κύριοι Υπουργοί. Δεν
την χαλάσατε εσείς. Διακόσια χρόνια έχει την ίδια κακοδαιµονία.

Διαβάστε, συνάδελφοι, τα αίτια της κρίσης και της πτώχευσης
του 1932, των πτωχεύσεων του 19ου αιώνα. Θα βρείτε δύο θέ-
µατα, που και τώρα τα ίδια είναι: Φορολογικό σύστηµα και αδυ-
ναµία του κράτους.   

Όταν πρέπει να διοικήσεις αυτήν την κακώς λειτουργούσα µη-
χανή, πρέπει να είσαι από πάνω. Τα θέµατα είναι πολιτικά και το
να κάνουµε γενικότερα και ένα συνέδριο και µια συνδιάσκεψη
είναι θέµατα για άλλες εποχές.

Εδώ χρειάζεται συνεπής πολιτική παρουσία. Και αυτή τη συ-
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νεπή παρουσία όχι µόνο δεν την είχατε, αλλά είχατε και στραβή
πολιτική. Τώρα πάτε να τα ισιώσετε µε ένα κράµα –ξαναλέω- νε-
οφιλελευθερισµού και άσχετου κρατισµού, των παλιών θεσµικών
εγγυήσεων που τελικά προσέθεταν γραφειοκρατία και διαφθορά
και όχι γρηγοράδα, όπως η οικονοµία απαιτεί.

Εµείς θα ψηφίσουµε. Την οµιλία µου θα την κάνω στη δευτε-
ρολογία και στην τριτολογία -εάν έχω χρόνο- επί του θέµατος και
επί ειδικών θεµάτων των διατάξεων. Διαβάστε την παράγραφο 4
του άρθρου 1, για να µπορούµε να έχουµε και ένα κοινό πεδίο
συζήτησης αργότερα. Θα ψηφίσουµε επί της αρχής, µε την υπο-
χρέωση της ευθύνης που νιώθουµε πως έχουµε –και έχουµε-
απέναντι στους καταθέτες και στις επιχειρήσεις. Ισχυρές κεφα-
λαιακώς τράπεζες είναι το θεµέλιο –το λέγαµε πάντα εµείς αυτό,
δεν αναντιστοιχούµε µε το παρελθόν µας- για τη σταθερότητα
της οικονοµίας.

Δεν αρκεί, όµως, αυτό αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι της
Πλειοψηφίας που συναντιόµαστε στα µέσα ενηµέρωσης και µας
το προβάλλετε ως πανάκεια. Είναι απαραίτητο, είναι θεµέλιος
λίθος. Δεν αρκεί, όµως, αυτό για να έρθει η ανάπτυξη. Πρέπει να
αποκατασταθεί στο τραπεζικό σύστηµα και η εµπιστοσύνη και η
οικονοµική ασφάλεια, για να επιστρέψουν οι καταθέσεις και του-
λάχιστον από την πλευρά των τραπεζών, η δουλειά να γίνεται
όπως η οικονοµία, οι πολίτες, το επίπεδο της ανεργίας, της ύφε-
σης απαιτούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Λοβέρδο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μετά

τις δύο τελευταίες οµιλίες ήθελα να κάνω µια διευκρίνιση τουλά-
χιστον για τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες, που όταν
ο Κύριός µας µοίραζε το γονίδιο του χιούµορ, αυτοί κρατούσαν
οµπρέλα.

Όταν είπα ότι ο Σάµιουελ Τζόνσον είχε πει ότι το τελευταίο κα-
ταφύγιο του µπαγαπόντη είναι ο πατριωτισµός -και για εσάς είναι
ο κ. Βαρουφάκης- είναι προφανές ότι εννοούσα πως σε λίγο, έτσι
όπως πάτε µερικοί και µερικές, θα µας πείτε ότι ο κ. Βαρουφάκης
φταίει που η Εθνική Ελλάδος έχασε δύο φορές εντός και εκτός,
από τα νησιά Φερόε, και ότι ο κ. Βαρουφάκης φταίει που είχαµε
το πιο βροχερό έτος εδώ και δεκαπέντε χρόνια!

Είναι προφανές πως εννοούσα ότι κρύβετε πίσω απ’ αυτό τις
µεγάλες ευθύνες σας για την οικονοµία. Και αυτές οι ευθύνες
έχουν καταγραφεί σχεδόν σε όλα τα βιβλία, σε όλα τα άρθρα, σε
όλη την επιστηµονική κοινότητα. Η διακυβέρνηση 2010-2015
ήταν µια πολύ µεγάλη αποτυχία, µε πολύ µεγάλα λάθη, τα οποία
µπορούσατε να είχατε αποφύγει, ακόµα και µε τη δική σας ιδεο-
λογία.

Τέλος, ειδικά για τον κ. Βορίδη –που όµως είµαι σίγουρος ότι
θα απαντήσει ο κ. Σταθάκης- και µετά απ’ αυτά που άκουσα, σχε-
τικά µε το πόσες φορές µίλησε για ξένους που κάνουν αυτό, για
ξένους που παίρνουν εκείνο, ξένους που παίρνουν το άλλο, θέλω
να πω ότι ισχύει γι’ αυτόν αυτό που είπε ο Σάµιουελ Τζόνσον, ότι
το τελευταίο καταφύγιο του κάθε µπαγαπόντη –µε την καλή έν-
νοια όµως- είναι ο πατριωτισµός.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ κι εγώ.
Τον λόγο έχει ο Γενικός Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Κουτσούµ-
πας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-
τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ, όχι της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας. Εντάξει, δεν είναι τίποτα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο επίσηµος τίτλος
είναι αυτός. Εγώ αναγνωρίζω και το Πρόεδρος. Λέω: πέραν

αυτού.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Δεν υπάρχει πρόβληµα, εντάξει!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Ορίστε, κύριε Κουτσούµπα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε ξεπεράσει κάθε προηγούµενο.
Τόσο µε τις διαδικασίες, όσο και µε την ουσία του νοµοσχεδίου
διεκδικείτε επάξια τον τίτλο του πιο αδίστακτου υπηρέτη της άρ-
χουσας τάξης των καπιταλιστών, που το πάλαι ποτέ στα λόγια
τουλάχιστον την καταγγέλλατε. 

Νοµοθετείτε µε κατεπείγουσες διαδικασίες, µε στόχο να εµ-
ποδίσετε κάθε αγωνιστική παρέµβαση του λαού απέναντι στη µε-
γάλη επίθεση που επιδιώκετε και την οποία κλιµακώνετε.

Εµποδίζετε κάθε ουσιαστική συζήτηση και αντιπαράθεση, κα-
ταργείτε στην πράξη το δικαίωµα της ενηµέρωσης του λαού. Δεν
υπάρχει κανένα απρόβλεπτο γεγονός που να δικαιολογεί αυτήν
την κατεπείγουσα διαδικασία. Το νοµοσχέδιό σας προωθεί την
υλοποίηση των κατευθύνσεων που αποφασίστηκαν ήδη τον Αύ-
γουστο και το χρονοδιάγραµµα ήταν απολύτως γνωστό. 

Αυτές τις κατεπείγουσες διαδικασίες καταγγέλλατε συνέχεια
ως πραξικόπηµα, µέχρι να γίνετε εσείς Κυβέρνηση. Η µόνη προ-
σφορά σας στον λαό είναι ότι αντικειµενικά βοηθάτε και τον πιο
ανυποψίαστο σήµερα συµπολίτη µας να αντιληφθεί ποια ταξικά
συµφέροντα υπηρετεί η λειτουργία του σηµερινού Κοινοβουλίου
της Κυβέρνησής σας. 

Προκαλείτε, επίσης, και κοροϊδεύετε ταυτόχρονα, όταν λέτε
ότι η νέα ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών γίνεται µε γνώµονα
το συµφέρον του λαού µας. Αλήθεια, µήπως τάχα προωθείτε αυ-
στηρούς όρους για την προστασία της λαϊκής οικογένειας που
έχει φορτωθεί κόκκινα δάνεια και δεν µπορεί να τα αποπληρώσει;
Περιλαµβάνει το νοµοσχέδιό σας µέτρα και δικλίδες, για να προ-
στατέψει τους εργαζόµενους στον τραπεζικό κλάδο από απολύ-
σεις, από µειώσεις µισθών το επόµενο διάστηµα; Τίποτε απ’ όλα
αυτά δεν περιλαµβάνει. 

Κινείται στην ίδια αντιλαϊκή κατεύθυνση των προηγούµενων
ανακεφαλαιοποιήσεων που υλοποίησαν οι κυβερνήσεις τότε της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. Άλλωστε, γι’ αυτό µάλλον
σας στηρίζουν και σήµερα. Αξιοποιεί το φόβητρο του κουρέµα-
τος των καταθέσεων, για να φορτώσει νέα βάρη στις πλάτες του
λαού, για να πληρώσει ο λαός τις συνέπειες που είχαν οι τραπε-
ζικοί όµιλοι από την αύξηση των κόκκινων επιχειρηµατικών δα-
νείων και από τη φυγή κεφαλαίων και καταθέσεων στο εξωτερικό
σε συνθήκες κρίσης. 

Η αύξηση των κόκκινων επιχειρηµατικών δανείων ήταν θεαµα-
τική την περίοδο 2010-2015. Στα τέλη του 2014 σε φάση καθυ-
στέρησης αποπληρωµής ήταν περίπου το 40% των επιχειρηµα-
τικών δανείων, ξεπερνώντας σε ύψος τα 40 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Την ίδια περίοδο όµως, στην περίοδο της κρίσης δηλαδή,
τα εγχώρια κεφάλαια που είναι τοποθετηµένα στο εξωτερικό ξε-
περνούν τα 140 δισεκατοµµύρια ευρώ. Αυτός είναι ο καπιταλι-
σµός της ελεύθερης αγοράς, της ελεύθερης κίνησης κεφαλαίων,
των επενδύσεων, που λέµε εµείς, µε γνώµονα το µεγαλύτερο πο-
σοστό κέρδους. 

Η νέα ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, που προωθείται σή-
µερα σε βάρος των φορολογούµενων, δεν υπηρετεί µόνο τα συµ-
φέροντα των τραπεζικών οµίλων, αλλά συνολικά του µονοπω-
λιακού κεφαλαίου στη χώρα µας. Ο λαός υποχρεώνεται σε νέα
αφαίµαξη, για να στηριχθεί η λειτουργία της καπιταλιστικής οι-
κονοµίας. 

Προκαλείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, µε όσα λέτε αυτές τις
ηµέρες. Πιστεύετε ότι µπορεί κανείς να ξεχάσει τόσο γρήγορα
τι λέγατε όταν καταψηφίζατε όλες τις προηγούµενες ανακεφα-
λαιοποιήσεις; Ο σηµερινός Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης εξη-
γούσε γιατί αποτελεί σκάνδαλο, οι τράπεζες να µένουν στα χέρια
των ιδιωτών, τότε, ενώ σώζονται µε κρατικό χρήµα και παράλ-
ληλα δεν µπορούν να εγγυηθούν ούτε καν τις καταθέσεις για τις
οποίες εγγυάται το κράτος. Ο σηµερινός Πρωθυπουργός, ο κ.
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Τσίπρας, δήλωνε ότι όσες τράπεζες ανακεφαλαιοποιηθούν µε
κρατικούς πόρους πρέπει να τεθούν υπό κρατική ιδιοκτησία και
κοινωνικό έλεγχο. 

Εµείς, και τότε και τώρα, εξηγούσαµε ότι η υπόσχεση για τρα-
πεζικό κεφάλαιο προς όφελος του λαού µέσα στον καπιταλισµό
αποτελεί το πιο σύντοµο ανέκδοτο, στην καλύτερη περίπτωση.
Όποια µετοχική σύνθεση και αν έχει µια τράπεζα στο πλαίσιο
αυτών των καπιταλιστικών σχέσεων παραγωγής θα λειτουργεί µε
γνώµονα την κερδοφορία της. 

Όµως, εσείς, µέσα σε αυτό το σίριαλ πολιτικής εξαπάτησης,
τι έρχεστε, αλήθεια, να εισηγηθείτε σήµερα; Ποιες είναι οι ριζο-
σπαστικές αλλαγές που προωθείτε τώρα; Είστε περήφανοι γιατί
διασφαλίσατε ακόµα πιο ενεργό ρόλο στην Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα όσον αφορά στη δια-
κυβέρνηση του εγχώριου τραπεζικού συστήµατος; Δεν ντρέπε-
στε καθόλου, όταν µετά απ’ όσα δηµαγωγικά λέγατε όλα αυτά
τα χρόνια, τώρα δηλώνετε χαµηλόφωνα ότι πρέπει να βρούµε
ένα σηµείο ισορροπίας µεταξύ της συµµετοχής του κράτους και
της προσέλκυσης νέων ιδιωτικών επενδύσεων στις τράπεζες; 

Αποτελεί, αλήθεια, αριστερή πολιτική η προσπάθειά σας να
διαπραγµατευτείτε µε τους νυν και τους υποψήφιους επόµενους,
είτε ντόπιους είτε ξένους µετόχους τα µερίδιά τους την επόµενη
ηµέρα στις ελληνικές τράπεζες; Δεν ντρέπεστε καθόλου όταν δη-
λώνετε ότι πρώτα θα ψηφίσει η Βουλή και µετά θα διαµορφώσετε
µε υπουργική απόφαση τον τρόπο ανακεφαλαιοποίησης, δηλαδή
την αναλογία, την κατανοµή της συµµετοχής του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας, µεταξύ των κοινών µετοχών και
των Cocos, των υπό αίρεση µετατρέψιµων οµολογιών; Με ποιο
δικαίωµα νοµοθετείτε ότι το Ταµείο µπορεί να παραιτείται των δι-
καιωµάτων του σε περιπτώσεις αύξησης µετοχικού κεφαλαίου ή
έκδοσης υπό αίρεση µετατρέψιµων οµολογιών; 

Το τερατούργηµα, αυτό το οποίο εισηγείστε σήµερα, µπορεί
πραγµατικά να χρησιµεύσει ως µάθηµα για τον ταξικό ρόλο που
παίζει το αστικό κράτος, το σηµερινό κράτος, στην καπιταλιστική
οικονοµία. Η στάση σας αποκαλύπτει και τι θα γίνει στη συνέχεια,
βέβαια. Εξηγεί, επίσης, γιατί υπάρχει έντονο ενδιαφέρον των
αµερικάνικων funds, των ευκαιριακών κερδοσκοπικών κεφα-
λαίων, δηλαδή, για την εξαγορά κόκκινων επιχειρηµατικών δα-
νείων και προβληµατικών εισηγµένων εταιρειών. 

Στην πραγµατικότητα, προωθείτε αποφασιστικά, χωρίς ταλαν-
τεύσεις, τις κατευθύνσεις που έχετε ήδη ψηφίσει µε τα προηγού-
µενα προαπαιτούµενα και το πλαίσιο βέβαια του τρίτου µνηµο-
νίου. Έχετε ήδη δεσµευθεί ότι η επιστροφή των εγχώριων τρα-
πεζών στον ιδιωτικό τοµέα θα γίνει αµέσως µόλις το επιτρέψουν
οι αντικειµενικές συνθήκες. Με βάση την ίδια κατεύθυνση, επιτα-
χύνετε την παράδοση των συνεταιριστικών τραπεζών στους µε-
γάλους οµίλους και την απώλεια του ελέγχου της Τράπεζας
Αττικής από το ΤΣΜΕΔΕ. 

Εµείς δεν είχαµε αυταπάτες ότι µπορούν να υπάρξουν φιλο-
λαϊκές, συνεταιριστικές οάσεις σε αυτή την καπιταλιστική έρηµο
που ζούµε. Είχαµε έγκαιρα αντιταχθεί στη δήθεν σωτήρια λύση
του ασφαλιστικού ταµείου σε ρόλο τραπεζίτη. Όµως, τώρα, δεν
είναι ώρα απλής διαπίστωσης ή επαλήθευσης των προβλέψεων
των δικών µας ή οποιουδήποτε. Είναι ώρα µάχης απέναντι στην
επίθεση που εξαπολύεται κυρίως στους µισθωτούς, σε αυτοα-
πασχολούµενους, σε φτωχούς αγρότες. Είναι ώρα να αποκαλυ-
φθεί το νέο παραµύθι, µε το οποίο προσπαθείτε να αποσπάσετε
την υποταγή του λαού, αυτό που λέµε κοινωνική συναίνεση, τα-
ξική συνεργασία. 

Η προσπάθειά σας να κάνετε το άσπρο µαύρο δεν αντέχει
ούτε αξίζει άλλωστε και σοβαρής κριτικής, εδώ που τα λέµε. Στο
µόνο πράγµα που λέτε την αλήθεια είναι ότι όλα τα αστικά κόµ-
µατα, µε τις θέσεις τους, µε τις πράξεις τους όλα αυτά τα χρόνια,
είναι συνένοχα για τη σηµερινή κατάσταση.

Όµως, η προσπάθεια του Υπουργού Οικονοµίας να µας πει ότι
την ώρα που εισηγείται το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα δώσει
τη µάχη για κοινωνικό έλεγχο των τραπεζών σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη και µάλιστα προς όφελος του λαού, µόνο γέλια µπορεί να
προκαλέσει. Επιτρέψτε µου, δεν µπορεί να σηµαίνει τίποτε άλλο
ούτε µπορεί κανείς να πάρει στα σοβαρά σε τέτοιες συνθήκες
µια τέτοια δήλωση.

Όπως δεν πείθει και η προσπάθεια κάποιων από εσάς να εµ-
φανίσετε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ως αποτέλεσµα επιβολής
της τρόικας, του «κουαρτέτου» όπως λέγεται, κ.λπ.. Σας πιέζουν,
λέτε, από το εξωτερικό, λόγω της κακοδιαχείρισης και της ανα-
ξιοπιστίας της διοίκησης των ελληνικών τραπεζών τα προηγού-
µενα χρόνια. Λέτε ότι σας πιέζουν λόγω της διαφθοράς και ότι
είστε, τάχα, σε δύσκολη θέση. Ποιοι σας πιέζουν; Αυτοί που έ-
χουν στο ντουλάπι όλους τους µεγάλους σκελετούς των σκαν-
δάλων της Deutsche Bank, της Commerzbank, της Lehman
Brothers και της «ENRON»;

Ελληνική πρωτοτυπία είναι η διαφθορά, µε στόχο το κέρδος
των µεγάλων οµίλων; Ποιον κοροϊδεύετε; Μόνο άλλοθι, κατά τη
γνώµη µας, ψάχνετε για εσωτερική κατανάλωση εδώ στη χώρα,
για να περάσει η αντιλαϊκή πολιτική σας.

Υπόσχεστε στον λαό ότι αν «βάλει πλάτη» και αποδεχθεί αυτά
τα µέτρα, θα επιστρέψουµε σε έναν δρόµο ανάπτυξης και ευη-
µερίας για όλους και για τα µονοπώλια, δηλαδή το µεγάλο κεφά-
λαιο, και για τους εργαζόµενους, τους άνεργους, τους νέους και
τις νέες.

Λέτε στον λαό: Ματώστε τώρα µε τη φορολογία, την ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών, το ασφαλιστικό, τα άλλα µέτρα,
τέλος πάντων, που έρχονται και σε λίγο θα έρθει και η φιλολαϊκή
ανάπτυξη. 

Λέτε σκόπιµα και συνειδητά ψέµατα. Η ανάκαµψη και η αύξηση
των κερδών των οµίλων, όχι µόνο δεν συµβαδίζει, αλλά αντιστρα-
τεύεται τη λαϊκή ευηµερία. Τα κέρδη τους αυξάνονται πάνω στα
ερείπια των δικαιωµάτων του λαού. Οι σηµερινές θυσίες δεν είναι
η εξαίρεση, είναι ο κανόνας, όσο βαδίζουµε σε αυτόν τον δρόµο
ανάπτυξης, δηλαδή τον καπιταλιστικό δρόµο ανάπτυξης.

Κανένας µεγαλοµέτοχος, κανένας υποψήφιος επενδυτής δεν
θα δεχθεί, µόλις περάσει έστω η φάση της κρίσης, να ανακτη-
θούν οι µεγάλες απώλειες που είχε η λαϊκή οικογένεια. Ούτε µια
αύξηση του τραπεζικού δανεισµού προς τις επιχειρήσεις µετά
την ανακεφαλαιοποίηση δεν πρόκειται να ανοίξει τον δρόµο της
πραγµατικής λαϊκής ευηµερίας. Η σηµαντική αύξηση του δανει-
σµού της βιοµηχανικής παραγωγής από τον χρηµατοπιστωτικό
τοµέα σπρώχνει γενικά στην υπερπαραγωγή, στην υπερσυσσώ-
ρευση κεφαλαίου, την ωθεί στα άκρα της, δηλαδή προετοιµάζει
έτσι και στην ουσία την εκδήλωση της επόµενης καπιταλιστικής
κρίσης. 

Το συµπέρασµα αυτό έχει επιβεβαιωθεί πλήρως και από όλη
την ιστορική εξέλιξη όλου αυτού του συστήµατος, όλα αυτά τα
χρόνια του καπιταλισµού. Τον δρόµο της ανάκτησης των απω-
λειών του και της ικανοποίησης των αναγκών του θα τον ανοίξει
ο ίδιος ο ελληνικός λαός, αν πιστέψει πραγµατικά στην δύναµή
του, αν οργανώσει την αντεπίθεσή του, αν σηµαδέψει τον πραγ-
µατικό αντίπαλο, που είναι η εξουσία των οµίλων, της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης που τους στηρίζει. 

Το ΚΚΕ πρωταγωνιστεί καθηµερινά, µε συγκεκριµένες αγωνι-
στικές πρωτοβουλίες, για να ανοίξει αυτός ο δρόµος. Καταθέ-
σαµε συγκεκριµένες προτάσεις στη Βουλή και για την προστασία
των λαϊκών νοικοκυριών, των λαϊκών οικογενειών µε τα κόκκινα
δάνεια, για την ανακούφιση των ανέργων, για τους εργαζόµε-
νους στις συνεταιριστικές τράπεζες, που τα γνωρίζει βέβαια ο
ελληνικός λαός και δεν χρειάζεται να τα αναφέρω ξανά όλα αυτά
αναλυτικά σήµερα. 

Σε αυτόν τον δρόµο, λοιπόν, του σκληρού καθηµερινού αγώνα
θα συνεχίσουµε µε περισσότερη αποφασιστικότητα, µε δυναµι-
κές κινητοποιήσεις του ελληνικού λαού και του κινήµατός του,
σε λαϊκή συµµαχία από άκρη σε άκρη σε όλη τη χώρα. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ πο-

λύ. Ήσασταν τέλειος, παράδειγµα προς µίµηση!
Και τώρα τον λόγο έχει ο κ. Δανέλλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του κόµµατος το Ποτάµι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρελάσαµε προχθές εν πλήρη

τάξει και ειρήνη. Ευτυχώς! Τίποτα δεν θύµιζε την 28η Οκτωβρίου
του 2011, τότε που ένα πλήθος αγανακτισµένων και απολύτως
καθοδηγουµένων όµως πολιτών, οι οποίοι θα πρέπει να σηµει-
ωθεί ότι από πέρυσι τον Ιανουάριο αγνοούνται, διέλυαν τις πα-
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ρελάσεις και χαλούσαν την επέτειο σε όλες τις µεγάλες πόλεις
της χώρας. Ήταν τότε που λέγατε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
του ΣΥΡΙΖΑ, ότι το µήνυµα ήταν σαφές: Να σταµατήσει η εξόν-
τωση της κοινωνίας, να σταµατήσει ο κατήφορος της πατρίδας
µας, να αγωνιστούµε για την αξιοπρέπειά µας. Και ήταν τότε που,
µαζί µε την Νέα Δηµοκρατία που περνούσε τότε την αντιµνηµο-
νιακή της περίοδο, αφενός ενισχύατε τα άκρα και αφετέρου
σπέρνατε τη διχόνοια, χωρίζοντας τους Έλληνες σε µνηνονια-
κούς και αντιµνηµονιακούς, σε προδότες και πατριώτες.

Και γιατί τα λέω τώρα όλα αυτά; Πέραν του επίκαιρου και της
αναγκαιότητας επιδίωξης αυτογνωσίας, ώστε και να καταλά-
βουµε πώς φτάσαµε ως εδώ, αλλά και να µην επιτρέψουµε στους
εαυτούς µας να κάνουµε τα ίδια λάθη, η συζήτηση του σηµερινού
νοµοσχεδίου αποτελεί µια επιπλέον στροφή εκατόν ογδόντα µοι-
ρών σε ένα θέµα υψηλής λαϊκίστικης εκµετάλλευσης. Σήµερα,
συζητώντας την τρίτη ανακεφαλαιοποίηση του τραπεζικού µας
συστήµατος, την οποία εσείς εισηγείστε, αποδεικνύεται ότι δεν
υπάρχουν προσκυνηµένοι από τη µια και αδούλωτοι πατριώτες
από την άλλη. Υπάρχει µόνο η πραγµατικότητα από τη µια και οι
ιδεοληψίες από την άλλη. Γιατί αυτή η τρίτη ανακεφαλαιοποίηση
είναι αποτέλεσµα, αφ’ ενός του τυχοδιωκτισµού του κ. Βαρου-
φάκη -όσο και αν η γαλαντοµία του κ. Τσακαλώτου θέλει να τον
απαλλάξει- και αφ’ ετέρου της άγνοιας και των ιδεοληψιών της
Κυβέρνησης συνολικότερα. 

Αυτή η ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών δεν µας
ήρθε από τον ουρανό. Είναι αποτέλεσµα της δεκάµηνης διακυ-
βέρνησής σας και φορτώνει κάποιες δεκάδες δισεκατοµµύρια
ευρώ επιπλέον στην πλάτη του ελληνικού λαού. 

Επιπροσθέτως, τρέχουµε και δεν φτάνουµε, ώστε να προλά-
βουµε το κούρεµα των καταθέσεων, που µοιραία θα υποστούν
οι Έλληνες καταθέτες, αν δεν ολοκληρωθεί η ανακεφαλαιοποί-
ηση έως τις 31 Δεκεµβρίου. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος, όσο µει-
ώθηκαν οι καταθέσεις σε τέσσερα χρόνια άλλο τόσο µειώθηκαν
σε έξι µήνες, τους µήνες της δικής σας διακυβέρνησης. Την ίδια
στιγµή έχουµε κατακόρυφη αύξηση των κόκκινων δανείων, µε
αποτέλεσµα η ρευστότητα των τραπεζών να εκµηδενίζεται.

Το συµπέρασµα είναι ότι η ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης απο-
τελεί σήµερα, βεβαίως, µονόδροµο, αλλά θα µπορούσε να είχε
αποφευχθεί. Μόλις τον Ιούνιο του 2015 -αναφέρθηκε ήδη- η κ.
Ντανιέλ Νουί, εκπρόσωπος της ΕΚΤ, δήλωνε ότι οι ελληνικές
τράπεζες είναι απολύτως φερέγγυες και διαθέτουν επαρκή ρευ-
στότητα. 

Πώς φτάσαµε να χρειαζόµαστε ανακεφαλαιοποίηση του ελλη-
νικού τραπεζικού συστήµατος µέσα σε πέντε µόνο µήνες; Φοβά-
µαι ότι πληρώνουµε τα έξοδα µιας επανάστασης, η οποία ούτε
είχε λόγο να γίνει ούτε αποτέλεσµα έφερε.

Η πολιτική αβεβαιότητα που εσείς δηµιουργήσατε, µε τις κα-
θυστερήσεις σας στις διαπραγµατεύσεις και τη συµφωνία που
φέρατε εκτός της οµπρέλας προστασίας του προγράµµατος
στήριξης, αλλά και µε το απονενοηµένο και άχρηστο δηµοψήφι-
σµα, κλυδώνισε την οικονοµία και οδήγησε σε µαζική εκροή κα-
ταθέσεων και σε ολοκληρωτική στάση πληρωµών. 

Για να είµαστε, βεβαίως, απολύτως ειλικρινείς, αυτή η αποστα-
θεροποίηση αρχίζει από το φθινόπωρο του 2014, όταν αρχίζει να
κλιµακώνεται και η εκλογολογία. Αυτές τις ανωµαλίες έρχεται να
καλύψει η νέα ανακεφαλαιοποίηση. 

Τώρα καταλάβατε κι εσείς ότι οι τράπεζες δεν είναι µόνο οι
τραπεζίτες και οι µεγαλοεπιχειρηµατίες. Ο ρόλος των τραπεζών
είναι να στηρίζουν την πραγµατική οικονοµία και να προστα-
τεύουν τις καταθέσεις και του τελευταίου Έλληνα µικροκατα-
θέτη. 

Προς δόξαν της αντιστασιακής σας ρητορικής, µε το παρόν
θεσµοθετείτε ότι τα τρία από τα έξι µέλη της επιτροπής επιλο-
γής, συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου, θα υποδεικνύονται
από την Ένωση, δηλαδή την ΕΚΤ και τον EMS. Η επιτροπή επι-
λογής κάνει την επιλογή της ηγεσίας του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας. Χάνοντας, όµως, τον έλεγχο σε αυτή
την εκλογή, χάνουµε και τον έλεγχο της διοίκησης των ελληνικών
τραπεζών. Χάνουµε τον έλεγχο των τραπεζών, γιατί έχουµε, δυ-
στυχώς, απωλέσει προ πολλού την εµπιστοσύνη των εταίρων. 

Δεν µπορούµε να εγγυηθούµε, κύριε Σταθάκη, την αποκοµµα-
τικοποίηση και την ανεξαρτησία του τραπεζικού συστήµατος, κι
ας εµφανίζεστε ως οι εγγυητές της αντιδιαπλοκής. Νοµοθετούµε
έτσι για να προστατευτούµε από τον ίδιο µας τον εαυτό. 

Όµως, θα πέτυχει αυτή η τρίτη ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών; Είναι αρκετή για να σώσει τις ελληνικές τράπεζες; Θα
είναι επιτέλους η τελευταία; Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και
ο µηχανισµός SSM εκτιµούν πως τα προβληµατικά δάνεια θα αυ-
ξάνονται κατακόρυφα, εφόσον αυξάνεται η ανεργία, µειώνονται
οι µισθοί και η αγορά βρίσκεται σε ύφεση. Αυτονόητο φαίνεται. 

Και τι κάνουµε γι’ αυτά; Τα ίδια τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια
χρειάζονται επειγόντως καινούργιο πλαίσιο, το οποίο κι αυτό
διαρκώς το αναβάλουµε. Η κατάσταση για την οποία νοµοθε-
τούµε θυµίζει µια κινουµένη άµµο. Παρ’ όλα αυτά, συνεχίζουµε
να νοµοθετούµε, αφήνοντας σοβαρές ασάφειες. 

Τι θα γίνει µε τις προνοµιούχες µετοχές του δηµοσίου; Ποιο
θα είναι το µέγεθος των επιπτώσεων στους οµολογιούχους των
τραπεζών, αφού απαιτείται κρατική βοήθεια; Πώς θα ξανακου-
ρευτούν; Ποια θα είναι η αναλογία ειδικών µετατρέψιµων οµολο-
γιών, των «Cocos», και κοινών µετοχών, µε τις οποίες το ΤΧΣ θα
καλύψει τη συµµετοχή του; Το αφήσαµε για την τελευταία στιγµή
και, βεβαίως, τρέχουµε και δεν φτάνουµε τώρα. 

Και, πραγµατικά, τι σκοπεύετε να κάνετε µε την Τράπεζα Αττι-
κής; Είναι απαίτηση του συνόλου του τεχνικού κόσµου της
χώρας να καταλάβει τι έχει γίνει και πώς η Τράπεζα Αττικής, που
εµφανίζεται µε κεφάλαια, µε καταθέσεις δύο δισεκατοµµυρίων
ευρώ, σηµειώνει ανάγκες κεφαλαιακής κάλυψης της τάξης του
ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ. Κατ’ αναλογία, δηλαδή, µε τις συ-
στηµικές τράπεζες είναι σαν να χρειάζονταν οι συστηµικές τρά-
πεζες 50 δισεκατοµµύρια ευρώ σήµερα. 

Αυτά είναι ερωτήµατα που πρέπει να απαντηθούν. Ίσως, ο κ.
Σπίρτζης µε την προηγούµενη ιδιότητά του έχει να δώσει κάποιες
απαντήσεις για τι θα κάνετε µε τις συνεταιριστικές τράπεζες στο
νέο τοπίο. 

Επιπλέον, οι ειδικοί του τραπεζικού κλάδου εκτιµούν ότι εντός
τριετίας θα κλείσουν τετρακόσια τραπεζικά καταστήµατα. Αυτό
θα ακολουθηθεί από προγράµµατα εθελουσίας εξόδου, προφα-
νώς, για τέσσερις χιλιάδες εργαζοµένους. Αυτές οι τέσσερις χι-
λιάδες εργαζοµένων θα προστεθούν στην ήδη γιγαντωµένη
στρατιά των ανέργων. 

Πρόκειται για πολύ κρίσιµα ζητήµατα, τα οποία θα πρέπει να
αποσαφηνιστούν. Διαφορετικά, µπορεί να αποτρέψουν τη συµ-
µετοχή των ιδιωτών στη διαδικασία. Αν δεν λυθούν όλα αυτά, οι
τράπεζες θα εξακολουθήσουν να λειτουργούν ως εγχρήµατα
ΚΕΠ, όπου ο κόσµος διεκπεραιωτικά θα αποπληρώνει τις υπο-
χρεώσεις του προς το δηµόσιο. 

Θέλω να θυµίσω ότι αυτή είναι µία συµπληρωµατική και δευ-
τερεύουσα δραστηριότητα των πιστωτικών ιδρυµάτων. Έχετε
υποχρέωση να βοηθήσετε τις τράπεζες να επιτελέσουν τον
πραγµατικό τους ρόλο. Και έχουµε υποχρέωση όλοι να το κά-
νουµε αυτό, δηλαδή, να αποτελέσουν, αφ’ ενός ασφαλές κατα-
φύγιο για τους κόπους των πολιτών, οι καταθέσεις των οποίων,
δυστυχώς, διαρκώς µειώνονται. 

Ήδη ακούστηκε ότι σήµερα είναι η µέρα της αποταµίευσης.
Δυστυχώς, για τη χώρα µας παρατηρείται η πρωτοφανής κατάρ-
ρευση στην εθνική αποταµίευση. Είναι µόλις το 8,4% του ΑΕΠ,
όταν αντιθέτως ο µέσος όρος στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι στο
21% µε αυξητικές τάσεις. 

Οι τράπεζες πρέπει να ενισχύσουν το κατατρεγµένο µικρό και
µεγάλο επιχειρείν µε υγιείς τρόπους, γιατί είναι µόνο αυτό που
θα µας βγάλει από τον φαύλο κύκλο των ανακεφαλαιοποιήσεων,
υποστηρίζοντας την παραγωγή εθνικού πλούτου και βεβαίως τη
δηµιουργία στέρεων θέσεων εργασίας. 

Σταµατήστε, λοιπόν, κύριοι της Κυβέρνησης να χάνετε χρόνο.
Η πραγµατικότητα της διακυβέρνησης της χώρας σάς έχει φέρει
ήδη αντιµέτωπους µε φαντάσµατα που τελικά φάνηκε ότι υπήρ-
χαν µόνο στο µυαλό σας. 

Εµείς, το Ποτάµι, µακριά από ιδεοληψίες αντιλαµβανόµαστε
πως η υπερψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου αποτελεί µονό-
δροµο, προκειµένου το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα να µην κα-
ταρρεύσει ολοσχερώς, υπενθυµίζοντας όµως ότι αυτό δεν ήταν
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αναπότρεπτο. Άρα, θα µπορούσαµε µε άλλες πολιτικές να
έχουµε αποφύγει το να φορτώσουµε την καµπούρα του ελληνι-
κού λαού µε κάποιες δεκάδες δισεκατοµµύρια. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Ποταµιού )

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε
Δανέλλη. 

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ένωσης
Κεντρώων κ. Γεώργιος-Δηµήτριος Καρράς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Πριν ξεκινήσω για να τοποθετηθώ επί του συζητούµενου νο-
µοσχεδίου, θα ήθελα να παρατηρήσω τις συνθήκες υπό τις
οποίες το συζητούµε σήµερα. 

Χθες, λοιπόν, το νοµοσχέδιο εισήχθη στην κοινοβουλευτική
επιτροπή υπό τη διαδικασία του κατεπείγοντος και σήµερα το
συζητούµε στην Ολοµέλεια. Θέλω να πω το εξής. 

Χθες το βράδυ –εγώ δεν συµµετέχω στην Επιτροπή Οικονοµι-
κών και δεν είχα γνώση του νοµοσχεδίου- στις 0.08’, δηλαδή
οχτώ λεπτά µετά τα µεσάνυχτα, ειδοποιήθηκα µε e-mail στο κι-
νητό µου τηλέφωνο ότι µου απεστάλη το νοµοσχέδιο, για να ενη-
µερωθώ και ότι έπρεπε σήµερα να τοποθετηθούµε πάνω σε
αυτό. 

Νοµίζουµε ότι οι συνθήκες αυτές δεν θα πρέπει να συνεχι-
στούν, διότι όσο και να είναι κατεπείγουσες οι συνθήκες συζή-
τησης και ψήφισης, υπάρχει και ευθύνη από την κυβερνητική
πλευρά, η οποία οφείλει να λαµβάνει υπόψη της τις συνθήκες για
τις οποίες θα πρέπει να νοµοθετούµε. Θα πρέπει να νοµοθετούµε
µε την ηρεµία, την άνεση και τη νηφαλιότητα. Δεν µπορούν οι
Βουλευτές, κύριοι της Κυβέρνησης, να καλούνται οµαδόν, ούτως
ώστε να υποστηρίξουν ή να αρνηθούν ένα νοµοσχέδιο.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σηµειωθεί αυτό. Θα παρακαλέσω να µην
επαναληφθεί, γιατί δηµιουργεί µία έντονη πίεση, η οποία έχει αν-
τίκτυπο και στην ποιότητα του νοµοθετικού έργου. Δεν µπορούµε
να λέµε ότι σε ένα κατ’ εξοχήν τεχνικό νοµοσχέδιο, όπως είναι
το συζητούµενο σήµερα, εδόθη στη Βουλή και στους Βουλευτές
ο χρόνος κατά τον οποίο να κατανοήσουν, να αντιληφθούν, αλλά
και να συνεισφέρουν. Αφαιρείται η δυνατότητα συνεισφοράς στη
Βουλή στις ρυθµίσεις των νόµων αυτών, έστω κι αν είναι τεχνο-
κρατικά, έστω κι αν είναι λεπτοµερειακά και οι περισσότεροι εξ
ηµών µπορεί να µην έχουµε τις ειδικότερες γνώσεις. Έχουµε,
όµως -θέλω να πιστεύω- την ικανότητα να αντιληφθούµε τι συµ-
βαίνει.

Και σήµερα, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί κύριοι και κυρίες
Βουλευτές, πού ερχόµεθα; Συν Θεώ στην τρίτη ανακεφαλαιοποί-
ηση των τραπεζών. Τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι οι δύο προ-
ηγούµενες, για τις οποίες είχε εξαγγελθεί ότι θα έφερναν την
ανάπτυξη της οικονοµίας και ότι θα σωζόταν η χώρα, απέτυχαν
παταγωδώς. Γιατί απέτυχαν παταγωδώς; Διότι έγιναν µε τον ίδιο
τρόπο που γίνεται και η σηµερινή τρίτη.

Στην πρώτη µου οµιλία στη Βουλή, στις προγραµµατικές δη-
λώσεις ως νέος Βουλευτής, είχα ζητήσει να αναφερθώ -και είχα
αναφερθεί- στα θέµατα της οικονοµίας. Και είχα πει τούτο -µάλι-
στα το θυµήθηκα σήµερα, ρίχνοντας µία µατιά στην «Επιθεώ-
ρηση των Βουλευτών και της Ευρωβουλής» που κυκλοφόρησε-
ότι αναγκαίο είναι, προ κάθε άλλης λεπτοµερείας, να ρυθµιστούν
τα κόκκινα δάνεια, είτε επιχειρηµατικά είτε των νοικοκυριών. 

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Γιατί το υποστήριξα αυτό; Γιατί η ανακεφαλαίωση του 2012, η
οποία έφερε 50 δισεκατοµµύρια ευρώ στα ταµεία των τραπεζών,
εξαϋλώθηκε. Γιατί εξαϋλώθηκε; Διότι η οικονοµία βρισκόταν -και
συνέχιζε- στην ύφεσή της, η οποία, µάλιστα, επιδεινώνετο, και
δεν κατάφερε κανείς τότε να πάρει µία απόφαση να ρυθµίσει τα
δάνεια των νοικοκυριών και τα δάνεια των επιχειρήσεων. 

Τι σήµαινε αυτό; Σήµαινε ότι συνέχιζαν να εγγράφουν ζηµιές
οι τράπεζες, να λειτουργούν ζηµιογόνα και τα χρήµατα αυτά, τα
50 δισεκατοµµύρια, το µόνο που εξυπηρέτησαν ήταν οι λειτουρ-
γικές ανάγκες των τραπεζών. Όµως, θα πρέπει να πω ότι εξυπη-
ρέτησαν και τις λειτουργικές ανάγκες του δηµοσίου. Είναι

γνωστό πως το PSI και όλα αυτά αφήρεσαν πόρους από την
εθνική οικονοµία.

Φτάνουµε, λοιπόν, το 2012 οι τράπεζες ουσιαστικά να έχουν
κρατικοποιηθεί. Όσο και να ακούγεται ότι παρέµειναν οι διοική-
σεις, όσο και να λέµε ότι είχε συµµετοχή ο ιδιωτικός τοµέας, οι
τράπεζες αυτές είναι κρατικές και παραµένουν.

Το 2014 έγινε µία προσπάθεια ανακεφαλαίωσης των τραπεζών
από τον ιδιωτικό τοµέα. Έγινε και αυτή. Συνεισέφερε ο ιδιωτικός
τοµέας. Απέτυχε. Γιατί απέτυχε; Γιατί και πάλι δεν λύθηκε το
θέµα της µόλυνσης των τραπεζών. Τα επιχειρηµατικά δάνεια και
τα καταναλωτικά και τα δάνεια των νοικοκυριών συνεχίζουν να
εγγράφονται στους ισολογισµούς των τραπεζών και να αυξάνουν
τις ζηµίες, να µειώνουν τον δείκτη φερεγγυότητας και τον δείκτη
κεφαλαιακής επάρκειας.

Θα έπρεπε, λοιπόν, πριν συζητήσουµε αυτό το νοµοσχέδιο, να
έχουµε συζητήσει προηγουµένως νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση
των κόκκινων δανείων τόσο των νοικοκυριών όσο και των επιχει-
ρηµατικών. Είναι ο µονόδροµος ο οποίος θα οδηγήσει την οικο-
νοµία έξω απ’ αυτό το τέλµα, στο οποίο βυθίζεται σήµερα. Γιατί;
Γιατί δεν ακούγεται καν µία προσπάθεια διαγραφής, δεν γίνεται
µία προσπάθεια ρυθµίσεως των επιχειρηµατικών δανείων και
έτσι, λοιπόν, δεν συνεχίζει η οικονοµία, δεν µπορεί να συνεχίσει
η οικονοµία.

Εµείς, βεβαίως, οφείλω να πω, πριν σχολιάσω τις ρυθµίσεις
του νοµοσχεδίου, ότι θα το ψηφίσουµε, γιατί συρόµεθα να το ψη-
φίσουµε. Δεν µπορούµε να αναλάβουµε ευθύνη να µην ψηφί-
σουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, όταν γνωρίζουµε ότι αν
καταψηφιστεί, αύριο οι τράπεζες θα εξαϋλωθούν. Και δεν θα
εξαϋλωθούν µόνο οι τράπεζες, θα εξαϋλωθεί ολόκληρη η εθνική
οικονοµία και θα φτάσουµε σε µία άτακτη χρεοκοπία τη χώρα.

Θέλουµε, όµως, να πούµε τούτο: Δεν αρκεί σήµερα η ρύθµιση
των τραπεζών, που και αυτή γίνεται µε µία υστέρηση σε σχέση
µε τα γεγονότα. Συζητούµε σήµερα, λοιπόν, ανακεφαλαίωση,
αλλά σήµερα στις εντεκάµισι η ώρα λάβαµε γνώση για τις κεφα-
λαιακές ανάγκες των τραπεζών. Προηγουµένως δεν τις ξέραµε.
Εγώ περίµενα να τις δω νοµοθετηµένες ανάλογα µε τη ρύθµιση
του 2012, δηλαδή ποιο ποσό θα διατίθεται. 

Το 2012 είχαν διατεθεί 50 δισεκατοµµύρια στις τράπεζες, τα
οποία, βεβαίως, έγιναν αέρας, εξαφανίστηκαν. Περίµενα, λοιπόν,
σήµερα να δω στο κείµενο του νόµου ποιες είναι οι ανάγκες.
Όµως, δυστυχώς εκεί που λέει ποιοι είναι οι πόροι του ταµείου
και τα κεφάλαια, τι µας λέει ο νόµος; Μας λέει ότι κεφάλαια του
ταµείου είναι οι πόροι που θα εισρεύσουν.

Δεν έχουµε δυνατότητα, λοιπόν ή ικανότητα να αντιληφθούµε
ποιες είναι οι ανάγκες για τα τραπεζικά ελλείµµατα, παρά µόνο
εάν λάβουµε υπ’ όψιν µας τα stress test, τα οποία κυκλοφόρη-
σαν.

Στο σηµείο αυτό θέλω να πω και για τις διαχρονικές ευθύνες
όλων των κυβερνήσεων, κύριοι συνάδελφοι. Το 2012 είχαµε ει-
σέλθει ήδη στην κρίση και η ελληνική οικονοµία είχε βρεθεί στον
κατήφορο. Από το 2012 µέχρι το 2015 θα µπορούσαν να έχουν
αναταχθεί και να έχουν επιλυθεί τα προβλήµατα. Δυστυχώς, ό-
µως, χειροτέρευσαν. Διότι, καλώς ή κακώς, το 2014 –έχω τον κα-
τάλογο που κυκλοφόρησε- η χρηµατιστηριακή αξία των τραπε-
ζών άγγιζε τα 15 δισεκατοµµύρια. 

Μέσα στο τελευταίο οκτάµηνο η χρηµατιστηριακή αξία των
τραπεζών -των συστηµικών, βεβαίως- είναι 2,885 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Τουτέστιν, απωλέσθηκε το 90% του κεφαλαίου των τρα-
πεζών. Εάν είχαν ληφθεί µέτρα, εάν είχε προχωρήσει η Κυβέρ-
νηση –και µιλώ για τις ευθύνες της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ το
τελευταίο δεκάµηνο που συµπληρώνει σήµερα- αυτή η ζηµιά δεν
θα υπήρχε. 

Και εκείνο το οποίο ζητάει σήµερα η Κυβέρνηση είναι να εγ-
κρίνουµε και να ψηφίσουµε για την ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών, η οποία αντιµετωπίζεται, όπως βλέπω εδώ, µεταξύ 13,8
δισεκατοµµυρίων και 14,2 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Εάν είχε στα-
θεί η Κυβέρνηση και είχε βοηθήσει την οικονοµία, εάν η συµµε-
τοχή του ΤΧΣ είχε προχωρήσει σταδιακά στο Χρηµατιστήριο ή
σε επενδυτές, θα είχε τελειώσει αυτό το ζήτηµα της ανακεφα-
λαιοποίησης των τραπεζών, θα είχαν εξυγιανθεί εκ των έσω και
δεν θα χρειάζονταν σήµερα ούτε οι αναβολές που γίνονται ούτε
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οι νέες ρυθµίσεις. 
Διότι πρέπει να πούµε ότι µας ανησυχεί το γεγονός ότι ήδη το

λεγόµενο bail in είναι νόµος του κράτους και ισχύει από την
πρώτη µέρα του νέου έτους. Στην περίπτωση αυτή θα έχει προ-
λάβει η οικονοµία, θα έχουν προλάβει οι τράπεζες να λειτουρ-
γούν υπό οµαλές συνθήκες ή θα χρειάζονται πάλι νέα κεφαλαια-
κή ενίσχυση, γιατί δεν ξέρουµε καν τι έλλειµµα θα προκύψει το
πρώτο εξάµηνο ή στο τέλος του 2016; Και τι θα γίνει τότε; Θα
εξαϋλωθούν και οι ελάχιστες καταθέσεις;

Ειπώθηκε εύστοχα ότι σήµερα είναι η Ηµέρα της Αποταµίευ-
σης. Έχουµε ξεχάσει και τη λέξη αποταµίευση οι Έλληνες. Με
τα εισοδήµατα που έχει ο µέσος Έλληνας, την έχει ξεχάσει!
Ακόµα και το «λίπος» που τυχόν είχε κάθε οικογένεια και αυτό
εξαντλήθηκε. Πώς, λοιπόν, µπορούµε να λέµε ότι αναµένουµε
επιτυχία σε αυτό το σύστηµα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω αµέσως, κυρία Πρόεδρε. 
Νοµίζω, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση θα πρέπει να εργασθεί τη

Δευτέρα σε αυτήν την κατεύθυνση: Όχι µόνο να λέει ο κ. Τσακα-
λώτος ότι περιµένει να έχει εκδοθεί η πράξη του Υπουργικού
Συµβουλίου. Πρέπει να έχει αντιµετωπισθεί το ζήτηµα των κόκ-
κινων δανείων. Να προχωρήσουµε σε διαγραφές. Αφού τα χρή-
µατα αυτή τη στιγµή -καλώς ή κακώς- θα δοθούν στις τράπεζες,
δεν µπορεί να µείνει το ζήτηµα αυτό και να συνεχίζουν να εγγρά-
φουν οι τράπεζες στους ισολογισµούς τους περαιτέρω ζηµίες,
αφού δεν εξυπηρετούνται τα δάνεια.

Πρέπει, λοιπόν, να ρυθµιστούν άµεσα διαγραφές χρεών, να
γίνει µακροπρόθεσµη επιµήκυνση επιχειρηµατικών δανείων,
ώστε να δοθεί η δυνατότητα στην οικονοµία και στις τράπεζες
να διοχετεύσουν χρήµατα στην οικονοµία. Με αυτή την ανακε-
φαλαίωση δεν µπορούν να διοχετεύσουν χρήµατα στην οικονο-
µία, για τον λόγο ότι θα κρατηθούν από τις τράπεζες υπό τις
όποιες διοικήσεις καθοριστούν, για να έχουν τη λεγόµενη κεφα-
λαιακή επάρκεια, η οποία ούτως ή άλλως καθηµερινά υποχωρεί. 

Εµείς, λοιπόν, θα ψηφίσουµε το νοµοσχέδιο, γιατί συρόµεθα,
όπως είπα. Κατ’ ανάγκη το ψηφίζουµε και θα παρακολουθούµε
µε αυστηρή κριτική µατιά τι συµβαίνει από ’δω και πέρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα µου επιτρέψετε, κυρία Πρόεδρε, για τριάντα δευτερόλεπτα
να επισηµάνω και τούτο: Θα ψηφίσουµε, βέβαια, και τα επόµενα
άρθρα και όχι µόνο το πρώτο άρθρο, που ουσιαστικά είναι η νέα
νοµοθεσία περί ανακεφαλαιοποίησης. Είµαστε αναγκασµένοι να
ψηφίσουµε και το άρθρο 2 για την ειδική εκκαθάριση των τραπε-
ζών, το οποίο µας λέει ότι ο νόµος που ψηφίστηκε το καλοκαίρι
πρέπει να βελτιωθεί. Μας λέει ότι ο νόµος που εισήγαγε την οδη-
γία πρέπει να βελτιωθεί. Δεν το κατανοούµε αυτό. Θεωρούµε,
όµως, ότι έχει κάποια αξία η ψήφιση αυτού του άρθρου.

Βεβαίως, η ανάκαµψη και εξυγίανση των τραπεζών ούτως ή
άλλως είναι υποχρέωση, η οποία έχει προκύψει από το τρίτο µνη-
µόνιο. 

Ένα ερώτηµα που θα µε απασχολήσει -και τελειώνω µε αυτό-
είναι το εξής: Ο αναβαλλόµενος φόρος τραπεζών ακόµα θα ανα-
βάλλεται; Τι θα γίνει αυτός ο φόρος; Θα κεφαλαιοποιηθεί; Δεν
το γνωρίζουµε ούτε απαντάει ο νόµος σας, κύριε Υπουργέ. Ο
νόµος λέει ότι από 1-1-2016 θα επιχειρηθούν κάποιες λύσεις. Θα
τα δούµε αυτά στη διαδροµή. 

Βεβαίως, συµφωνούµε και για τους συνεταιρισµούς. Όµως,
δεν γνωρίζουµε εάν έχουν αποµείνει στην Ελλάδα πιστωτικοί συ-
νεταιρισµοί, που θα µπορέσουν να βοηθηθούν.

Διαβάζουµε στην ειδησεογραφία ότι ετέθησαν επτά πιστωτικοί
συνεταιρισµοί υπό ειδική εκκαθάριση και δεν θέλω να αναφέρω
σε ποιες περιοχές. 

Υπό την έννοια, λοιπόν, αυτή νοµίζουµε ότι η Κυβέρνηση µε
αυτήν την ψήφιση του νοµοσχεδίου που θα λάβει από τη Βουλή
δεν εξαντλεί τις υποχρεώσεις της και τις ευθύνες της, διότι είναι
ένα στοιχείο-µέσο, ένα µεταβατικό στάδιο στο οποίο οφείλει να
αποδείξει ότι µπορεί να τα καταφέρει. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παπαχριστόπουλος για δέκα λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε. 

Εγώ, κατ’ αρχάς, σηµειώνω ότι είναι θετικό πως κόµµατα της
Αντιπολίτευσης –που σηµαίνει ότι είναι προς τη σωστή κατεύ-
θυνση αυτή η νοµοθετική ρύθµιση της ανακεφαλαιοποίησης των
τραπεζών- ψηφίζουν επί της αρχής το νοµοσχέδιο. Εγώ το χαι-
ρετίζω αυτό και πιστεύω ότι είναι ό,τι καλύτερο να υπάρχει δρό-
µος συναίνεσης σε όσo περισσότερα θέµατα γίνεται σε αυτήν τη
Βουλή. 

Θέλω, επίσης, να µην ξεχνάµε ότι εκτός από ένα κόµµα –το σέ-
βοµαι- που ήταν αντίθετο µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος κα-
νένα άλλο κόµµα δεν διαµαρτυρήθηκε, γιατί φαντάζοµαι ότι όλοι
έχουµε καταλάβει ότι η ανακεφαλαιοποίηση –την οποία µάλιστα
ο ίδιος ο Μάριο Ντράγκι αποσύνδεσε από το θέµα της αξιολό-
γησης- είναι απαραίτητη προϋπόθεση για να συζητήσουµε τη
ρύθµιση του χρέους, που ξέρουµε όλοι ότι είναι µια θηλιά που
πρέπει αργά ή γρήγορα να φύγει, αν θέλουµε να πάρει εµπρός
η οικονοµία. Εγώ το χαιρετίζω και αυτό ως θετικό. Με το να γίνε-
ται θετική αντιπολίτευση, για εµένα έτσι λειτουργεί η δηµοκρατία
-και έτσι πρέπει να λειτουργεί- και αλίµονο αν δεν ήταν έτσι. 

Θέλω, όµως, συνάδελφοι, να προσγειωθούµε λίγο σε µία
πραγµατικότητα που ζήσαµε τα τελευταία χρόνια. Δεν πρέπει να
ξεχνάµε ότι υπάρχει µία περιρρέουσα ατµόσφαιρα σε όλη την
κοινωνία, όπου τρεις-τέσσερις τραπεζίτες πίσω από τους κανα-
λάρχες ρύθµιζαν σχεδόν όλο το πολιτικό σύστηµα. Δεν νοµίζω
να µην το έχετε ακούσει και δεν νοµίζω να έχετε διαφορετική
γνώµη, πολλοί από εσάς. 

Χειροπιαστή απόδειξη γι’ αυτό το πράγµα είναι τα 808 εκατοµ-
µύρια ευρώ –τα νούµερα είναι από την Τράπεζα της Ελλάδος,
δεν είναι δικά µας νούµερα- που χρωστούν τα µίντια και µάλιστα,
χωρίς εγγυήσεις πολλά από αυτά. Νοµίζω ότι θα πρέπει να απαν-
τηθεί σε µία περίοδο λιτότητας πώς συγκεκριµένες εταιρείες, όχι
ιδιαίτερα ανθηρές εκείνη την εποχή, έπαιρναν δάνεια. Πιστεύω
ότι η δικαιοσύνη κάνει σωστά τη δουλειά της. Στις 12 Νοεµβρίου
–και δεν µιλάω µε κακία- καλούνται όσοι καναλάρχες πήραν τότε
δάνεια να απαντήσουν, κατ’ αρχήν, αν τα εξυπηρετούν και αν τα
πήραν µε εγγυήσεις. 

Να µην ξεχνάµε ακόµα ότι η Αγροτική Τράπεζα –και νοµίζω ότι
όλοι πλέον συµφωνούµε- έδωσε 5 δισεκατοµµύρια σε χίλιους
τριακόσιους δανειολήπτες µε εγγυήσεις, µε ονόµατα και επώ-
νυµα -τα έχουµε αυτά τα πράγµατα- και υπάρχει η περιρρέουσα
ατµόσφαιρα ότι ήταν διασπάθιση του δηµόσιου χρήµατος. Αυτή
η τράπεζα, εν τω µεταξύ –για να τα λέµε όλα- πουλήθηκε αντί πι-
νακίου φακής σε άλλη ιδιωτική τράπεζα γύρω στα 98 εκατοµµύ-
ρια ευρώ, αν λάβουµε υπ’ όψιν ότι το κτήριο που είναι στην
Εδουάρδου Λω τουλάχιστον πριν από δυο χρόνια κοστολογούν-
ταν από κάποιους στο 1 δισεκατοµµύριο ευρώ. 

Τα λέω αυτά, συνάδελφοι –και να προσθέσω και µερικά ακόµα-
για να δούµε πώς λειτουργούσε το τραπεζικό σύστηµα την προ-
ηγούµενη περίοδο. Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η Proton Bank δό-
θηκε σε έναν άνθρωπο -και δεν λέω ονόµατα- το έκανα, όταν δεν
ήµουν Βουλευτής, αλλά τώρα δεν έχει νόηµα- όταν όλοι οι επι-
θεωρητές της Τράπεζας της Ελλάδος έλεγαν στον τότε διοικητή
της «µην τη δίνετε την τράπεζα, δεν πληροί τις προϋποθέσεις ο
συγκεκριµένος». Παρ’ όλα αυτά, η τράπεζα δόθηκε. 

Μάλιστα, ο τότε Υπουργός Οικονοµίας, µε το πρόσχηµα ότι
πρέπει να σταθεροποιήσει το τραπεζικό σύστηµα, διέθεσε γύρω
στα 100 εκατοµµύρια ευρώ. Όταν όµως είδε ότι το σκάνδαλο –
σήµερα όλοι αυτοί είναι προφυλακισµένοι- δεν µπορούσε να το
σταµατήσει κανείς, περάστηκε µια ειδική τροπολογία, που στην
ουσία αµνήστευε εκείνη την επιλογή του, να δώσει τα 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ.  

Να µην ξεχνάµε ακόµα ότι άλλη µία τράπεζα, η Ασπίς Πρόνοια
ταλαιπωρεί ακόµα πάνω από οκτακόσιες χιλιάδες πολίτες. Ο δε
διοικητής της είναι υπόδικος, ίσως και προφυλακισµένος. Δεν θυ-
µάµαι πόσοι έφυγαν όταν το κακούργηµα έγινε πληµµέληµα.

Να µην ξεχνάµε το Ταχυδροµικό  Ταµιευτήριο -τόσο αγαπη-
µένο για πολλούς και ακόµα πιστεύω- πως λειτούργησε εκείνη
την εποχή, που τα εκατοµµύρια έφευγαν κατά εκατοντάδες, χω-
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ρίς καµµία εγγύηση. Και όσοι τότε, θυµάµαι, κατήγγειλαν την πο-
ρεία ενός µαύρου χρήµατος, λοιδορήθηκαν µε τον πιο άσχηµο
τρόπο. 

Να µην ξεχνάµε ότι άλλη µία τράπεζα, η First Business Bank
δόθηκε σε δύο ανθρώπους που αυτήν τη στιγµή είναι υπόδικοι
στη δικαιοσύνη.

Αυτή η πραγµατικότητα –δεν νοµίζω ότι µπορεί να το αµφισβη-
τήσει κανένας- έπρεπε να αλλάξει. Δεν µπορούσε να συνεχιστεί.
Δεν κάνει τίποτα περισσότερο και τίποτα λιγότερο αυτό το νοµο-
σχέδιο. Καθιερώνει κατ’ αρχήν τη διαφάνεια. Μπορεί να έχει και
ατέλειες. Μπορεί να έχει και σηµεία που θα πρέπει να διορθω-
θούν. Το σίγουρο είναι ότι δεν µπορούσε να συνεχιστεί η απόλυ-
τη ασυδοσία ενός τραπεζικού συστήµατος, που όλοι το σεβόµα-
στε, όλοι το θέλουµε υγιές και σκληρό και αυστηρό εκεί που πρέ-
πει να είναι, αν πράγµατι θέλουµε να λειτουργήσει η οικονοµία
µας και κυρίως οι µικροµεσαίοι, που την έχουν ανάγκη.

Άκουσα ότι χάνουν την ελληνική τους ταυτότητα οι τράπεζες,
επειδή τρία από τα έξι µέλη της επιτροπής που εποπτεύει σχεδόν
τα πάντα –και είναι για δύο χρόνια, δεν είναι για εκατό χρόνια-
καθορίζονται από τους θεσµούς, άλλα δύο από τον Υπουργό Οι-
κονοµικών και ένα από το διοικητή της Τράπεζας της Ελλάδας. 

Νοµίζω ότι είναι σώφρων πράξη να το κάνουµε αυτό, επιτέ-
λους, για πάρα πολλούς λόγους. 

Θέλω να θυµίσω ότι ο ίδιος ο Μάριο Ντράγκι, που έχει λοιδο-
ρηθεί –για εµένα κακώς- από πολλούς Έλληνες πολιτικούς, που
ίσως δεν ήξεραν πώς ακριβώς λειτουργεί αυτός ο τραπεζίτης,
οµολόγησε ότι µας βοήθησε µε 120 δισεκατοµµύρια στην πολύ
σκληρή περίοδο που κάποιοι κινδυνολογούσαν µε το Grexit –και
όχι µόνο στην Ελλάδα, παντού- µε το κούρεµα των καταθέσεων
και πάει λέγοντας. Μιλάµε για 120 δισεκατοµµύρια. Να µην έχει
λόγο; Να έχει.

Θέλω ακόµα να αναδείξω και να πω ότι υπάρχει µια περιρρέ-
ουσα ατµόσφαιρα –το ακούσαµε όχι πολλές φορές- ότι θα κου-
ρευτούν οι καταθέσεις, όχι µόνο πάνω από 100 χιλιάδες, αλλά
και κάτω από 100 χιλιάδες. Ξέρουµε ότι αυτό δεν γίνεται. Αυτό
έχει ήδη αποφευχθεί. 

Το πιο σηµαντικό, όµως, απ’ όλα που δεν αντιµετωπίστηκε στο
παρελθόν είναι τα κόκκινα δάνεια. Πολύ σωστά ο κ. Σταθάκης
είπε: Παιδιά, το 2010 ήταν 10% τα κόκκινα δάνεια, στο τέλος του
2014 ήταν 40%, σήµερα µπορεί να έχουν αυξηθεί λίγο ακόµα.
Αυτό σηµαίνει ότι κάτι γινόταν εκείνη την εποχή. Δεν είναι δηλαδή
«φρούτο» της τελευταίας στιγµής. Εκεί πιστεύω ότι η Κυβέρνηση
–συγχωρήστε µου τη λαϊκή έκφραση- πρέπει να «δώσει τα ρέστα
της». 

Είναι αδιανόητο, θέλω να πιστεύω για όλους εµάς εδώ, που εί-
µαστε σε αυτήν τη Βουλή: Ένας άνθρωπος που κάποτε είχε ένα
εισόδηµα που του επέτρεπε να δίνει 500 ευρώ, σήµερα, χωρίς
να έχει καµµία ευθύνη γι’ αυτό, δεν µπορεί να δίνει το ίδιο ποσό
και σταµάτησε να πληρώνει. Είναι κάτι που πρέπει να το δούµε.

Πιστεύω ότι οι προτάσεις που γίνονται είναι σε θετική κατεύ-
θυνση και πρέπει να τις δούµε συνολικά εδώ στη Βουλή. Εγώ δεν
το θεωρώ επιτυχία της συγκεκριµένης Κυβέρνησης. Είναι ιερή
υποχρέωση προς τα κοινωνικά στρώµατα, που δεν φταίνε σε τί-
ποτα, ειλικρινά σε τίποτα γι’ αυτό που έγινε στη χώρα µας. 

Θα ήθελα τελειώνοντας –και δεν θα εξαντλήσω το χρόνο,
κυρία Πρόεδρε, γιατί πιστεύω ότι πρέπει να συντοµεύουµε- να
πω ότι θεωρώ πολύ θετικό το γεγονός ότι και κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης το ψηφίζουν. 

Αυτό που έγινε µε τα κόµµατα να µην επαναληφθεί ποτέ.
Άκουσα µε σεβασµό έγκριτους οικονοµολόγους σε αυτήν τη
Βουλή, που τους σέβοµαι και ξέρω ότι είναι τελειοµανείς, δηλαδή
ότι τα ψάχνουν και τα βρίσκουν. Δεν µπορούν να πληρώσουν
τους εργαζοµένους τους αυτήν τη στιγµή. 

Τα δάνεια των δύο µεγάλων –τότε µεγάλων- κοµµάτων έφτα-
σαν πάνω από 200.000.000 ευρώ. Θα ήθελα να είµαστε πιο συ-
νεσταλµένοι, όταν κάνουµε απίστευτες οικονοµικές αναλύσεις
και δεν µπορούµε να διευθετήσουµε τα του οίκου µας. 

Όλα αυτά θέλω να πιστεύω ότι θα αποτελέσουν παρελθόν µ’
αυτό το νοµοσχέδιο που το αγκαλιάζει µε θετικό τρόπο το σύ-
νολο της ελληνικής Βουλής.

Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Παπαχριστόπουλε και για το χρόνο.
Το λόγο έχει ο κ. Μεϊµαράκης για δέκα τέσσερα λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα, να επαναλάβω ότι διαφωνούµε έντονα µε τον

τρόπο που επιλέγει η Κυβέρνηση για την ψήφιση τόσο κρίσιµων
νοµοσχεδίων µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος. Διαφωνούµε,
γιατί άλλωστε δεν υπάρχει και τίποτε άλλο που να δικαιολογεί τη
διαδικασία του επείγοντος ή του κατεπείγοντος, από τη στιγµή
που αυτά δεν προέκυψαν αιφνιδιαστικά. Η Κυβέρνηση τα γνώ-
ριζε, τα είχε υποσχεθεί, τα είχε υπογράψει. Όλα αυτά τα ήξερε
από τον Αύγουστο, πριν καν οδηγηθούµε στις εκλογές. 

Παρ’ όλα αυτά, από τις εκλογές έως σήµερα, δεν έφερε κα-
νένα νοµοσχέδιο µε κανονικές κοινοβουλευτικές διαδικασίες στη
Βουλή και αποδεικνύεται πως ακόµη και σε αυτό ο Πρωθυπουρ-
γός και οι Υπουργοί του ξέχασαν τι έλεγαν προεκλογικά. Ξέχα-
σαν όσα έλεγαν εναντίον των εκτάκτων και συνοπτικών διαδικα-
σιών, που ήταν απολύτως δικαιολογηµένες από την τότε Κυβέρ-
νηση, ξέχασαν αυτά για τα οποία δεσµεύονταν, για ουσιαστικό
διάλογο.

Το µόνο σίγουρο είναι ένα, ότι δυστυχώς µε την ανεπάρκεια,
µε την ανικανότητα, µε την ανευθυνότητά της η Κυβέρνηση από
την πρώτη µέρα υποβαθµίζει συνεχώς το Κοινοβούλιο και πλήττει
τους δηµοκρατικούς θεσµούς. Όπως καταλαβαίνετε, αυτό δεν
µπορεί να συνεχιστεί. Θυµηθείτε τι λέγατε για την προηγούµενη
Βουλή και πώς λειτουργούσε. Εν πάση περιπτώσει, σεβαστείτε
το Κοινοβούλιο. 

Και η απάντηση δεν είναι «και εσείς τα ίδια κάνατε». Πρώτον,
γιατί δεν τα κάναµε. Υπήρχαν συγκεκριµένες αιτιολογίες από την
πλευρά της Κυβέρνησης. Δεύτερον, ακόµη και αν µπω στη λο-
γική σας, εσείς δεν ήρθατε για να κάνετε τα ίδια και χειρότερα,
αλλά ήρθατε για να µην κάνετε αυτά, όπως τουλάχιστον υποσχε-
θήκατε σε όλους και έτσι υφαρπάξατε την ψήφο τους. 

Το δεύτερο που θέλω να υπογραµµίσω είναι ότι η ανακεφα-
λαιοποίηση των τραπεζών είναι ανάγκη να προχωρήσει, χωρίς
καµµία άλλη καθυστέρηση. Γι’ αυτό ακριβώς εµείς την ψηφί-
ζουµε, όχι γιατί εσείς συµπεριφέρεστε µ’ αυτόν τον τρόπο, αλλά
γιατί πρέπει να προστατεύσουµε τους καταθέτες, πρέπει να µην
προχωρήσουµε σε κούρεµα. Γι’ αυτό σας εγκαλούσαµε ότι κα-
θυστερούσατε και είχατε δηµιουργήσει µία αναστάτωση και µία
ανασφάλεια. 

Γι’ αυτό το λόγο είναι απαραίτητη, γιατί πρέπει να επιστρέψουν
οι τράπεζες στην κανονικότητα, να αποκτήσουν ξανά την εµπι-
στοσύνη των καταθετών και να λειτουργήσουν, όπως πράγµατι
οφείλουν, ως εργαλείο ανάπτυξης για τη στήριξη της επιχειρη-
µατικότητας και τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας. 

Εµείς, λοιπόν, πιστεύουµε ότι είναι πραγµατική ανάγκη να µην
υπάρξει άλλη καθυστέρηση, να µην µπουν σε κανένα κίνδυνο οι
καταθέσεις, όπως υπήρχαν δηλώσεις Υπουργών της Κυβέρνη-
σης για κούρεµα, να µην γίνει ένα επιπλέον έγκληµα σε βάρος
των Ελλήνων. 

Για να µη γίνει αυτό ήδη είχαµε ζητήσει την αποσύνδεση της
αξιολόγησης από την ανακεφαλαίωση, για να µπορέσουµε να
προχωρήσουµε. Χαιρόµαστε που κάτω και από τη δική µας πίεση
το κατανόησαν και οι Ευρωπαίοι και εσείς που φέρατε το νοµο-
σχέδιο. Γιατί εµείς, όπως πάντα, έτσι και τώρα, κύριοι της Κυβέρ-
νησης, βάζουµε το συµφέρον της χώρας πάνω από το οποιοδή-
ποτε κοµµατικό συµφέρον, γι’ αυτό και ψηφίζουµε το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο.

Το τρίτο σηµείο που πρέπει, που είναι ανάγκη να γνωρίζουν οι
πολίτες είναι το γιατί φτάσαµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο, γιατί
είναι αναγκαία η δική σας, η καινούργια ανακεφαλαιοποίηση,
ποια ζηµιά έπαθαν αυτές οι τράπεζες, γιατί την έπαθαν, πώς
έγινε αυτό. 

Ξεκάθαρα λοιπόν -αντί να ακούµε τα διάφορα επιχειρήµατα
που δεν µπορούν να στηρίξουν τη δική σας άποψη- λέµε ότι η
ανακεφαλαιοποίηση αυτή δεν οφείλεται στην οικονοµική κρίση,
όπως ήταν στις προηγούµενες. Είναι αναγκαία και έγινε αναγκαία
από την ανεύθυνη πολιτική που άσκησε η συγκυβέρνηση στην
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πρώτη της θητεία, παρ’ ότι εµείς της το είχαµε ήδη επισηµάνει. 
Έγινε αναγκαία, γιατί η αβεβαιότητα και η ανησυχία που σκόρ-

πισε η Κυβέρνηση το πρώτο εξάµηνο του χρόνου προκάλεσε τε-
ράστια φυγή καταθέσεων. Και αυτό το γνωρίζετε, γιατί έχουµε
και τα επίσηµα στοιχεία. Δεν κρύβεται η αλήθεια ούτε και αµφι-
σβητείται. 

Το 2014 οι τράπεζες, µετά από εκείνη την ανακεφαλαιοποίηση,
σταθεροποιήθηκαν και τον Ιούνιο του 2015 έχουµε την επίσηµη
έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος που επιβεβαιώνει ότι οι τρά-
πεζες στο τέλος του 2014 ήταν επαρκώς κεφαλαιοποιηµένες και
θα άντεχαν. Απέκτησαν ξανά πρόσβαση στις διεθνείς αγορές και
πραγµατοποιήσαν σηµαντικές αυξήσεις µετοχικού κεφαλαίου.
Πέρασαν µε επιτυχία την άσκηση συνολικής αξιολόγησης που
διεξήγαγε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε ιδιαίτερα αυστηρές
παραδοχές. Μηδένισαν την εξάρτησή τους από τον µηχανισµό
έκτακτης στήριξης από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µε το
γνωστό ELA.

Στο τέλος του 2014 οι µετοχές του δηµοσίου στις τράπεζες
έφταναν τα 15 δισεκατοµµύρια ευρώ. Η κατάσταση, όµως, αυτή
άλλαξε ριζικά µέσα στο 2015 και η Κυβέρνηση, εξαιτίας λανθα-
σµένων χειρισµών της, έφερε το τραπεζικό σύστηµα στο χείλος
του γκρεµού. Εξαιτίας του πειράµατος που ανεύθυνα έστησε,
κατά τη γνώµη µας, έκλεισε τις τράπεζες και επέβαλε τα capital
controls. 

Σηµειώνω ενδεικτικά ότι από τον Δεκέµβριο του 2014 ως τον
Ιούλιο του 2015 οι συνολικές καταθέσεις και τα repos των τρα-
πεζών µειώθηκαν, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία, κατά 50 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Στο ίδιο διάστηµα αυξήθηκαν ραγδαία τα
µη εξυπηρετούµενα δάνεια εξαιτίας της επιστροφής στην ύφεση.
Οι διεθνείς αγορές έκλεισαν και επί της ουσίας δεν γίνονταν πρά-
ξεις στη διατραπεζική αγορά. 

Όλα αυτά, λοιπόν, οφείλονται σε πράξεις και παραλείψεις της
Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και επηρέασαν αρνητικά, τόσο τη
ρευστότητα, όσο και τη φερεγγυότητα του συστήµατος. Και πρέ-
πει να σας πω ότι στην έκθεση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας που πριν από λίγο δόθηκε στη δηµοσιότητα –δεν ξέρω αν
την έχετε διαβάσει- και συγκεκριµένα στη σελίδα 57 –εγώ θα σας
την καταθέσω, για να τη διαβάσετε- αναφέρει ότι αυτή η ανακε-
φαλαιοποίηση οφείλεται στην ύφεση του 2015 και του 2016,
στους κεφαλαιακούς περιορισµούς τους οποίους η δική σας Κυ-
βέρνηση έβαλε, στο κλείσιµο των τραπεζών, που επί δικής σας
κυβέρνησης έγινε, και στα µέτρα που εσείς πήρατε, όπως φόροι,
περικοπές συντάξεων κ.λπ.. Είναι η έκθεση της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, που µόλις πριν από λίγο µάς δόθηκε.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ευάγ-
γελος-Βασίλειος Μεϊµαράκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προ-
αναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Έτσι, λοιπόν, η χρηµατοδότηση µέσω του ELA άγγιξε πλέον
τα 85 δισεκατοµµύρια ευρώ από µηδέν στο τέλος του 2014. Την
ίδια στιγµή, η συνολική χρηµατοδότηση µέσω του ευρωσυστή-
µατος έφθασε τα 125 δισεκατοµµύρια ευρώ, ξεπερνώντας για
πρώτη φορά το ύψος των καταθέσεων νοικοκυριών και επιχειρή-
σεων.

Τα πράγµατα πήραν δραµατικές διαστάσεις, όταν η Κυβέρ-
νηση, καταφεύγοντας στο προσχηµατικό εκείνο δηµοψήφισµα,
άφησε τη χώρα εντελώς απροστάτευτη και εκτός προγράµµα-
τος. Ήξερε, όµως, η Κυβέρνηση πολύ καλά -και της το είπαµε
και εκείνη ακριβώς την ηµέρα- ότι χωρίς πρόγραµµα η Ευρω-
παϊκή Κεντρική Τράπεζα δεν θα µπορούσε να δώσει πρόσθετη
ρευστότητα µέσω του ELA. 

Ήξερε πολύ καλά η Κυβέρνηση -και το συζητήσαµε κι εκείνη
την ηµέρα- ότι χωρίς ρευστότητα από την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα θα έκλεινε τις τράπεζες και θα επιβάλλονταν τα capital
controls. Το ξέρατε και το συζητούσαµε την ηµέρα που συζητού-
σαµε για το δηµοψήφισµα. 

Παρ’ ότι σας το επισηµάναµε, παρ’ ότι πριν ψηφιστεί το ζήτηµα
για το δηµοψήφισµα στις 3.00’ το γνωρίζατε -και υπήρχε και επί-
σηµη ανακοίνωση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας- δεν δι-
στάσατε. Ψηφίσατε για το δηµοψήφισµα εις γνώσιν ότι κλείνουν

οι τράπεζες και εις γνώσιν ότι πάµε στον περιορισµό και ότι δεν
θα υπάρχει ELA. 

Βέβαια, τότε δεν ήσασταν εσείς Υπουργοί. Ήταν ο κ. Βαρου-
φάκης ο οποίος, όµως, µας είπε ότι το επεδίωκε κιόλας, γιατί γύ-
ρισε χαρούµενος το βράδυ σπίτι και είπε «Darling, έκλεισα τις
τράπεζες». Darling, ήρθε η ανακεφαλαιοποίηση τώρα 14,4 δισε-
κατοµµύρια, τα οποία µπαίνουν στο χρέος και θα τα πληρώσει ο
ελληνικός λαός!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αφήσατε, λοιπόν, σκόπιµα το πρόγραµµα να εκπνεύσει. Κλεί-

σατε τις τράπεζες, βάλατε τα capital controls κι όταν άνοιξε το
χρηµατιστήριο –το θυµάστε όλοι, αυτά είναι γεγονότα και δεν
αµφισβητούνται- κατέρρευσαν οι τραπεζικές µετοχές πλήρως. 

Οι πολίτες δηλαδή που είχαν επενδύσει σε τραπεζικές µετο-
χές, ύστερα από δικές σας κιόλας κατευθύνσεις για την επέν-
δυση σε τραπεζικές µετοχές, έχασαν περίπου τα τέσσερα πέµ-
πτα των χρηµάτων τους. Και το ξέρετε και το αναγνωρίζετε και
πρέπει να δούµε πώς θα τα αποκτήσουν και πάλι.

Διότι το δηµόσιο είχε την αξία των τραπεζικών µετοχών που
κατέχει. Από τα 15 δισεκατοµµύρια έπεσε στα 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ, δηλαδή, 12 δισεκατοµµύρια χάθηκαν από την περιουσία
του δηµοσίου από αυτές τις λάθος κινήσεις.

Ποιος, λοιπόν, αυτά θα τα πληρώσει;
Επιπλέον, όµως, πέρα από αυτά που χάθηκαν, θα χρειαστούν

για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, όπως οι ίδιοι συµφω-
νήσατε, υπογράψατε, τεράστια ποσά που τώρα προσδιορίζονται.
Εκεί φθάσατε τα πράγµατα, µέσα σε λίγους µήνες δισεκατοµµύ-
ρια έκαναν φτερά. Δεν µιλάµε για «πενταροδεκάρες», που µας
είπε ο κ. Φίλης. Μιλάµε για δισεκατοµµύρια και πρέπει να µας
πείτε πώς θα τα βρούµε αυτά. Μιλάµε για τεράστια ποσά. Μιλάµε
για κόστος που το φορτώνονται ήδη οι φορολογούµενοι. Τι άλλο
θα πληρώσουν οι φορολογούµενοι, ώστε εσείς, ως µαθητευόµε-
νοι µάγοι, να κάνετε πειράµατα στην πλάτη τους; Διότι µιλάµε
για νέα δανεικά που παίρνει η Κυβέρνηση και τα δάνεια αυτά,
όπως βλέπουµε όλοι, δίνονται µε πολύ σκληρούς όρους, κάτω
από νέα µέτρα λιτότητας, κάτω από δραµατικές αυξήσεις φόρων
και περικοπές συντάξεων.

Αυτό που έγινε από την αρχή του χρόνου και ιδίως µε το σκό-
πιµο κλείσιµο των τραπεζών και τα capital controls ήταν έγκληµα.
Έγκληµα που οι Έλληνες το πληρώσαµε και το πληρώνουµε
ακριβά. Έγκληµα για το οποίο είστε αποκλειστικά υπεύθυνοι ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΑΝΕΛ.

Θέλω να θυµίσω ότι έως πρόσφατα, από το 2008, είστε εσείς
εκείνοι που, αντί να δείτε υπεύθυνα τα πράγµατα, επενδύατε στο
λαϊκισµό. Όταν η τότε κυβέρνηση θέσπιζε το πακέτο µε τις εγ-
γυήσεις των 28 δισεκατοµµυρίων προς τα πιστωτικά ιδρύµατα,
εσείς ισχυριζόσασταν ότι χαρίζαµε τάχα δισεκατοµµύρια στις
τράπεζες. Τα θυµάστε ή τα ξεχάσατε; Σήµερα δεν αισθάνεστε
την ανάγκη να ζητήσετε µια συγγνώµη για εκείνη τη µεγάλη φα-
σαρία που κάνατε για το πακέτο των 28 δισεκατοµµυρίων εγγυή-
σεων που έγινε το 2008; Διότι η αλήθεια είναι πως το πακέτο
εκείνο απετέλεσε τελικά σηµαντικό εργαλείο στήριξης του τρα-
πεζικού συστήµατος, εργαλείο, που όχι µόνο δεν κόστισε στον
πολίτη, αλλά έφερε και έσοδα.

Σας το λέγαµε και τότε ότι από τη ρύθµιση εκείνη ο κρατικός
προϋπολογισµός θα πάρει µερίσµατα. Πήρε, λοιπόν. Πήρε µερί-
σµατα και προµήθειες γύρω στα 4 δισεκατοµµύρια, χωρίς να επι-
βαρυνθεί ούτε ένα ευρώ ο Έλληνας φορολογούµενος. Μπήκαν
4 δισεκατοµµύρια στο Δηµόσιο Ταµείο.

Να, λοιπόν, ποια είναι η διαφορά της Νέας Δηµοκρατίας µε
την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Να πώς εµείς κινηθήκαµε το 2008
και το 2014 και να πώς εσείς κινείστε, που η ανακεφαλαιοποίηση
αυτή γίνεται µόνο λόγω των δικών σας κυβερνητικών συµπερι-
φορών και µέτρων.

Αποδείχθηκε, λοιπόν, έτσι ότι, όταν υπάρχει ορθολογικός σχε-
διασµός, όπως υπήρχε το 2008 και το 2014, το δηµόσιο και το
ιδιωτικό µπορούν να συνυπάρχουν αρµονικά, να λειτουργούν
προς όφελος της κοινωνίας και της οικονοµίας. Και όµως, αντί η
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να κτίσει πάνω σε ένα πλαίσιο που
δούλευε, τα γκρέµισε όλα σε λίγους µήνες. Παγιδευµένοι σε ιδε-
οληψίες και µύθους, παγιδευµένοι και αιχµάλωτοι σε ψευδαισθή-
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σεις και θεωρίες παιγνίων, µας οδηγήσατε εκεί, αν και σήµερα
µας λέτε ότι αυτοί που είχαν την άποψη για τα παίγνια, λίγο-πολύ
δεν ανήκουν σε σας, γιατί σας έφυγαν. Τότε, όµως, τους στηρί-
ζατε, τότε πηγαίνατε µαζί. Τότε ο κ. Βαρουφάκης ήταν ο «θεός»
της Κυβέρνησης και όλος ο ΣΥΡΙΖΑ τον χειροκροτούσε.

Εµείς πιστεύουµε ότι βυθίσατε ήδη τη χώρα σε ανασφάλεια.
Είναι τροµερό, λίγες εβδοµάδες µετά τις εκλογές, αντί να υπάρ-
χει η αίσθηση σταθερότητας, βεβαιότητας και ησυχίας να υπάρ-
χει µια αίσθηση αβεβαιότητας και ανησυχίας. Αυτό το ζουν οι
πολίτες καθηµερινά, γιατί δεν ξέρουν τι τους ξηµερώνει. Η χώρα,
δηλαδή, ουσιαστικά δεν κυβερνιέται και αυτό κοστίζει ακριβά.

Εσείς µας είπατε ότι την πρώτη φορά δεν κυβερνήσατε, αλλά
ότι τώρα, τη δεύτερη, θα κυβερνήσετε. Ούτε τη δεύτερη φαίνεται
ότι κυβερνάτε και αυτό είναι το µεγάλο ζητούµενο, διότι κάθε
µέρα που περνάει έχει κόστος για την οικονοµία, έχει κόστος για
τα νοικοκυριά, τους µικροµεσαίους και γίνεται ολοένα και µεγα-
λύτερο.

Σύρατε, κύριοι της συγκυβέρνησης, τελικά τρεις φορές τη
χώρα στις κάλπες τους τελευταίους µήνες. Υφαρπάξατε µε ψεύ-
τικες υποσχέσεις ψήφους πολλών. Σχηµατίσατε δύο κυβερνή-
σεις, παίξατε ανεύθυνα την πρώτη θητεία, φορτώσατε τη χώρα
µε νέα βάρη, µεταφέρατε όλες τις πληρωµές από Οκτώβριο και
µετά, γιατί θα κάνατε εκλογές το Σεπτέµβριο -είχατε πλήρη σχε-
διασµό σε αυτά- και κόψατε τα πόδια της χώρας, την ώρα που
αυτή πήγαινε να περπατήσει από τα τέλη του 2014 και τις αρχές
του 2015, όπως ήταν οι προβλέψεις.

Κάνατε τώρα τη δεύτερη Κυβέρνηση. Δυστυχώς, δεν κυβερ-
νάτε. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. Είναι δραµατικό να περνά
ο καιρός και να χάνεται.

Ο λαός µας λέει πως ο καλός καπετάνιος στη φουρτούνα φαί-
νεται. Ο κ. Τσίπρας µας είπε, όµως, ότι δεν είναι για όλο τον
καιρό. Δεν µπορεί να είναι καπετάνιος παντός καιρού. Δηλαδή,
θέλει να είναι µόνο, όταν ο καιρός είναι ήπιος. Άµα πιάσουν τα
µποφόρ, αφήνουµε το τιµόνι και κοιτάµε ποιος άλλος θα το πάρει
και πώς θα του το δώσει.

Λοιπόν, πρέπει να πιάσετε το πηδάλιο. Πρέπει να ανεβείτε όλοι
µαζί στη γέφυρα. Πρέπει να δείτε πώς θα προχωρήσετε το σκά-
φος. 

Εµείς ό,τι θετικό φέρνετε, θα το ψηφίζουµε και θα σας κά-
νουµε την κριτική µας. Θα σας δώσουµε ψήφο για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, για να αποκατασταθεί η εµπιστοσύνη των
καταθετών στην τράπεζα, για να λειτουργήσουν οι τράπεζες ως
εργαλείο ανάπτυξης. Μόνο γι’ αυτό. Για να µπορέσουµε πράγ-
µατι να σας βοηθήσουµε και να σας οδηγήσουµε και να σας σύ-
ρουµε να ξεφύγετε από τις ιδεοληψίες οι οποίες σας κρατούν
αιχµάλωτους προς τα πίσω και κρατάτε και εσείς τη χώρα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο Υπουργός, ο κ. Σταθάκης, για δεκατρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι από-
λυτα θετικό το γεγονός ότι το παρόν νοµοσχέδιο έχει τη συναί-
νεση της µεγάλης πλειοψηφίας της Βουλής. Ταυτόχρονα, όµως,
τίθεται το θέµα αν το παρόν νοµοσχέδιο προκύπτει εξαιτίας του
γεγονότος ότι ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ επελέγησαν δύο φορές στη διάρ-
κεια του έτους από τους Έλληνες πολίτες και αν αυτή η επιλογή
ήταν που οδήγησε την οικονοµία της χώρας σε µία καταστροφική
τροχιά η οποία επέβαλε, πρώτον, µία νέα συµφωνία µε τους εταί-
ρους και δεύτερον, την ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης. Οπότε, εί-
µαστε υποχρεωµένοι να απαντήσουµε σε αυτή την κριτική. 

Να υπενθυµίσω ευθέως ότι παραλάβαµε από την προηγού-
µενη κυβέρνηση ένα µνηµόνιο 2 το οποίο, αν θυµάµαι καλά, δεν
είχατε κλείσει. Μας συµβουλεύετε τώρα γιατί δεν το κλείσαµε;
Μας λέτε ότι θα έδινε την προοπτική της ελληνικής οικονοµίας;
Η ερώτηση αντιστρέφεται. Γιατί δεν το κλείσατε εσείς; Δεν είχατε
χρόνο;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Αυτό κάναµε;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Γιατί µας ρίξατε.
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί µας ρίξατε.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Εσείς κάνατε εκλο-

γές.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Α, επειδή σας ρίξαµε!
Δεύτερον, µας λέτε ότι αλλάξαµε την οικονοµική πολιτική και

ότι πήγαµε σε µια επαναδιαπραγµάτευση µε τους εταίρους.
Να σας θυµίσω ότι µε βάση το µνηµόνιο 2 και το µεσοπρόθε-

σµο η Ελλάδα καλείτο να πληρώσει 48 δισ. τοκοχρεολύσια από
το 2015 έως και το 2018, µε πλεονάσµατα 4,5% του ΑΕΠ, αν θυ-
µάµαι καλά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Και µε ρυθµό ανάπτυξης;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Και µε ρυθµό ανάπτυξης 1% µε 2%.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Πού 1% µε 2%;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ρυθµό ανάπτυξης 3% µε 3,5%.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Συγγνώµη. Ναι, 3% µε 3,5%.
Ο απολογισµός του 2014 ήταν, όπως ξέρετε, µηδενικός. Συνε-

πώς, η Κυβέρνηση επιλέγει ως βασική στρατηγική: Πρώτον, να
θέσει το θέµα της αναδιάρθρωσης του βραχυχρόνιου χρέους
των 48 δισ. και να το µεταφέρει, από βραχυχρόνια υποχρέωση
των τεσσάρων επόµενων ετών σε τριαντακονταετή δανεισµό.
Αυτό λέγεται αναδιάρθρωση του χρέους. Ταυτόχρονα, επιλέγει
να καταστήσει βιώσιµη τη στρατηγική του χρέους για µετά το
2022 µε δέσµευση στη συµφωνία. Τρίτον, επιλέγει να ακολουθή-
σει µια στρατηγική ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, όχι εν
γένει επειδή οι εξελίξεις είχαν οδηγήσει σε αυτή την κατα-
στροφή, αλλά υπό το βάρος και µιας καινούργιας εξέλιξης -την
οποία δεν αναφέρατε καθόλου και ποτέ- της ενοποίησης του
τραπεζικού συστήµατος από 1-1-2016 και του στοιχήµατος οι
τέσσερις τράπεζες να ενταχθούν πλήρως στο νέο σύστηµα µε
όλα τα οφέλη και τις εγγυήσεις, τις οποίες προσφέρει για τη στα-
θερότητα του τραπεζικού συστήµατος.

Συνεπώς, υπό το βάρος αυτών των δεδοµένων, επανέρχοµαι
στο µείζον θέµα αν ήταν πλήρης η ένταξη σε αυτό το σύστηµα,
χωρίς να κάνουµε τίποτα ή αν θα χρειάζονταν ριζικές απαντήσεις
σε κρίσιµα θέµατα. Διότι οι τράπεζες τις οποίες επικαλείστε, επί
τετραετίας σας υπενθυµίζω ότι δεν έκαναν καµµία ενέργεια ανα-
διάρθρωσης των κόκκινων δανείων, τα οποία στις 31-12-2014 -
για να µην πω το 2015 που τα φέραµε εµείς τα κόκκινα δάνεια-
ήταν 39,8% στις χορηγήσεις αυτών των τραπεζών.

Αυτά είναι τα συσσωρευµένα κόκκινα δάνεια, τα οποία εν εξε-
λίξει και τη χρονιά που επικαλείστε, το 2014  -χρονιά µαγική απ’
ό,τι φαίνεται, µόνο εµείς και οι Έλληνες πολίτες δεν την αξιολό-
γησαν έτσι τη χρονιά του 2014- αυξήθηκαν εννιά µονάδες. Άρα,
η πρόοδος των κόκκινων δανείων καθιστούσε τη βιωσιµότητα του
όλου συστήµατος εκ των πραγµάτων, υπό το δεδοµένο της έν-
ταξης στη νέα κατάσταση, προβληµατική.

Σηµασία έχει, όµως, να δούµε και το κλίµα της απόσυρσης των
καταθέσεων από τις τράπεζες, την περίοδο προκήρυξης των
εκλογών, πριν να γίνουµε Κυβέρνηση τον Ιανουάριο, τις προ-
ηγούµενες τρεις εβδοµάδες. Τώρα, από πότε οι εκλογές αποτε-
λούν απειλή για την οικονοµική σταθερότητα στις ευρωπαϊκές
δηµοκρατικές χώρες, δεν ξέρω. Είναι µια θεωρία η οποία κάποτε
θα θεµελιωθεί. Όµως, λογικά σκεφτόµενοι, η καταστροφολογία
ότι οι εκλογές φέρνουν οικονοµική καταστροφή, µπορεί να εδρά-
ζεται µόνο στο γεγονός ότι το κλίµα των εκλογών και οι πολιτικές
δυνάµεις που εντάσσονται στις εκλογές µαζί µε οτιδήποτε άλλο,
δηµιουργούν κλίµα αναταραχής στην κοινωνία. 

Υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι αυτές τις τρεις εβδοµάδες πριν από
τις εκλογές, όπου αν έβγαινε ο ΣΥΡΙΖΑ, θα εξαφανιζόταν το χαρτί
υγείας, θα καταστρεφόταν η χώρα, θα φεύγαµε από το ευρώ, θα
γινόταν ένας απίστευτος χαµός, διότι δεν έχουν επιλογή οι πολί-
τες να διαλέξουν –βέβαια, τίποτε απ’ αυτά δεν συνέβη, απ’ όσο
ξέρω-  χάθηκαν περίπου 20, 18, 19 δισεκατοµµύρια από καταθέ-
σεις, επαναλαµβάνω χωρίς κανέναν λόγο υπαρκτό. 

Πάµε τώρα στο θέµα της καταστροφολογίας του 2015. Τα
αποτελέσµατα είναι απλά και δεδοµένα. Για την ελληνική οικο-
νοµία επαναλάβατε την πρόβλεψη της ΕΚΤ, που είναι συµφωνία,
κύριε Βορίδη, η οποία έχει υπογραφεί τον Αύγουστο και προβλέ-
πει αυτά τα ποσά: Ύφεση από 2,3 έως 3,5 κ.ο.κ.. 

Όλοι εκτιµούν –και θα το αναγνωρίσετε- ότι η ύφεση το 2015
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θα είναι πολύ χαµηλότερη. Μόλις 1,3 είναι η τελευταία αποτί-
µηση. Σας είπα και στην επιτροπή ότι υπάρχει προφανής ερµη-
νεία γι’ αυτό. Ανατρέπει το σενάριο της καταστροφολογίας και
υπάρχουν ερµηνείες γι’ αυτό. 

Επαναλαµβάνω ότι τα capital controls, που δεν ήταν επιλογή
µας -το καταλαβαίνετε, όλοι το καταλαβαίνουν σ’ αυτήν την Αί-
θουσα- θεωρητικά θα έπρεπε να επιφέρουν µία µεγάλη ύφεση
στην οικονοµία. Ο τρόπος χειρισµού από την Κυβέρνηση των
capital controls την επαύριο της καθιέρωσης των capital controls,
ήταν µια από τις πολύ πετυχηµένες λειτουργίες της Κυβέρνησης,
διότι υπενθυµίζω και επαναλαµβάνω στο Σώµα τα εξής: 

Ελήφθη µια σειρά αποφάσεων, οι οποίες διασφάλισαν την
οµαλή λειτουργία, πρώτα απ’ όλα του τουριστικού κλάδου στην
αιχµή του καλοκαιριού, µε πλήρη, οµαλή λειτουργία δεκάδων
δραστηριοτήτων που συνδέονται µε τον τουρισµό. Δεύτερον, την
οµαλή λειτουργία του ναυτιλιακού συναλλάγµατος. Τρίτον, την
οµαλή πορεία των εισαγωγών και των εξαγωγών της χώρας. Τέ-
ταρτον, την αποκέντρωση όλων των αποφάσεων που λαµβάνον-
ται από τις επιχειρήσεις στα παραδοσιακά υποκαταστήµατα και
εντός του τραπεζικού συστήµατος και τον περιορισµό της Επι-
τροπής που λάµβανε αποφάσεις σε πολύ υψηλά µεγέθη κ.ο.κ..

Τούτων δοθέντων, οι συνέπειες στην πραγµατική οικονοµία
έγινε προσπάθεια -επιτυχής εκ του αποτελέσµατος- να ελαχιστο-
ποιηθούν και να µην υπάρξουν προβλήµατα στην οµαλή λειτουρ-
γία εισαγωγών-εξαγωγών και της πραγµατικής οικονοµίας. 

Εξ αυτού του λόγου και εξαιτίας άλλων συγκυριών, νοµίζω ότι
το αποτέλεσµα της ύφεσης, το οποίο υπονοείτε, θα είναι αυτό
το οποίο αποτυπώνεται µε βάση τα δεδοµένα της πραγµατικής
οικονοµίας και άρα απέχουν πολύ από την ιδέα της καταστρο-
φολογίας. 

Για τον χαρακτήρα αυτής της ανακεφαλαιοποίησης, υπενθυ-
µίζω ότι για µας, ως Κυβέρνηση, δεν µπορείτε να πείτε ότι άλλα
λέγαµε πριν και άλλα λέγαµε µετά.

(Γέλωτες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μόνο αυτό!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θεός φυλάξοι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης

και Τουρισµού): Σας υπενθυµίζω, παρά την ένταση του χαµόγε-
λου που διαθέτετε, ότι εµείς έχουµε υπογράψει συµφωνία πριν
πάµε στις εκλογές τον Αύγουστο. Και πήγαµε σε εκλογές µε τη
συµφωνία. Μας επέλεξαν, λοιπόν, οι Έλληνες πολίτες για να
εφαρµόσουµε αυτή τη συµφωνία.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Γιατί δεν συνεχίσατε και πήγατε σε εκλο-
γές;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Συνεπώς, όσον αφορά την ιδέα ότι σήµερα φέρ-
νουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι διαφορετικό, υπάρχει µέσα
στη συµφωνία. Σαφέστατα. Και υπάρχουν και τα τρία κοµβικά ση-
µεία για τα οποία έχουµε πει τι θα κάνουµε µέχρι τα Χριστού-
γεννα.

Το πρώτο κοµβικό σηµείο είναι ότι θα ολοκληρώσουµε την
πρώτη αξιολόγηση.

Το δεύτερο είναι ότι θα ανακεφαλαιοποιήσουµε τις τράπεζες
και θα τις εντάξουµε στο ευρωπαϊκό σύστηµα την 1η Ιανουαρίου.

Και το τρίτο κοµβικό σηµείο είναι ότι θα υπάρξει µια πλήρης
εφαρµογή µέτρων, τα οποία έχουµε διατυπώσει ευθέως, πρωτο-
βουλίες της Κυβέρνησης και άλλες, οι οποίες αποβλέπουν σε µια
ισχυρή µεταστροφή της οικονοµίας το 2016.

Αυτά είναι τα δεδοµένα, αυτά είναι που έχουν διατυπωθεί µε
σαφήνεια και γι’ αυτά, ανάµεσα στα άλλα, –ανάµεσα στα άλλα,
το υπογραµµίζω- επέλεξαν εµάς οι Έλληνες πολίτες να κυβερ-
νήσουµε τα επόµενα χρόνια.

Έρχοµαι τώρα στον χαρακτήρα αυτής της συµφωνίας ανακε-
φαλαιοποίησης. Διαφέρει απ’ τις προηγούµενες ή όχι; Διαφέρει
σε τρία σηµεία και θέλω να τα υπογραµµίσω. 

Πρώτον, αντιµετωπίζει ταυτόχρονα και παράλληλα τη διαδικα-
σία αναδιάρθρωσης των κόκκινων δανείων, για τα οποία η Κυ-
βέρνηση έχει διατυπώσει σαφή θέση κι έχει µια συγκεκριµένη
στρατηγική. Αποτελεί, όµως, αντικείµενο διαπραγµάτευσης που
θα ολοκληρωθεί, όπως γνωρίζετε, στα τέλη Νοεµβρίου. 

Η διαδικασία, λοιπόν, αναδιάρθρωσης των κόκκινων δανείων

είναι παράλληλη µε τη διαδικασία ανακεφαλαιοποίησης των τρα-
πεζών. Αυτό δηµιουργεί τις προϋποθέσεις για οριστική αντιµε-
τώπιση του τραπεζικού προβλήµατος, σε σχέση µε το παρελθόν.
Αυτή είναι η µία θεµελιακή διαφορά, σε σχέση µε τις προηγού-
µενες ανακεφαλαιοποιήσεις και έχει τεράστια σηµασία. 

Σας υπενθυµίζω ότι οι προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις –
µπορώ να σας αναφέρω επί µακρόν τις απώλειες χρηµάτων του
δηµοσίου- ήταν 39 δισεκατοµµύρια, 13,5 δισεκατοµµύρια για την
ενσωµάτωση των προβληµατικών –κι όπως έγιναν τέλος πάντων-
τραπεζών που ενσωµατώθηκαν στις τέσσερις συστηµικές και τα
25 δισεκατοµµύρια τα οποία είχαν γίνει 15 δισεκατοµµύρια, νο-
µίζω, πολύ πριν αρχίσει η «καταστροφολογική πολιτική» του ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Άρα, τα ποσά ήταν ήδη 25 δισεκατοµµύρια απώλεια. Και
υπήρχαν πάντα τα 10 δισεκατοµµύρια τα οποία είχαν µείνει stand
by προκειµένου να χρησιµοποιηθούν πρωτίστως στην αναδιάρ-
θρωση των κόκκινων δανείων. 

Η µία ενότητα είναι αυτή.
Η δεύτερη ενότητα αφορά τη λειτουργία των µετοχών του δη-

µοσίου και του δηµόσιου συµφέροντος. Οι προηγούµενες ρυθ-
µίσεις προφανώς, προέβλεπαν κοινές µετοχές, οι οποίες έγιναν,
όµως, προνοµιούχες στο σύνολό τους. 

Δεν διαφωνείτε σε αυτό, κύριε Βορίδη. Δεν ασκήθηκε ποτέ δι-
καίωµα…

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πότε έγινε, όµως; Από το 2014 και
µετά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Οικονοµίας, Ανάπτυξης
και Τουρισµού): Σήµερα είναι σαφής ο νόµος. Προβλέπει τη µε-
τατροπή όλων των µετοχών του δηµοσίου σε κοινές µετοχές.
Όλες οι πλευρές πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι υπάρχει µια
λεπτή ισορροπία. Κι αυτό αφορά όλες τις πλευρές της Βουλής,
γιατί έγινε µια συστηµατική κριτική. 

Σήµερα υπάρχει µια δύσκολη εξίσωση, την οποία οφείλουµε
να καταλάβουµε όλοι. Είναι οι παλιοί µέτοχοι, ιδιώτες και δηµό-
σιο. Είναι οι προνοµιακές µετοχές του δηµοσίου, οι οποίες θα µε-
τατραπούν σε κοινές µετοχές. Είναι οι οµολογιούχοι, οι άνθρωποι
που έχουν δανείσει τις τράπεζες και είναι και οι νέοι µέτοχοι. Η
ισορροπία, η εξίσωση ανάµεσα σε αυτές τις τέσσερις κατηγο-
ρίες, πρέπει να είναι απόλυτα ισορροπηµένη, προκειµένου και να
διασφαλίζει πλήρως τα συµφέροντα του δηµοσίου και ταυτό-
χρονα να µην αποθαρρύνει ή να µην αποτρέπει την εισαγωγή,
την προσέλκυση ιδιωτικών κεφαλαίων, που φαντάζοµαι όλοι θέ-
λουµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Δώστε µου δύο λεπτά, κυρία Πρόεδρε.
Το τρίτο θέµα στο οποίο µας ασκείτε κριτική, αφορά τις διοι-

κήσεις των τραπεζών και του ΤΧΣ. Έχω την εντύπωση ότι ανακε-
φαλαιοποίηση χωρίς προβλέψεις για αλλαγή διοικήσεων, ήταν
ελληνική πρωτοτυπία. Την εφαρµόσαµε τα προηγούµενα χρόνια.
Οι διοικήσεις των τραπεζών, που έριξαν τις τράπεζες στα βράχια,
κατά κανόνα παρέµειναν οι ίδιες. Οι προβλέψεις προ της ανακε-
φαλαιοποίησης -είναι σηµαντικό- είναι ελληνική πατέντα. Οπου-
δήποτε αλλού έγιναν ανακεφαλαιοποιήσεις µε ισχυρή παρουσία
του δηµοσίου, άλλαξαν οι διοικήσεις. Δεν σηµαίνει ότι έγιναν
κρατικές ή οτιδήποτε άλλο. 

Ο παρών νόµος προβλέπει αυστηροποίηση των κανόνων ελέγ-
χου των διοικήσεων, τη µεγαλύτερη δυνατή διαφάνεια κι έναν
τρόπο προσδιορισµού αυτών των διαδικασιών, ο οποίος δεν είναι
ο άριστος και δεν µας βρίσκει 100% σύµφωνους, αλλά εγείρει
ένα θέµα, το οποίο έπρεπε από καιρό να είχε ρυθµιστεί. 

Επαναλαµβάνω: Η πορεία της οικονοµίας µας έχει απόλυτα
γνωστά κοµβικά σηµεία. Ένα κοµβικό σηµείο είναι αυτό που κά-
νουµε σήµερα. Ευχόµαστε όλοι ότι η οµαλή εξέλιξη αυτού του
κρίσιµου θέµατος, της ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών, θα
οδηγήσει το τραπεζικό σύστηµα στην απόλυτη ασφάλεια που θέ-
λουµε όλοι και έχουµε δεσµευθεί απέναντι στους Έλληνες πολί-
τες ότι πρέπει να ολοκληρωθεί µέχρι αυτά τα Χριστούγεννα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο
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για δύο λεπτά;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Μεϊµαράκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της

Νέας Δηµοκρατίας): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν θέλω να πάρω τον χρόνο, γιατί άλλωστε συζητείται και µε

το άρθρο για το κατεπείγον, αλλά αισθάνοµαι την ανάγκη να ανα-
φέρω δύο-τρία πολιτικά θέµατα, κύριε Υπουργέ. 

Πρώτον, όταν εµείς φέρναµε τις ανακεφαλαιοποιήσεις, ο κ.
Τσακαλώτος κι εσείς, ως εισηγητές του ΣΥΡΙΖΑ, τις καταψηφί-
ζατε, µε επιχειρήµατα τα οποία καλά θα κάνετε να τα δείτε στα
Πρακτικά, για να καταλάβετε τι λέγατε τότε και τι λέτε σήµερα.
Εµείς, λοιπόν, δεν είµαστε το ίδιο. Εµείς το ψηφίζουµε. Αυτό δεν
σηµαίνει, όµως, ότι δεν έχουµε τα επιχειρήµατα για τα οποία
αναγκαστήκατε να έλθετε στην ανακεφαλαιοποίηση. Είναι απο-
λύτως, µόνο δικές σας ενέργειες, όπως φαίνεται και από την έκ-
θεση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, που µόλις κατέθεσα.
Πριν από µια ώρα δόθηκε στη δηµοσιότητα, θα την διαβάσετε. 

Δεύτερον -επειδή αναφερθήκατε σε δύο, τρία πολιτικά ζητή-
µατα- πράγµατι οι εκλογές δεν δηµιουργούν, όπως είπατε, ανα-
στάτωση. Και σε άλλες χώρες τις ευρωζώνης γίνονται και δεν
υπάρχει τεράστιο πρόβληµα. Γιατί υπήρξε εδώ; Διότι, το κόµµα
που ερχόταν στην εξουσία, δεν αναγνώριζε τις υποχρεώσεις της
χώρας. Δείτε τον προεκλογικό σας λόγο, ότι θα τα σκίσετε όλα,
ότι δεν θα πληρώσετε τίποτα, ότι δεν αναγνωρίζετε τις υποχρε-
ώσεις της χώρας. Αυτό ήταν που δηµιούργησε την αστάθεια και
την αβεβαιότητα. Και τώρα, θα έλεγα, οι εκλογές που έγιναν, έγι-
ναν χωρίς οι πολίτες να γνωρίζουν τι υπογράψατε και το φέρατε
µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος στις 15 Αυγούστου. Γι’ αυτό
και τις κάνατε γρήγορα-γρήγορα. 

Τον Γενάρη και πιο πριν, το 2012, οι εκλογές έγιναν σε είκοσι
µέρες. Οι πολίτες, όµως, γνώριζαν το πλαίσιο µε βάση το οποίο
θα εκινείτο η χώρα για τα επόµενα τρία χρόνια. Τώρα σας λέω
ότι δεν το γνώριζαν. Γι’ αυτό ακριβώς αυτές οι εκλογές επέφεραν
ακόµα µεγαλύτερη αναστάτωση. 

Κατά συνέπεια, το επιχείρηµα ότι, «Μας επέλεξε ο λαός, αφού
υπογράψαµε», δεν ισχύει, διότι απλούστατα δεν συζητήθηκε ού-
τε καν στη Βουλή µέσα σε µια µέρα. 

Τέλος, µας είπατε για τις καταθέσεις οι οποίες έφυγαν. Ά-
κουσα και τον κ. Τσακαλώτο προχθές. Αν οι Βουλευτές οι δικοί
µας είχαν τόση δύναµη να λένε ότι θα πάρουν τις καταθέσεις
τους και θα φύγουν και έφυγαν τόσες πολλές καταθέσεις δι’
αυτού του τρόπου, τότε µας δίνετε υπερφυσικές δυνάµεις. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν
βοηθάει αυτό, όµως.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας): Όχι, δεν βοηθάει. 

Κοιτάξτε, δεν µπορεί, όµως, να χρησιµοποιείται ως πολιτικό
επιχείρηµα µέσα στη Βουλή. Δεν είναι σωστό και από την µεριά
σας. Είναι υποβάθµιση του επιπέδου του διαλόγου. Ξεχνάτε τι
λέγατε εσείς ο ίδιος προσωπικά κάθε φορά που φέρναµε εµείς
ένα νοµοσχέδιο 2012-2014; 

Θα µπορούσαµε να πούµε, λοιπόν, εµείς ότι εσείς βάλατε σε
κίνδυνο την οικονοµία της χώρας. Μα, ήταν πολιτική σας άποψη.
Ήταν πολιτική σας έκφραση. Κι εν πάση περιπτώσει, δεν κατα-
λαβαίνω, θα µας φιµώσετε; Έτσι ήθελε να πει ένας Βουλευτής,
έτσι είπε. Κρίνεται από τους πολίτες και κρίθηκε και στις εκλογές
του Γενάρη και κρίθηκε πάρα πολύ καλά. 

Κατά συνέπεια, δεν είναι δικαιολογίες τώρα αυτές για να τις
συζητάµε σε ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο, στο οποίο µάλιστα
συµφωνούµε. 

Τέλος, να σας πω επειδή κάνατε το λάθος, αλλά δεν κατάλαβα
αν το διορθώσατε, ότι ο ρυθµός ανάπτυξης τον οποίο εµείς προ-
βλέπαµε ήταν 3%.  

Και δεύτερον, στη συµφωνία του Νοεµβρίου του 2012 προ-
εβλέπετο µετά την αξιολόγηση να πάµε στην αναδιάρθρωση χρέ-
ους. Εσείς µιλούσατε για κούρεµα. Δεν µιλούσατε για αναδιάρ-
θρωση. 

Ξεχάσατε ότι δεν το αναγνωρίζετε, ότι ήταν το επονείδιστο, ότι
ο Πρωθυπουργό σας πήγε στη συζήτηση που άνοιξε η Πρόεδρος
της Βουλής τότε για το επονείδιστο χρέος, ενώ ταυτόχρονα ο

Βαρουφάκης συνεννοείτο και συζητούσε για το πως θα γίνει η
νέα συµφωνία; 

Όλα δεν αυτά είναι δικά µας, είναι δικά σας επιτεύγµατα. Και
βάσει αυτών των δικών σας επιτευγµάτων, οδηγηθήκαµε σε
αστοχίες. Και είναι αναγκαία αυτήν τη στιγµή η ανακεφαλαιοποί-
ηση, την οποία εµείς σας λέω ότι την ψηφίζουµε για να προστα-
τευθούν οι καταθέτες, για να µην πάµε σε κούρεµα καταθέσεων.
Και δείχνουµε µεγάλη εθνική στάση απέναντι σε αυτό το νοµο-
σχέδιο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για ένα λεπτό. Είµαι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Έχετε

το λόγο, κύριε Δανέλλη. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το έχουµε πει σε πολ-

λές ευκαιρίες ότι χαιρετίζουµε την επάνοδό σας στην πραγµατι-
κότητα και την αποδοχή της αλήθειας σε πάρα πολλά θέµατα.
Όµως, υπάρχει µια µεγάλη απόσταση µεταξύ αλήθειας και κυνι-
σµού. Και είναι αρκούντως κυνικό να λέτε ότι ο ελληνικός λαός
σάς ψήφισε έχοντας υπ’ όψιν του τον Σεπτέµβριο τη συµφωνία
την οποία είχατε από τον Αύγουστο. 

Ευχαριστώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να ενηµε-

ρώσω το Σώµα ότι ένα τραγικό αεροπορικό δυστύχηµα συνέβη
προ ολίγου µε διακόσιους είκοσι νεκρούς. Η ενηµέρωση που έχω
είναι απολύτως πρόσφατη, συνάδελφοι. Θέλουµε ως ΠΑΣΟΚ να
εκφράσουµε τη θλίψη µας για αυτό. Είναι µια πτήση από την Αί-
γυπτο προς την Αγία Πετρούπολη. Παιδιά, οικογένειες, ένα ξε-
κλήρισµα πραγµατικό. 

Με συντριβή αντιδρούµε σε αυτό. Είχαµε τη γνώµη, κυρία
Πρόεδρε, ότι έπρεπε να διακόψουµε τη διαδικασία για αυτήν την
ανακοίνωση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε, κύριε Λοβέρδο. 
Κύριε Λεβέντη, έχετε τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
Παρακαλώ, να είστε ακριβής και εσείς στον χρόνο σας. 
ΒΑΣΙΛΗΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Πρόεδρος της Ένωσης Κεντρώων):

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σήµερα
το νοµοσχέδιο για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. 

Πιστεύω να έχετε αντιληφθεί ότι η ανακεφαλαιοποίηση αυτή
είναι αναγκαία, διότι προέκυψαν οι µαύρες τρύπες από τα µη
εξυπηρετούµενα δάνεια όλων των ειδών, και στεγαστικά και επι-
χειρηµατικά. Έτσι, οι τράπεζες, όσα λεφτά κι αν παίρνουν, χρει-
άζονται και άλλα. Οπότε µε µαθηµατική ακρίβεια και αυτό που
κάνετε σήµερα και τα λεφτά αυτά που πάµε να δώσουµε -15 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, πόσα τα βγάλανε- δεν θα φτάσουν, διότι η
µαύρη τρύπα –όπως έχω προειδοποιήσει- θα αυξάνει. 

Εν τω µεταξύ έχουν πέσει και οι τιµές των ακινήτων, οπότε οι
τράπεζες ό,τι εγγυήσεις έχουν βάλει, έχουν µικρότερη αξία. Επο-
µένως είναι στον αέρα οι τράπεζες. 

Επίσης, τα χρήµατα των ιδιωτών έχουν φύγει, διότι υπάρχει
έλλειψη εµπιστοσύνης. 

Οπότε αντιλαµβάνεστε ότι σήµερα και να ψηφίσουµε το νοµο-
σχέδιο –και η Ένωση Κεντρώων δήλωσε ότι θα το ψηφίσει- δεν
έχουµε κανένα κέρδος, κανένα απολύτως κέρδος! Απλά πασα-
λείµµατα και απλά αναβολές. 

Και η κουβέντα «ψηφίστε, διότι διαφορετικά θα κουρευτούν οι
καταθέσεις», είναι µια κουβέντα απρεπής. Δεν ξέρω ποιος την
είπε. Πάντως όποιος κι αν την είπε, είτε είναι στην Αίθουσα αυτή
είτε εκτός Αιθούσης, η κουβέντα αυτή «ή ψηφίστε για να γίνει
ανακεφαλαιοποίηση ή από 1η Ιανουαρίου κουρεύονται οι κατα-
θέσεις», δεν ανήκει σε µια δηµοκρατική χώρα. 

Αυτά θυµίζουν Ζιµπάµπουε, Βολιβία και λοιπά. Αυτή είναι η
άποψή µου. Διότι είπαν ότι ειπώθηκε αυτή η κουβέντα. 

Δεν γνωρίζω πού πηγαίνει η Κυβέρνηση. Γίνονται συζητήσεις
µέχρι και να µεταφέρουν σε µικρότερα διαµερίσµατα τους δα-
νειζόµενους και σιγά σιγά να µπει µια νέα διαδικασία. Αν έχεις,
δηλαδή, ένα διαµέρισµα εκατόν ογδόντα τετραγωνικών, να πας
σε ενενήντα τετραγωνικά, µήπως κι αυτό µπορείς να το πληρώ-
νεις. Αυτό έχει γίνει σε άλλο µέρος του κόσµου; Φαντάζοµαι πως
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όχι. Ακόµα κι αυτό συζητείται. Φανταστείτε σε ποιο σηµείο είναι
η χώρα. 

Συζητάµε τώρα να χαµηλώσουµε το ύψος του δανείου το ο-
ποίο προστατεύεται, ώστε να υπάρξουν και δάνεια τα οποία να
µπουν προς κατάσχεση και να µεταφέρουµε τις οικογένειες –έτσι
λένε- σε µικρότερα διαµερίσµατα, για τα οποία θα µπορούν να
πληρώσουν τη δόση. Βρείτε µου χώρα του κόσµου που αυτό το
πράγµα έχει γίνει και έχει υιοθετηθεί! Οι τριτοκοσµικοί είναι κα-
λύτεροι από εµάς! 

Ακούω να λένε για τα ισοδύναµα. Ψάχνουν ισοδύναµα, τα τέλη
κυκλοφορίας, το ένα, το άλλο, κάτι πράγµατα αδιανόητα. Τώρα
θα βάλουµε τέλη κυκλοφορίας στα υβριδικά, τα οποία καλού-
σαµε τους πολίτες πριν από πέντε χρόνια να τα πάρουν χωρίς
τέλη κυκλοφορίας. Να φορτώσουµε, λέει, τα ΚΤΕΟ. Αυτά συζη-
τιούνται στις τηλεοράσεις. Και δεν βγαίνει η Κυβέρνηση ευθέως
να πει την άποψή της. Τα αφήνει να σέρνονται ως γαϊτανάκι κι
ό,τι προκύψει. 

Η χώρα κατ’ εµέ είναι ακυβέρνητη. Λυπούµαι πολύ. Άκουσα
µάλιστα ότι ο κ. Καµµένος σκέφτεται ένα νοµοσχέδιο να µην το
ψηφίσει και θα το αποσύρει η Κυβέρνηση. Έτσι άκουσα. Το λένε
κι αυτό οι τηλεοράσεις. Δεν έµαθα ποιο νοµοσχέδιο είναι αυτό,
για να είµαι ειλικρινής. Δεν έµαθα αν άλλαξε γνώµη και θα ψηφί-
σει ή αν τελικά εµµείνει στην άρνησή του. Εποµένως και η κυβερ-
νητική, λεγόµενη, πλειοψηφία είναι εύθραυστη και υπό αµφισ-
βήτηση. 

Γιατί είναι υπό αµφισβήτηση; Γιατί ισχύει αυτό που είχα πει
από την αρχή. Το κόµµα του κ. Καµµένου είναι ένα ακραίο δεξιό
κόµµα. Και δεν το λέω εναντίον του κ. Καµµένου αυτό. Οι θέσεις
και οι απόψεις των στελεχών του είναι ακραίες. Ένα ακραίο δεξιό
κόµµα, όπως του κ. Καµµένου, κι ένα λεγόµενο αριστερό κόµµα
δεν ενώνονται. Είναι από υλικά µη ενώσιµα. Δεν ενώνονται τα
υλικά αυτά. Κι αν τα ενώσατε προς στιγµή µε σκοπό τη διακυ-
βέρνηση της χώρας, στην πορεία θα δείτε ότι αυτά δεν ενώνον-
ται λόγω του ότι λείπει η κουλτούρα της συνεννόησης και της
συναίνεσης µέσα απ’ αυτά. 

Η κοινωνία είναι αναστατωµένη. Οι δηµοσιογράφοι µε ρωτούν:
«Αν η Κυβέρνηση έχει πρόβληµα, τι θα κάνετε, κύριε Λεβέντη;».
Εγώ δεν ήθελα να γίνει έτσι. Υπό εκβιασµό δεν σκοπεύω να ψη-
φίσει Ένωση Κεντρώων καµµία Κυβέρνηση και κανένα νοµοσχέ-
διο. Αν θέλει ο ΣΥΡΙΖΑ, µπορούµε να καθίσουµε να συζητήσουµε
δηµοσίως. Διότι ψάχνετε για ισοδύναµα και εµείς στην Ένωση
Κεντρώων έχουµε φτιάξει ένα πρόγραµµα εννιά σηµείων, το
οποίο υπερκαλύπτει τα ισοδύναµα πεντακόσιες και χίλιες φορές.
Όµως δεν δέχεστε να συζητήσετε. Άρα πού το πάτε; Να έρθει
µια ωραία πρωία, να είµαι µε το µαχαίρι στο λαιµό και να ψηφίσει
το υπ’ εµέ κόµµα κάποια νοµοσχέδιά σας γιατί θα τα έχετε σπά-
σει µε τον κ. Καµµένο ή θα έχει υπάρξει αντάρτικο.

Γιατί υπάρχει κι άλλη εκδοχή: Μπορεί ο Καµµένος να ψηφίζει
για να µη χάσει το «συνεταιριλίκι» και να υπάρξει αντάρτικο εντός
του κόµµατός σας. Γιατί µη νοµίζετε ότι τα «βαρίδια» πήγαν όλα
µε τον Λαφαζάνη. Υπάρχουν ακόµα «βαρίδια» εντός των τειχών
του ΣΥΡΙΖΑ. Και το πάτε, λοιπόν, εκβιαστικά να ψηφίσουµε. Δεν
προτιθέµεθα να το κάνουµε. 

Εµείς προτιθέµεθα να κάνουµε αυτό που είχαµε πει προεκλο-
γικά. Είτε βγει η Νέα Δηµοκρατία είτε βγει ο ΣΥΡΙΖΑ, διατιθέµεθα
να συζητήσουµε πάνω στα εννέα σηµεία του προγράµµατός µας,
που τα θεωρούµε ουσιωδέστατα για την αυτοκάθαρση της
χώρας και την αυτοκάθαρση του δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα.
Σε πολιτικό επίπεδο δεχόµεθα να συζητήσουµε. Αυτή είναι η εν-
τολή του λαού. Να καθίσω εγώ σε µια καρέκλα και να συζητήσω
µε τους συριζαίους µε σκοπό να δώσω ψήφο, αυτό να µην το
αναµένουν. Είναι αυταπάτη αν το περιµένουν. Δεν θα λειτουρ-
γήσω έτσι.

Με ρωτούν: «Δεν είναι εγωιστικό ένα κόµµα που πήρε 3,5% να
επιβάλλει τις θέσεις του στο 36%;». Ξέρετε και από κυβερνήσεις
ευρωπαϊκές ότι πολλές φορές έγινε και Πρωθυπουργός κάποιος
Αρχηγός µικρού κόµµατος. Στην Ιταλία συχνά το 4%, το 5%
έκανε τον Πρωθυπουργό και οι άλλοι απλά ψήφιζαν. Το γνωρί-
ζετε αυτό. Στις δηµοκρατίες υπάρχει η αρχή της συνεννόησης.
Ή γίνονται εκλογές ή συνεννοούνται τα κόµµατα. Δεν είναι κα-
θόλου εγωιστικό. Ο Μητσοτάκης είχε κάποτε εκατόν πενήντα και

µε έναν, τον Κατσίκη, τον έσερνε από τη µύτη ο ένας. Το ενθυ-
µείστε. Ξέρετε πώς σχηµατίζονται οι κυβερνήσεις και πώς απο-
κτούν τη δεδηλωµένη. Και σήµερα η δεδηλωµένη κρέµεται από
τέσσερις Βουλευτές. Υπάρχει κι ένας πέµπτος, που άλλοτε ψη-
φίζει κι άλλοτε όχι. 

Εκείνο, όµως, το οποίο µε στενοχωρεί ιδιαίτερα είναι ότι η κοι-
νωνία είναι σε αναβρασµό και η Αίθουσα αυτή κάνει ότι δεν το
καταλαβαίνει. Η Αίθουσα αυτή κάνει ότι δεν καταλαβαίνει την κοι-
νωνία. Όπου κι αν πάω, παντού συναντώ ανέργους. Όπου κι αν
πάω, µε πλησιάζουν φτωχοί, όλοι είναι µε ούτε ένα ευρώ στην
τσέπη. Τι θα απογίνει αυτός ο κόσµος; 

Το έγκληµα έγινε το 2009, που ο Γιώργος Παπανδρέου πήγε
κι έκανε ένα µνηµόνιο χωρίς να υπάρχει µια ρήτρα ανάπτυξης
µέσα. Έβαλε και το ΔΝΤ, ενώ ήταν γνωστό ότι το ΔΝΤ, όπου
πήγε, άφησε συµφορές και γύρισε εκατό χρόνια πίσω τις χώρες.
Έγινε το έγκληµα, το συνέχισαν οι άλλοι. 

Και η Νέα Δηµοκρατία, η οποία τώρα κόπτεται και λέει ότι είναι
κόµµα ευθύνης, µέσα σε πέντε χρόνια έχει δύο φορές γίνει µνη-
µονιακή κι άλλες δύο αντιµνηµονιακή! Δεν ξέρω τι δείγµα ευθύ-
νης είναι αυτό. Δηλαδή, πριν από τις εκλογές του Σεπτεµβρίου
ψήφιζε τα νοµοσχέδια για λόγους ανάγκης, για να µη φύγουµε
από το ευρώ, και τώρα δεν τα ψηφίζει! Τα ίδια νοµοσχέδια, του
ιδίου πνεύµατος και του ιδίου γράµµατος. Δεν αντιλαµβάνοµαι
και τη Νέα Δηµοκρατία πού το πάει, αν έχει ευθύνη. Μιλάει για
συνταγµατικό τόξο. Συνταγµατικό τόξο σηµαίνει και συνταγµα-
τική ευθύνη. Το να είσαι στο συνταγµατικό τόξο δεν λέει τίποτε.
Είναι και η συµπεριφορά σου στα κρίσιµα ζητήµατα. 

Έχουµε µια Κυβέρνηση που φοβάµαι ότι έχει χάσει τον αυτο-
έλεγχό της και µια Αντιπολίτευση που προσπαθεί να βρει τον βη-
µατισµό της και χρησιµοποιεί και την οικονοµία της χώρας για
να το πράξει. 

Προειδοποιώ να ξέρετε στην Αίθουσα αυτή ότι όσο η κοινωνία
αισθάνεται ότι δεν την καταλαβαίνουν και οι τριακόσιοι της Αι-
θούσης αυτής, όσο η κοινωνία αισθάνεται έτσι, η αποχή και τα
απολιτίκ µηνύµατα θα αυξάνουν και σε ποσοστά και σε πλήθος.
Αν νοµίζετε ότι εκπροσωπείτε εσείς οι τριακόσιοι τον λαό, πλα-
νάσθε. Ο λαός υποφέρει, ο λαός βρίσκεται σε πανικό. Κι εσείς
κάνετε ότι τον εκπροσωπείτε. Δεν νοµίζω να τον εκπροσωπείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βενιζέλο, θα προηγηθεί ο κ. Παππάς, γιατί έχει ζητήσει να µιλήσει
στις 15.00’, εδώ και πολλή ώρα.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Εντάξει, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Παππά, έχετε τον λόγο για δέκα λεπτά. 
Και µετά, κύριε Βενιζέλο, θα δώσω σε εσάς τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές,  το σύνολο του ελληνικού τρα-

πεζικού τοµέα έχει επηρεαστεί καθοριστικά από τη συνδυαστική
επίδραση, πρώτον, της εκροής καταθέσεων -από τον Σεπτέµβρη
του 2014 και µέχρι τον Αύγουστο του 2015 οι καταθέσεις του
ιδιωτικού τοµέα έχουν µειωθεί κατά 43,6 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή είχαµε µια µείωση των καταθέσεων της τάξης του 26,5%,
εκ των οποίων τα 33,9 δισ. αφορούν καταθέσεις των νοικοκυ-
ριών- και, δεύτερον, των δυσµενών οικονοµικών συνθηκών, που
προκάλεσαν επιδείνωση της ποιότητας των δανειακών χαρτοφυ-
λακίων, δηλαδή τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια αυξήθηκαν από
το 33% στο 50% το τρίτο τρίµηνο του 2015. 

Η πορεία των τραπεζών είναι συνυφασµένη µε την πορεία της
οικονοµίας. Όταν µια οικονοµία βρίσκεται σε ύφεση, επηρεάζον-
ται όλες οι µορφές της ζωής και η οικονοµική και η κοινωνική και
τα νοικοκυριά και ο πολιτισµός, η παιδεία, η άµυνα και φυσικά
και οι τράπεζες.

Ωστόσο, αυτή η ανακεφαλαιοποίηση είναι η τρίτη κεφαλαιακή
ενίσχυση που πραγµατοποιείται στις τράπεζες και είναι αποτέ-
λεσµα του νέου εκτροχιασµού της οικονοµίας και της επιδείνω-
σης των µη εξυπηρετούµενων δανείων, εξαιτίας της λάθος
πολιτικής που ακολούθησε και ακολουθεί τόσο η Κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ όσο και η αποτυχηµένη κυβέρνηση Σαµαρά, η Κυβέρνηση
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του περίφηµου µύθου του success story.
Την άνοιξη του 2014 η χρηµατιστηριακή αξία των τεσσάρων

συστηµικών τραπεζών έφτανε τα 25 δισεκατοµµύρια ευρώ και
σήµερα έχει συρρικνωθεί στα 3,1 δισεκατοµµύρια ευρώ. Χον-
δρικά, αν µια τράπεζα µένει από κεφάλαια και χρειάζεται νέα,
αυτοί που θα βάλουν τα νέα κεφάλαια θα πάρουν και τον έλεγχό
της. Οι παλιοί µέτοχοι των τραπεζών έχουν χάσει πάνω από το
99,9% της αξίας της περιουσίας τους σε σχέση µε τα προ κρί-
σεως επίπεδα τιµών. Όσοι µέτοχοι τοποθετήθηκαν στις ανακε-
φαλαιοποιήσεις του 2013 και του 2014 χάνουν το 90% των
κεφαλαίων τους. Η οµάδα επενδυτών που αγόρασε την πλειοψη-
φία µιας συγκεκριµένης τράπεζας, την αγόρασε στα 0,31 ευρώ
ανά µετοχή, την άνοιξη του 2014, και σήµερα βλέπει τη µετοχή
της να διαπραγµατεύεται στα 0,020 ευρώ. Το ίδιο, λίγο-πολύ, συ-
νέβη και σε όσους επενδυτές συµµετείχαν στις αυξήσεις κεφα-
λαίου και των υπολοίπων τριών συστηµικών τραπεζών. 

Μεγάλες, λοιπόν, είναι οι ζηµιές και για το Ταµείο Χρηµατοπι-
στωτικής Στήριξης και κατ’ επέκταση για όλους τους φορολο-
γούµενους. Το ταµείο τοποθέτησε 25 δισεκατοµµύρια ευρώ στις
συστηµικές τράπεζες το 2013 και επιπλέον 15 δισεκατοµµύρια
ευρώ στις αναδιαρθρώσεις τραπεζών που τέθηκαν σε εκκαθά-
ριση. Σαράντα δισεκατοµµύρια ευρώ, λοιπόν, µετά τον εκτροχια-
σµό της οικονοµίας το 2015 χάθηκαν στο µεγαλύτερο µέρος
τους οριστικά. 

Η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών είναι ένα ενδιάµεσο στά-
διο για να αποκατασταθεί η φερεγγυότητα των τραπεζών και
µέσω αυτής σταδιακά να επανέλθουν οι συνθήκες οµαλότητας
στην αγορά. Με την ανακεφαλαιοποίηση των ελληνικών τραπε-
ζών ενισχύεται, όπως λέγεται, η φερεγγυότητά τους, δηλαδή δια-
θέτουν επαρκή ίδια κεφάλαια. Δεν επιλύεται, όµως, το θέµα της
ρευστότητάς τους, καθώς οι τράπεζες είναι επιχειρήσεις και µά-
λιστα είναι ξένες επιχειρήσεις, µη ελληνικές επιχειρήσεις, αφού
και ο ίδιος ο κ. Τσακαλώτος χθες δήλωσε επί λέξει: «Χάσαµε τη
µάχη για τη διοίκηση των τραπεζών».

Αυτές οι τράπεζες, λοιπόν, είναι επιχειρήσεις που δανείζονται
για να δανείσουν. Δεν δανείζουν τα ίδια κεφάλαιά τους. Εσφαλ-
µένα πιστεύουµε ότι οι τράπεζες δανείζουν µε τα χρήµατα που
πήραν από την ανακεφαλαιοποίησή τους. Την ανακεφαλαιοποί-
ηση των συστηµικά σηµαντικών τραπεζών την επιθυµούν δια-
καώς Κυβέρνηση και τράπεζες ως προϋπόθεση για να σταθερο-
ποιηθούν αυτές, να καταστούν φερέγγυες και σταδιακά να µπο-
ρέσουν πάλι να βγουν στις αγορές, να εκδώσουν οµόλογα, να
προσφύγουν στη διατραπεζική αγορά και να προσελκύσουν κα-
ταθέσεις, ούτως ώστε να αυξηθεί η δεξαµενή από την οποία θα
µπορούν να χορηγήσουν δάνεια.

Οι τράπεζες, λοιπόν, δεν παρέχουν δάνεια στην οικονοµία βα-
σιζόµενες στα δικά τους κεφάλαια, που κατά µέσο όρο διεθνώς
δεν υπερβαίνουν το 10% του ενεργητικού τους, αλλά στα δανει-
ακά κεφάλαια που αντλούν από τους καταθέτες, τη διατραπεζική
αγορά και τις αγορές οµολόγων. Οι τράπεζες είναι η µόνη κατη-
γορία επιχειρήσεων που δανείζεται για να δανείσει. Σήµερα οι
τράπεζες έχουν κεφαλαιακό έλλειµµα, διαθέτουν χαρτοφυλάκιο
δανείων 200 δισ. ευρώ και καταθέσεις 122 δισ. ευρώ. Τη δια-
φορά, βέβαια, που προκύπτει την καλύπτει η Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα.

Εν πολλοίς, αν δεν υπάρξει επιστροφή καταθέσεων και δεν
ανοίξει η διατραπεζική αγορά, οι τράπεζες δεν θα µπορούν να
ανταποκριθούν αποτελεσµατικά στο έργο της χρηµατοδότησης
της οικονοµίας. Αν δεν υπάρχει ρευστότητα, οι τράπεζες δεν θα
µπορέσουν να χρηµατοδοτήσουν την πραγµατική οικονοµία, δη-
λαδή να δώσουν δάνεια σε επιχειρήσεις και συνεπώς η οικονοµία
δεν θα αναπτυχθεί.

Το διακύβευµα σε περίπτωση µη ανακεφαλαιοποίησης των
τραπεζών είναι µεγάλο, αλλά πολύ µεγαλύτερο είναι το διακύ-
βευµα για το µέλλον της χώρας, το µέλλον του λαού µας. Με τις
µνηµονιακές πολιτικές σας όχι µόνο τον υπερχρεώνετε, τον φτω-
χοποιείτε, αλλά τον καθιστάτε όµηρο των στρεβλών και κατα-
στροφικών πολιτικών της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των διεθνών
τοκογλύφων. Σώζετε τις τράπεζες, αλλά καταστρέφετε τη χώρα! 

Βέβαια, αν δεν σωθούν οι τράπεζες και οι καταθέτες θα υπο-
στούν ένα µεγάλο πλήγµα, όπως και δεκάδες χιλιάδες µικρές και

µεσαίες επιχειρήσεις, µε κίνδυνο ακόµα και τον αφανισµό τους,
ο οποίος όµως ήδη συντελείται µε γεωµετρική πρόοδο και επι-
τυγχάνεται µε τα καθηµερινά λουκέτα που βλέπουµε όλοι µας.
Είτε, λοιπόν, ανακεφαλαιοποιήσετε τις τράπεζες είτε όχι, είναι το
ίδιο και το αυτό. Είτε κάνετε κούρεµα καταθέσεων είτε όχι, είναι
το ίδιο και το αυτό. Γιατί το κούρεµα ήδη εφαρµόζεται. 

Ακούστηκε από χείλη της κυβερνητικής πλειοψηφίας ότι σε
καµµία περίπτωση, ακόµη και στο δυσµενέστερο σενάριο, δεν
κινδυνεύουν οι καταθέσεις κάτω των 100 χιλιάδων ευρώ. Αυτό
θα συνέβαινε, πράγµατι, αν το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και
Επενδύσεων, το οποίο συστάθηκε µε τον ν. 3746/2009, είχε το
αποθεµατικό που εκ του νόµου υποχρεούτο ως το περασµένο
καλοκαίρι. 

Οπότε η κυβέρνηση, το περασµένο καλοκαίρι, µέσα στο άγχος
της ανεύρεσης κεφαλαίων για την κάλυψη αναγκών, παρανόµως
αφαίρεσε τα κεφάλαια αυτά, αφήνοντας παντελώς εκτεθειµέ-
νους τους καταθέτες που έχουν καταθέσεις κάτω των 100 χιλιά-
δων ευρώ, δηλαδή όλους τους µικροκαταθέτες. 

Το κούρεµα, λοιπόν, ήδη εφαρµόζεται µε έµµεσο τρόπο.
Εφαρµόζεται ένα ειδικού τύπου bail in, µέσω της υπερφορολό-
γησης, µέσω της υπερφορολόγησης της ακίνητης περιουσίας
των πολιτών. Έτσι αναγκάζει τα νοικοκυριά να µειώσουν τις κα-
ταθέσεις τους, αναγκάζει τους πολίτες να ρευστοποιούν τα πε-
ριουσιακά τους στοιχεία σε τιµές εξευτελιστικές, για να µπορούν
να ανταποκριθούν στις δυσβάσταχτες υποχρεώσεις τους προς
το κράτος. 

Και όλα αυτά µε τα κρατικά έσοδα να καταλήγουν στους δα-
νειστές, για την αποπληρωµή ενός µη βιώσιµου χρέους, αφού το
ίδιο το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο υποστηρίζει ότι τα χαµηλό-
τερα πρωτογενή πλεονάσµατα, η απουσία µεταρρυθµίσεων και
εσόδων, η επιστροφή της οικονοµίας στην ύφεση και οι δυσµε-
νέστερες προβλέψεις µετά τους κεφαλαιακούς ελέγχους, κατέ-
στησαν το χρέος οριστικά µη βιώσιµο. 

Στην πραγµατικότητα, η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών
είναι ακόµα ένα µπάλωµα, ακόµα ένα δυσβάσταχτο µπάλωµα για
τον ελληνικό λαό, ο οποίος καλείται να προσφέρει ένα ποσό που
θα πάει χαµένο, θα πάει στον πίθο των Δαναΐδων. Και αυτό συµ-
βαίνει γιατί δεν υπάρχει εκ µέρους σας, όπως δεν υπήρχε και
στην κυβέρνηση Σαµαρά, ένα πραγµατικό σχέδιο, ένα µεσοπρό-
θεσµο κι ένα µακροπρόθεσµο σχέδιο ανάπτυξης µε επίκεντρο το
εθνικό και λαϊκό συµφέρον και µόνο.        

Εν κατακλείδι, πρέπει να γνωρίζει ο λαός τι κάνετε σήµερα
στην Αίθουσα αυτή και µε ποιον τρόπο, κατ’ ουσίαν εγκληµατείτε
εναντίον του. Σήµερα και χρεώνετε τον ελληνικό λαό µε δεκάδες
δισεκατοµµύρια ευρώ, που θα πληρώσουν µέχρι και οι αγέννητοι
σήµερα Έλληνες, και, επιπλέον, ουσιαστικά σήµερα κάνετε και
κούρεµα των καταθέσεων. 

Παίρνετε, αρπάζετε, µέσω των τραπεζών, τον ιδρώτα του ελ-
ληνικού λαού. Όπως προανέφερα, το κούρεµα αυτό δεν είναι
άµεσο, δεν είναι εφάπαξ, αλλά πολύ πιο ύπουλο και συνεχές. Επι-
τυγχάνεται µε την υπερφορολόγηση, τα µνηµονιακά µέτρα του
τρίτου µνηµονίου, που όλοι εσείς µαζί, πλην της Χρυσής Αυγής,
ψηφίσατε στις 14 Αυγούστου. Κόντρα στη λαϊκή βούληση το ψη-
φίσατε. Η λαϊκή βούληση εκφράστηκε στο δηµοψήφισµα του Ιου-
λίου, όταν εισπράξατε ένα βροντερό «όχι» από τους Έλληνες. 

Τελικά, οι τράπεζες θα επιβιώσουν. Θα επιβιώσουν γιατί έχουν
άριστους τραπεζοϋπαλλήλους. Και δεν εννοώ τους εργάτες που
µοχθούν στα γκισέ. Εννοώ εσάς, τους συστηµικούς κοινοβουλευ-
τικούς, που κόπτεστε και ψηφίζετε για το συµφέρον των τοκο-
γλύφων και των τραπεζών και αγνοείτε επιδεικτικά το λαϊκό
συµφέρον.

Ψηφίζετε και φέρεστε ως ελέω Θεού µονάρχες µε την αµετρο-
έπεια, µε το θράσος και νοµίζετε ότι θα είστε παντοτινοί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Ευτυχώς για τον τόπο δεν θα είστε παντοτινοί. Εσείς, δεξιοί

και αριστεροί, γνωρίζετε ότι δεν σας θέλει ο λαός, ασχέτως εάν
ο λαός ρίχνει απλά ένα ψηφοδέλτιο πίσω από το παραβάν. Και
έχετε δει όλοι σας τις δηµοσκοπήσεις -που τόσο πολύ αγαπάτε
και πληρώνετε- σχετικά µε τη γνώµη που έχει ο ελληνικός λαός
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και για τη Νέα Δηµοκρατία και για τον ΣΥΡΙΖΑ -βεβαίως τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ νοούµενο ως νέο ΠΑΣΟΚ-, για εσάς δηλαδή που φέρατε τη
χώρα σε αυτή την κατάσταση.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο που χρεώνει τον ελληνικό λαό
και πληρώνει τις τράπεζες, πολύ περισσότερο τη στιγµή που
αυτές οι ίδιες οι τράπεζες, οι τοκογλυφικοί γύπες, µε τη σύµ-
φωνη γνώµη σας είναι έτοιµες από τη Δευτέρα 2 Νοεµβρίου να
εκπλειστηριάσουν και να αρπάξουν τα σπίτια των Ελλήνων. Λέµε
«όχι» και πάλι «όχι». Δεν θα γίνουµε µια χώρα αστέγων.

Και στο σηµείο αυτό ας αναφέρω και την πολιτική δήλωση του
στελέχους του ΣΥΡΙΖΑ Δηµήτρη Φίλη. Καταθέτω για τα Πρακτικά
τις δηλώσεις του κ. Δηµήτρη Φίλη.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Παππάς καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είπε επί λέξει ο κ. Δηµήτρης Φίλης: «Να βγουν οι πολίτες µε
τις καραµπίνες, εάν πάνε να πάρουν τα σπίτια των φτωχών.». Μία
δήλωση πιθανόν απολύτως εναρµονισµένη µε το άρθρο 120 του
Συντάγµατος.

Και στο σηµείο αυτό ας µην τολµήσει κανένας Χατζηαβάτης
της παραδικαστικής «παράγκας», κανένας «παναθηναϊκάκιας»,
να εντάξει την πολιτική οµιλία µου σε ποινική δικογραφία. Εάν
είναι να το κάνει, ας το κάνει για τον κ. Δηµήτρη Φίλη, γιατί η
πραγµατική εγκληµατική οργάνωση, η κοινοβουλευτική Καµόρα
–θα έλεγα- είστε όλοι εσείς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το να
εκφράσουµε τη θλίψη όλων των πτερύγων της Βουλής, δηλαδή
του ελληνικού Κοινοβουλίου, για το τραγικό αεροπορικό δυστύ-
χηµα που έγινε µε ρωσικό αεροπλάνο στο όρος Σινά της Αιγύ-
πτου αποτελεί στοιχειώδες καθήκον για εµάς, γιατί είχε ως
αποτέλεσµα την απώλεια ζωής πολλών ανθρώπων που επέβαιναν
σε αυτό το µοιραίο αεροσκάφος.

Κύριε Βενιζέλο, σας δίνω γενναιόδωρα επτά λεπτά, για να µην
υπερβείτε καθόλου τον χρόνο. Εξάλλου είδα ότι µπορείτε να αι-
τιολογήσετε την τροπολογία σας επαρκώς σε πολύ συντοµότερο
χρόνο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Δεν έχω την ικανότητα αυτή.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όταν έγιναν οι προηγούµενες

ανακεφαλαιοποιήσεις τραπεζών µετά το ξέσπασµα της κρίσης
και την είσοδο της χώρας σε πρόγραµµα προσαρµογής και ανα-
συγκρότησης, η Βουλή γνώριζε ψηφίζοντας τους σχετικούς νό-
µους ποιο είναι το ακριβές σχήµα της ανακεφαλαιοποίησης, τι
ζητούµε από τους ιδιώτες µετόχους, παλιούς και νέους, και τι
είναι έτοιµο να προσφέρει το κράτος µέσω του Ταµείου Χρηµα-
τοπιστωτικής Στήριξης και µε επιβάρυνση του ελληνικού λαού,
γιατί πρόκειται για επιβάρυνση του δηµοσίου χρέους.

Αυτό δεν συµβαίνει µε το παρόν νοµοσχέδιο. Αυτή η ανακεφα-
λαιοποίηση, που οφείλεται στα λάθη, στις αστοχίες και στις βλά-
βες που προκάλεσε η Κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου γίνεται στην
πραγµατικότητα ερήµην της Βουλής. Η Βουλή ψηφίζει σήµερα
αόριστα και από αύριο το Υπουργικό Συµβούλιο, µε πράξη του
Υπουργικού Συµβουλίου, θα προσδιορίσει τα πιο κρίσιµα στοι-
χεία της διαδικασίας και του σχήµατος της ανακεφαλαιοποίησης.
Αυτό δεν γεννά απορίες; Δεν πρέπει να είναι αντικείµενο συζή-
τησης στην ολοµέλεια του Σώµατος; 

Άκουσα πολλά στη συζήτηση και σήµερα και χθες στις επιτρο-
πές. Ανάµεσα στο 2012 και στο 2014, κυρίες και κύριοι Βουλευ-
τές, έπρεπε να αντιµετωπίσει η χώρα µια γιγαντιαία διαρροή
καταθέσεων, την ύφεση, τη διόγκωση των µη εξυπηρετούµενων
δανείων.

Όµως, λόγω της σωστικής παρέµβασης που έγινε στο δηµόσιο
χρέος το 2012 -παρέµβαση που, όπως έχουµε πει, δεν είναι
µόνον η ονοµαστική µείωση, το κούρεµα µε το PSI, αλλά και µία
εξίσου σηµαντική µείωση σε καθαρή παρούσα αξία µέσω του
OSI, του Official Sector Involvement- αποκόµισε το κράτος, ως
όφελος, από τις τράπεζες περίπου 23 δισεκατοµµύρια ευρώ. Δεν
είναι, όµως, αυτή η ενέργεια που προκάλεσε την ανάγκη ανακε-
φαλαιοποίησης. 

Η ανάγκη ανακεφαλαιοποίησης προκλήθηκε λόγω των µη εξυ-
πηρετούµενων δανείων, των προβληµατικών δανειακών χαρτο-
φυλακίων λόγω της ύφεσης, λόγω της κάµψης της ελληνικής
οικονοµίας. Έπρεπε, όµως, να προστατέψουµε το σύστηµα, να
προστατέψουµε τις καταθέσεις. Άρα η ανακεφαλαιοποίηση δεν
ήταν στήριξη των τραπεζιτών, δηλαδή στήριξη των παλιών µετό-
χων και κυρίως των µεγάλων µετόχων, αλλά ήταν στήριξη των
τραπεζών, άρα των καταθέσεων και της δυνατότητας της ελλη-
νικής οικονοµίας να αναστηθεί, να ορθοποδήσει. Γιατί χωρίς τον
µηχανισµό των τραπεζών δεν µπορείς να τροφοδοτήσεις την
πραγµατική οικονοµία, τις επενδύσεις, την απασχόληση. 

Από το 2012 έως και το 2014 προσελκύσαµε µε τον τρόπο
αυτόν, λόγω της σταδιακά οικοδοµούµενης αξιοπιστίας της ελ-
ληνικής οικονοµίας, περισσότερα από 13 δισεκατοµµύρια ευρώ
διεθνή ιδιωτικά κεφάλαια που επενδύθηκαν στο ελληνικό τραπε-
ζικό σύστηµα. Το δε κράτος επένδυσε συνολικά 39 αντί για τα
προβλεπόµενα 50 δισεκατοµµύρια, από τα οποία 25 για την ανα-
κεφαλαιοποίηση των συστηµικών τραπεζών και 14 για την εκκα-
θάριση των µη συστηµικών τραπεζών, µε πλήρη προστασία των
καταθέσεων. Οι εκκαθαριστές ήδη έχουν καταφέρει να συγκεν-
τρώσουν περίπου 2,5 δισεκατοµµύρια από τα 14 και συνεχίζεται
η διαδικασία αυτή. 

Το χαρτοφυλάκιο που απέκτησε το ΤΧΣ εξ ονόµατος του ελ-
ληνικού δηµοσίου από τα 25 δισεκατοµµύρια που τοποθετήθη-
καν στις συστηµικές τράπεζες έφτασε να έχει τον Μάιο του 2014,
πριν από τις ευρωεκλογές, χρηµατιστηριακή αξία 25 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, δηλαδή είχαµε πλήρη ανάκτηση. Σύµφωνα µε τη
µελέτη βιωσιµότητας του χρέους, η προοπτική ήταν να αποκτή-
σουµε 16 δισεκατοµµύρια, ως επιστροφή, όταν θα ορθοποδήσει
η ελληνική οικονοµία, δηλαδή πολύ αργότερα. Και ήδη τον Μάιο
του 2014 είχαµε χρηµατιστηριακή αξία 25 δισεκατοµµύρια. 

Η αβεβαιότητα που προκλήθηκε λόγω των ευρωεκλογών και
λόγω της επικείµενης εκλογικής νίκης του ΣΥΡΙΖΑ έφθασε στην
εξής εικόνα: Στις 31 Δεκεµβρίου του 2014, παρά την πίεση, παρά
την προεκλογική εκστρατεία, η χρηµατιστηριακή αξία να υπερ-
βαίνει τα 19 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και σήµερα, όπως ξέρετε,
µετά το δηµοψήφισµα, µετά τα capital controls, µετά τη βλάβη
που προκάλεσε το εννιάµηνο Τσίπρα-Καµµένου στην ελληνική οι-
κονοµία η αξία του χαρτοφυλακίου του ελληνικού δηµοσίου στις
τράπεζες είναι µικρότερη από 2 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή,
έχουµε µία απώλεια η οποία θεωρητικά, ως notional απώλεια -
αλλά αυτή είναι η δυναµική της οικονοµίας-, ξεπερνάει τα 23 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ από το αρχικό χαρτοφυλάκιο, µε τιµές
Μαΐου 2014, και έχουµε ταυτόχρονα την ανάγκη να δανειστούµε
άλλα 25 για τις ανάγκες της ανακεφαλαιοποίησης.

Θα µου πείτε: Δεν θα τα διαθέσουµε, γιατί οι ανάγκες ακόµη
και στο πιο αντίξοο σενάριο σήµερα ανακοινώθηκε ότι είναι, ας
πούµε, 14,5 δισεκατοµµύρια. Όµως, τα υπόλοιπα 10 πρέπει να
υπάρχουν κάπου ως αποθεµατικό, όπως υπήρχαν και τα 11 δι-
σεκατοµµύρια του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας,
τα οποία εν µια νυκτί τα παρέδωσε ο κ. Τσίπρας µε τον κ. Βαρου-
φάκη στους ευρωπαϊκούς µηχανισµούς, στο EFSF, µε την περι-
βόητη συµφωνία της 20ής Φεβρουαρίου, η οποία µάς αφήρεσε
και το αποθεµατικό του ΤΧΣ, πέραν όλων των άλλων δραµατικών
επιπτώσεων που είχε η πορεία από τον Φεβρουάριο µέχρι τις 12
Ιουλίου. Γιατί, αν είχαµε συνάψει τελικά και εφαρµόσει τη συµ-
φωνία της 20ής Φεβρουαρίου, θα ήταν η χώρα σε πολύ καλύτερη
κατάσταση απ’ αυτήν που είναι µε τη συµφωνία της 12ης Ιουλίου. 

Η βλάβη της χώρας µεταξύ 1ης Ιανουαρίου και 20ής Φεβρουα-
ρίου είναι µεγάλη και ακόµη συντριπτικότερη µεταξύ 20ης Φε-
βρουαρίου και 12ης Ιουλίου.

Τώρα, λοιπόν, έρχεται η Κυβέρνηση και λέει τις γνωστές αο-
ριστίες σε σχέση µε τα κόκκινα δάνεια. Λέει ότι τώρα έχουµε συ-
νεκτιµήσει και τα κόκκινα δάνεια,  ενώ ξέρει πάρα πολύ καλά ότι,
πρώτον, ο νόµος Κατσέλη για την προστασία του αδύναµου δα-
νειολήπτη είναι δικό µας έργο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα τελειώσω, κυρία Πρόεδρε. Μη µε πιέζετε. Νοµίζω ότι έχει
σηµασία να ακουστούν αυτά και να γραφτούν στα Πρακτικά της
Βουλής.
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Η κ. Κατσέλη είναι τώρα οπαδός και στέλεχος του ΣΥΡΙΖΑ,
αλλά ο νόµος που φέρει το όνοµά της είναι έργο των δικών µας
κυβερνήσεων. 

Ξέρει επίσης –και θέλω να το ακούσουν αυτό οι Έλληνες πο-
λίτες από το Βήµα της Βουλής- ότι δεν υπάρχει πραγµατικό πρό-
βληµα µε τα στεγαστικά και καταναλωτικά δάνεια. Δεν υπάρχει
πρόβληµα µε τα δάνεια του νοικοκυριού, εκτός και αν µιλάµε για
υπερβολικές καταστάσεις πολύ ευπόρων ανθρώπων. Όµως για
τον κανονικό µέσο Έλληνα δεν υπάρχει πρόβληµα στεγαστικού
ή καταναλωτικού δανείου. Οι λύσεις είναι εύκολες, οι λύσεις είναι
φιλικές, οι λύσεις είναι ασφαλείς και τις λύσεις αυτές τις θέλει
και το ελληνικό τραπεζικό σύστηµα και θα τις επιβάλλει. 

Δεν έχουν γίνει πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας και είναι
κρίµα από το Θεό, µετά από τόσα χρόνια, τώρα κοντά στο 2016,
να υπάρχει αµφιβολία και αγωνία αν θα υπάρξουν πλειστηρια-
σµοί πρώτης κατοικίας. Όχι, ανεξαρτήτως τι θα πει η νοµοθεσία,
ανεξαρτήτως των αοριστιών, των ψεµάτων, των δηµαγωγιών που
έχουµε ακούσει από την πλευρά της Κυβέρνησης, δεν υπάρχει
πρόβληµα πραγµατικό µε τα δάνεια των νοικοκυριών, µε τα στε-
γαστικά ή και τα καταναλωτικά.

Υπάρχει, όµως, πρόβληµα µε τα επιχειρηµατικά δάνεια. Διότι
ο τρόπος µε τον οποίο έγινε η αξιολόγηση του χαρτοφυλακίου
των τραπεζών, η αξιολόγηση του στοιχείου του ενεργητικού
τους, το AQR το περιβόητο, στην πραγµατικότητα δηµιουργεί
έναν φραγµό για τον δανεισµό µεσαίων και µικρών ελληνικών επι-
χειρήσεων στο µέλλον. 

Το µεγάλο πρόβληµα που έχουµε να αντιµετωπίσουµε τώρα
ως κράτος, ως Βουλή, ως οικονοµία είναι το µέλλον, εάν µε βάση
τους κανόνες που εφαρµόστηκαν για την αξιολόγηση και άρα για
τον προσδιορισµό των κεφαλαιακών αναγκών µπορεί πράγµατι
να δανειστεί µια µεσαία και µικρή επιχείρηση µε ανοικτό επιτόκιο
ή αν είµαστε δέσµιοι µιας µεγάλης διαρθρωτικής ανισότητας στο
κόστος χρήµατος στο εσωτερικό της Ευρωζώνης, όπως συµβαί-
νει και µε το κόστος της ενέργειας. 

Αυτό είναι το µεγάλο θέµα και αυτό πρέπει να λύσουµε ως
πρόβληµα, εάν θέλουµε το τραπεζικό σύστηµα να λειτουργήσει
ως µοχλός ανάπτυξης και ως επίκεντρο του νέου µοντέλου ανα-
συγκρότησης της ελληνικής οικονοµίας. Γιατί τώρα που θα εµ-
φανιστούν τα distress funds, τώρα που θα αρχίσει η συζήτηση
για την αναδιάρθρωση επιχειρηµατικών δανείων και επιχειρή-
σεων, τώρα αν δεν έχεις µοντέλο ανάπτυξης, αν δεν έχεις φιλο-
επενδυτική στρατηγική, αν δεν ξέρεις να απαντήσεις στις ερω-
τήσεις που σου κάνουν στην Αµερική ή αλλού στον κόσµο για τα
θέµατα αυτά και ψελλίζεις άρρητα ρήµατα, δεν µπορείς να βοη-
θήσεις ούτε τις µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά κυρίως δεν µπορείς
να βοηθήσεις τη µικρή και µεσαία ελληνική επιχείρηση, την οποία
αιχµαλωτίζεις σε ασύµφορα επιτόκια. Αυτό είναι το µεγάλο θέµα. 

Το µεγάλο θέµα, λοιπόν, είναι ότι τώρα, επειδή προκλήθηκε
νέα διαρροή καταθέσεων 42 δισεκατοµµυρίων, επειδή κρεµαστή-
καµε στον ELA όλους τους προηγούµενους µήνες, επειδή διογ-
κώνονται λόγω της δυσπραγίας και της επιστροφής στην ύφεση
τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια, επειδή έγιναν τα κολοσσιαία λάθη
διαπραγµάτευσης στα οποία αναφέρθηκα, επειδή έγινε το δηµο-
ψήφισµα του «ναι», «όχι-ναι», επειδή πήγαµε στα capital controls
µε απόφαση και πράξη της ελληνικής κυβέρνησης και όχι της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, είχαµε τη χρηµατιστηριακή απα-
ξίωση των τραπεζών, την εξανέµιση του χαρτοφυλακίου του
ΚΠΣ, το τρίτο µνηµόνιο και το κολοσσιαίο δάνειο των 86 δισεκα-
τοµµυρίων, ενώ δεν ήθελαν να πάρουν τις υπολειπόµενες δόσεις
του προηγουµένου δανείου. Το θυµάστε αυτό. Δεν ήθελαν. Ήταν
«υπερήφανοι» και «λεβέντες» και ήθελαν ένα πρόγραµµα-γέ-
φυρα!

Αυτό, λοιπόν, το οποίο τώρα συµβαίνει, είναι στην πραγµατι-
κότητα η ανάγκη να προστατεύσουµε µελλοντικές χορηγήσεις
δανείων σε µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις µε ένα λογικό επιτό-
κιο και, δεύτερον, να µην κλονίσουµε την εµπιστοσύνη της διε-
θνούς επενδυτικής κοινότητας, η οποία έχει βάλει ήδη πάνω από
13 δισεκατοµµύρια στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα τα τελευ-
ταία τρία χρόνια. 

Άρα δεν χωρούν αµφιθυµίες και ασάφειες ούτε είναι δυνατόν
να µην ξέρει η Βουλή ποιο είναι το τελικό σχήµα. Διότι ποιο είναι

το πρόβληµα; Το πρόβληµα είναι, εµείς είπαµε ότι αν οι ιδιώτες
βάλουν το 10%, θα έχουν προνόµια στη διοίκηση, όµως, υπό πολ-
λαπλή εποπτεία: Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, Ενιαίος Μηχανι-
σµός Εποπτείας, ΤΧΣ, Τράπεζα της Ελλάδος, ελληνικό δηµόσιο. 

Τώρα ποιο είναι το σχήµα; Τώρα δεν λέει η Κυβέρνηση στη
Βουλή, η συµµετοχή του δηµοσίου στην ανακεφαλαιοποίηση για
το αντίξοο σενάριο….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βενιζέλο, σας παρακαλώ, επιταχύνετε λίγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: …σε τι ποσοστό θα γίνει µε κοινές
µετοχές και σε τι ποσοστό θα γίνει µε µετατρέψιµα υπό αίρεση
οµόλογα, µε τόκους. Αυτό είναι όλο το θέµα, διότι από την κατα-
νοµή των δύο αυτών ποσοστών θα εξαρτηθεί ποιος ελέγχει τη
γενική συνέλευση, τη διοίκηση και τι δυνατότητες έχει ο ιδιώτης
να αποκοµίσει χρηµατιστηριακά κέρδη, αλλά και τι δυνατότητες
έχει το δηµόσιο να ξαναπάρει πίσω τα 25 δισεκατοµµύρια που
έβαλε και που τα εξανέµισε ο κ. Τσίπρας µε τον κ. Καµµένο -ενώ
υπήρχαν ως πραγµατικότητα στην αγορά- και τι θα γίνει µε τα
περίπου δέκα που θα αναγκαστεί να βάλει τώρα, εάν δεν έχουµε
κάποιο άλλο πρόβληµα, που ελπίζω και εύχοµαι να µην έχουµε. 

Δεν είναι δυνατόν, λοιπόν, η Βουλή να µην ξέρει. Με την τρο-
πολογία προτείνω να προστεθούν παράγραφοι στο άρθρο 1 και
στο άρθρο 4, ώστε οι πράξεις του Υπουργικού Συµβουλίου και
όλες οι κανονιστικές πράξεις της εκτελεστικής εξουσίας που εκ-
δίδονται σε εφαρµογή του νόµου αυτού να γνωστοποιούνται
αµέσως στη Βουλή, ώστε κατά τον Κανονισµό εάν οι Βουλευτές
ή ο Υπουργός θέλει, να κινεί τη σχετική διαδικασία συζήτησης
στις επιτροπές ή ακόµη και στην Ολοµέλεια. 

Η ενηµέρωση της Βουλής και η παρέµβαση της Βουλής είναι
στο σηµείο αυτό διαφορετική από την υποχρέωση του Ταµείου
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας να υποβάλλει έκθεση στη
Βουλή, όπως υποβάλλει και η Τράπεζα της Ελλάδος. Τώρα δεν
µιλάω για το ταµείο ή την τράπεζα. Μιλάω για την Κυβέρνηση
που χειρίζεται τα θέµατα αυτά και πρέπει να τα χειρίζεται µε δια-
φάνεια υπό τον έλεγχο της Βουλής, γιατί στις προηγούµενες φά-
σεις η Βουλή τα είχε περιλάβει στους σχετικούς νόµους. 

Και για να κλείσω: Η συζήτηση σε λίγο θα ολοκληρωθεί. Δεν
άκουσα τίποτα. Δεν άκουσα να απολογείται ή να εξηγεί η Κυβέρ-
νηση γιατί προκάλεσε τη ζηµία που προκάλεσε. Δεν ζητάει συγ-
γνώµη, δεν δίνει καµµία εξήγηση για τα ψέµατα, τις συκοφαντίες,
τα µυθεύµατα. 

Τι έγινε; Απλώς αλλάξατε άποψη και δεν τρέχει τίποτα; Δεν
«έσταξε η ουρά του γαϊδάρου»; Τέτοιος κυνισµός; Τέτοια αλαζο-
νεία; Τέτοιος αυταρχισµός; Ή απλώς τέτοια επικίνδυνη ανικανό-
τητα, τέτοια πλήρης παράδοση στους δανειστές; Γιατί έχουµε
πάει στο άλλο άκρο, στον ζηλωτισµό. Προκειµένου η Κυβέρνηση
να αποδείξει ότι θα κατέστρεφε τη χώρα µε την προηγούµενη
πολιτική της και άρα ορθώς ήρθε στη δική µας πολιτική, έχει γίνει
ένας τυφλός ζηλωτής στη σκληρή εφαρµογή του µνηµονίου. 

Δεν είναι καλό αυτό. Δεν βοηθάει ούτε τη χώρα ούτε την οικο-
νοµία. Αυτό που χρειάζεται να κάνει η χώρα µε εθνική συναίνεση
είναι να παρουσιάσει ένα ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο ανασυγ-
κρότησης που ξεκινά από την εφαρµογή του µνηµονίου, αλλά το
υπερβαίνει το µνηµόνιο. Αλλιώς θα κυνηγάµε την ουρά µας ως
χώρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε, κύριε Βενιζέλο. Αξιοποιήσατε την κατάθεση της τρο-
πολογίας για πλήρη οµιλία, πάνω και από τον χρόνο του Αρχηγού
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τι θέ-
λετε, κύριε Μπαλαούρα; 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω να χρησι-
µοποιήσω τον χρόνο της δευτερολογίας µου… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
γιατί έχουµε ακόµη πολλούς οµιλητές. 

Ήρθε η ώρα των οµιλητών. Ο κ. Κουτσούκος έχει τώρα τον
λόγο για επτά λεπτά. 
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ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Δείτε, κύρια Πρόεδρε, πού καταλή-
γει αυτή η κατά σύστηµα παραβίαση των κοινοβουλευτικών δια-
δικασιών από την Κυβέρνηση.

Έχουµε φτάσει σχεδόν δέκα ώρες µετά την έναρξη της συζή-
τησης και έχουν µιλήσει µόνο δύο ή τρεις Βουλευτές. Εγώ, νο-
µίζω, είµαι ο τέταρτος και µάλλον θα σας χρωστάω και χάρη, από
ό,τι φαίνεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώ από το πρωί τη
συζήτηση και την εναγώνια προσπάθεια που έκαναν οι Υπουργοί
της Κυβέρνησης, οι οποίοι προηγήθηκαν -και ο κ. Τσακαλώτος
και ο κ. Σταθάκης- να µας πουν ότι είναι άµοιροι ευθυνών. 

Μάλιστα, ο κ. Τσακαλώτος χρησιµοποίησε και κάποιους λεκτι-
κούς ακροβατισµούς για τον πατριωτισµό και τον «βαρουφακι-
σµό», για να µας πει ότι δεν φταίει για όλα ο Βαρουφάκης. Προ-
φανώς και δεν φταίει για όλα ο Βαρουφάκης! Φταίει και ο κ. Τσί-
πρας και ο ίδιος που ήταν βοηθός του κ. Βαρουφάκη για όσα συ-
νέβησαν. Το λέω για να ξέρουµε τι ακριβώς έχει συµβεί. 

Εγώ θα πρέπει να οµολογήσω απ’ αυτό το Βήµα ότι έχω κάνει
µία λάθος εκτίµηση. Τότε που ο κ. Βαρουφάκης ξεφτίλισε την
Ελλάδα στη Ρίγα, είχα πει απευθυνόµενος στους Βουλευτές της
Πλειοψηφίας ότι «αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή ξέρω τις αγωνίες
σας, όταν θα έχει τελειώσει αυτό έργο, ο κ. Βαρουφάκης θα δίνει
συνεντεύξεις και θα εισπράττει κατοστάρες!». Έπεσα έξω. Δεν
εισπράττει κατοστάρες, εισπράττει πενηντάρες. Το λέω, για να
αποκαταστήσουµε την αλήθεια. Ζητώ συγγνώµη γι’ αυτή τη λα-
θεµένη εκτίµησή µου. 

Ο κ. Σταθάκης τώρα µας µίλησε για τον βρεγµένο, αλλά ξέ-
χασε να πει για τον πνιγµένο, µε βάση τη λαϊκή παροιµία. Διότι
µας είπε ότι «ξεχνάτε ότι θέλατε 48 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2015-2018», που δεν µπορούσε να τα βγάλει πέρα η ελληνική οι-
κονοµία µε αυτό το ΑΕΠ κι αυτά τα πλεονάσµατα. 

Προφανώς ο κ. Σταθάκης ξέχασε να πει ότι υπήρχε ένα άλλο
σχέδιο, ένα σχέδιο που έλεγε ότι µετά από πέντε χρόνια κόπων
και θυσιών του ελληνικού λαού η ελληνική οικονοµία κατάφερε,
για πρώτη φορά από το 2009, να έχει πρωτογενή πλεονάσµατα
-από το 15,2% του ΑΕΠ έλλειµµα που είχαµε το 2009, κατάφερε
να έχει πρωτογενές πλεόνασµα- να έχει για πρώτη φορά ανά-
πτυξη το τελευταίο τρίµηνο του 2014, να συµφωνούν οι διεθνείς
οργανισµοί ότι θα πάµε σε ανάπτυξη στη συνέχεια και ότι για
πρώτη φορά άρχισε να πέφτει και η ανεργία. 

Αυτό το θετικό σενάριο θέλαµε να το αξιοποιήσουµε για να
κλείσουµε το δεύτερο µνηµόνιο -που µας κατηγόρησε ό κ. Στα-
θάκης ότι δεν κλείσαµε- και να περάσουµε στις αγορές, για να
χρηµατοδοτήσουµε τις ανάγκες του ελληνικού δηµοσίου. 

Και αυτό ποιος το απέτρεψε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Το
απέτρεψε η τυχοδιωκτική πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ. Να τα θυµίσουµε
αυτά. Και πού µας οδηγήσατε; Στο τρίτο µνηµόνιο, το επαχθέ-
στερο!

Θυµηθείτε, λοιπόν, την «παιδική χαρά» του mail Χαρδούβελη
µε τα µέτρα του 1 δισεκατοµµυρίου ευρώ, για να πάµε στα µέτρα
των 6,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ περίπου της περιόδου 2015-2016
του τρίτου µνηµονίου.

Όµως, έχουν αυτά, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο; Προφανώς και έχουν
σχέση, αν δούµε ότι οι επιπτώσεις στο τραπεζικό σύστηµα αυτής
της πολιτικής ήταν δραµατικές. 

Οι τράπεζές µας έχουν δανειστεί 90 δισεκατοµµύρια ευρώ από
τον ELA. Η εκροή των καταθέσεων ήταν 42 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Και, προφανώς, εξανεµίστηκε η µετοχική αξία των µετο-
χών σε αυτό το διάστηµα. Γι’ αυτό είναι αναγκαία τώρα η ανακε-
φαλαιοποίηση, αναγκαία συνθήκη αλλά όχι ικανή, όπως είπα και
χθες στην επιτροπή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ωραία, ο τυχοδιωκτισµός σας
µας οδήγησε σε αυτή την ανάγκη. Αυτό είναι χωρίς κόστος; Δεν
θα πληρώσει κανένας γι’ αυτό; Και δεν αναφέροµαι στις πολιτι-
κές ευθύνες, γιατί εµείς δεν είµαστε των εξεταστικών επιτροπών,
ο κ. Λοβέρδος σάς το υπενθύµισε. 

Λοιπόν, δεν έχει κανένα κόστος αυτό; Προφανώς! Το πρώτο
κόστος είναι τα «ζωντανά» 15 δισεκατοµµύρια ευρώ που έχασε
το ελληνικό δηµόσιο από την υποτίµηση της µετοχικής αξίας των
τραπεζών, που είναι περιουσία του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής

Σταθερότητας, άρα περιουσία του ελληνικού λαού. Και το δεύ-
τερο κόστος είναι αυτό που θα πληρώσει τώρα το ελληνικό δη-
µόσιο, για να ανακεφαλαιοποιήσει τις τράπεζες: 4,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ µε το βασικό σενάριο ή 14,5 δισεκατοµµύρια ευρώ
µε το κακό. 

Άκουσα τον κ. Σταθάκη και τον κ. Τσακαλώτο και δεν κατάλαβα
καλά. Είναι ευχαριστηµένοι από αυτήν την εξέλιξη, ότι δηλαδή
το χαµηλό σενάριο δεν λέει δεκαπέντε δισεκατοµµύρια και λέει
τέσσερα δισεκατοµµύρια και το κακό λέει δεκατεσσεράµισι δισ.;
Δεν νοµίζω ότι πρέπει να είναι κανείς ικανοποιηµένος, ακόµα κι
αν θεωρήσουµε ότι όλα αυτά τα χρήµατα δεν θα είναι του ΤΧΣ,
αλλά θα είναι και ιδιωτικών κεφαλαίων, που σε άλλη περίπτωση
θα µπορούσαν να πάνε στην ανάπτυξη. Αυτό, λοιπόν, το κόστος
των τριάντα δισεκατοµµυρίων βαρύνει την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-
ΑΝΕΛ και θα βαρύνει το χρέος και τον ελληνικό λαό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο διασφαλίζει
την ανάπτυξη, την επαναφορά των τραπεζών στην κανονικότητα
και τις καταθέσεις; Πρώτα πρώτα, το ίδιο το νοµοσχέδιο προβλέ-
πει ότι µπορεί να συµβούν και τα χειρότερα. Ευχόµαστε να µη
συµβούν. Ο φόβος µας, όµως, για την ανικανότητα της Κυβέρ-
νησης να επανεκκινήσει την ελληνική οικονοµία επιβεβαιώνεται
και από την εισηγητική έκθεση του προϋπολογισµού και µε όσα
ζούµε στις µέρες µας, παρ’ ότι η Κυβέρνηση λέει ότι θα έχουµε
µικρότερη ύφεση και πανηγυρίζει για αυτό. Το γεγονός είναι ότι
η Κυβέρνηση χρεώνεται την επαναφορά της ελληνικής οικονο-
µίας από τους χαµηλούς –έστω- ρυθµούς ανάπτυξης στην
ύφεση.

Έρχοµαι στο τελευταίο σηµείο. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας, θυµάστε τι έλεγε ο Πρωθυπουργός από αυτό
το Βήµα; Δεν θέλω να αναφερθώ σε δηλώσεις ούτε του κ. Τσα-
καλώτου ούτε του κ. Σταθάκη, γιατί είναι ένα βιβλίο που πρέπει
να καταθέσουµε µε αυτά που έλεγαν εδώ στη Βουλή.

Έλεγε, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός στις προγραµµατικές δηλώ-
σεις εδώ στη Βουλή στις 8 Φεβρουαρίου ότι θα καταργήσει την
ασυλία του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Διαβά-
σατε τι προβλέπει το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω σε µισό λεπτό, κυρία Πρόεδρε. 
Έλεγε ο Πρωθυπουργός εδώ στις 5 Οκτωβρίου, πριν από εί-

κοσι πέντε µέρες, ότι η ανακεφαλαιοποίηση µε λεφτά του δηµο-
σίου θα διασφαλίσει το αντίστοιχο µάνατζµεντ, δηλαδή το δηµό-
σιο µάνατζµεντ. 

Έχετε διαβάσει τι προβλέπει το νοµοσχέδιο; Το νοµοσχέδιο
προβλέπει ότι το µάνατζµεντ παραδίδεται στους δανειστές µας.
Δεν είναι καν στην ευθύνη του Υπουργείου Οικονοµικών. Δηλαδή
αυτό που έκανε ο κ. Δραγασάκης, όταν γίνατε κυβέρνηση τον Γε-
νάρη, που πήγε και παζάρεψε µε τις διοικήσεις, τώρα ο κ. Τσα-
καλώτος δεν µπορεί να το κάνει. Η Επιτροπή Αξιολόγησης
ελέγχεται από τους δανειστές και αυτή θα κάνει τις επιλογές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κι επειδή πρέπει να τελειώσω κι αφού ξεκίνησα µε τον κ. Τσα-
καλώτο, θα τελειώσω µε τον κ. Τσακαλώτο. Μας έκανε και µία
κριτική για την αίσθηση του χιούµορ. Είναι αποδεκτή. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή επικαλείστε συνεχώς τον ιερό Αυγου-
στίνο, µπορείτε να µου πείτε τι λέει για την εξοµολόγηση και τη
µετάνοια; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Μία
φορά…

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Να µας πείτε, για να δούµε αν ποτέ
θα ζητήσετε µία συγγνώµη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον

λόγο έχει ζητήσει ο κύριος Υπουργός, για να καταθέσει κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, σας καταθέτω τις νοµοτεχνικές βελτιώ-
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σεις. Θα δείτε ότι οι πιο πολλές είναι νοµοθετικές διορθώσεις.
Απο- σαφηνίζουµε ότι όλες οι πράξεις Υπουργικού Συµβουλίου
θα έχουν ΦΕΚ και άρα θα είναι ενήµερη όχι µόνο η Βουλή, αλλά
όλος ο ελληνικός λαός. 

Αν είναι κάτι που µπορεί να το θεωρήσετε παραπάνω από διορ-
θωτικό, είναι ότι για την απόφαση ποσοστό Cocos και κοινές µε-
τοχές, εκτός από τη γνώµη της Τράπεζας της Ελλάδος, θα πά-
ρουµε και τη γνώµη του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας. Δεν νοµίζω ότι αυτό είναι κάτι για το οποίο θα έχει κάποιος
αντίρρηση. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ: Να πάρετε, όµως, και του SSM και

του EVA. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ανα-

φορικά µε τις δύο τροπολογίες, η µία είναι για τον ΦΠΑ, οπότε
θα το συζητήσουµε όταν είναι να συζητήσουµε τον ΦΠΑ την άλλη
εβδοµάδα, και η άλλη είναι για τους εργαζόµενους των συνεται-
ριστικών, που δεσµεύτηκα χθες στον κ. Καραθανασόπουλο στην
επιτροπή ότι θα το κοιτάξει µε πολύ ευνοϊκή προδιάθεση η Κυ-
βέρνηση σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-
καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 

1174 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Ψαριανός για επτά λεπτά.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θα ξεκινήσω µε τον κ. Τσακαλώτο, καθώς έκανε τις παρεµβά-

σεις και τις διορθώσεις και τις προσθήκες και τις αλλαγές. Θέλω
να κάνω τη δήλωση ότι ο κ. Τσακαλώτος, ο Ευκλείδης, είναι καλό
παιδί. Με δικαιώνει, δηλαδή. Το έχω δηλώσει εδώ και πολύ καιρό.
Είναι καλό παιδί. Υποστήριξε θαρραλέα τον Γιάνη µε το ένα ν,
του οποίου, βέβαια, κουβαλούσε τη βαλίτσα επί επτά µήνες. Ό-
µως, τον υποστήριξε θαρραλέα επί προσωπικού και καλά έκανε.

Όµως, επί πολιτικού, κύριε Υπουργέ, αυτή η σκληρή διαπραγ-
µάτευση του Γιάνη, η επτάµηνη σκληρή διαπραγµάτευση, είχε
αυτά τα αποτελέσµατα που είχε, την οποία προσπαθήσατε εσείς
και ο Πρωθυπουργός µέσα σε δύο εβδοµάδες και σε δεκαεπτά
ώρες ο δεύτερος να διορθώσετε, να περισώσετε ό,τι µπορούσε
να σωθεί τελευταία στιγµή. Καλά κάνατε. Ήταν µία χρήσιµη πι-
ρουέτα, ήταν µία χρήσιµη κωλοτούµπα για τη χώρα και πολύ κα-
λά κάνατε.

Η σωτηρία του χρηµατοπιστωτικού συστήµατος είναι να σώ-
ζουµε φαλιρισµένους µετόχους τραπεζών. Διαρκώς θα δίνουµε
τα χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων για να σώζουµε µε-
τόχους φαλιρισµένους, απατεώνες ενδεχοµένως, και θα έχουµε
διαρκώς εν κινδύνω τις καταθέσεις των καταθετών; Διότι αυτή
είναι η λογική σας: στήριξη των τραπεζών και των µεγαλοεπιχει-
ρηµατιών σε βάρος της κοινωνικής πλειοψηφίας, χωρίς εκκαθά-
ριση των επισφαλών δανείων από τα χαρτοφυλάκια των τραπε-
ζών. Αυτό που κάνετε είναι να ρίχνετε και άλλα λεφτά, λεφτά των
Ελλήνων, των φορολογουµένων πολιτών, σε ένα βαρέλι δίχως
πάτο. 

Έτσι έλεγε επί λέξει ο Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσίπρας, πριν
από µερικούς µήνες για τις συζητήσεις περί ανακεφαλαιοποι-
ήσεων των τραπεζών, γιατί τότε οι ανακεφαλαιοποιήσεις γίνον-
ταν για τα συµφέροντα και τους δούλους και υπαλλήλους των
συµφερόντων, ενώ τώρα γίνονται για τις λαϊκές οικογένειες, για
τον πόνο του λαού. Τώρα είναι λαϊκές οι τράπεζες, δεν είναι των
µεγαλοκαρχαριών του κεφαλαίου, που πίνουν το αίµα του λαού
µε το µπουρί της σόµπας. Τώρα είναι καλές αυτές οι τράπεζες,
οι ίδιες που θα ανακεφαλαιοποιήσουµε.

Εµείς ένα µεγάλο µέρος αυτού του σχεδίου θα το στηρίξουµε,
όπως εσείς δεν κάνατε σε καµµία περίπτωση, καµµία στιγµή, σε
κανένα σχέδιο κανενός νοµοσχεδίου, καµµιάς προτάσεως είτε
των δανειστών, των εκβιαστών, των δολοφόνων, των ρουφηχτών
του αίµατος του λαού. Έτσι; Καµµία στιγµή δεν στηρίξατε ούτε
µία τόση έστω τροποποίηση, έστω προσθήκη, έστω ένα νοµο-
σχέδιο. Ούτε ένα δεν ψηφίσατε ποτέ!

Εµείς θα το στηρίξουµε αυτό. Δεν είναι το καλύτερο, δεν είναι
µε τον καλύτερο τρόπο, αλλά θα το στηρίξουµε, όπως στηρί-
ζουµε και άλλα πράγµατα και έχουµε στηρίξει στην κατεύθυνση
των µεταρρυθµίσεων, όµως, που έχει ανάγκη η χώρα, για να γίνει
µία κανονική ευρωπαϊκή χώρα και όχι στην κατεύθυνση της δε-
ξιάς αντιδραστικής πολιτικής, της πρώτης και δεύτερης φοράς
αριστερής Κυβέρνησης µε φόρους, φόρους, φόρους και αν το
23% θα είναι στο βόειο κρέας ή στην παιδεία, που πολύ φοβάµαι
ότι θα είναι και στο κρέας και στην παιδεία.

Όπως και η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών θα γίνει και για
καλό και για κακό. Θα γίνει και για τον λαό και για τα συµφέ-
ροντα. Όλα θα τα κάνετε εις διπλούν. 

Κάποτε είχε πει ο Πρωθυπουργός, επίσης, πριν από λίγο
καιρό, ότι εµείς θα κάνουµε ή δεν θα κάνουµε στροφή τριακο-
σίων εξήντα µοιρών. Εννοούσε εκατόν ογδόντα, γιατί δεν έχει
νόηµα να κάνεις στροφή τριακοσίων εξήντα µοιρών. Βέβαια, µε
ελαφρά πηδηµατάκια ο Πρωθυπουργός έκανε στροφή εκατόν
ογδόντα µοιρών -και καλά έκανε- αλλά τώρα προσθέτει και τις
άλλες εκατόν ογδόντα µοίρες και τις πάει στις τριακόσιες εξήντα. 

Άρα πάµε εκεί που πηγαίναµε, ότι αυτοί οι δανειστές µάς εκ-
βιάζουν ή µας βάζουν το πιστόλι στον κρόταφο κ.λπ. και σε όλη
αυτή τη φιλολογία και την παραµυθολογία των εχθρών της Ευ-
ρώπης, που εµείς τη θέλαµε αλλιώς αυτήν την Ευρώπη. 

Βέβαια, όλοι αλλιώς τη θέλουν και αυτοί αλλιώς λένε και οι
άλλοι αλλιώς λένε. Όλοι τη θέλουν την Ευρώπη, αλλά αλλιώς.
Ναι, αλλά αυτή είναι η Ευρώπη, αυτήν έχουµε. Ας την κάνουµε

καλύτερη. Όµως, πρέπει να συνεργαστούµε µ’ αυτήν την Ευ-
ρώπη, γιατί είµαστε τµήµα της αναπόσπαστο.

Αυτή η Βουλή της δεύτερης φοράς αριστεροδεξιάς Κυβέρνη-
σης «ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΞΕΛ», εγκαινίασε σε αυτή τη δεύτερη φορά τη
«Βουλή του Σαββατοκύριακου». Ως τώρα είχαµε τις πράξεις νο-
µοθετικού περιεχοµένου, προεδρικά διατάγµατα, κάτι στα γρή-
γορα µέσα στην εβδοµάδα. Τώρα έχουµε όλη την εβδοµάδα
«χαλαρουά» και τρέχουµε το Σαββατοκύριακο, Παρασκευή και
Σάββατο βράδυ να ψηφίσουµε, µε το πιστόλι στον κρόταφο.
Γιατί; Για να µην έχουµε τριβές και αντιδράσεις και έχουµε απώ-
λειες; Ή επειδή πρέπει πατ-κιουτ να τα ψηφίσουµε το Σάββατο;
Είµαστε η «Βουλή του Σαββατοκύριακου». Γιατί το κάναµε αυτό;

Δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε σε βασικά πράγµατα, που
θα έπρεπε από µόνοι µας να τα έχουµε κάνει, για να µην ψηφί-
ζουµε Σαββατοκύριακα µε το πιστόλι στον κρόταφο;

Εάν θέλετε να περάσετε αυτά που πρέπει να περάσετε, να τα
κάνετε µε προεδρικά διατάγµατα ή µε πράξεις νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου. Να µην τρέχουµε και εµείς τα Σαββατοκύριακα! Αρ-
κετές πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου έχετε περάσει.

Η ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών θα γίνει από την Κυβέρ-
νηση, που ήταν αντίθετη στην ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών
πριν, στις δύο προηγούµενες. Γιατί πριν από την ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών προηγήθηκε η ανακεφαλαιοποίηση της
Κυβέρνησης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω να σας πω ότι στην Πορτογαλία, στην Ιρλανδία και στην
Κύπρο, η οποία βγήκε προχθές από τα µνηµόνια, έκαναν ένα σχέ-
διο εθνικής συναίνεσης ανασυγκρότησης της χώρας, αποκατα-
στάσεως των βλαβών, που υπέστηµεν µε δική µας ευθύνη ή και
µε άλλων ευθύνες και µε κακές συνταγές βεβαίως, που εµείς τις
εφαρµόσαµε ακόµα χειρότερα µε φόρους και όχι µε µεταρρυθ-
µίσεις, για να µην πειράξουµε το πελατειακό κράτος, που ήταν η
διαπλοκή και η διαφθορά των άλλων, αλλά τώρα θέλουµε να την
κάνουµε δική µας διαπλοκή και διαφθορά.

Θέλουµε να φύγουν οι καναλάρχες των άλλων -των οποίων
εγώ, όπως ξέρετε, είµαι µίσθαρνο όργανο, µήπως είµαι και µι-
σθωτός κάποιων τέτοιων µεγάλων συµφερόντων-, αλλά τώρα
εµείς θα βάλουµε τα κανάλια άλλων. Και θα ελέγχουµε εµείς
ποιοι θα πάρουν αυτά τα κανάλια. Δηλαδή, θα αντικαταστήσουµε
την υπαρκτή διαφθορά και διαπλοκή των άλλων µε τη δική µας ή
θα κάνουµε ένα εθνικό σχέδιο συναινετικό ανασυγκρότησης της
χώρας, όλη η Βουλή, εκτός από αυτούς που δεν θέλουν και από
αυτούς που δεν πρέπει;  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Όλοι οι υπόλοιποι µπορούµε να το κάνουµε αυτό; Μπορούµε!
Γιατί δεν το κάνουµε; Εµείς ήµασταν οι παλιοί «γερµανοτσολιά-
δες», «µερκελιστές», «δοσίλογοι», «Κουίσλιγκ», «Τσολάκογλου»
και «Τσιριµώκοι». Τώρα που είσαστε και εσείς «Κουίσλιγκ», «Τσι-
ριµώκοι», «δοσίλογοι», «γερµανοτσολιάδες» και «αµερικανοτσο-
λιάδες» και τώρα που είµαστε όλοι µαζί «των συµφερόντωνε»,
γιατί δεν το κάνουµε;

Γιατί δεν το κάνουµε τώρα όλοι µαζί; Να γλιτώσει η χώρα από
αυτήν την αθλιότητα, στην οποία, εάν είχαµε συµφωνήσει το
2010 στο πρώτο «κακό µνηµόνιο» να εφαρµόσουµε τα τµήµατά
του που έπρεπε να έχουµε εφαρµόσει, τώρα θα συζητούσαµε
για τα προβλήµατα άλλων χωρών. Και ακόµη σαν τον σκύλο κυ-
νηγάµε την ουρά µας!

Θέλω να σας πω ότι εγώ δεν θα µπω στη λογική των «γερµα-
νοτσολιάδων» ούτε των «αµερικανοτσολιάδων». Ούτε θα πω ότι
δεν συµφωνούµε µε τα µνηµόνια των «πουληµένων», αλλά συµ-
φωνούµε µε τα µνηµόνια των «αγορασµένων». Ποιο είναι το αν-
τίθετο; Ας πούµε: «των αγορασµένων». Εµείς συµφωνούµε µε
αυτά που πρέπει να γίνουν, για να αλλάξει η χώρα. 

Δεν υπήρχαν τα µνηµόνια των άλλων που ήταν κακά και το δικό
µας είναι το τρίτο, το καλύτερο. Δεν υπήρχαν τα θαλασσοδάνεια
και οι καναλάρχες των άλλων, που ήταν βροµεροί, και οι δικοί
µας είναι οι καλοί. Δεν υπήρχαν οι «κακοί ΕΝΦΙΑ» των άλλων και
θα έχουµε τώρα τους δικούς µας καλύτερους ΕΝΦΙΑ, που είναι
«καλοί». Για τις λαϊκές οικογένειες είναι αυτοί οι δικοί µας ΕΝΦΙΑ.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, ολοκληρώστε! 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Συγγνώµη, κυρία Πρόεδρε, θα τε-
λειώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ναι,
αλλά υπολείπονται οµιλητές!

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Όπως και τα ληστρικά δάνεια των
εργολάβων, που σπάγαµε τις µπάρες και λέγαµε «δεν πληρώνω,
δεν πληρώνω», γιατί ήταν εθνικό χρέος να µην πληρώνουµε, ενώ
τώρα είναι «πληρώνουµε, γιατί είναι εθνικό πατριωτικό καθήκον»!

Πρόκειται περί παραφροσύνης και σχιζοφρένειας, κύριοι Υ-
πουργοί και κύριοι συνάδελφοι, αριστεροί και δεξιοί και ψεκα-
σµένοι και όποιοι άλλοι. 

Τα λαθρεµπόρια καυσίµων των άλλων τα διορθώσαµε; Ή έ-
χουµε τα καλά λαθρεµπόρια τα δικά µας και δεν τα έχουµε ακου-
µπήσει; Αυτό το µέτρο µε τα GPS, που θα βάζαµε για τον έλεγχο
εισροών-εκροών στα καύσιµα, που έχει ψηφιστεί εδώ και κάτι
χρονάκια, το κάναµε; Όχι! Την πάπια κάνουµε και σε αυτά!

Γιατί πρέπει να µπούµε στη λογική αυτής της αριστερής Κυ-
βέρνησης, που είναι µε εντελώς δεξιές λογικές και πρακτικές φο-
ροµπηχτικές; 

Τελευταίο θα αναφέρω το µεταναστευτικό, µόνο επειδή και σή-
µερα πνίγηκαν, έχασαν τη ζωή τους δεκάδες άνθρωποι και κάθε
µέρα µε µία τροµερή, κολοσσιαία υποκρισία. Ας είχαµε βάλει ένα
καράβι από το Τσεσµέ ή από το Τσανάκαλε να πηγαίνει τους µε-
τανάστες απευθείας απάνω ή να κάναµε µία δίοδο στον φράχτη
για τους πρόσφυγες, για να µην τους πνίγουµε στις θάλασσες
και πουλάµε λαϊκισµό και ευαισθησίες για το πόσο αξίζει η ζωή
ενός µικρού παιδιού που πνίγεται, που εµείς το οδηγούµε να πνι-
γεί. Γιατί δεν το βάζουµε σε ένα πλοίο και σε ένα λεωφορείο να
πηγαίνει στα σύνορα ή στην Κεντρική Ευρώπη; Γιατί διαλύσαµε
την Αµυγδαλέζα, για να φτιάξουµε είκοσι «αµυγδαλέζες», που
δεν θα είναι καλύτερες; Σε αυτά πρέπει να δοθούν απαντήσεις. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,
κύριε Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Να πω ένα τελευταίο, κυρία Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
κύριε Ψαριανέ, δεν γίνεται τώρα. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ένας Υπουργός µου είπε «και οι
άλλοι τα ίδια έκαναν». 

Εσείς δεν είστε οι άλλοι!
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Λαζαρίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί φθάσαµε εδώ, να συζη-

τούµε για µία ακόµη ανακεφαλαιοποίηση; Άραγε εξαιτίας της
επτάµηνης διακυβέρνησης; Σίγουρα όχι. 

Από το 2010 έως τον Δεκέµβρη του 2014 η πραγµατική οικο-
νοµία πολεµήθηκε σκληρά, µε αποτέλεσµα να κλείσουν διακό-
σιες πενήντα χιλιάδες επιχειρήσεις. Όλοι βλέπουµε τους έρη-
µους δρόµους της πόλης, που άλλοτε ήταν ζωντανοί µε ανοιχτά
µαγαζιά και κόσµο να κυκλοφορεί, να ψωνίζει και να συµµετέχει
µε αυτόν τον τρόπο στη διαµόρφωση του ΑΕΠ. Έµποροι και βιο-
τέχνες βρέθηκαν στον δρόµο, µικρές, µεγάλες επιχειρήσεις,
µικρά, µεγάλα καταστήµατα, µικρές, µεγάλες βιοτεχνίες, αυτές
που λέµε «οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις», υγιείς επιχειρήσεις,
χωρίς δάνεια ή και όποια δάνεια είχαν ήταν δάνεια τα οποία εξυ-
πηρετούνταν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ)

Οι µικροµεσαίες αυτές επιχειρήσεις, οι οποίες εξαιτίας της πο-
λιτικής σας έκλεισαν, αυτές ήταν οι επιχειρήσεις οι οποίες επέν-
δυαν στην Ελλάδα, επένδυαν στην πραγµατική οικονοµία. Είναι
οι άνθρωποι οι οποίοι «τάιζαν την αγελάδα της οικονοµίας» και
όχι αυτοί που «αρµέγουν την αγελάδα της οικονοµίας». Αυτοί
που «αρµέγουν την αγελάδα της οικονοµίας» είναι οι γνωστές οι-
κογένειες που κατοικοεδρεύουν εδώ, στο Λεκανοπέδιο. 

Καταφέρατε µε την πολιτική σας να παραδώσετε το εµπόριο
στους ξένους. 

Η ίδια εικόνα κυκλοφορεί στους δρόµους µε τις βιοτεχνίες και
τις βιοµηχανίες στη Θεσσαλονίκη. Ολόκληρες περιοχές, όπως η
Σίνδος, ο Λαγκαδάς, τα Κουφάλια και λοιπά έχουν ερηµώσει εξαι-
τίας των κλειστών εργοστασίων, τα οποία έκλεισαν εξαιτίας των
πολιτικών σας. 

Μεταξύ αυτών να µην ξεχνάµε επιχειρήσεις και εργοστάσια
που είτε µετέφεραν τη δραστηριότητά τους εξ ολοκλήρου στο
εξωτερικό είτε µετέφεραν τη φορολογική τους έδρα στο εξωτε-
ρικό. Ένα από αυτά είναι και το µεγαλύτερο εργοστάσιο επεξερ-
γασίας χαλκού στην Ελλάδα, του οποίου το ύψος των εξαγωγών
ανταποκρινόταν στο 12% του συνόλου της αξίας των εξαγωγών
της πατρίδας µας. 

Αυτές όλες οι επιχειρήσεις ενίσχυαν το ΑΕΠ και κρατούσαν τις
τράπεζες υγιείς. Αρκεί να θυµηθούµε ότι το 2009, όταν ανέλαβε
το ΠΑΣΟΚ, το δηµόσιο χρέος ήταν 300 δισεκατοµµύρια στο
120% του ΑΕΠ και οι καταθέσεις στα 290 δισεκατοµµύρια. Μετά
από διαδοχικές κυβερνήσεις ΠΑΣΟΚ, Παπαδήµου, Νέας Δηµο-
κρατίας παραδώσατε τη χώρα τον Ιανουάριο του 2015 µε χρέος
στο 185% του ΑΕΠ, δηλαδή ανεβάσετε τη σχέση χρέους-ΑΕΠ
κατά 50% -µεγάλη επιτυχία σας!- και κατεβάσατε τις καταθέσεις
των Ελλήνων κάτω από τα 140 δισεκατοµµύρια, δηλαδή µει-
ώσατε τις καταθέσεις των Ελλήνων κατά 50%. 

Η ευθύνη είναι αποκλειστικά δική σας. Η Κυβέρνηση σήµερα
προσπαθεί να θεραπεύσει, να διορθώσει τα δικά σας εγκληµα-
τικά λάθη. Ακόµη και οι ξένοι παραδέχθηκαν ότι η συνταγή τους
ήταν λάθος και εσείς συνεχίσατε στην ίδια συνταγή. Γιατί άραγε;
Μάλιστα λέγατε ότι δεν υπάρχει άλλη λύση. Αντί να προσπαθή-
σετε µαζί µε τους ξένους να βρεθεί κάποια άλλη λύση, λέγατε
«δεν υπάρχει άλλη λύση», δηλαδή βασιλικότεροι του βασιλέως. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο ενισχύεται ο ρόλος του Ταµείου Χρη-
µατοπιστωτικής Σταθερότητας ως µηχανισµού ενίσχυσης του ελ-
ληνικού τραπεζικού συστήµατος. Το ταµείο θα µετέχει στην
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. Ο ρόλος του αλλά και η οι-
κονοµική του συνεισφορά θα είναι σηµαντική. Στόχος είναι ο κα-
λύτερος συντονισµός για την ανάκαµψη της οικονοµίας. 

Το ταµείο θα έχει αυξηµένο ρόλο στη διοίκηση των τραπεζών
και θα αξιολογεί τα διοικητικά συµβούλιά τους. Έτσι, λοιπόν, αφ’
ενός θα διαχειριστούν µε προσοχή τις τράπεζες και αφ’ ετέρου
στις επενδυτικές προσπάθειες των Ελλήνων δεν θα είναι αδιά-
φοροι, αλλά αντιθέτως αρωγοί. 

Σηµαντικό είναι ότι ενισχύονται και οι συνεταιριστικές τράπε-
ζες, οι οποίες έχουν σηµαντική αποστολή. Η στήριξη των µελών
τους διά της χρηµατοδότησης στην επιχειρηµατική τους δραστη-
ριότητα -επενδύσεις, κεφάλαια κίνησης κ.λπ.- είναι ζωτικής ση-
µασίας. 

Η πραγµατική οικονοµία έχει στενούς δεσµούς µε τις συνεται-
ριστικές τράπεζες. Με τις νοµοθετικές ρυθµίσεις που προτείνον-
ται διευκολύνεται η ενίσχυση της κεφαλαιακής βάσης των συνε-
ταιριστικών τραπεζών µε ιδιωτικά κεφάλαια. 

Με την ανακεφαλαιοποίηση των πιστωτικών ιδρυµάτων εξα-
σφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία τους, η φερεγγυότητά τους
απέναντι στους καταθέτες αλλά και ο ρόλος τους στην ανάπτυξη
της πραγµατικής οικονοµίας, χορηγώντας δάνεια στις επιχειρή-
σεις και διευκολύνοντας όλη τη δραστηριότητά τους, µε την ελ-
πίδα να ξαναπάρει µπροστά η πραγµατική οικονοµία. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω ότι το παρόν νοµοσχέδιο είναι στη
σωστή κατεύθυνση και το στηρίζουµε.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Γιώργο Λαζαρίδη από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.
Τον λόγο έχει ο κ. Σαρίδης Ιωάννης από την Ένωση Κεντρώων.
Κύριε Σαρίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, ακούστηκαν θέσεις και προ-
τάσεις πάρα πολλές εδώ από το πρωί. Συµφωνώ µε αρκετές από
αυτές. Άλλωστε, η εποχή επιτάσσει τη σύµπνοια ως ισχυρότερο
όπλο επιτυχούς διεκδίκησης. 

Πιστεύω ωστόσο ότι, για να µπορέσεις να πολεµήσεις και να
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αντικρούσεις  τις τόσο δυνατές και επικίνδυνες επιθέσεις, που
δεν είναι κιόλας φανερές όλες, πρέπει να έχεις διαπραγµατευ-
τικά όπλα και όχι λιανοντούφεκα διχασµού. Και για να έχεις δυ-
νατά όπλα, πρέπει να ξέρεις να ακούς, να ξέρεις να κρίνεις, να
λες αλήθειες, να έχεις συνείδηση, να είσαι έντιµος.

Σεβόµενος τον χρόνο και τον κόπο όσων από εµάς πράγµατι
κάθισαν και διάβασαν το παρόν νοµοσχέδιο, δεν θα αναφερθώ
στην ποιότητα του νοµοθετικού έργου της Κυβέρνησης ούτε θα
επιµείνω στις ισοπεδωτικές διαδικασίες που ακολουθείτε, διαδι-
κασίες που δεν πάει ένας χρόνος από τότε που εσείς οι ίδιοι τις
χαρακτηρίζατε απαράδεκτες. Διαβάστε τις περσινές οµιλίες σας,
κύριοι της συγκυβέρνησης, σχετικά µε τις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες. Αυτή είναι η αληθινή κυβίστηση, ξέρετε. Αυτά που δή-
θεν στηλιτεύατε, τώρα τα εφαρµόζετε. 

Καθώς όµως γνωρίζω -και σύµφωνα µε τα λεγόµενα της Κυ-
βέρνησης το γνώριζε και ο ελληνικός λαός όταν ψήφιζε τον Σε-
πτέµβρη- η ψήφιση του παρόντος αποτελεί κοµβικής σηµασίας
ενέργεια από πλευράς ελληνικής πολιτείας σε µια σειρά πολυε-
πίπεδων ευρωπαϊκών διαδικασιών, ώστε να πετάξουµε τον βρα-
χνά των capital controls από πάνω µας. Μια σειρά από ιδρύµατα,
οργανισµούς, επενδυτές, φορείς και βεβαίως µια πλειάδα πολι-
τικών ηγετών έχουν συνεισφέρει στη διαδικασία αυτή, µε αποτέ-
λεσµα η ψήφιση του παρόντος να αποτελεί, όπως είπαµε, την
υπεύθυνη πολιτικά στάση. Αυτό δεν αλλάζει το γεγονός πως
αυτές τις πολιτικές αποφάσεις τις παίρνουµε υπό καθεστώς εκ-
βιασµού, υπό την απειλή διάλυσης του τραπεζικού συστήµατος.

Παραδίδουµε τον έλεγχο της ραχοκοκαλιάς της οικονοµίας
µας µε περίτεχνους και εντυπωσιακούς νόµους και ταυτόχρονα
διαψεύδουµε τις προσδοκίες των Ελλήνων για πρόοδο και ανά-
πτυξη. Οφείλουµε να εξηγήσουµε κάποια στιγµή στους Έλληνες
τι ακριβώς ψηφίζουµε αυτές τις µέρες στο ελληνικό Κοινοβού-
λιο.

Στην προσπάθειά µου να καταλάβω τι καλούµεθα να ψηφί-
σουµε σήµερα, ώστε µε τη σειρά µου να το εξηγήσω στους πο-
λίτες που µε έστειλαν εδώ, έβγαλα το ασφαλές συµπέρασµα πως
οι τράπεζες δεν θα ανοίξουν χωρίς τη βοήθεια των Ευρωπαίων
εταίρων και βοήθεια από τους Ευρωπαίους δεν θα πάρουµε αν
πρώτα δεν έχουµε παραδώσει τις τράπεζες. Και αυτό κάνουµε
σήµερα εδώ.

Σηµασία όµως για µένα έχει να µεταφέρω το κοινό αίσθηµα
στην Αίθουσα αυτή όπως το εισέπραξα εγώ. Αφού τις έχουµε
πληρώσει ήδη κάµποσες φορές και µε κάµποσα λεφτά, αφού
φροντίσαµε να µην µπορεί να διωχθεί κανένας πραγµατικά υπαί-
τιος, τώρα θα τους δώσουµε και τα σπίτια µας;

Βήµα πρώτο προς αυτήν την κατεύθυνση είναι ακριβώς η ανα-
κεφαλαιοποίηση των τραπεζών, µε αυτόν τον βίαιο τρόπο που
προτείνεται στο παρόν νοµοσχέδιο. Καταλαβαίνοντας την ευ-
θύνη τού να υποχρεώνεσαι να διαλέξεις το µικρότερο ανάµεσα
σε δυο κακά, σας οµολογώ πως αυτό ακριβώς κάνουµε σήµερα
εδώ µέσα: Διαλέγουµε από δυο κακά το µικρότερο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διερωτάται κανείς: Γιατί η
Εθνική Τράπεζα της Ελλάδος δεν προχωρεί στην πώληση της Fi-
nansbank στην Τουρκία, ώστε να εξασφαλίσει τα αναγκαία για
την ανακεφαλαιοποίηση κεφάλαια; Είναι δυνατόν να κρατάµε τα
εξοχικά µας, όταν κινδυνεύει το σπίτι µας; Γιατί να µην προτείνε-
ται µε το παρόν η επιστροφή ενός µέρους των 40 δισεκατοµµυ-
ρίων που βγήκαν από τη χώρα µε δική σας υπαιτιότητα µέσα στο
2015; Γιατί να µη δίνετε κίνητρα επιστροφής αυτών των χρηµά-
των από την πλευρά σας; Αν γυρίσουν 15 δισεκατοµµύρια µέχρι
τέλος του χρόνου µε αυτόν τον τρόπο, θα χρειαστούν οι τράπε-
ζες ανακεφαλαιοποίηση; 

Κύριοι συνάδελφοι της συγκυβέρνησης, φτάσαµε στο σηµείο
που τα λόγια περισσεύουν. Θα σας διαβάσω µια φράση από την
πρώτη σελίδα της αιτιολογικής έκθεσης που µας παραδώσατε
πριν από µια µέρα, µε την οποία µάς εξηγείτε, δήθεν, τι ψηφί-
ζουµε και γιατί. 

Γράφετε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ «το ταµείο καλείται να διαχει-
ριστεί την τελευταία προσπάθεια για την ανάκαµψη της οικονο-
µίας» και το υπογράφετε. Πείτε µας, λοιπόν, τελευταία προσπά-
θεια δική σας, τελευταία προσπάθεια του ελληνικού λαού, τελευ-
ταία προσπάθεια των δανειστών, τελευταία προσπάθεια της

«πρώτης φοράς αριστερά»; Γιατί σας διαβεβαιώ πως η πατρίδα
θα συνεχίσει να έχει ανάγκες στην οικονοµία και µετά από αυτό
το νοµοσχέδιο και µετά από τη θητεία σας και µετά την «πρώτη
φορά αριστερά».

Η Ένωση Κεντρώων δεν υποχωρεί από τον διάλογο. Η Ένωση
Κεντρώων δεν κάνει τελευταίες προσπάθειες. Η Ένωση Κεν-
τρώων δεν τα παρατάει. Η πολιτική υποθήκη του Προέδρου της
Βασίλη Λεβέντη, µεταξύ άλλων, επιβάλλει την επιµονή και την
υποµονή. Επαναλαµβάνω τη δέσµευσή µας να είµαστε παρόντες,
να παλεύουµε για τη συναίνεση και το καλό αυτού του τόπου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ένωσης Κεντρώων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Σαρίδη από την Ένωση Κεντρώων.

Τον λόγο έχει ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός από τον ΣΥΡΙΖΑ για
επτά λεπτά. Αν κάνετε και λίγη οικονοµία χρόνου, όπως οι προ-
ηγούµενοι, ακόµα καλύτερα.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Δεν σας το υπόσχοµαι, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι

απαραίτητο για να µπορέσει η χώρα να µπει σε τροχιά ανάπτυ-
ξης µε στέρεες βάσεις, µε ένα υγιές τραπεζικό σύστηµα, το ο-
ποίο θα µπορέσει να αποτελέσει την εγγύηση για την παραγω-
γική ανασυγκρότηση της χώρας, ένα τραπεζικό σύστηµα το
οποίο θα έχει κεφαλαιακή επάρκεια, αλλά -το κυριότερο- θα έχει
σοβαρά εχέγγυα αξιοπιστίας στο διεθνές τραπεζικό περιβάλλον. 

Γιατί το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δεν αντιµετωπίζει
απλά το πρόβληµα της κεφαλαιακής επάρκειας, όπως προκύπτει
από τα stress test που ανακοινώθηκαν. Προσπαθεί να αντιµετω-
πίσει και το βαθύτερο πρόβληµα του ελληνικού τραπεζικού συ-
στήµατος, όπως αυτό οικοδοµήθηκε από τη Μεταπολίτευση µέχ-
ρι και σήµερα, ένα τραπεζικό σύστηµα καθρέφτη ενός φαύλου
πολιτικού συστήµατος, ένα τραπεζικό σύστηµα που χαρακτηρί-
ζεται από αναξιοπιστία και έχει δοµηθεί στο πλαίσιο εξυπηρέτη-
σης «ηµετέρων». 

Γιατί πώς αλλιώς θα εξηγήσει κανείς τα θαλασσοδάνεια που
δόθηκαν χωρίς εγγυήσεις, δάνεια χωρίς επιχειρηµατικό πλάνο,
που πολλές φορές κατέληξαν σε τράπεζες του εξωτερικού ως
καταθέσεις; Ή µήπως καλύτερα να θυµηθούµε τα δάνεια στα κα-
νάλια της διαπλοκής και τα αγύριστα δάνεια του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας;

Αλήθεια, θα µας εξηγήσει κανείς τι έγινε µε την Αγροτική Τρά-
πεζα και τα 5,5 δισεκατοµµύρια που έχουν καταλήξει στον εισαγ-
γελέα; Πώς θα εξηγήσετε αλήθεια στους αγρότες, που όψιµα
θυµηθήκατε να υπερασπιστείτε, πως η περιουσία τους παραδό-
θηκε µέσα σε µια νύκτα σε έναν υπερτραπεζίτη και µάλιστα µε
ελάχιστα εκατοµµύρια, ενώ τουλάχιστον τα δυο τελευταία χρόνια
λειτουργίας της είχε κοστίσει 5 δισεκατοµµύρια στο δηµόσιο; 

Αλήθεια, γι’ αυτό το αναξιόπιστο και φαύλο σύστηµα θα δώσει
εξηγήσεις κανείς από τις κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ και της Νέας
Δηµοκρατίας που το έφτιαξαν και το συντήρησαν επί δεκαετίες;
Γιατί αυτό το σύστηµα είναι το δικό τους όραµα για τις τράπεζες
και την ανάπτυξη: εξυπηρέτηση πελατών, κολλητών και κουµπά-
ρων.

Εµείς έχουµε µια άλλη αντίληψη για τις τράπεζες: ένα αξιόπι-
στο τραπεζικό σύστηµα, ένα τραπεζικό σύστηµα που διαφορο-
ποιείται από το νεοφιλελεύθερο µοντέλο. Στοχεύουµε στην
αποκατάσταση της υγιούς λειτουργίας των τραπεζών, προκειµέ-
νου να µπορέσουν να επιτελέσουν ξανά τον ρόλο του αιµοδότη
της οικονοµίας προς όφελος της κοινωνίας. Στοχεύουµε σε ένα
τραπεζικό σύστηµα που θα στηρίξει την πραγµατική παραγωγική
ανασυγκρότηση της χώρας.

Πρέπει να απαντήσουµε, όµως, σήµερα πειστικά -στους πολί-
τες κυρίως και όχι στην Αντιπολίτευση- ποια είναι η ανάγκη που
µας οδηγεί σε µια ακόµη ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών,
µετά τις δυο προηγούµενες, αποτυχηµένες τελικά. Ταυτόχρονα,
πρέπει να εξηγήσουµε γιατί αυτή θα είναι η τελευταία που θα
απαιτηθεί στον δρόµο προς την ανάκαµψη της ελληνικής οικο-
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νοµίας.
Η ανάγκη για την ανακεφαλαιοποίηση, λοιπόν, των τραπεζών

σήµερα οφείλεται, πρώτον, στο ότι οι προηγούµενες προσπά-
θειες ανακεφαλαιοποίησης δεν αντιµετώπισαν τη γενεσιουργό
αιτία αυτής, που δεν είναι άλλη από τα κόκκινα δάνεια. Ακούσαµε
ότι αυξήθηκε ο ρυθµός κατά τη δική µας διακυβέρνηση, όµως
είναι δεδοµένο ότι το 2010 τα κόκκινα δάνεια βρίσκονταν στο
10%, ενώ στο τέλος του 2014 βρίσκονταν στο 40%. Και τα κόκ-
κινα δάνεια δεν εκτοξεύτηκαν για άλλον λόγο πλην της κρίσης,
της ύφεσης και της ανεργίας. 

Σήµερα η Κυβέρνηση, παράλληλα µε την ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών, έχει επιλέξει να προχωρήσει και στη ρύθµιση των
κόκκινων δανείων. Και όπως είπε και ο Υπουργός πριν, είναι δύο
ενέργειες που γίνονται παράλληλα και θα ολοκληρωθούν ταυτό-
χρονα και αυτό έχει µεγάλη σηµασία.

Επίσης, οφείλεται στην επιδείνωση της ελληνικής οικονοµίας,
η οποία δηµιουργήθηκε ως αποτέλεσµα της προσπάθειας των
ξένων και εγχώριων νεοφιλελεύθερων δυνάµεων να αποσταθε-
ροποιήσουν την Κυβέρνηση της Αριστεράς και να κάνουν έτσι
πράξη αυτό το όραµα που είχαν πάντα: την αριστερή παρένθεση.

Έτσι, ακόµα και πριν από τις εκλογές του Ιανουαρίου, ξεκίνησε
µια πρωτοφανής διαρροή καταθέσεων, που υποκινήθηκε από την
τότε κυβέρνηση, από πρωτοκλασάτους Υπουργούς και από µε-
γαλοστελέχη τραπεζών, οι οποίοι δεν έχουν ελεγχθεί ποτέ. Είναι
πρωτάκουστο και ταυτόχρονα απαράδεκτο Έλληνας Υπουργός
να λέει ότι θα βγάλει τα λεφτά του από την Ελλάδα, αν κερδίσει
ο ΣΥΡΙΖΑ τις εκλογές και µάλιστα τώρα είναι και υποψήφιος Πρό-
εδρος. 

Έχω µαρτυρίες απλών καταθετών που τους έπαιρναν τηλέ-
φωνο από τις τράπεζες για να βγάλουν τα λεφτά τους πριν από
τις εκλογές του Γενάρη. Και είναι ενδεικτικό ότι από τα 49 δισε-
κατοµµύρια που τελικά έφυγαν τον τελευταίο χρόνο, τα 13 από
αυτά, το 1/3 δηλαδή, έφυγαν πριν από τις εκλογές του Γενάρη,
άρα όχι στη δική µας διακυβέρνηση. 

Στην προσπάθειά τους να πλήξουν τον ΣΥΡΙΖΑ, έπλητταν εν
γνώσει τους τα συµφέροντα της χώρας. Η προσπάθεια αποστα-
θεροποίησης της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ συνεχίστηκε από τις
πρώτες κιόλας µέρες µε την πρωτοφανή οικονοµική ασφυξία που
επιβλήθηκε στη χώρα: η άρση του waiver, εβδοµαδιαίες εγκρί-
σεις για τον ELA µε το σταγονόµετρο, άρνηση της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας για αύξηση του ορίου των 15 δισεκατοµµυ-
ρίων για την έκδοση εντόκων γραµµατίων.

Τέλος, οφείλεται στην κακοδιαχείριση των τραπεζών. Είναι χα-
ρακτηριστικό ότι το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο σε πρόσφατη
έκθεσή του αναφέρει ότι η κακοδιαχείριση των τραπεζών ίσως
αποτελεί την κυριότερη αιτία για τα προβλήµατα του ελληνικού
τραπεζικού συστήµατος και ευρύτερα της ελληνικής οικονοµίας.

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο εισάγεται η αξιολόγηση των
διοικήσεων των τραπεζών και η συνεχής λογοδοσία τους στην
αρµόδια Επιτροπή Αξιολόγησης. Η επιτροπή αυτή µε τη σειρά
της θα λογοδοτεί στον Υπουργό Οικονοµικών και στο Διοικητικό
Συµβούλιο του ΤΧΣ, αλλά κυρίως στη Βουλή των Ελλήνων, του-
λάχιστον δύο φορές τον χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό νοµοσχέδιο ευελ-
πιστούµε να είναι το τελευταίο που θα χρειαστεί για την ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών της χώρας µας.

Ελπίζουµε ότι πολύ σύντοµα οι ελληνικές τράπεζες θα µπο-
ρέσουν να επιτελέσουν τον πραγµατικό τους σκοπό ως ένα ση-
µαντικό εργαλείο χρηµατοδότησης της παραγωγικής ανασυγ-
κρότησης της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Προσβλέπουµε σε ένα χρηµατοπιστωτικό σύστηµα απαλλαγ-

µένο από τις παθογένειες ενός αναξιόπιστου πολιτικού συστή-
µατος που κυριάρχησε τα τελευταία σαράντα χρόνια. Σας κα-
λούµε να στηρίξετε την προσπάθεια της ελληνικής Κυβέρνησης
να δώσει οριστική λύση στο τραπεζικό σύστηµα της χώρας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Νεκτάριο Σαντορινιό από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Τον λόγο έχει ο κ. Χρίστος Δήµας από τη Νέα Δηµοκρατία για

επτά λεπτά.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για µια ακόµα φορά συζητάµε σήµερα ένα πολύ κρίσιµο νοµο-

σχέδιο της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ µε τη διαδικασία του κα-
τεπείγοντος.

Δύο τινά συµβαίνουν, γιατί γνωρίζατε εδώ και πάρα πολύ
καιρό, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι έπρεπε να έρθει το νο-
µοσχέδιο για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών: είτε καθυ-
στερήσατε αδικαιολόγητα, πράγµα και το οποίο πιστεύω, είτε
δεν θέλατε να γίνει οργανωµένη συζήτηση στο Κοινοβούλιο,
πράγµα το οποίο δεν πιστεύω.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν το λες υπεύ-
θυνη διακυβέρνηση αυτό.

Είχε πει ο Βίσµαρκ ότι τρεις καθηγητές αρκούν, ώστε να χαθεί
η πατρίδα. Είµαι βέβαιος πως όσον αφορά αυτούς τους τρεις κα-
θηγητές, τουλάχιστον ο Βίσµαρκ δεν είχε στο µυαλό του ούτε
τον κ. Βαρουφάκη ούτε τον κ. Τσακαλώτο ούτε τον κ. Σταθάκη.
Η πραγµατικότητα, όµως, είναι πως οι τρεις συγκεκριµένοι κα-
θηγητές Υπουργοί µαζί µε τον Πρωθυπουργό, τον κ. Τσίπρα, ευ-
θύνονται σε πολύ µεγάλο βαθµό για το γεγονός ότι σήµερα
συζητάµε µία καινούργια ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Άρα τρεις καθηγητές και ένας
πολιτικός.

ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Μπαλαούρα, θα έχετε και τη δευτε-
ρολογία σας. Μπορείτε να απαντήσετε.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Όχι, όχι. Τρεις καθηγητές ήταν!
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Θα ήθελα να σας υπενθυµίσω, λοιπόν, ότι,

όταν ήταν η Νέα Δηµοκρατία κυβέρνηση, οι καταθέσεις στο ελ-
ληνικό τραπεζικό σύστηµα αυξάνονταν και αυξάνονταν επειδή σε
µεγάλο βαθµό είχε επανέλθει η πίστη στο τραπεζικό σύστηµα
από τους πολίτες. Η φυγή κεφαλαίων από το τραπεζικό σύστηµα
ξεκίνησε τον Δεκέµβριο του 2014 και ως τον Ιούλιο του 2015
είχαν φύγει από το τραπεζικό σύστηµα 42 δισεκατοµµύρια ευρώ.
Νοµίζω ότι όλοι θυµόµαστε τι έγινε από τον Δεκέµβριο του 2014
και έπειτα. Να σας τα υπενθυµίσω, όµως.

Είµαι βέβαιος ότι θυµάστε και την πολιτική της δηµιουργικής
ασάφειας, θυµάστε και την περήφανη και αξιοπρεπή διαπραγµά-
τευση, θυµάστε και το δηµοψήφισµα «φιάσκο». Μέχρι που φτά-
σαµε στον Ιούλιο, όπου η κυβέρνηση Τσίπρα-Καµµένου επέβαλε
τον περιορισµό κεφαλαίων, τα περίφηµα capital controls. Λείπει
ο κ. Σταθάκης, ξέρω όµως την ευαισθησία όλου του Υπουργικού
Συµβουλίου για τα κόκκινα δάνεια. Να σας πω ότι είµαι βέβαιος
ότι γνωρίζετε ότι, όταν επιβάλλεται ο περιορισµός κεφαλαίων
στο τραπεζικό σύστηµα, τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια αυξάνον-
ται. Η τελευταία προτεραιότητα που θα έχει ένας πολίτης ή µία
επιχείρηση είναι να πάει να πληρώσει τη δόση του δανείου. Άρα
περιµένουµε πολύ µεγάλη επιδείνωση στα κόκκινα δάνεια, λόγω
της επιβολής του περιορισµού κεφαλαίων. Εάν οι Κυβερνήσεις
Τσίπρα-Καµµένου δεν είχαν επιδοθεί οκτώ µήνες σε αυτήν την
αδιέξοδη και καταστροφική πολιτική επιλογή, πολύ απλά δεν θα
είχαµε σήµερα την ανάγκη για αυτήν την ανακεφαλαιοποίηση.

Η απόδειξη ότι η ανάγκη για τη νέα ανακεφαλαιοποίηση γεν-
νήθηκε από τις δικές σας αστοχίες έρχεται από την Πρόεδρο του
Εποπτικού Συµβουλίου του Ενιαίου Μηχανισµού της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας, την κ. Νουί, η οποία δήλωσε στις 2 Ιουνίου
ότι οι ελληνικές τράπεζες παραµένουν καλά κεφαλαιοποιηµένες.
Καταθέτω και τη δήλωσή της στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άρα µέχρι τον Ιούνιο του 2015 δεν υπάρχει ανάγκη ανακεφα-
λαιοποίησης.

Θυµάστε, όµως, τι έγινε από τον Ιούνιο του 2015 και µετά;
Μήπως έγινε ένα δηµοψήφισµα; Μήπως δεν πληρώσαµε και µία
δόση στους πιστωτές µας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Δύο!
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Στις 20 Αυγούστου του 2015, η ίδια η κ.

Νουί ανέφερε ότι πολιτικά γεγονότα έχουν κάνει πιο ευάλωτες
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τις ελληνικές τράπεζες. Θα καταθέσω και αυτό το έγγραφο στα
Πρακτικά, για να το έχετε.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Υποθέτω ότι θυµάστε σε ποια πολιτικά γεγονότα αναφέρεται.
Μάλιστα, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπογραµµίζει εκείνο το διά-

στηµα ότι υφίστανται σηµαντικοί κίνδυνοι για τη χρηµατοοικονο-
µική σταθερότητα στην Ελλάδα που προήλθαν από την αβεβαιό-
τητα των οικονοµικών και χρηµατοπιστωτικών πολιτικών της ελ-
ληνικής κυβέρνησης το τελευταίο εξάµηνο. 

Καταθέτω και αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά, για να το έχετε.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρίστος Δήµας καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Άρα η δική σας καταστροφική για την πατρίδα πολιτική µάς
οδήγησε σήµερα εδώ, να χρειάζεται καινούργια ανακεφαλαιοποί-
ηση των τραπεζών. Να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Και λίγη αυτο-
κριτική από την πλευρά σας είναι απολύτως απαραίτητη, διότι
µέχρι στιγµής φταίµε οι πάντες, ενώ η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων δεν φταίει ποτέ. 

Είπατε ότι θα καταφέρετε να κάνετε ρωγµή στην Ευρώπη. Μά-
λιστα ο Πρωθυπουργός είπε ότι κάνατε ρωγµή στην Ευρώπη. Η
πραγµατικότητα είναι ότι κάνατε ρωγµή στην Ελλάδα και στους
Έλληνες πολίτες.

Υποστηρίζετε ότι η ανακεφαλαιοποίηση θα είναι πετυχηµένη,
πράγµα το οποίο όλοι ευχόµαστε, επειδή θα δώσετε λύση για τα
κόκκινα δάνεια. Πού είναι η λύση; Δεν κάνατε απολύτως τίποτα
για τα κόκκινα δάνεια, απλώς κοροϊδεύετε.

Επίσης, να ξεκαθαρίσουµε κάτι, για να συνεννοούµαστε. Η
ανακεφαλαιοποίηση δεν γίνεται µε νέα χρήµατα, αλλά κατά κύ-
ριο λόγο µε χρήµατα που είχαν περισσέψει από την προηγού-
µενη. Δεν µας εξηγήσατε ποτέ, όµως, για ποιον λόγο και µε ποια
διαδικασία επέστρεψε η προηγούµενη Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων τα χρήµατα στον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Στα-
θερότητας. 

Απαντήστε, επίσης, στις εξής ερωτήσεις, για να γνωρίζουµε
όλοι: Θα κρατικοποιηθούν κάποιες τράπεζες; Αν ναι, ποιες; Γιατί
ζητήσατε λίγες ώρες πριν γίνει η ανακεφαλαιοποίηση των τρα-
πεζών την παραίτηση του Προέδρου της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-
ράς, του κ. Μποτόπουλου; Δεν θεωρείτε ότι η εµπειρία του στις
προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις ήταν κρίσιµη σε µία τόσο
σηµαντική διαδικασία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η πολιτική της Κυβέρνησης ΣΥ-
ΡΙΖΑ-Ανεξαρτήτων Ελλήνων συνοψίζεται από το τρίπτυχο «φό-
ροι, φόροι και άλλοι φόροι». Ενδεικτικά και µόνο αναφέρω: Έχε-
τε αυξήσει τον ΦΠΑ στο 23%. Έχετε αυξήσει τους φόρους στα
ξενοδοχεία. Έχετε αυξήσει την εισφορά αλληλεγγύης κατά 30%.
Έχετε µειώσει τα κίνητρα στους αγρότες και τους αυξάνετε τη
φορολογία και τον ειδικό φόρο κατανάλωσης στο πετρέλαιο.
Έχετε αυξήσει την προκαταβολή του φόρου εισοδήµατος στους
πάντες, ειδικά στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στο 100%. Αυ-
ξάνετε τις ασφαλιστικές εισφορές. Υποσχεθήκατε την κατάρ-
γηση του ΕΝΦΙΑ, τον οποίο αντιθέτως επεκτείνατε. Επιβάλλετε
ΦΠΑ στην ιδιωτική εκπαίδευση. Προσανατολίζεστε στην αύξηση
τελών κυκλοφορίας, για να καλύψετε τους λάθος οικονοµικούς
σας υπολογισµούς. Τώρα ακούµε και για το µοσχαρίσιο κρέας.
Με τόση φορολογία έχετε κάνει το κράτος συνέταιρο σε κάθε
επιχείρηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Διαµαρτύρεται µία κοινωνική οµάδα και υπόσχεστε κατευθείαν

ισοδύναµο. Το ισοδύναµο αυτό που βρίσκετε πλήττει άλλη κοι-
νωνική οµάδα. Μετά υπόσχεστε και σε αυτούς ισοδύναµο. Μι-
λάµε για το απόλυτο χάος. Καλύτερα να µη µιλάτε. Να µιλάτε
πολύ λιγότερο, τουλάχιστον. Δεν καταλαβαίνετε ότι όσο µιλάτε

προκαλείτε όλο και µεγαλύτερη ανασφάλεια και στους πολίτες
και στις επιχειρήσεις και στην αγορά. 

Πρέπει, όµως, να καταλάβετε ότι η φοροδοτική ικανότητα των
Ελλήνων έχει εξαντληθεί πλήρως. Το πρόγραµµά σας, δυστυ-
χώς, δεν οδηγεί πουθενά, παρά µόνο στην αποτυχία. Αλλάξτε
ρότα, όσο σάς παίρνει. Συνειδητοποιήστε ότι, αντί να φορολο-
γείτε τους πάντες, ίσως ήρθε η ώρα να κόψετε από το σπάταλο
κράτος.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χρίστο Δήµα από τη Νέα Δηµοκρατία.
Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Ιωάννης

Δραγασάκης για δέκα λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δήµα, επειδή είστε νέος Βουλευτής και φιλοµαθής, πρέ-

πει να σας πω ότι η κρίση που ζούµε δεν άρχισε τον Ιανουάριο
του 2015. Η κρίση που ζούµε εκκολάφθηκε µέσα στα χρόνια του
δικοµµατισµού, της  διακυβέρνησης της χώρας από τις δυνάµεις
του δικοµµατισµού, και άρχισε να εκδηλώνεται το 2008, το 2009,
µε αποκορύφωµα, βεβαίως, το 2010.

Στο πλαίσιο αυτής της κρίσης έχει δηµιουργηθεί ένας µεγάλος
φαύλος κύκλος, ένας καταστροφικός φαύλος κύκλος ανάµεσα
στις τράπεζες και την πραγµατική οικονοµία. Αν δεν τον σπά-
σουµε αυτόν τον φαύλο κύκλο, δεν µπορούµε να βγούµε από την
κρίση, θα βουλιάζουµε διαρκώς. Η Κυβέρνηση η δική µας ακρι-
βώς έχει τη µεγάλη ευθύνη να ανοίξει τον δρόµο, τουλάχιστον
προς την έξοδο από την κρίση αυτή. 

Έχουµε ένα φαινόµενο που πολλοί το ονοµάζουν «οικονοµικό
κανιβαλισµό», µε την έννοια ότι στην αρχή της κρίσης οι τράπε-
ζες ήταν σε πολύ καλή κατάσταση.

Μετά όµως ήρθε η ύφεση, η ανεργία, τα απλήρωτα δάνεια, οι
κυβερνήσεις της περιόδου εκείνης φόρτωναν τις τράπεζες µε
κρατικά οµόλογα, όταν τα πουλούσαν οι Ευρωπαίοι και µετά
ήρθε το PSI και κούρεψε αυτά τα οµόλογα και εκεί επήλθε η χρε-
οκοπία, στην ουσία, του τραπεζικού συστήµατος.

Από τη µεριά των τραπεζών έχουµε την απώλεια 120 δισεκα-
τοµµυρίων καταθέσεων και ορθά ένας συνάδελφος υπενθύµισε
µία από τις αιτίες αυτής της εκροής των καταθέσεων τους τε-
λευταίους µήνες. Αλλά το φαινόµενο είναι κι αυτό από παλιά. Στα
κόκκινα δάνεια έχουµε παγκόσµιο ρεκόρ. 

Από την άλλη µεριά, οι τράπεζες απορροφούν την κοινωνία και
το κράτος, αφού χρειάστηκε ως τώρα να διατεθούν 48 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ για ποικίλες χρήσεις και µε τη νέα αιµοδοσία θα
ξεπεράσουµε τα 60 δισεκατοµµύρια ευρώ, ενώ δόθηκαν και εγ-
γυήσεις του κράτους µε ποικίλες µορφές ύψους 130 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ.

Το θέµα, λοιπόν, είναι πάρα πολύ σοβαρό και πάρα πολύ µε-
γάλο και δεν πρέπει να το απλουστεύουµε. Αντίθετα, πρέπει να
συµφωνήσουµε ότι το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα είναι
ένα βήµα προς την κατεύθυνση που µπορεί να οδηγήσει σε µια,
όπως είπα, συνολική και οριστική έξοδο.

Το δεύτερο ερώτηµα στο οποίο θα ήθελα να απαντήσω είναι
γιατί πρέπει να γίνει και να έχει ολοκληρωθεί η ανακεφαλαιοποί-
ηση εντός του ’15. Οι Υπουργοί το έχουν αναλύσει, ο κ. Τσακα-
λώτος και ο κ. Σταθάκης. Χρειάζεται να το έχουµε συνείδηση
αυτό. Πρέπει να τελειώσουµε το ’15, πρώτον, διότι το ‘16 θα µπει
σε εφαρµογή µια οδηγία η οποία θα δηµιουργήσει κινδύνους για
τις καταθέσεις και αυτή η Κυβέρνηση από την αρχή έθεσε ως
προτεραιότητά της να µην πειραχτούν οι καταθέσεις.

Ο δεύτερος λόγος είναι πολιτικός. Δεν πρέπει να δώσουµε το
δικαίωµα σε νέους εκβιασµούς. Αν µείνει ανοικτό το θέµα των
τραπεζών, τότε δεν αποκλείεται να εκδηλωθούν πάλι δυνάµεις
του Grexit, δυνάµεις οι οποίες δεν είναι ευτυχείς µε το γεγονός
ότι καταλήξαµε στη συµφωνία.

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, ορθά νοµίζω υπάρχει
µια συναίνεση να ψηφιστεί το νοµοσχέδιο τουλάχιστον επί της
αρχής και να προχωρήσουµε γρήγορα.

Τρίτο ερώτηµα: Γιατί κατέστη αναγκαία αυτή η ανακεφαλαι-
οποίηση; Άκουσα διάφορα κατά της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ για το
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επτάµηνο. Θα ήθελα να πω µία φράση µόνο. Κάνουν λάθος οι
πολιτικές δυνάµεις της χώρας µας που δεν βλέπουν µέσα το
επτάµηνο αυτό ότι διεξήχθη ένας πόλεµος. Η Κυβέρνηση µπορεί
να κάνει και σφάλµατα, να έχει και ολιγωρίες κ.λπ., αλλά υπήρξε
πόλεµος ενάντια στη χώρα, όχι µόνο ενάντια στην Κυβέρνηση.
Κι έχει σηµασία αυτό να το έχουµε κατά νου, διότι κανείς δεν
µπορεί να αποκλείσει –κανείς δεν το θέλει- ότι και στο µέλλον
δεν θα υπάρξουν ανάλογες καταστάσεις. Πρέπει, λοιπόν, να αντ-
λούµε µαθήµατα κι όχι απλώς να καταγγέλλουµε ο ένας τον
άλλο.

Η νέα, λοιπόν, ανακεφαλαιοποίηση κατέστη αναγκαία, διότι η
προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση δεν έλυσε το πρόβληµα. Όχι
µόνο δεν επέβαλε ή δεν οδήγησε στη λύση του προβλήµατος
των κόκκινων δανείων, αλλά δεν ανέκοψε καν την αύξησή τους.
Αν δείτε την εξέλιξη των κόκκινων δανείων από το ‘12, το ‘13, το
‘14, θα το διαπιστώσετε. 

Δεύτερον, δεν έθιξε τη λειτουργία των τραπεζών. Είµαστε η
µόνη χώρα στον κόσµο στην οποία οι ίδιες δοµές που έδωσαν
τα κόκκινα δάνεια, που διαχειρίστηκαν τις τράπεζες την περίοδο
της ανόδου, οι ίδιες δοµές καλούνται να λύσουν το πρόβληµα.
Αυτό για πολλούς λόγους, που δεν είναι του παρόντος, δεν είναι
κάτι συνηθισµένο διεθνώς. Έπρεπε -κι αυτό γίνεται τώρα- να
ανοίξει ο δρόµος και για  µια αξιολόγηση και για µια αλλαγή των
δοµών και των διοικήσεων των τραπεζών.

Μου είπαν –δεν ήµουν παρών- ότι ο Γραµµατέας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας αναφέρθηκε σε µένα, θυµίζοντας
µια παλιά µου δήλωση, που χαρακτήρισα την προηγούµενη ανα-
κεφαλαιοποίηση ως σκανδαλώδη. Επιµένω στον χαρακτηρισµό. 

Το τέταρτο ερώτηµα που θα ήθελα να απαντήσω είναι ακριβώς
γιατί η τότε ανακεφαλαιοποίηση ήταν προβληµατική και σκανδα-
λώδης και γιατί η σηµερινή έχει τις προϋποθέσεις να επιτύχει.
Υπάρχουν τρεις λόγοι. 

Στην προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση οι µετοχές που είχε το
δηµόσιο δεν είχαν δικαίωµα ψήφου. Πρωτοφανές παγκοσµίως!

Είχαµε πλειοψηφία στις τράπεζες, είχαµε µετοχές, δεν είχαµε
δικαίωµα ψήφου. Δεν µπορούσαµε να παρέµβουµε.

Και αυτές οι µικροαλλαγές στις διοικήσεις που κάναµε, κύριε
Κουτσούκο, έγιναν µε συνεννοήσεις και όχι µε άσκηση δικαιώµα-
τος διότι δεν είχαµε αυτό το δικαίωµα. Τώρα, οι µετοχές, όσοι
θα έχουµε, θα έχουν δικαίωµα ψήφου. 

Επίσης, όσον αφορά στις παλαιές διοικήσεις, όχι µόνο δεν
υπήρξε κάποια διαδικασία αξιολόγησης αλλά προστατεύθηκαν
µε νόµο. Δηλαδή, ο νόµος προέβλεπε ότι το µάνατζµεντ, η διοί-
κηση των τραπεζών, ανήκει σε αυτούς που είχαν και πριν τη δι-
οίκηση. 

Τέλος, είναι αυτό που είπα ήδη για τα κόκκινα δάνεια που δεν
αντιµετωπίστηκαν.

Άρα οι αιτίες της σηµερινής ανακεφαλαιοποίησης βρίσκονται
στο πώς έγιναν οι προηγούµενες ανακεφαλαιοποιήσεις. 

Πέµπτο ερώτηµα. Τα δίνουµε όλα στους ξένους ή θέλουµε να
κάνουµε τις τράπεζες κοµµατικά φέουδα του ΣΥΡΙΖΑ; Ή το ένα
ισχύει ή το άλλο. Μάλλον, στη προκειµένη περίπτωση, δεν ισχύει
ούτε το ένα ούτε το άλλο. Αυτό το οποίο συµβαίνει είναι ότι µε
τον νόµο αυτόν δηµιουργείται ένα σύστηµα δηµοσίου ελέγχου
των τραπεζών, στον οποίο ρόλο έχει το κράτος, οι θεσµοί, οι επο-
πτικοί θεσµοί κ.λπ., καθώς και οι ιδιώτες µέτοχοι, όπου υπάρ-
χουν. 

Το κράτος ασκεί τον ρόλο του πρώτον, µε τη µετοχική του πα-
ρουσία -όση θα είναι αυτή- και δεύτερον, µε τον θεσµικό του
ρόλο. Ο Υπουργός Οικονοµικών διατηρεί τον τελικό λόγο, ακόµα
και εκεί που οι θεσµοί έχουν µέσω διαφόρων οργάνων µια επιρ-
ροή. 

Επίσης, εµείς σκεφτόµαστε, µελετούµε το καθεστώς που
υπάρχει σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, προσπαθούµε να δούµε
πώς λειτουργεί το κράτος στις άλλες χώρες σε σχέση µε τις τρά-
πεζες. Πρέπει να σας πω ότι αυτό που ζήσαµε στην Ελλάδα και
είδαµε πιο άµεσα όταν αναλάβαµε την Κυβέρνηση δεν υπάρχει
αλλού. Εδώ στην ουσία το κράτος είναι ανύπαρκτο. Δεν έχει ούτε
δοµές ούτε ανθρώπους ούτε συσσωρευµένη γνώση ούτε θε-
σµική µνήµη, δεν έχει εργαλεία παρέµβασης, δεν έχει εργαλεία
να ασκήσει ακόµα και αυτές τις δυνατότητες που έχει. 

Μελετώντας, λοιπόν, διαπιστώνουµε ότι σε πολλές χώρες το
Υπουργείο Οικονοµικών έχει µια δοµή. Στη Γερµανία είναι µια
πολύ ισχυρή δοµή, η λεγόµενη «BAFIN». Μελετούµε, όµως, κι
άλλα µοντέλα, ούτως ώστε να διαµορφώσουµε κι εδώ τις αντί-
στοιχες δοµές, µέσω των οποίων το κράτος θα ασκεί τον ρόλο
του όχι παρεµβαίνοντας στη λειτουργία των τραπεζών, αλλά δια-
σφαλίζοντας τη σωστή διακυβέρνηση των τραπεζών, αποτρέπον-
τας φαινόµενα διαπλοκής που είχαµε στο παρελθόν, ακόµη και
διαφθοράς. Υπάρχουν αρκετά στελέχη τραπεζών στις φυλακές,
µην το ξεχνάµε, και αρκετές υποθέσεις υπό έλεγχο. Άρα ούτε
κοµµατικά φέουδα δηµιουργούµε ούτε παραχωρούµε τις τράπε-
ζες αυθαίρετα σε άλλα συµφέροντα και δυνάµεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ σε ένα ακόµα ερώ-
τηµα. Αναφέρθηκε ότι δεν υπάρχει σχέδιο για τα κόκκινα δάνεια.
Δεν είναι ακριβές. Υπάρχει ολοκληρωµένο σχέδιο και υπάρχει κα-
τανοµή ρόλων. Πρώτον, η Κυβέρνηση διαµορφώνει τη συνολική
στρατηγική και τη νοµοθεσία. Δεύτερον, οι θεσµοί έχουν το δικό
τους ρόλο και µαζί τους θα διαπραγµατευτούµε τον τρόπο υλο-
ποίησης της στρατηγικής. Τρίτον, η Τράπεζα της Ελλάδας αυτήν
τη στιγµή κάνει κατηγοριοποίηση των δανείων και θα θέσει και
στόχους υποχρεωτικούς για τις τράπεζες σε ό,τι αφορά τη ρύθ-
µιση των δανείων. Τέταρτον, το ΤΧΣ έχει τώρα τον ρόλο του να
ελέγχει, αν οι στόχοι αυτοί τηρούνται. 

Από πολιτική άποψη εµείς έχουµε δύο στόχους. Πρώτον, δεν
µπορεί να µην τηρηθεί το κοινωνικό κριτήριο σε ό,τι αφορά τα
στεγαστικά δάνεια, το οποίο σηµαίνει προστασία της πρώτης κα-
τοικίας. Δεύτερον, το αναπτυξιακό κριτήριο. Πίσω από τα δάνεια
υπάρχουν άνθρωποι, θέσεις εργασίας, παραγωγικές µονάδες.
Αρνούµαστε κάθε έννοια πώλησης, αγοραπωλησίας δανείων.
Αυτό το οποίο δεχόµαστε είναι αναδιαρθρώσεις δανείων, ανα-
διαρθρώσεις επιχειρήσεων, µε στόχο τη διασφάλιση της απα-
σχόλησης και της παραγωγικής ικανότητας, υπό τον όρο πάντα
ότι θα µπαίνει νέο χρήµα, θα µπαίνουν κεφάλαια, είτε από σηµε-
ρινούς είτε από άλλους µετόχους και επενδυτές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης)

Μπορώ να έχω την ανοχή σας, για ένα λεπτό κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σε ό,τι αφορά τη σχέση δηµόσιου-ιδιωτικού που αναφέρθηκε,
αυτό θα καθοριστεί, διότι έπρεπε να είχαµε τα δεδοµένα όλα και
τη γνώµη των θεσµικών παραγόντων της Τράπεζας της Ελλάδος,
του ΤΧΣ για να το καθορίσουµε.

Εκείνο που θα επιδιώξουµε είναι µία ισορροπία ανάµεσα στον
έναν στόχο που είναι να έχουµε ισχυρή παρουσία ιδιωτών µετό-
χων. Ο δεύτερος στόχος είναι να έχουµε επίσης παρουσία του
δηµοσίου όσο γίνεται πιο ισχυρή, έτσι ώστε να υπάρξει και µία
ανάκτηση κάποιων από τα ποσά που έχουν διατεθεί.

Εκείνο για το οποίο θέλω να διαβεβαιώσω είναι ότι ακόµα και
αν κάπου η συµµετοχή του δηµοσίου είναι χαµηλή, θα υπάρχουν
προγραµµατικές συµφωνίες µε τις εν λόγω τράπεζες, ούτως
ώστε να ασκηθεί ο αναγκαίος έλεγχος εκεί που πρέπει να ασκη-
θεί.

Το τελευταίο σηµείο. H ανακεφαλαιοποίηση είναι αναγκαία,
αλλά δεν είναι επαρκής. Πρέπει να σκεφτούµε µε όρους µιας
νέας αρχιτεκτονικής του τραπεζικού µας συστήµατος ευρύτερα,
πρέπει να συζητήσουµε για ένα νέο ρόλο τον τραπεζών σε σχέση
µε την κοινωνία, την ανάπτυξη κ.λπ.. Αυτό δεν είναι θέµα αυτού
του νόµου. Θα έχουµε την ευκαιρία να το δούµε και αλλού.

Δεύτερον, πρέπει να δηµιουργήσουµε ένα παράλληλο σύ-
στηµα τραπεζών που να µην είναι υπό την εποπτεία της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τράπεζας και που να µην κάνει το σύστηµα
τόσο συγκεντρωτικό όσο είναι σήµερα. 

Από αυτήν την άποψη, έχει σηµασία η στήριξη των συνεταιρι-
στικών τραπεζών και της Τράπεζας Αττικής, έχει σηµασία η δη-
µιουργία της Αναπτυξιακής Τράπεζας γρήγορα, αλλά και η
ενθάρρυνση της δηµιουργίας νέων τραπεζών, αλλά και νέων χρη-
µατοδοτικών εργαλείων. 

Κύριε Πρόεδρε, προσπάθησα να δείξω ότι σήµερα απλά βά-
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ζουµε τις βάσεις µε την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών για
µια πορεία αντιµετώπισης της κρίσης. Η πορεία αυτή έχει και
άλλες προϋποθέσεις, ορισµένες από τις οποίες ανέφερα. 

Η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ εγγυάται την έγκαιρη και επιτυχή
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, αλλά κυρίως την ευρύτερη,
τη γενικότερη πορεία που πρέπει να ακολουθήσουµε για να
βγούµε από την κρίση.

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

Αντιπρόεδρο της Κυβέρνησης κ. Ιωάννη Δραγασάκη.
Έχω τη τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, τριάντα έξι µα-
θήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Γενικό Λύκειο Δράµας.
Η Βουλή τούς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Θα πάρετε τον λόγο

µετά τον κ. Βορίδη.
Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο. Επειδή έχετε υπερβεί τον χρόνο

στις πρωτοµιλίες, παρακαλώ να είστε σύντοµος.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εκλαµβάνω την τοποθέτηση του

κυρίου Αντιπροέδρου της Κυβέρνησης περί πολέµου ενάντια στη
χώρα ως οµολογία της αποτυχίας των κυβερνητικών επιλογών.
Γιατί; Διότι µέχρι τώρα η προσπάθεια που γινόταν από τη πλευρά
των ετέρων δύο παρισταµένων Υπουργών, οι οποίοι έχουν λάβει
τον λόγο, ήταν ότι το πρόβληµα δεν δηµιουργήθηκε στο επτά-
µηνο. Αυτή ήταν η βασική γραµµή της επιχειρηµατολογίας, ότι
έχει δηµιουργηθεί πριν. Χρειάστηκε η παρουσία του κ. Δραγα-
σάκη για να οµολογηθεί το εξής: Πάνω σε αυτό που ο κ. Δραγα-
σάκης λέει «πόλεµος ενάντια στην Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ», για
πολιτικούς λόγους επιλέξατε µία σύγκρουση, η οποία δηµιούρ-
γησε την αναγκαιότητα αυτού του νοµοσχεδίου, δηλαδή τα 15
δισεκατοµµύρια που φορτώνουµε αυτήν τη στιγµή στον ελληνικό
λαό. Τώρα το βαφτίζει «πόλεµο», «ήταν ενάντια στην Κυβέρνηση,
ήταν ενάντια στον ΣΥΡΙΖΑ, ήταν ενάντια στη χώρα». Αυτά είναι
ερµηνευτικά ζητήµατα. Η πραγµατικότητα, όµως, πια η οµολο-
γηµένη είναι ότι τότε δηµιουργήθηκε το θέµα.

Το δεύτερο. Άκουσα για σκανδαλώδη δεύτερη ανακεφαλαι-
οποίηση. Μάλιστα, το σκάνδαλο εστιάστηκε σε τρία σηµεία. Δεν
έγινε η αλλαγή των διοικήσεων. Καλά δεν άκουσα; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Το πρώτο ήταν το δεδοµένο. Το σκανδαλώδες βρίσκεται, κατά
την άποψή µου, στο ότι οι µετοχές που είχε το δηµόσιο δεν είχαν
δικαίωµα ψήφου. Ήταν µειωµένης εγκυρότητας, µε µία έννοια.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ωραιότατα. 
Εγώ, λοιπόν, άκουσα τρία σηµεία: Αλλαγή διοικήσεων. Δεν

έγινε. Δικαίωµα ψήφου. Δεν υπήρχε. Είναι αυτό που είπατε τώρα.
Επίσης, δεν ελήφθη µέριµνα για τα κόκκινα δάνεια. 

Θα ξεκινήσω από το τρίτο γιατί για το τρίτο απλώς ο κύριος
Αντιπρόεδρος δεν ήταν εδώ να παρακολουθήσει τα εκτενή επι-
χειρήµατα και την εκτενή ανάλυση όλου του τελευταίου διαστή-
µατος…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Λίγο σύντοµα, αν
έχετε την καλοσύνη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ένα λεπτό.
Αυτό για τα κόκκινα δάνεια έχει πλήρως απαντηθεί. Τα κόκκινα

δάνεια είχαν συµπεριληφθεί –το λέµε για πολλοστή φορά- σε
όλες τις προσοµοιώσεις οι οποίες έγιναν και κυρίως στην προ-
σοµοίωση του 2014, παρά την επιδείνωση που πράγµατι παρου-
σίασε το σύνολο των κόκκινων δανείων την περίοδο 2010-2015
εξαιτίας της κρίσης.

Όµως, αυτά είχαν ληφθεί υπ’ όψιν το 2014 και εποµένως δεν
ετίθετο, παρά την ύπαρξη κόκκινων δανείων, θέµα ανακεφαλαι-

οποίησης. Δεν βλέπω τίποτα το σκανδαλώδες. 
Βεβαίως πρέπει να ρυθµιστεί το θέµα των κόκκινων δανείων.

Δεν έχει, όµως, αυτήν τη στιγµή που µιλάµε σχέση µε τις ανάγκες
της ανακεφαλαιοποίησης. Παρίσταται µία οικονοµική ανάγκη
ρύθµισης που πρέπει να γίνει. Είναι κάτι για το οποίο µίλησε ο κ.
Σταθάκης. 

Δεύτερον, όσον αφορά το δικαίωµα ψήφου εξήγησα ότι υλο-
ποιείτε νόµο του 2014. Αυτήν τη στιγµή επαναλαµβάνεται η δια-
τύπωση νόµου του 2014. 

Και όσο για το θέµα της αλλαγής των διοικήσεων, επαίρεται ο
κύριος Αντιπρόεδρος για τη ρύθµιση που φέρνει για την αλλαγή
των διοικήσεων; Επαίρεστε για το γεγονός ότι µέχρι πρότινος οι
διοικήσεις, δηλαδή ο τρόπος συµµετοχής του ΤΧΣ µέσα στις τρά-
πεζες, καθοριζόταν -το διοικητικό συµβούλιο του ΤΧΣ, τα µέλη
του ΤΧΣ- µε απόφαση του Υπουργού και τώρα έχετε εκχωρήσει
αυτό το δικαίωµα στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, στην Κο-
µισιόν; Έχετε εκχωρήσει στον µηχανισµό στήριξης το δικαίωµα
αυτό και έρχεστε και µας εγκαλείτε ότι εµείς έχουµε σκανδα-
λώδη συµπεριφορά που είχαµε το δικαίωµα αυτό στον Υπουργό;
Εσείς που το εκχωρείτε στους θεσµούς κάνετε το πατριωτικό
σας καθήκον και εξυγιαίνεται τη λειτουργία των τραπεζών; Αιδώς
Αργείοι. Αιδώς! 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ο κύριος Αντιπρό-
εδρος έχει τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Βορίδη, µιλήσατε ως δικηγόρος και όχι ως Βουλευτής –
φοβάµαι- ή εκπρόσωπος της παράταξης. 

Πρώτον, µε την προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση το ελληνικό
δηµόσιο είχε πάνω από 60% των µετοχών σε µια σειρά τράπεζες.
Δεν είχε δικαίωµα να ψηφίσει για τη διοίκηση, ούτε για ένα µέλος
ούτε για δύο ούτε για κανένα. Αυτό αντιµετώπισα εγώ ως έχων
την εποπτεία του τραπεζικού συστήµατος. 

Και µε τη Eurobank που κάναµε µια αλλαγή, την κάναµε κατό-
πιν συνεννόησης µε τους µετόχους, συνεναιτικά. Εγώ δηλαδή ως
εκπρόσωπος του δηµοσίου, ως εκπρόσωπος του 66%, δεν είχα
κανένα δικαίωµα. Αυτό είναι το σκάνδαλο. Τα άλλα είναι προβλή-
µατα, είναι αδυναµίες. 

Σήµερα ό,τι ποσοστό έχει το δηµόσιο θα εκπροσωπείται στη
συνέλευση των µετόχων. Θα ψηφίζει κανονικά. Μιλάτε για τα τρία
µέλη, που αν υπάρξει µετά την αξιολόγηση ανάγκη θα υποστούν
τη διαδικασία που είπατε. Και πάλι όµως ο Υπουργός…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεν είπε αυτό. Την αξιολόγηση για
το ΤΧΣ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Εν πάση περιπτώσει, η αξιολόγηση θα καταλήξει κάπου για τρία
µέλη, όχι για όλα. Τα άλλα θα βγαίνουν µέσα από τη συνέλευση
που θα ψηφίζει ο εκπρόσωπος του δηµοσίου. Αλλά και για τα
τρία µέλη που θα είναι αποτέλεσµα της επιτροπής επιλογών του
ΤΧΣ, τον τελικό λόγο θα τον έχει ο Υπουργός σε ό,τι αφορά τη
νοµιµότητα της όλης διαδικασίας, την εγκυρότητά της κ.λπ.. 

Εγώ περισσότερο ήθελα να διευκρινίσω το θέµα µε το δι-
καίωµα ψήφου των µετοχών, διότι νόµιζα ότι δηµιουργήθηκε µια
σύγχυση. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ναι, αλλά δεν µπο-

ρεί να συνεχίσει αυτό. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σε τριάντα δευτερόλεπτα θα έχω

ολοκληρώσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Πραγµατικά σε

τριάντα δευτερόλεπτα. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Πρώτον, όπως άλλωστε θα γνωρίζει

ο κύριος Αντιπρόεδρος, τα νοµικά δεν βλάπτουν. Συχνά ωφε-
λούν. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Όχι
πάντα. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Συχνά ωφελούν. Εσείς έχετε οµολο-
γήσει άγνοια. Μην ασχολείστε µε αυτό. 

Δεύτερον, µε συγχωρείται πάρα πολύ, αλλά σκοπίµως απο-
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κρύπτονται δύο πράγµατα. Το ΤΧΣ έχει συµµετοχή στα διοικητικά
συµβούλια των τραπεζών. Το ελληνικό δηµόσιο έχει επίτροπο
στα διοικητικά συµβούλια των τραπεζών. Αυτό, µε συγχωρείται,
αλλά ήδη από το νόµο Αλογοσκούφη, ο επίτροπος του ελληνικού
δηµοσίου έχει δικαίωµα αρνησικυρίας –βέτο- για σηµαντικές και
µείζονες αποφάσεις στα διοικητικά συµβούλια. Αυτά τα έχετε
αποκρύψει όλα, λες και δεν έχει παρουσία το ελληνικό δηµόσιο. 

Και έρχεστε τώρα και λέτε ότι το µεγάλο πλεονέκτηµα είναι –
ποιο;- ότι θα παρεµβαίνει το ελληνικό δηµόσιο και θα µπορεί να
καθορίζει τις διοικήσεις των ελληνικών τραπεζών. Και σας ερωτώ
πώς, αφού θα ασκούνται όλα τα δικαιώµατα αυτά από το ΤΧΣ,
το οποίο συγκροτείται µέσω των αποφάσεων των τριών θεσµών.
Προεδρεύει δε, της επιτροπής αξιολόγησης εις εκ των τριών θε-
σµών. Αν αυτό είναι η πολιτική σας επιτυχία και έτσι την καταλα-
βαίνετε να τη χαίρεστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, κύριε Βο-
ρίδη. Σας ευχαριστούµε πολύ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Λοβέρδος. Να έχετε υπ’ όψιν σας ότι έχετε
υπερβεί όλους τους χρόνους, άρα δύο λεπτά νοµίζω ότι είναι αρ-
κετά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Αντιπρόεδρε, πριν µιλήσετε, η
συζήτηση κυλούσε οµαλά και πηγαίναµε σε µια ψήφιση επί της
αρχής και στην Ολοµέλεια και το κάθε κόµµα µετά θα έκρινε επί
των άρθρων τι θα κάνει. 

Πυροδοτείτε µια συζήτηση και παρωθείτε την Αντιπολίτευση
να επιβεβαιώσει τον ρόλο της. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα και κα-
νένα ηθικό βάρος να µιλάτε για σκανδαλώδη προηγούµενη ρύθ-
µιση, όταν δεν σας βοηθάνε µάλιστα και τα επιχειρήµατα. Να
έλεγα ότι σας βοηθάνε τα επιµέρους νοµικά επιχειρήµατα, να το
κάνετε, γιατί είστε ακραίος, που δεν είστε. Έρχεστε εδώ, δεν
έχετε παρακολουθήσει τη συζήτηση και πετάτε µία φράση, η
οποία δεν εισπράττεται ίσως µε τον τρόπο που θα θέλατε να ει-
σπραχθεί. Μας καλείτε να επιβεβαιώσουµε την Αντιπολίτευση κά-
νοντας αυτό που πρέπει να κάνουµε και στη συνέχεια της
διαδικασίας και στην ψηφοφορία. 

Θέλω να µας ξαναπείτε ή εσείς ή ο αρµόδιος Υπουργός από
πού αντλείτε αυτό το δικαίωµα σε σχέση µε το σχέδιο νόµου, όχι
µε το πώς σκέφτεστε. Στην οµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, ζήτησα
από τους Βουλευτές της Συµπολίτευσης να προσέξουν στο
άρθρο 1 -που είναι άρθρο τώρα, το 4α- µέσα στη δοµή του συγ-
κεκριµένου άρθρου, στη σελίδα 34 εν πάση περιπτώσει, που κα-
θορίζει το πώς συντίθεται η επιτροπή επιλογή και να δείτε σε
σχέση µε τα προϊσχύσαντα αν υπάρχει πρόοδος ή οπισθοδρό-
µηση, για να ξέρουµε τι λέµε εδώ. 

Αυτή η παράγραφος, κύριε Αντιπρόεδρε, δίνει ένα λόγο να µην
ψηφίσουµε το άρθρο 1, να το σκεφτόµαστε. Σκεφτόµαστε από
την άλλη πλευρά κι αυτό που είπαµε και στις οµιλίες µας κι εµείς,
ότι ψηφίζουµε κάτι που συνιστά ένα θεµέλιο της οικονοµίας: η
ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών χάριν των καταθετών και των
επιχειρήσεων, χάριν της οικονοµίας. Όµως, αυτή η διάταξη δεν
µας αρέσει, κύριε Αντιπρόεδρε. 

Επίσης, είπαµε στον κ. Τσακαλώτο -τώρα του το ζητώ στεκό-
µενος και στην τροπολογία που έχει καταθέσει ο κ. Βενιζέλος-
να βοηθήσει και στο άρθρο 1 και στο άρθρο 4 µε την προσθήκη
της υποχρέωσης αυτή η απόφαση µε πράξη υπουργικού συµ-
βουλίου που θα ληφθεί για την επιµέρους δοµή της ανακεφαλαι-
οποίησης να έρχεται στη Βουλή µε επίσηµο τρόπο. «Μα», λέτε
σωστά, «στο ΦΕΚ δηµοσιεύεται και λαµβάνει γνώση οποιοσδή-
ποτε». Έτσι είναι και µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου,
έτσι είναι και µε τις υπουργικές αποφάσεις, έτσι είναι και µε όλο
το κανονιστικό πλαίσιο. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι γνωστή στη Βουλή σήµερα
που θα ψηφίσουµε η δοµή της ανακεφαλαιοποίησης. Επί της
προηγούµενης ανακεφαλαιοποίσης αυτά ήταν γνωστά. Το µέρος
που είχε να κάνει µε την επένδυση µε συµµετοχές και το µέρος
στα Cocos, σε αυτά τα µετατρέψιµα οµόλογα σε µετοχές ήταν
γνωστό. Τα ξέραµε αυτά. Εδώ δεν τα ξέρουµε. Θα τα µάθουµε
αύριο. Αφού, όµως, θα είναι έτσι είναι µια µορφή διασφάλισης
και της καλής σας διάθεσης, πέραν του τυπικού θέµατος αν ο
οποιοσδήποτε πολίτης λαµβάνει γνώση. Να έρχεται µέσα από
µια προσθήκη που θα κάνετε στο άρθρο 1 και στο άρθρο 4 κάθε

πράξη υπουργικού συµβουλίου διά της επίσηµης οδού στη
Βουλή, ώστε οι Βουλευτές αλλά και ο Υπουργός αν θέλει να … 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε σας
παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τέλος, θα σας δώσω ένα επιχείρηµα
που θα σας αγγίξει νοµίζω. Αφού όλα ήταν καλά, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, και τίποτα δεν προέκυψε από τη δική σας πολι-
τική αυτό το εννεάµηνο γιατί υπάρχει ανησυχία σε όλους τους
συλλόγους εργαζοµένων στις τράπεζες για εθελούσιες εξόδους
ή για απολύσεις ή εν πάση περιπτώσει για µείωση προσωπικού;
Είπε τους αριθµούς ο κ. Θεοχάρης. Γιατί υπάρχει αυτή η ανησυ-
χία; Μήπως υπάρχει αυτή η ανησυχία λόγω της επιγενόµενης δυ-
σχέρειας µε βάση και όσα και ο κ. Μιχελής είχε πει; 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, διαβάσαµε σήµερα -το είχατε πει και
εχθές εσείς- ότι ζητήσατε την παραίτηση από τον κ. Μποτό-
πουλο. Αν το κάνατε αυτό ένα µήνα µετά, όταν θα είχε ολοκλη-
ρωθεί η ανακεφαλαιοποίηση, θα σας έλεγα ότι είναι και δικαίωµά
σας. Δεν το βλέπω έτσι. Πρέπει να ολοκληρώνουν τα όργανα τις
θητείες τους, αλλά θα σας έλεγα ότι εν πάση περιπτώσει κάνατε
κι εσείς τις δικές σας αξιολογήσεις. Γιατί το κάνετε τώρα; Κι απ’
ό,τι διαβάσαµε σήµερα το πρωί την κατέθεσε την παραίτησή του.
Γιατί το κάνετε τώρα εν µέσω όλης αυτής της διαδικασίας;
Μήπως είναι µια πράξη ακραίας επιπολαιότητας; Θέλω να το ξα-
ναδείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Καλώς, κύριε Λο-
βέρδο. Σας ευχαριστώ.

Προχωρούµε στον κατάλογο οµιλητών. 
Ο κ. Ιωάννης Γκιόλας να έρθει στο Βήµα για επτά λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές κι αγαπητοί συνάδελφοι, ολοκληρώνεται η συζή-

τηση για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών. 
Ο σηµαντικότερος παράγοντας για τις επιχειρήσεις, τα ελλη-

νικά νοικοκυριά και τον ελληνικό λαό είναι να ξέρουν ότι η νέα
ανακεφαλαιοποίηση θα είναι και η τελευταία, ότι θα τα καταφέ-
ρουµε εκεί που δύο φορές απέτυχε στο παρελθόν η Αντιπολί-
τευση. Αποφεύγουµε, λοιπόν, τα λάθη του παρελθόντος κι έ-
χουµε στόχο να δώσουµε οριστικά τέλος στο ζήτηµα των προ-
βληµατικών τραπεζών, µε θετικό τρόπο. 

Ο στόχος του δηµοσίου στη διαδικασία της παρούσας ανακε-
φαλαιοποίησης είναι να προσελκύσει ιδιωτικές επενδύσεις για
τις τράπεζες και παράλληλα να διατηρήσει τη συµµετοχή του σε
αυτές. Θέλουµε βέβαια να καταστήσουµε φιλικό το κλίµα για τις
ιδιωτικές επενδύσεις. Θα πετύχουµε την ανακεφαλαιοποίηση µε
ιδιωτική συµµετοχή σε όλες τις τράπεζες και θα καλύψουµε το
µεγαλύτερο δυνατό µέρος, χωρίς επιβάρυνση των Ελλήνων φο-
ρολογουµένων.

Για να προσελκύσουµε, λοιπόν, τους ιδιώτες, ενδυναµώνουµε
τη διακυβέρνηση των τραπεζών και του ΤΧΣ και προσφέρουµε
έτσι εχέγγυα ότι η εύρυθµη και συνετή διοίκηση των τραπεζών
θα εξασφαλίσει την επένδυσή τους. Ζητάµε την εµπιστοσύνη
τους, η οποία έχει προδοθεί στο παρελθόν από αυτούς που υπο-
τίθεται ότι προστάτευαν τα συµφέροντά τους κι εµείς δηλώνουµε
ότι δεν θα τους απογοητεύσουµε. Δεν µεροληπτούµε υπέρ κα-
νενός, ούτε µεγάλου ούτε µικρού, επενδυτή και ιδιώτη. Σπάµε
έτσι τον κύκλο της καχυποψίας που υπήρχε, διότι όλοι πια ξέ-
ρουν ότι θα αντιµετωπιστούν δίκαια, αξιοκρατικά και µε ισότητα.

Παράλληλα, µέσω του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερό-
τητας, το δηµόσιο θα διατηρήσει συµµετοχές στα µετοχικά κε-
φάλαια των τραπεζών, οι οποίες δεν γνωρίζουµε ακόµα αν θα
φτάσουν σε ένα εύλογο ποσοστό και ύψος, βάσει και των αναγ-
κών της αυξήσεως σε κάθε τράπεζα. Αποδεικνύεται, λοιπόν, ότι
δεν χαρίζουµε τις µετοχές του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Στα-
θερότητας. 

Ταυτόχρονα, χωρίς µάλιστα να πνίγουµε την προσέλκυση των
επενδυτών, περιοριζόµαστε σε ένα ποσοστό συµµετοχής του δη-
µοσίου, που είναι µεν ηγεµονεύον, αλλά όχι υπερβολικά διογκω-
µένο. Διατηρούµε το δικαίωµα ψήφου, όπως έχει πολλαπλώς
λεχθεί, στις κοινές µετοχές που θα κατέχει το δηµόσιο κι έτσι επι-
τυγχάνεται ο αποφασιστικός τρόπος παρέµβασης του δηµοσίου
στα όργανα των τραπεζών. Επανδρώνουµε το νέο ΤΧΣ τόσο σε
επίπεδο διοίκησης όσο και προσωπικού µε υψηλού επιπέδου
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άτοµα, τα οποία θα επιλέγονται µε εχέγγυα αξιοκρατίας κι αντι-
κειµενικότητας. 

Δίπλα µας, όπως γνωρίζετε, έχουµε αρωγό και την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Ανασυγκρότησης κι Ανάπτυξης, η οποία αναγνωρίζει
την ειλικρινή µας πρόθεση και το -αν µη τι άλλο- καλών προδια-
γραφών σχέδιό µας για να ξυπνήσουµε την κοινωνία και την οι-
κονοµία και πιστεύουµε ότι θα τα καταφέρουµε.

Προσφέρουµε έναν σαφή κι οριοθετηµένο έλεγχο της λειτουρ-
γίας των ιδρυµάτων. Υπό διαπραγµάτευση βρίσκονται οι µισθοί
των διοικούντων των τραπεζών, ώστε να µην προκαλούν το δη-
µόσιο αίσθηµα. Αναζητείται επίσης και η φόρµουλα για µια ισορ-
ροπηµένη κατάσταση ως προς την ασυλία των διοικούντων, ώστε
να µην είναι απόλυτη και ανέλεγκτη η δραστηριότητά τους. 

Στόχος είναι η διαφάνεια και η δηµόσια λογοδοσία τόσο των
τραπεζών όσο και του ΤΧΣ που, όπως προείπε και ο Αντιπρό-
εδρος της Κυβερνήσεως, εξασφαλίζονται θεσµικά και νοµοθε-
τικά. 

Θεσπίζεται για πρώτη φορά διαδικασία περιοδικής αξιολόγη-
σης των διοικήσεων των τραπεζών στη βάση συγκεκριµένων µε-
τρήσιµων κι αντικειµενικών κριτηρίων, µε τη βοήθεια ανεξάρτη-
του διεθνούς συµβούλου.

Τέλος, αντιµετωπίζουµε το ζήτηµα των κόκκινων δανείων, το
αγκάθι αυτό στις επιχειρήσεις και τα ελληνικά νοικοκυριά. Επι-
δίωξή µας είναι να πέσουν, για πρώτη φορά µετά από τόσα χρό-
νια, χρήµατα στην αγορά µε µορφή δανεισµού στις επιχειρήσεις,
στους συνεργατικούς και συνεταιριστικούς φορείς, καθώς και
στους µικροεπιχειρηµατίες και αυτοαπασχολούµενους, µε στόχο
την ανάκαµψη της απασχόλησης και των εισοδηµάτων. 

Δύο φορές έκανε το λάθος η Αντιπολίτευση να αγνοήσει αυτήν
την παράµετρο στο παρελθόν, δύο ανακεφαλαιοποιήσεις που
δεν οδήγησαν παρά στην ζηµιά του ελληνικού δηµοσίου και του
ελληνικού λαού. 

Υπάρχει, βέβαια, ένα ζήτηµα ευλογοφανές: της αµφισβήτησης
από τους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης του στόχου µας τού
αν θα ευοδωθεί το καλό σενάριο χρηµατοδότησης των τραπε-
ζών.

Ας θυµηθούµε, λοιπόν -και παίρνω ως παράδειγµα από τις
προηγούµενες δύο ανακεφαλαιοποιήσεις- τον νόµο του Αλογο-
σκούφη του 2008 και κυρίως του 2012-2013 οπότε διατέθηκαν
από το ελληνικό δηµόσιο στον τραπεζικό κλάδο 39 δισεκατοµ-
µύρια -εκ των οποίων τα 65% για την ανακεφαλαιοποίηση των
τεσσάρων συστηµικών τραπεζών- και τα άλλα 13,5 δισεκατοµµύ-
ρια για την εκκαθάριση των λοιπών µικρών τραπεζών που απορ-
ροφήθηκαν.

Η δεύτερη, κυρίως, ανακεφαλαιοποίηση απέβη αρνητικότατη
και ατελέσφορη για πολλούς λόγους και όχι για αυτούς που υπο-
νοήσατε. Το ελληνικό δηµόσιο αποφάσισε να µην ασκήσει ποτέ
το δικαίωµα ψήφου του. Αποφασιστικό! Στις τρεις τράπεζες
Εθνική, Alpha και Πειραιώς προστατεύθηκαν οι παλιές διοικήσεις
χωρίς να αξιολογηθούν και χωρίς να κριθούν τα πεπραγµένα
τους. Όπως τα βρήκαµε, τα αφήσαµε. Παρ’ ότι τα κόκκινα δάνεια
είχαν ήδη καταστεί ανασταλτικοί παράγοντες, η εξέταση της αν-
τιµετώπισής τους δεν εξετάστηκε ποτέ σοβαρά ούτε λήφθηκαν
αποτελεσµατικά µέτρα διαχείρισης τους, µε αποτέλεσµα να απο-
σταθεροποιηθεί συν τω χρόνω το τραπεζικό σύστηµα και η ελ-
ληνική οικονοµία γενικότερα.

Επιπλέον, προσετίθεντο και άλλες δυσµενείς εσωτερικές και
εξωτερικές επενέργειες: οι γνωστοί ασφυκτικοί περιορισµοί χρη-
µατοδότησης του δηµοσίου από το τραπεζικό σύστηµα, σταγο-
νόµετρο οι εγκρίσεις του ELA, άρνηση της Ευρωπαϊκής Κεντρι-
κής Τράπεζας να εγκρίνει αύξηση του ορίου των 15 δισεκατοµ-
µυρίων για την έκδοση εντόκων γραµµατίων. Στο εσωτερικό δε,
το κλίµα γινόταν ολοένα και πιο επώδυνο λόγω του αδιεξόδου
της ευρύτερης στρατηγικής της τότε δικής σας κυβέρνησης,
αλλά και γιατί απέτυχε η διαχείριση των προβληµατικών δανείων. 

Όµως, νοµίζω ότι όλα αυτά είναι σε πορεία ανατροπής, διότι
αποκαθίσταται η σταθερότητα του πολιτικού κλίµατος, η συνετή
οικονοµική διαχείριση και η προώθηση του επενδυτικού κλίµατος
που σε συνδυασµό µε την οριστική επίλυση του σύνθετου προ-
βλήµατος των κόκκινων δανείων, η οποία ήδη όπως ακούσαµε
έχει δροµολογηθεί µε οικονοµικά βιώσιµο και κοινωνικά δίκαιο

τρόπο, θα συντείνει στην ανάκαµψη της οικονοµίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα µισό λεπτό ακόµα.
Εγγυόµαστε τα στοιχεία που θα εµπεδώσουν το ασφαλές ανα-

πτυξιακό κλίµα: προστασία της πρώτης επαγγελµατικής κύριας
κατοικίας, παρεµποδίζεται η περαιτέρω συγκέντρωση του τρα-
πεζικού κλάδου, διασφαλίζεται το δηµόσιο συµφέρον και διαφυ-
λάσσεται η αξία της περιουσίας του ΤΧΣ στις τράπεζες. Όλα
αυτά προοιωνίζονται µία θετική εξέλιξη, διότι προδιαγράφεται ο
σίγουρος τρόπος για την οικονοµική ανασυγκρότηση της χώρας. 

Εµείς θέτουµε τις βάσεις για την αναδόµηση των τραπεζών,
την εξυγίανση του πιστωτικού ιδρύµατος, ανοίγοντας έτσι το
δρόµο για την αφύπνιση και της ελληνικής οικονοµίας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον
κ. Ιωάννη Γκιόλα. 

Σιγά-σιγά βαίνουµε προς το τέλος, απέµειναν τρεις οµιλητές. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μάριος Σαλµάς, από τη Νέα Δηµοκρατία,

µετά ο κ. Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ και τελευταίος ο κ. Τριαν-
ταφυλλίδης, από τον ΣΥΡΙΖΑ και ολοκληρώνουµε τη συνεδρίαση.

Κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν υποθέσουµε ότι όλα είναι

καλά, τότε γιατί ψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο; Γιατί έρχεται
αυτό το σχέδιο νόµου στη Βουλή για να µην χάσουµε και το
µέτρο;

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, το 99% των αποτυχιών οφείλονται
σε ανθρώπους που έχουν το κακό ελάττωµα να δικαιολογούνται
και αναφορικά µε τον πόλεµο µε τον οποίο ισχυριστήκατε ότι ευ-
θύνεται για όλο το κακό, θα σας πω ένα ανέκδοτο.

Ήταν ένας γιατρός, ένας αρχιτέκτονας και ένας πολιτικός και
είχαν µια διαµάχη για το ποιο είναι το πιο αρχαίο επάγγελµα. Ο
γιατρός είπε ότι µε χειρουργική επέµβαση από το πλευρό του
Αδάµ δηµιουργήθηκε η Εύα. Ο αρχιτέκτονας είπε ότι για να γίνει
αυτή η επέµβαση έπρεπε από το χάος κάποιος αρχιτέκτονας να
κάνει το σύµπαν µε µια δοµή. Και ο πολιτικός απάντησε: «Και το
χάος ποιος το έφτιαξε;».

Εποµένως βρήκατε ένα διπλωµατικό επεισόδιο και δηµιουργή-
σατε πόλεµο, κύριε Υπουργέ. Εκτός και αν ακόµα πιστεύετε ότι
τον πόλεµο τον κήρυξε η Ευρώπη επειδή είσαστε αριστεροί.
Αυτό ούτε ως κακόγουστο αστείο µπορεί να το εκλάβει κανείς,
διότι αποδείξατε αυτούς τους δέκα µήνες ότι δεν υφίσταται αρι-
στερή ιδεολογία, δεν υφίσταται αριστερή διακυβέρνηση. Είστε
οι πιο καλοί για να κάνετε τη διεκπεραίωση του µνηµονίου. Ποιος
άλλος εξάλλου µπορούσε να περάσει αυτά τα µέτρα από τη
Βουλή; Πείτε µου. Μπορούσε ένα κόµµα από αυτά που κυβέρνη-
σαν µέχρι τώρα να περάσει αυτά τα µέτρα στη Βουλή; Όχι.

Εποµένως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η οικονοµική κρίση
αποκάλυψε τα τρωτά σηµεία της ρύθµισης και εποπτείας του
τραπεζικού συστήµατος σε ευρωπαϊκό αλλά και σε παγκόσµιο
επίπεδο. 

Στην Ελλάδα η κρίση των τραπεζών προήλθε από το δηµοσιο-
νοµικό πρόβληµα, από το δηµόσιο, όπως προαναφέρθηκε και την
ανάλογη δανειοδότηση. Τα κεφαλαιακά προβλήµατα στις ελλη-
νικές τράπεζες ξεκίνησαν κυρίως το 2012, µέσω του PSI, που
έγινε κούρεµα στα ελληνικά οµόλογα και στο χαρτοφυλάκιό
τους. Η απώλεια στα κεφάλαιά τους ήταν πολύ µεγάλη και είχε
ως αποτέλεσµα να µηδενιστούν ή να γίνουν και αρνητικά. 

Ως το 2014 το ελληνικό δηµόσιο, µέσω του Ταµείου Χρηµατο-
πιστωτικής Σταθερότητας, είχε δαπανήσει περίπου 40 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ στο τραπεζικό σύστηµα, από τα οποία τα 25
δισεκατοµµύρια κατευθύνθηκαν στις τέσσερις συστηµικές τρά-
πεζες και τα υπόλοιπα για την εξυγίανση του τραπεζικού συστή-
µατος. 

Μέσω του PSI και της µετέπειτα επαναγοράς των νέων κουρε-
µένων οµολόγων από το κράτος, το ελληνικό δηµόσιο κέρδισε
αρκετά δισεκατοµµύρια, ενώ τον Απρίλιο του 2014 είχε επιπλέον
στην κατοχή του τραπεζικές µετοχές, µέσω του ΤΧΣ, αξίας περί-
που 20 δισεκατοµµυρίων, των οποίων η χρηµατιστηριακή αξία θα
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αυξάνονταν καθώς η οικονοµία θα βελτιώνονταν. 
Βέβαια, κάτι τέτοιο τους τελευταίους µήνες δεν έχει επιβεβαι-

ωθεί, αφού οι µετοχές των τραπεζών έχουν υποστεί τεράστια
πίεση λόγω της οικονοµικής κρίσης που προκάλεσε η πολιτική
αβεβαιότητα των τελευταίων δώδεκα µηνών. 

Χρήσιµο θα ήταν να απαντήσουµε σε ερωτήµατα που επανέρ-
χονται εν όψει της νέας ανακεφαλαιοποίησης, κάνοντας και µία
αναδροµή σε ένα όχι και τόσο µακρινό παρελθόν, µόλις πέρυσι. 

Υπενθυµίζεται ότι βασικοί πυλώνες τις ανακεφαλαιοποίησης
του 2014 ήταν, πρώτον, η διευκόλυνση της συµµετοχής ιδιωτών
επενδυτών, προκειµένου να µην επιβαρυνθεί εκ νέου ο φορολο-
γούµενος, όπως και έγινε, αφού οι αυξήσεις µετοχικού κεφα-
λαίου καλύφθηκαν αποκλειστικά από ιδιώτες επενδυτές και,
δεύτερον, η επιτυχής ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, όπως
και έγινε, αφού εισέρρευσαν περίπου 8 δισεκατοµµύρια ιδιωτικά
κεφάλαια στις συστηµικές τράπεζες. 

Το ίδιο πλαίσιο, ως προς τους γενικούς κανόνες αναφοράς και
τους προσδοκώµενους στόχους για το χρηµατοπιστωτικό σύ-
στηµα, περιγράφεται στη συµφωνία που ψήφισε η Εθνική Αντι-
προσωπεία µόλις τον Αύγουστο του 2015. 

Γιατί χρειάστηκε δεύτερη ανακεφαλαιοποίηση το ελληνικό
τραπεζικό σύστηµα το 2014 και πώς φτάσαµε λίγο πριν την τρίτη
ύστερα από περίπου ένα χρόνο; Η ανάγκη για πρόσθετα κεφά-
λαια το 2014 προήλθε από τη µεγαλύτερη επιδείνωση της ελλη-
νικής οικονοµίας τα έτη 2012 και 2013 και τη συνεπαγόµενη
αύξηση των κόκκινων δανείων, αφού νοικοκυριά και επιχειρήσεις
δεν µπορούσαν να ανταποκριθούν στις υποχρεώσεις τους. 

Το 2014 ολοκληρώθηκε επιτυχώς η διαδικασία και οι τράπεζες
θεωρήθηκαν από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, την Τράπεζα
της Ελλάδος και την Ευρωπαϊκή Αρχή Τραπεζών επαρκώς ανα-
κεφαλαιοποιηµένες. 

Επιπροσθέτως, η σταδιακή ανάκαµψη της οικονοµίας είχε οδη-
γήσει σε σηµαντική επιβράδυνση του ρυθµού αύξησης των µη
εξυπηρετούµενων δανείων. 

Η παραπάνω, όµως, τάση ανεκόπη από το τέλος του 2014,
όταν η πολιτική αβεβαιότητα δηµιούργησε αναταράξεις στην οι-
κονοµία, µαζικές αποσύρσεις καταθέσεων και στάση πληρωµών.
Η εµµονή δηλαδή του κ. Τσίπρα να πάµε σε πρόωρες εκλογές, η
προεκλογική ρητορική ρήξης µε την Ευρώπη και οι προεκλογικές
προσδοκίες σεισάχθειας καλλιέργησαν αβεβαιότητα στην οικο-
νοµία. 

Στη συνέχεια, το πρώτο εξάµηνο του 2015, η σύγκρουση ανά-
µεσα στην Αθήνα και στους διεθνείς πιστωτές της, η µακροχρό-
νια διαπραγµάτευση, η δηµιουργική ασάφεια, η διατήρηση της
ρητορικής ρήξης, η ένταση της αβεβαιότητας και η ασφυξία ρευ-
στότητας οδήγησαν στην αναστολή της χρηµατοδότησης των
ελληνικών τραπεζών και στην επιβολή µέτρων ελέγχου στην κί-
νηση κεφαλαίων. 

Αν και τα µέτρα θεωρήθηκε ότι σταµάτησαν την αιµορραγία
των τραπεζών, ενέτειναν ωστόσο τις πιέσεις στην οικονοµία και
κατέστησαν δυσκολότερη την εξόφληση δανείων. Επιδεινώθηκε
έτσι το µακροοικονοµικό περιβάλλον, χρειάστηκαν πρόσθετα δη-
µοσιονοµικά µέτρα και µειώθηκε η αξία των µετοχών των τραπε-
ζών. 

Αυτήν την ανωµαλία, µε υπογραφή της σηµερινής Κυβέρνη-
σης, έρχεται να καλύψει η νέα ανακεφαλαιοποίηση. Η τρίτη ανα-
κεφαλαιοποίηση που γίνεται στις τράπεζες από τότε που η χώρα
βρίσκεται σε προγράµµατα οικονοµικής προσαρµογής γίνεται
υπό δυσµενείς συνθήκες. Όσοι επένδυσαν σκέφτονται αν πρέπει
και αν µπορούν να ξαναεπενδύσουν σε µια χώρα που δεν ξέρεις
τι µπορεί να ξηµερώσει, αλλά δεν θέλουν να χάσουν και την επέν-
δυσή τους.   

Μετά και τις εκλογές, επανέρχεται µία στοιχειώδης σταθερό-
τητα, αλλά τίποτα δεν µας κάνει περισσότερο σίγουρους ότι
αυτή θα εµπεδωθεί. Οι τράπεζες έχουν καταλήξει να είναι σηµεία
πληρωµής φορολογικών ή άλλων υποχρεώσεων και καταβολής
συντάξεων.                     

Οι χορηγήσεις απλά δεν υπάρχουν. Η συµµετοχή των τραπε-
ζών στην αναδιάρθρωση και εξυγίανση επιχειρήσεων είναι ακόµη
περιορισµένη και τα κόκκινα δάνεια καλπάζουν. Θα είναι αυτή η
τελευταία ανακεφαλαιοποίηση; Δύσκολο να απαντηθεί. Σίγουρα,

όµως, µπορεί να αποδειχθεί αυτή που θα αλλάξει το τραπεζικό
τοπίο στη χώρα. Η κατεύθυνση, όµως, θα παραµένει άγνωστη
όσο η πολιτική και η οικονοµία θα ασθενούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
Παρ’ όλα αυτά παραµένω αισιόδοξος ότι µπορείτε και να πε-

τύχετε, αφού η επιτυχία, σύµφωνα µε τον Τσώρτσιλ, είναι να προ-
χωράς από αποτυχία σε αποτυχία χωρίς να χάνεις τον ενθου-
σιασµό σου. Και αυτό σας το αναγνωρίζω.

Με αφορµή, όµως, το σηµερινό νοµοσχέδιο γεννάται η πρώτη
απόδειξη του πώς µπορεί ένα φιλελεύθερο και ένα αριστερό
κόµµα να ψηφίζουν µαζί µια νοµοθετική πρωτοβουλία µε από-
λυτο σεβασµό στους κανόνες της ελεύθερης οικονοµίας. Και θα
έπρεπε κάποιος να αισθάνεται αµήχανα εκτεθειµένος. Πάντως
εγώ δεν ανήκω σε αυτούς.

Πού είναι σήµερα εκείνος ο κ. Τσουκαλάς που τον θυµάµαι σε
προεκλογικές συζητήσεις να υπόσχεται ότι οι διοικήσεις των τρα-
πεζών θα ορίζονται από το κράτος, όταν την ίδια ώρα το καλο-
καίρι µε το τρίτο µνηµόνιο έχετε ψηφίσει το αντίθετο; Τι αριστε-
ροί είστε; Θα έπρεπε, δηλαδή, η διεθνής Αριστερά να σας απα-
γορεύσει να χρησιµοποιείτε τον όρο εντελώς, γιατί για πρώτη
φορά αποµυθοποιήσατε σε ό,τι για δεκαετίες είχαν επενδύσει οι
αριστεροί.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ξέρετε, µια κυβέρνηση µπορεί να έχει πολλές αποτυχίες αλλά

δεν πρέπει να θεωρηθεί αποτυχηµένη µέχρι τη στιγµή που θα αρ-
χίσει να κατηγορεί κάποιον άλλον. Για εσάς αυτός είναι ο κανό-
νας. Φταίει η Ευρώπη, φταίνε οι προηγούµενοι, φταίει η διαφθο-
ρά, φταίνε οι πλούσιοι, φταίει το επονείδιστο χρέος. Πού είναι η
αριστερή σας ιδεολογία; Δέκα µήνες…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δη-
λαδή θέλετε άλλα τρία λεπτά για να µας πείτε τι είναι Αριστερά;
Παίρνετε επιπλέον χρόνο για να µας πείτε αυτά; 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Κοιτάξτε, µετά από µία κοινή ψήφιση ενός
νοµοσχεδίου για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών που
τόσο είχατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ολοκληρώστε τη
σκέψη σας, εάν έχετε την καλοσύνη.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ολοκληρώνω.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Να πά-

ρετε χρόνο για να µας πείτε κάτι σοβαρό. Μας λέτε τώρα τι λέει
η διεθνής Αριστερά και µας ταλαιπωρείτε έτσι; 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Εν πάση περιπτώσει, πού είναι η αριστερή
σας ιδεολογία; Δέκα µήνες τώρα δεν φέρατε ένα νοµοσχέδιο για
την υγεία, για την παιδεία, για να καταλάβουµε. Πού είναι η αρι-
στερή σας προσέγγιση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Κύριε Σαλµά, έχετε
ξεφύγει τελείως από το θέµα µας και από το χρόνο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Καµ-
µία σχέση µε το νοµοσχέδιο δεν έχει.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Τελειώνουµε. Τρεις οµιλητές και τελει-
ώνουµε

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Δεν είναι έτσι καθό-
λου.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Καταλαβαίνω την ένταση για αυτήν την ιδε-
ολογική διαµάχη, αλλά πραγµατικά εδώ και δέκα µήνες δεν κα-
ταλάβαµε ούτε τι είναι Αριστερά για την παραγωγική ανασυγ-
κρότηση της χώρας, αφού µε σειρά µέτρων αυξάνεται το κόστος
παραγωγής. Είτε είναι παραγωγή αγροτική είτε είναι παραγωγή
µπύρας, είτε είναι παραγωγή φαρµάκων µπορείτε εσείς να φέ-
ρετε ανάπτυξη όταν επιστρέψατε στην ύφεση;

Και εν πάση περιπτώσει, επειδή έχει τελειώσει ο χρόνος –και
µε αυτά θα ήθελα να κλείσω κιόλας- θέλω να σας πω ότι ο χρό-
νος έχει γυρίσµατα και όλοι πρέπει να σας χρωστάµε ευγνωµο-
σύνη για ένα µεγάλο µάθηµα που δώσατε στον ελληνικό λαό, ότι
ο λαϊκισµός πλέον έχει τελειώσει στην Ελλάδα. Σας το χρωστάµε
αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Μάριο Σαλµά.
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Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Τσακαλώτος
για µία νοµοτεχνική βελτίωση και αµέσως µετά είναι ο κ. Θεοχά-
ρης.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Είναι

µία πολύ µικρή νοµοτεχνική βελτίωση, για να αποσαφηνίσει ότι
το ΤΧΣ µπορεί να συµµετέχει και σε µη συστηµικές τράπεζες,
γιατί ειπώθηκε ότι δεν ήταν τελείως ξεκάθαρο. Αυτό. Δεν νοµίζω

ότι είναι κάτι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Παρακαλώ να κα-

τατεθεί και να διανεµηθεί.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Βε-

βαίως, κύριε Πρόεδρε. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Ευκλείδης Τσα-

καλώτος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµο-
τεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Τσακαλώτο.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Πο-
τάµι, κ. Θεοχάρης Θεοχάρης.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Αποδεχθήκαµε τη διαδικασία του κατεπείγοντος παρ’ όλο που
–όπως εξήγησα και στην επιτροπή- είναι µια πρωτοφανής διαδι-
κασία, να κατατίθεται δηλαδή το νοµοσχέδιο την ίδια µέρα µε την
οποία συζητείται.

Αποδεχθήκαµε αυτό που µας είπε χθες ο Υπουργός -µε το πε-
ρισσό χιούµορ που τον χαρακτηρίζει, καθότι δεν κρατούσε οµ-
πρέλα όταν έβρεχε χιούµορ- στην επιτροπή ότι θα µας έβαζε
άσχηµο βαθµό επειδή δεν είδαµε στο εσωτερικό άρθρο 4 το λα-
θάκι της νοµοτεχνικής του βελτίωσης µεταξύ Εκτελεστικής Γραµ-
µατείας και Γενικού Συµβουλίου.

Αποδέχτηκα –δεν µπόρεσα να µιλήσω και να απαντήσω- αυτό
που µου είπε, ότι δεν έλαβα υπ’ όψιν µου τα λεγόµενά του στην
οµιλία µου. Και άλλαξα σήµερα αυτά που έλεγα στην επιτροπή,
λαµβάνοντας ακριβώς υπ’ όψιν αυτά που είπε, ότι δηλαδή δεν
έφταιγε ο ίδιος για την καθυστέρηση, αλλά ότι δεν είχαν προλά-
βει να του φέρουν το αγγλικό κείµενο από τους θεσµούς για να
µπορέσει να µας το φέρει εδώ να το ψηφίσουµε. 

Όµως, δεν νοµίζω ότι είναι εύκολο να αποδεχτούµε µια σειρά
από νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έρχονται συνέχεια σε
αυτήν την κατεπείγουσα διαδικασία και δεν µπορούµε να προλά-
βουµε ούτε να τις δούµε. Προσπαθούµε να προλάβουµε.

Βλέποντας την προηγούµενη νοµοτεχνική βελτίωση, την πέµ-
πτη από τις είκοσι επτά τον αριθµό νοµοτεχνικές βελτιώσεις τις
οποίες µας κατέθεσε, θα ήθελα να ζητήσω να µας πει τι ακριβώς
εννοεί ο Υπουργός, όταν αναφέρει ότι στην περίπτωση α’ της πα-
ραγράφου 6 του εσωτερικού άρθρου 4 του νοµοσχεδίου προστί-
θενται οι λέξεις «για αδικήµατα που επιφέρουν ηθική απαξία»,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Τι εννοεί ο Υπουργός σε αυτήν την περίπτωση; Εάν ανατρέ-
ξουµε, είναι η περίπτωση α’, που είναι κριτήρια για να µη απο-
δεχθούµε µέλη. Έχει καταδικαστεί κάποιος για αδίκηµα που
επισύρει ποινή φυλάκισης µε ή χωρίς τη δυνατότητα µετατροπής
της ποινής αυτής σε χρηµατική για αδικήµατα που επιφέρουν
ηθική απαξία. Ποια είναι τα αδικήµατα που δεν επιφέρουν ηθική
απαξία; Δεν είµαι εγώ νοµικός. Υπάρχουν αδικήµατα που επιφέ-
ρουν απλώς υλική απαξία, αλλά καθόλου ηθική; Τι προσπαθεί
εδώ;

Μήπως είναι µια φωτογραφική διάταξη; Έχει κάποιον στον νου
του ο Υπουργός, ο οποίος έχει καταδικαστεί για αδίκηµα, αλλά
θέλουµε να το περάσουµε ότι είναι αδίκηµα που δεν επιφέρει
ηθική απαξία; Και αυτό είναι νοµοτεχνική βελτίωση; Δεν αλλάζει,
δηλαδή, την ουσία της διάταξης;

Κύριε Μαντά, σας παρακαλώ, δεν µπορούµε να περνάµε έτσι
αβρόχοις ποσί…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ: Μα, το είδατε ότι το διορθώσαµε. Τα συ-
νωµοσιολογικά...

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Έγινε η διόρθωση;
Εγώ νοµίζω ότι πρέπει να αποσυρθεί αυτή η νοµοτεχνική βελ-

τίωση ή να εξηγήσει ο Υπουργός τι εννοεί µε την προσθήκη αυτή.
Νοµίζω είναι αρκετή η διάταξη, εξηγεί ως έχει. Δεν νοµίζω ότι
πρέπει να γίνει αποδεκτή αυτή η νοµοτεχνική βελτίωση. Παρα-
καλώ για κάποιες εξηγήσεις σε σχέση µε τη σκοπιµότητα της αλ-
λαγής αυτής.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Πρόεδρε, να απαντήσω πολύ γρήγορα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Τον λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός για ένα λεπτό.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Για το
τι θέλει να κάνει, χωρίς τη συνωµοσιολογία του κ. Θεοχάρη, είναι
νοµίζω προφανές: Θέλει να αποκλείσει κάποιες πιο µικρές ποι-
νές.

Μου το έφερε να το έχω υπ’ όψιν µου ο κ. Βορίδης, ότι δεν
είναι καλά διατυπωµένο. Το δέχοµαι ότι δεν είναι καλά διατυπω-
µένο. Απλώς, αυτό που µου δώσατε, κύριε Βορίδη, είπε ο Γενικός
Γραµµατέας της Κυβέρνησης ότι αφήνει και άλλα πράγµατα.

Προτείνω να το ξαναδούµε στο µέλλον. Νοµίζω ότι δεν είναι τόσο
µεγάλο θέµα, όπως το βάζει ο κ. Θεοχάρης.

Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Ήδη έγινε συζήτηση. Άκουσα µε
πολύ σοβαρό τρόπο αυτά που µου είπε ο κ. Βορίδης και θα επα-
νέλθουµε να το διορθώσουµε.

Τα νοµικά µου, όπως έχω εξηγήσει, δεν είναι άριστα και δεν
κατάλαβα ακριβώς γιατί γίνεται η συζήτηση. Αυτό που είπατε να
το συζητήσουµε και να βρούµε µια λύση.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ποια η σκοπιµότητα δεν
εξηγείτε. Δεν κατάλαβα τι θέλετε να πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Εντάξει, νοµίζω ότι
απήντησε επαρκώς.

Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Ένωσης Κεντρώων, για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν είχα την πρόθεση να παρέµβω στη συζήτηση, αλλά εξ
αφορµής της ηθικής απαξίας ήθελα να διευκρινίσω ότι στον Ποι-
νικό Κώδικα –το ξέρει ο κ. Βορίδης– δεν υπάρχει κεφάλαιο περί
ηθικής απαξίας εγκληµάτων.

Νοµίζουµε ότι πρέπει να διαγραφεί η διάταξη, όπως αναφέρει
ο κύριος Υπουργός, για τον λόγο ότι θα αφήνει για κάθε αδίκηµα,
το οποίο µπορεί να είναι ήσσονος σηµασίας, κίνδυνο να τίθεται
υπό αµφισβήτηση το µέλος του ταµείου.

Αυτό ήθελα να διευκρινίσω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο, για

να το διευκρινίσω σε τριάντα δεύτερα, για να µην µένει και τί-
ποτα, γιατί δεν είναι και τίποτα η διάταξη αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ορίστε, κύριε Βο-
ρίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Η πρόθεση του κυρίου Υπουργού
είναι προφανής. Επειδή αυτό είναι ένα πράγµα πάρα πολύ ανοι-
κτό και αν το διατυπώσεις έτσι –δηλαδή πώς; Να αφήσεις έτσι
όπως είναι τη διάταξη τώρα-, στην πραγµατικότητα ακόµα και
µια πολύ µικρή ποινή φυλακίσεως δεκαπέντε ηµερών για µια εξύ-
βριση θα δηµιουργούσε κώλυµα για να υπάρξει αυτός ο διορι-
σµός, η πρόθεση της Κυβέρνησης είναι αυτό κάπως να το
περιορίσει. Έβαλε µια διατύπωση, δηλαδή αυτήν που της κάνετε
κριτική.

Πράγµατι η διατύπωση αυτή είναι άστοχη, υπό την έννοια ότι
όποιο αδίκηµα, όποιο έγκληµα – ο ορισµός του εγκλήµατος, έσ-
τω και του ελαχίστου, ακόµη και του πταίσµατος, είναι ότι έχει
ηθικοκοινωνική απαξία. Δεν υπάρχει κάτι που να µην έχει ηθικο-
κοινωνική απαξία. Άρα δεν κάνει τη δουλειά της η διάταξη, όπως
είναι διατυπωµένη.

Θέλει, λοιπόν, κάπως να περιοριστεί. Θα µπορούσε ή να βά-
λεις κακουργήµατα ή να βάλεις πληµµελήµατα, στα οποία όµως
υπάρχει µια ποινή φυλάκισης.

Εγώ έκανα µια συγκεκριµένη πρόταση, την κατέθεσα στον
κύριο Υπουργό. Νοµίζω ότι τη µελετούν τώρα µε τον γραµµατέα.
Εάν δεν προφτάσουν σήµερα, κάποια άλλη στιγµή θα έρθει, έτσι
ώστε να γίνει ο περιορισµός. Δεν υπάρχει κάτι το σατανικό, νο-
µίζω, σε αυτήν τη διάταξη. Υπάρχουν πολλά σατανικά πράγµατα
σε άλλα σηµεία, αλλά όχι σε αυτήν τη διάταξη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αναστάσιος Κουράκης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Βορίδη.

Ο κ. Ηγουµενίδης Νικόλαος από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολού-

θησα µε ενδιαφέρον τη συζήτηση και στην επιτροπή και εδώ.
Υπήρξαν φωνές ψύχραιµες, νηφάλιες, υπήρξαν παρατηρήσεις
εύλογες, στις οποίες αξίζει να σταθούµε και να τις συζητήσουµε,
κυρίως από τα κόµµατα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και
της Ένωσης των Κεντρώων. Ωστόσο αυτές οι παρατηρήσεις και
αυτές οι φωνές δεν αναιρούν τη συνολική εικόνα και το αφήγηµα
της Αντιπολίτευσης, το αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας, εάν το
θέλετε, που πίσω από αυτό µε τις διαφοροποιήσεις του στοιχί-
ζονται όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, και σε αυτό θα ήθελα
να σταθώ για λίγο.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
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τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)
Τι µας λέει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία; Δεκέµβρης του 2014:

«Προχωρώντας η ελληνική οικονοµία από επιτυχία σε επιτυχία,
έπιασε επιτέλους ανάπτυξη». Δεύτερον. «Οι ελληνικές τράπεζες,
οικονοµικά εύρωστες αναπτύσσουν πια δραστηριότητες µε κοι-
νωνικό όφελος, πέρασε ο καιρός που οι δραστηριότητές τους
είχαν σχέση µε ιδιωτικά συµφέροντα, πέρασε ο καιρός που οι
δραστηριότητές τους εξυπηρετούσαν τα δικά τους παιδιά. Και
πάνω που η ελληνική οικονοµία είναι έτοιµη να τραβήξει ξανά
προς τις αγορές, να σου έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και της κλείνει τον
δρόµο. Ο «κακός» ΣΥΡΙΖΑ που είναι ψεύτης, γιατί στηρίχθηκε σε
ψέµατα για να έρθει, στηρίζεται σε ψέµατα για να σταθεί, ο
«κακός» ΣΥΡΙΖΑ που είναι απροετοίµαστος, χωρίς σχέδιο, που
ήρθε να µάθει στην καµπούρα της ελληνικής οικονοµίας» -µαθη-
τευόµενους µάγους µας είπε πριν από λίγη ώρα ο κ. Μεϊµαρά-
κης- «αλλά που τα δίδακτρα είναι ακριβά και τα πληρώνει ο λαός
µας».

Ο «κακός» ΣΥΡΙΖΑ είναι καλός µόνο σε ένα πράγµα. Μόνο σε
ένα πράγµα µας βγάζουν το καπέλο όλα τα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης. Ότι είναι ικανός ο «κακός» ΣΥΡΙΖΑ να βαφτίζει το ψάρι
κρέας, να παρουσιάζει το άσπρο-µαύρο και το ανάποδο, να κάνει
το «όχι» «ναι», να εµφανίζει τη µνηµονιακή πολιτική ως αντιµνη-
µονιακό αγώνα. Και τι πρέπει να κάνει ο λαός µας απέναντι σε
όλη αυτήν την κατάσταση; Να αποµονώσει πολιτικά τον ΣΥΡΙΖΑ
και να ξαναγυρίσει στον όµορφο κόσµο, τον ηθικό, τον αγγελικά
πλασµένο, όπως ήταν προ ΣΥΡΙΖΑ.

Καλό το παραµύθι σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Σε αυτό
το παραµύθι, κατ’ αρχάς, βρήκα κάτι που συµφωνώ και θα το πω.
Δεν άκουσα σε όλο αυτό το αφήγηµα κανένα οικονοµικό µέτρο.
Και συµφωνώ µαζί σας απολύτως, εποµένως, σε αυτό που κά-
νατε έµµεσα, ακούσια ενδεχοµένως, πλην όµως, σαφέστατα:

Στην προσπάθεια της αντιπολιτευτικής σας τακτικής και αντι-
πολιτευτικής επιχειρηµατολογίας, αναγνωρίζετε ότι το πρόβληµα
του χρέους και της διαχείρισής του στην Ελλάδα είναι πρώτα απ’
όλα και κυρίως πολιτικό. Σε αυτό συµφωνούµε απολύτως. Πράγ-
µατι, στα µεγέθη της παγκόσµιας οικονοµίας, τα 300-350 δισε-
κατοµµύρια είναι ένα µικρό µέγεθος. Ίσως λίγο µεγαλύτερο από
το αναλογικό µέγεθος της µικρής Ελλάδας. Είναι, όµως, µικρό
µέγεθος. Συµφωνούµε, λοιπόν, ότι η αντιµετώπιση της οικονοµι-
κής κρίσης είναι πρώτα απ’ όλα θέµα πολιτικό και έτσι πρέπει να
το αντιµετωπίσουµε.

Και εδώ που συµφώνησα µαζί σας αρχίζει και η διαφωνία µας,
γιατί το πρόβληµα είναι µε τι πολιτικό προσανατολισµό θα αντι-
µετωπίσουµε το πρόβληµα; Εδώ είναι η ουσία της διαφοράς µας
και όχι στη διαδικασία που επικαλέστηκε ο Αρχηγός σας πριν από
λίγο.

Δεν είναι το θέµα η διαδικασία, αν θα είναι του κατεπείγοντος,
του επείγοντος ή κάποια άλλη που µπορεί και να συµφωνήσουµε,
αλλά το τι αποφασίζουµε, το τι ψηφίζουµε, σε ποια πολιτική κα-
τεύθυνση κινούµαστε. Θα ακολουθήσουµε πολιτική µε κοινωνικό
πρόσηµο ή πολιτική µε κοινωνική αναλγησία; Θα ακολουθήσουµε
πολιτική για την ευηµερία των αριθµών ή θα ακολουθήσουµε πο-
λιτική για την ευηµερία της κοινωνίας; Θα ακολουθήσουµε πολι-
τική για την προστασία των κερδών της ολιγαρχίας ή πολιτική
για την προστασία των παραγωγικών δυνάµεων της χώρας;

Στο ερώτηµα, λοιπόν, κύριε Σαλµά, «πού είναι η Αριστερά;»,
σας λέω: Εδώ είναι η Αριστερά! Και είναι στην απέναντι όχθη από
αυτή που εσείς βρίσκεστε! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να γιατί ακριβώς χαρακτηρίζετε τον ΣΥΡΙΖΑ «κακό, απροετοί-

µαστο, ψεύτη, ανεπρόκοπο». Σήµερα µας είπε «πραξικοπηµα-
τίες» ο κ. Καράογλου. Να γιατί ο κ. Μεϊµαράκης πριν από λίγο
είπε ότι η χώρα δεν κυβερνιέται. Δεν είναι εκεί το θέµα. Η χώρα
κυβερνιέται, αλλά µε πολιτικό προσανατολισµό εκ διαµέτρου αν-
τίθετο από τον δικό σας.

Αυτά για το ένα σκέλος του παραµυθιού. Καλό το παραµύθι
σας, στο οποίο ξαφνικά εµφανίζεται έτσι από το πουθενά η Αρι-
στερά στην Ελλάδα, στην Κυβέρνηση. Όµως, δεν ήρθε από µόνη
της η Αριστερά στην Κυβέρνηση. Μας έφερε σε αυτήν τη θέση
που βρισκόµαστε σήµερα ο λαός µας, µε τους αγώνες και την
ψήφο του.

Και είναι θεµιτό να ασκείτε κριτική στην πολιτική µας. Είναι θε-
µιτό να ασκείτε κριτική στις επιλογές της πλειοψηφίας του λαού
µας, στην προσπάθεια να την κερδίσετε αυτήν την λαϊκή πλει-
οψηφία. Ωστόσο δεν είναι θεµιτό να χλευάζετε και να λοιδορείτε
µέσα από εµάς τον λαό που µας έστειλε εδώ. Δεν είναι σωστό
να χλευάζετε και να λοιδορείτε τις επιλογές του λαού µας. Και
το µόνο ελαφρυντικό που θα σας δώσω είναι ότι είναι γεγονός
ότι δεν έχετε την πρωτοκαθεδρία στην λοιδορία. Για την πρωτο-
καθεδρία συναγωνίζονται ο κ. Θεοχάρης µε τον κ. Ψαριανό.

Καλό το παραµύθι σας, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αλλά
δεν είχε µέσα τον δράκο. Και αναφέροµαι εδώ στα ιδεολογικά
σας αδέρφια, τις δυνάµεις της Δυτικής Ευρώπης. Αναφέροµαι
εδώ σε όλους αυτούς οι οποίοι πολέµησαν ενάντια στην προ-
οπτική να βγει ο ΣΥΡΙΖΑ στην Κυβέρνηση. Είναι νωπές οι µνήµες
από τη στάση όλων αυτών των Ευρωπαίων εταίρων στο δηµοψή-
φισµα που εµείς καλέσαµε τον λαό µας να ψηφίσει «όχι». Είναι
αδιάλειπτη και συνεχής η παρουσία τους και η παρέµβασή τους,
που σκόπιµα αποσιωπάτε, ακριβώς για να καλύψετε τις ευθύνες
τους.

«Μη χάνετε χρόνο», είπε πριν από λίγο ο κ. Δανέλλης. Ωστόσο
ο λαός µας ξέρει πολύ καλά ότι δεν είµαστε µόνοι µας, ο «κακός»
ΣΥΡΙΖΑ, αντιµέτωποι µε τα προβλήµατα που γέννησε η πολιτική
σας στην Ελλάδα και την ελληνική οικονοµία. Είναι και όλες
αυτές οι ευρωπαϊκές δυνάµεις, τα ιδεολογικά σας αδέρφια, που
δεν µπορούν σε ένα κατ’ εξοχήν πολιτικό πρόβληµα να ανεχθούν
να συµβιβαστούν µε το γεγονός ότι στην Ελλάδα, στην Κυβέρ-
νηση βρίσκεται η Αριστερά. Δεν µπορούν να ανεχθούν –για να
µην πω, καλύτερα, πολεµούν λυσσασµένα- την προσπάθεια η
εφαρµοζόµενη πολιτική να αφήνει αριστερό αποτύπωµα.

Δεν θα σταθώ σε επιµέρους ζητήµατα, τα οποία έτσι και αλ-
λιώς αναφέρθηκαν από άλλους οµιλητές, αν και αξίζουν κάποιας
απάντησης. Θα ήθελα, κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι µε
την πολιτική του ο ΣΥΡΙΖΑ συνολικά αποµειώνει τα πλεονάσµατα
στα οποία πήγε να µας εγκλωβίσει η Νέα Δηµοκρατία, εγκλωβί-
ζοντας συνολικά την ελληνική οικονοµία, κάτι που θα µονιµοποι-
ούσε τον αποκλεισµό της από τις αγορές. Ανοίγει τον δρόµο για
την αναδιάρθρωση-αποµείωση του χρέους, έτσι ώστε να κατα-
στεί διαχειρίσιµο. Οριοθετεί την ανακεφαλαιοποίηση των τραπε-
ζών για την αντιµετώπιση των κόκκινων δανείων. Κάναµε κάποια
προσπάθεια σε αυτό το οκτάµηνο. Αναφέρθηκαν άλλοι οµιλητές
και για οικονοµία του χρόνου δεν θα σταθώ.

Αυτή η προσπάθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγο-
νός πως ήταν πολύ µικρή και τα αποτελέσµατά της ήταν πολύ
λίγα, για να αλλάξουν την καθηµερινότητα των Ελλήνων, την κα-
θηµερινότητα του λαού µας, που βρίσκεται αντιµέτωπος µε σω-
ρεία προβληµάτων που γέννησε η πολιτική της Νέας Δηµοκρα-
τίας και των προηγούµενων κυβερνήσεων.

Αυτή η προσπάθεια και αυτά τα αποτελέσµατα είναι ακόµη λι-
γότερα σε σχέση µε το τι όραµα έχουµε εµείς για την ελληνική
κοινωνία. Τέλος πάντων, η προοπτική που χαράσσουµε, η προ-
οπτική που χαράσσει η Αριστερά για την Ελλάδα δεν είναι δρό-
µος στρωµένος µε ροδοπέταλα. Είναι ένα δύσκολος δρόµος.
Αυτό είναι το αντίτιµο µιας ελπιδοφόρας προοπτικής. Το αν αυτή
η προοπτική από ελπίδα θα οδηγηθεί και στη νίκη, θα είναι νικη-
φόρα, είναι θέµα συσχετισµού δυνάµεων, είναι θέµα συνεχούς
προσπάθειας της Κυβέρνησης, είναι θέµα συνεχούς αγώνα της
κοινωνίας.

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η Κυβέρνηση, σε
κοινή πορεία µε τις αγωνιζόµενες ζωντανές κοινωνικές δυνάµεις,
θα τα καταφέρουµε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Τριανταφυλλίδης
έχει τον λόγο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριοι Υπουργοί, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, µέσα σε αυτήν την Αίθουσα
κάποιοι συνεχίζουν αµετανόητα να προσπαθούν και να επιχει-
ρούν να επενδύσουν στο σενάριο της καλλιέργειας της αβεβαι-
ότητας, της καταστροφολογίας, της κινδυνολογίας, παράλληλα
µε το σενάριο ότι είµαστε όλοι το ίδιο, ότι υλοποιούµε την ίδια
πολιτική.
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Αποσυντονίζονται. Η πυξίδα της χαµένης στρατηγικής τους
έχει απορρυθµιστεί, γιατί µια αριστερή Κυβέρνηση µε καπιταλι-
στική ευφυία καταφέρνει να βρει το σηµείο ισορροπίας και να
απορρίπτει τόσο τους κρατικίστικους αφορισµούς –όλα στο κρά-
τος– από τη µια και από την άλλη την ασυδοσία τµήµατος του
ιδιωτικού τραπεζικού κεφαλαίου, που τα θέλει όλα φόρα παρτίδα
στο έλεος του Μολώχ της ελεύθερης οικονοµίας.

Είναι µια αριστερή Κυβέρνηση µε καπιταλιστική ευφυία, που
επιλέγει ως µοναδικό αξιακό της άξονα την εξυπηρέτηση του δη-
µόσιου συµφέροντος και των συµφερόντων της κοινωνίας, που
καταφέρνει να µένει όρθια, παλεύοντας στην Ελλάδα και στην
Ευρώπη για τη διαµόρφωση ευνοϊκών συσχετισµών, προχωρών-
τας µε σταθερά βήµατα σε οδικό χάρτη προς τα πού; Προς τον
κοµβικό σταθµό που λέγεται «αποµείωση του χρέους».

Και είναι η πολλοστή δήλωση του Μάριο Ντράγκι σήµερα στην
εφηµερίδα «IL SOLE» ότι η βιωσιµότητα του ελληνικού χρέους
απαιτεί ελάφρυνσή του. Και αυτό το τελευταίο πρέπει, λέει ο
Ντράγκι, να είναι ανάλογου µεγέθους, ώστε να αποµακρύνει
κάθε αµφιβολία σχετικά µε τη µελλοντική βιωσιµότητα του ίδιου
του χρέους.

Πώς έφτασε ο Ντράγκι στη θέση των «αναρχοκοµµουνιστών»
του ΣΥΡΙΖΑ, άραγε; Πώς έφτασε ο κ. Μάριο Ντράγκι να το απο-
δέχεται; Πώς έφτασαν το ΔΝΤ, όπως και οι άλλοι φορείς, όπως
και οι αγαπητοί µας εκπρόσωποι από την Κυβέρνηση της Γερµα-
νίας, στο τέλος να καταλάβουν αυτό που λέει ο Μάριο Ντράγκι;

Έρχοµαι, όµως, να απαντήσω στην επιλεκτική µνήµη των εκ-
προσώπων της Νέας Δηµοκρατίας, που θυµήθηκαν την έκθεση
του ΕΚΤ, θυµήθηκαν την έκθεση των κολλητών σας, που σας αµ-
φισβητούσαν, να πάρουν την αίγλη του µνηµονίου. «Δεν θα αφή-
σουµε τον κ. Τόµσεν να µας κλέψει τη δόξα», έλεγε ο γνωστός
Βουλευτής – µην πω το όνοµά του, γιατί ακόµα και στην Φλώρινα
να είναι, θα θελήσει να έρθει από εκεί, για να πάρει τον λόγο επί
προσωπικού.

Λοιπόν, η έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου είναι ιδι-
αιτέρως αποκαλυπτική έως αποστοµωτική για όσους µας είπαν
από αυτή την πτέρυγα µε περισσό θράσος: «Μην ξανακούσω να
οµιλείτε για το προ της 25ης Ιανουαρίου». Εµείς έχουµε το θρά-
σος να οµιλήσουµε και για πριν και όχι µε τα δικά µας λεγόµενα,
αλλά µε την έκθεση του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου.

Είναι 10 Ιουνίου του 2014. Έχουν ολοκληρωθεί οι αυξήσεις κε-
φαλαίου των τραπεζών – των τραπεζών των θαλασσοδανείων,
των τραπεζών που δάνειζαν 160 εκατοµµύρια ευρώ συν 160 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε Νέα Δηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ αντίστοιχα.

Αλήθεια –παρένθεση- θα επιστρέψετε κι εσείς ως νοικοκύρη-
δες τα 160 εκατοµµύρια ευρώ συν 160 εκατοµµύρια ευρώ που
χρωστάτε στο τραπεζικό σύστηµα, για να συµµετέχετε και εσείς
στην αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου σε σχέση µε τα δανεικά
και αγύριστα του τραπεζικού συστήµατος;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εσείς τα 16 εκατοµµύρια ευρώ
του ΣΥΡΙΖΑ; Θα τα επιστρέψετε;

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Κεγκέρογλου,
σας παρακαλώ. Τελειώνουµε, είναι ο τελευταίος οµιλητής.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το λέει, λοιπόν, η έκθεση
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Σας παραπέµπω εκεί. Πα-
ρακαλώ, για τα Πρακτικά. Είναι για τα stress test, στις σελίδες
27-28, τον Ιούνιο του 2014.

Τι έλεγε αυτή η έκθεση; «Ένας χάρτινος πύργος είναι οι τρά-
πεζες». Διαβάζω και δηµοσιεύµατα της επόµενης ηµέρας, της
11ης Ιουνίου του 2014. Δεν ήταν Κυβέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ. «Για τη
«βόµβα» των µη εξυπηρετούµενων δανείων προειδοποιεί το ΔΝΤ,
που δεν αποκλείει», κύριε Βορίδη, «τον κίνδυνο οι συστηµικές
τράπεζες να χρειαστούν και νέα κεφαλαιακή ενίσχυση». Το ήξε-
ραν από τότε, τον Ιούνιο του ’14.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ποια έκθεση είπατε;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το ΔΝΤ το λέει, οι κολλη-

τοί σας!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι, τώρα είµαστε όλοι φίλοι. Είµα-

στε µια µεγάλη παρέα.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: «Νέα κεφαλαιακή ενί-

σχυση το φθινόπωρο». Και αυτό για τα Πρακτικά. Μπορώ να πω
και άλλα και άλλα. Λέει για το φθινόπωρο. Ήταν τόσο πετυχη-
µένη η δική σας ανακεφαλαιοποίηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Τριανταφυλ-
λίδη, µην δίνετε τη χροιά τέτοιου διαλόγου στην οµιλία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Επίσης, εκτός από αυτό
το δηµοσίευµα, υπήρχε και άλλη µία αναφορά στην έκθεση του
ΔΝΤ: «Οι ελληνικές τράπεζες θα εισέλθουν σε παρατεταµένη πε-
ρίοδο αποµόχλευσης και θα δυσκολευθούν να επωφεληθούν από
την ανάκαµψη της οικονοµίας», έλεγε επίσης το ΔΝΤ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ποια έκθεση είναι αυτή;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Του Ιουνίου του 2014,

την οποία κατέθεσα στα Πρακτικά. Το αγγλικό κείµενο το έλεγε
αυτό, κύριε Σταϊκούρα, αµέσως µετά αφού ολοκληρώθηκαν οι
αυξήσεις του µετοχικού κεφαλαίου της «πετυχηµένης» ανακεφα-
λαιοποίησής σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Το 2013 ήταν αυτό.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Οι προηγούµενες, λοι-

πόν, ήταν κολοβές, ήταν νόθες, ήταν τραπεζοκοκεντρικές µε αυ-
τοσκοπό τη διάσωση των τραπεζιτών και όχι µέσω της υγιούς
διάφανης αποτελεσµατικής λειτουργίας των τραπεζών να στηρί-
ξουν την πραγµατική οικονοµία, το εµπόριο, τους µικροµεσαίους,
την ίδια την κοινωνία, για να µπορέσει να παραµείνει όρθια.

Προφανώς, µια πετυχηµένη και ολοκληρωµένη ανακεφαλαι-
οποίηση διεκδικεί και επιζητά την επιστροφή της εµπιστοσύνης
των καταθετών και µέσω αυτής και την άρση των capital controls.

Επιλέγουµε την εξυγίανση και τη διαφάνεια στη διαχείριση, γι’
αυτό και θέλουµε οι µετοχές ανακεφαλαιοποίησης να έχουν δι-
καίωµα ψήφου και άρα ελέγχου συνδιαµόρφωσης, ακόµη και µε
δικαίωµα βέτο για στρατηγικά ζητήµατα των τραπεζών. Στο πο-
σοστό που θα µετατρέψουµε τις προνοµιούχες µετοχές σε κοι-
νές, θέλουµε να έχουν δικαίωµα ψήφου.

Στόχος διπλός: να προσελκύσουµε τόσο ξένες επενδύσεις,
όσο και τη συµµετοχή του ιδιωτικού τοµέα. Θέλουµε να έχουµε
κι εµείς ως κράτος, ως δηµόσιο συµµετοχή, έτσι ώστε στην ανα-
µενόµενη ανάπτυξη το ποσοστό των κερδών του δηµοσίου να
µετατραπεί σε όφελος για τον λαό και τους πολίτες. Θέλουµε
τόσο έλεγχο και τόσο ποσοστό συµµετοχής του δηµοσίου στην
ανακεφαλαιοποίηση, όσο ώστε να µην αποτρέπει τους ιδιώτες
από το να επενδύσουν τα κεφάλαιά τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τρία σηµεία προσοχής καθοριστικά. Οι µισθοί και οι αποδοχές
των επιλεγόµενων τραπεζιτών δεν µπορούν να µην έχουν όρια,
αλλά θα πρέπει να εναρµονίζονται µε το ανεκτό περί αµοιβών αί-
σθηµα δικαίου της κοινωνίας και να µην προκαλούν το δηµόσιο
αίσθηµα της προηγούµενης περιόδου, σε µια πένουσα κοινωνία
να έχουµε µισθούς 100.000 ευρώ τον µήνα.

Καθεστώς ασυλίας. Αυτό θα πρέπει να έχει όριο. Δεν πρέπει
να έχουµε ούτε καθεστώς οµηρίας, αλλά ούτε και πλαίσιο ακα-
ταδίωκτου. 

Ένα τελευταίο. Συνεχής αξιολόγηση προσώπων, λειτουργιών
µε βάση την επίτευξη στόχων του πλάνου υλοποίησης. Έχει δίκιο
ο Τσακαλώτος, όταν λέει ότι δεν µας έχουν εµπιστοσύνη. Πώς
να µας έχουν εµπιστοσύνη, κύριε Υπουργέ, όταν ταµίας κόµµα-
τος που κυβέρνησε ήταν ταυτόχρονα διοικητής τράπεζας; Θα
µπορούσα να µην πω το όνοµά του. Θα µπορούσαν να µας έχουν
εµπιστοσύνη, όταν οι ταµίες των κοµµάτων είναι ταυτόχρονα και
διοικητές τραπεζών και βάζουν κάτω από το χαλί τα δανεικά και
αγύριστα του δικού τους κόµµατος; Όχι, βέβαια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κλείνω µε πέντε σηµεία, αν µου επιτρέπετε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ναι, ναι σας δίνει

χρόνο από την οµιλία του ο κ. Κεγκέρογλου.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δεν θα µιλήσω παρα-

πάνω από τα είκοσι επτά λεπτά των προηγούµενων οµιλητών,
που είχατε γράψει επτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεχίστε, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μόνο, σας παρακαλώ,
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σταµατήστε αυτόν τον εκκωφαντικό θόρυβο. 
Γιατί αυτή η ανακεφαλαιοποίηση θα πετύχει και γιατί είναι ξε-

χωριστή και διακριτή; Στην προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση το
Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας επένδυσε σαράντα δι-
σεκατοµµύρια ευρώ στις τράπεζες. Αυτό το ποσό βγήκε από τις
τσέπες των Ελλήνων φορολογουµένων. Στην παρούσα ανακεφα-
λαιοποίηση το ΤΧΣ θα βάλει –εάν βάλει- µέχρι και 6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Εποµένως το κόστος για τον φορολογούµενο θα
είναι πολύ µικρότερο.

Σηµείο δεύτερο. Δεν θα χρειαστούν τα 25 δισεκατοµµύρια της
ανακεφαλαιοποίησης, οπότε στο χρέος θα περάσει µόνο το ποσό
που θα βάλει το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας. Αυτό
θα έχει ως συνέπεια να αυξηθεί λιγότερο το χρέος.

Σηµείο τρίτο. Δεν δίνονται ψεύτικα «γλυκαντικά» στους ιδιώτες
µετόχους, όπως έγινε στην προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση,
τα λεγόµενα «warrants», των οποίων η αξία έχει εκµηδενιστεί.
Τώρα, το µήνυµα στους ιδιώτες είναι: Βάλτε κεφάλαια, για να
έχετε τον αντίστοιχο έλεγχο. Πρόκειται για ένα δίκαιο «Bill Dunn»,
χωρίς να δίνονται δήθεν κίνητρα, που δεν θα έχουν κάποια
στιγµή κανένα αντίκρισµα.

Σηµείο τέταρτο. Την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση πέτυχε να κάµ-
ψει και τις αντιρρήσεις του Ευρωπαϊκού Εποπτικού Μηχανισµού
και της Γενικής Διεύθυνσης Ανταγωνισµού για την αναγνώριση
της αναβαλλόµενης φορολογίας. Οι τράπεζες, δηλαδή, µπορούν
να εγγράψουν φορολογικές απαιτήσεις για προβλέψεις και δια-
γραφές δανείων µέχρι την 30η Ιουλίου 2015. Το όφελος για τις
τράπεζες προσδιορίζεται στα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Το τελευταίο. Η ανακεφαλαιοποίηση και το κρίσιµο για την κοι-
νωνία τρέχει παράλληλα µε το πλαίσιο της διαχείρισης των κόκ-
κινων δανείων, οπότε αντιµετωπίζεται ταυτόχρονα και το βασικό
πρόβληµα του τραπεζικού κλάδου που είναι ο διαρκώς αυξανό-
µενος όγκος των µη εξυπηρετούµενων δανείων. Πρόκειται για
δύο παράλληλες αλληλοτροφοδοτούµενες και αλληλοεπηρεα-
ζόµενες διαδικασίες: ανακεφαλαιοποίηση και κόκκινα δάνεια. 

Αυτή είναι η Κυβέρνηση που καταφέρνει να βρίσκει το σηµείο
ισορροπίας και να παλεύει εντός του συστήµατος, αντί να πετάει
πέτρες στα τζάµια της εξουσίας.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Στενογραφίας και
Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεω-
ρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώ-
θηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθήτριες και µαθητές και
δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Γενικό Λύκειο Δράµας. 

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να
έχω τον λόγο; Θέλω να τοποθετηθώ επί των άρθρων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Θα πηγαίναµε στην
ψηφοφορία, κύριε Σταϊκούρα.

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Πρώτα απ’ όλα, διάβασα διαγώνια

αυτό που κατέθεσε ο κ. Τριανταφυλλίδης. Πράγµατι, είναι πάρα
πολύ κρίσιµο, διότι αυτό που κατέθεσε, που είναι έκθεση του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου στις 16 Μαΐου, λέει: «Έχει γίνει ση-
µαντική πρόοδος στην ελληνική οικονοµία. Η χώρα πετυχαίνει
πρωτογενές πλεόνασµα, πρωτογενές πλεόνασµα δηµοσιονο-
µικό, στο εξωτερικό ισοζύγιο επίσης πλεόνασµα. Επιστρέφει η
οικονοµία σε ανάπτυξη µετά από έξι χρόνια και η Κυβέρνηση
υλοποιεί σηµαντικές διαρθρωτικές αλλαγές». Αυτά λέει η πρώτη
παράγραφος.

Δεύτερον, πράγµατι, παρακάτω εκφράζει προβληµατισµούς
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Διάβασε… (δεν ακού-
στηκε)

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Ας ολοκληρώσω. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Μισό λεπτό να ολοκληρώσω. Σας

άκουσα µε προσοχή.
Παρακάτω, πράγµατι, εκφράζει προβληµατισµούς για το αν

είναι επαρκή τα χρήµατα για την προηγούµενη ανακεφαλαιοποί-
ηση. Πόσα ήταν στην προηγούµενη ανακεφαλαιοποίηση, όπως
λέει η πρώτη σελίδα; Ήταν 48,2. Πόσα χρησιµοποιήθηκαν; Κάτω
από 40 και τα 11 τα γυρίσατε πίσω.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Και τώρα πόσα θα χρη-
σιµοποιηθούν;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Μισό λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παρακαλώ, κύριε

Σταϊκούρα, πρέπει να προχωρήσουµε σε ψηφοφορία και να λήξει
η συνεδρίαση.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Να ολοκληρώσω λίγο, κύριε Πρό-
εδρε.

Άρα τα 48 συνεπώς για τα οποία εκφράζει προβληµατισµούς
το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, δεν χρησιµοποιήθηκαν καν. Ή-
ταν 39. Άρα τζάµπα το δώσατε.

Δεύτερον, ποιοι ασκούν την εποπτεία του τραπεζικού συστή-
µατος; Οφείλατε να το γνωρίζατε. Η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα και η Τράπεζα της Ελλάδος.

Συνεπώς η Τράπεζα της Ελλάδος τι λέει; Πότε κιόλας; Τον Φε-
βρουάριο του 2015 λέει: «Τα stress tests που έγιναν το 2014 στην
αρχή και τον Οκτώβριο του 2014 επαναβεβαίωσαν την επάρκεια
της κεφαλαιακής βάσης των συστηµικών ελληνικών τραπεζών». 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δέκα φορές τα είπαµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Αν δεν σας αρκεί αυτό, σας ανα-

φέρω τότε ότι τον Ιούνιο του 2015 ο ίδιος εποπτικός φορέας, που
είναι υπεύθυνος για τα stress tests στην Ελλάδα µαζί µε την Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, λέει ότι η κεφαλαιακή επάρκεια των
τραπεζών µέχρι και το πρώτο τρίµηνο του 2015 παρέµεινε σε ικα-
νοποιητικά επίπεδα. 

Τουναντίον, η σηµερινή έκθεση της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας στη σελίδα 57 -καλό είναι να τη µελετήσετε πριν τοπο-
θετηθείτε- αναφέρει ότι η σηµερινή ανακεφαλαιοποίηση την
οποία συζητάµε, το πλαίσιο οφείλεται αποκλειστικά και µόνο
στην επιβάρυνση του µακροοικονοµικού περιβάλλοντος από το
2015 και µετά, στα πρόσθετα δηµοσιονοµικά µέτρα…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Την
αγγλική λέξη πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σταϊκούρα,
είπα να τελειώνετε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε
Σταϊκούρα, την αγγλική λέξη «αποκλειστικά και µόνο». Ποια λέξη
λέτε;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Την καταθέσαµε.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ποια

λέξη µεταφράζετε; Τι λέει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σταϊκούρα, σας

παρακαλώ πολύ. Τελείωσε η συνεδρίαση. 
Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ. Δεν

έχω ολοκληρώσει. 
«Στα πρόσθετα δηµοσιονοµικά µέτρα της Κυβέρνησης, στους

περιορισµούς στην αξία των εξασφαλίσεων και στην αναµενό-
µενη αυξηµένη και αυξανόµενη ροή νέων επισφαλών δανείων».
Αυτά λέει η σελίδα 57.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Ποια
λέξη µεταφράζετε ως «αποκλειστικά και µόνο»; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Διαβάστε την! Αφού την έχετε δια-
βάσει την έκθεση. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εσείς
να την διαβάσετε!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Στη σελίδα 57. Είναι στα Πρακτικά.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Δεν το

λέει. Είναι δικιά σας ερµηνεία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεν σας διέκοψα!
Και µάλιστα, στο βασικό σενάριο, κύριε Υπουργέ, όχι στο

ακραίο. 
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ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Άλλα
λόγια ν’ αγαπιόµαστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Σταϊκούρα, µε
συγχωρείτε. Εκτιµώ το χιούµορ σας. Ενώ πήρατε το λόγο κατά
παρέκκλιση, διαµαρτύρεστε γιατί σας διακόπτουν. 

Σας παρακαλώ, βάλτε µια τελεία. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Όπως βλέπετε, προφανώς ο κύριος

Υπουργός δεν έχει διαβάσει ακόµα την έκθεση της Ευρωπαϊκής
Κεντρικής Τράπεζας. Όταν τη µελετήσει ή τη δει από τα Πρα-
κτικά, που την καταθέσαµε έγκαιρα, µπορεί να τοποθετηθεί. Και
επαναλαµβάνω ότι αυτά ισχύουν στο βασικό σενάριο, όχι στο
ακραίο. 

Επί των άρθρων: Επί του άρθρου 1 έχουµε επιφυλάξεις για
τέσσερις βασικούς λόγους. Ο πρώτος λόγος, που νοµίζω ότι ανα-
πτύχθηκε µε πλήρη επάρκεια από όλα τα στελέχη και από όλους
τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ότι δίνεται πολύ
µεγαλύτερος ρόλος σε σχέση µε το παρελθόν στους θεσµούς
σε ό,τι αφορά την επιλογή των µελών διακυβέρνησης του ΤΧΣ.
Αποτέλεσµα αυτού είναι να υπάρχει σοβαρός κίνδυνος, όπως
αναπτύχθηκε και από άλλα κόµµατα, αφελληνισµού του ελληνι-
κού τραπεζικού συστήµατος.

Ο δεύτερος λόγος είναι διότι περιλαµβάνει µία σειρά από ασά-
φειες σε έννοιες και διαδικασίες, οι οποίοι έχουν αναδειχθεί και
κατά τη διάρκεια της συζήτησης µέχρι και την τελευταία στιγµή,
που µπορεί να προκαλέσουν σοβαρά ερµηνευτικά και λειτουρ-
γικά ζητήµατα στην υλοποίησή τους. 

Ο τρίτος λόγος, που είναι πολύ σηµαντικός, είναι ότι εξαιτίας
της ανάγκης αυτής της νέας ανακεφαλαιοποίησης, θα πρέπει σί-
γουρα τόσο οι συστηµικές όσο και οι µη συστηµικές τράπεζες
να τροποποιήσουν ήδη εγκεκριµένα σχέδια αναδιάρθρωσης πι-
στωτικών ιδρυµάτων, µε ό,τι σηµαίνει αυτό για την παρουσία ελ-
ληνικών τραπεζών στο εξωτερικό, αλλά και για την ίδια την
απασχόληση στο ελληνικό τραπεζικό σύστηµα. 

Παρά ταύτα, επειδή είναι αναπόφευκτη η ανακεφαλαιοποίηση
των τραπεζών για να διασφαλιστεί η σταθερότητα των καταθέ-
σεων, η Νέα Δηµοκρατία τοποθετείται θετικά και επί των άρθρων. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κηρύσσεται περαι-
ωµένη η συζήτηση επί της αρχής…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΜΠΑΛΑΟΥΡΑΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα

ήθελα τον λόγο ως εισηγητής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μανιάτη, έχετε

τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς, όπως έχουµε

δηλώσει σε όλες τις οµιλίες µας, υπερψηφίζουµε επί της αρχής
το νοµοσχέδιο. 

Για το πρώτο άρθρο έχουµε σοβαρές επιφυλάξεις για αρκετές
από τις επιµέρους παραγράφους. Όµως, ο τρόπος δοµής και
γραφής του συγκεκριµένου άρθρου δεν µας επιτρέπει να κατα-
ψηφίσουµε αυτές τις επιµέρους παραγράφους. 

Θέλουµε, όµως, να καταγραφεί στα Πρακτικά η σοβαρότατη
ένστασή µας, κυρίως για τον επί τα χείρω τρόπο µε τον οποίο γί-
νεται η διοίκηση από το ΤΧΣ. Ουσιαστικά, η επιλογή από το ΤΧΣ
των οργάνων και των θεσµών που διοικούν και εποπτεύουν το
ελληνικό τραπεζικό σύστηµα γίνεται µε έναν τρόπο ο οποίος πια
οδηγεί απολύτως στην απώλεια οποιουδήποτε ελέγχου από τα
θεσµικά όργανα της Ελληνικής Δηµοκρατίας, έτσι όπως αυτός
ισχύει σήµερα. 

Παρ’ όλα αυτά, είµαστε υποχρεωµένοι να υπερψηφίσουµε το
συγκεκριµένο άρθρο, επειδή ακριβώς περιλαµβάνει και άλλες
διατάξεις µε τις οποίες συµφωνούµε. 

Επίσης, υπερψηφίζουµε τα άρθρα 2, 3, 5 και 6. Για το άρθρο
4 δηλώνουµε «παρών», διότι εκτός των άλλων υπάρχει και τρο-
πολογία του κ. Βενιζέλου, η οποία δεν έγινε αποδεκτή από τον
κύριο Υπουργό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μανιάτη, θα
γίνει ψηφοφορία! 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Αιτιολογεί την ψήφο µας. Στην ψηφο-

φορία δεν αιτιολογούµε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το κάνω τώρα, γιατί στην ψηφοφορία

δεν µπορώ να αιτιολογήσω, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μίλησα για τα άρθρα

που λέτε ότι θα ψηφίσετε. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Θεο-

χάρη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Και εµείς έχουµε σοβαρές ενστάσεις σε µια σειρά από άρθρα

του νοµοσχεδίου. 
Είναι προφανές ότι το άρθρο 1 παίρνει τον έλεγχο των τραπε-

ζών από την ελληνική Κυβέρνηση. Δήλωσε ήδη ο κ. Σταθάκης ότι
δεν είναι πολύ ευχαριστηµένος για αυτό το άρθρο. Προφανώς,
κάτι σωστό θα έχει, για να µην είναι ευχαριστηµένος ο κ. Σταθά-
κης. Συνεπώς εµείς θα ψηφίσουµε το άρθρο 1. 

Στο άρθρο 2 ερχόµαστε να κουρέψουµε όλους τους οµολογι-
ούχους και όπως ανέπτυξε και ο κ. Δανέλλης στην οµιλία του,
χωρίς να υπάρχει καµµία πρόνοια για τους µικροοµολογιούχους,
οι οποίοι ήδη κουρεύτηκαν δύο φορές. Συνεπώς δεν µπορούµε
να στηρίξουµε το άρθρο 2 και το καταψηφίζουµε, καθότι δεν
υπάρχει καµµία πρόνοια –επαναλαµβάνω- για τους µικροοµολο-
γιούχους. 

Όσον αφορά το άρθρο 3, θα το ψηφίσουµε, θα το στηρίξουµε. 
Στο άρθρο 4 υπάρχει ένα ζήτηµα κατά πόσον θα υπάρξει ζηµιά

για το δηµόσιο σε περίπτωση που οι τράπεζες εµφανίσουν ζηµιές
και την επόµενη χρονιά. Δυστυχώς δεν έχει αποσαφηνιστεί. Συ-
νεπώς σε αυτήν την περίπτωση εµείς, αν και έχουµε επιφυλάξεις,
θα το ψηφίσουµε. 

Τέλος, το άρθρο 5 που επεκτείνει το µέτρο και για τις συνεται-
ριστικές τράπεζες και αυτό θα το ψηφίσουµε.

Και το άρθρο 6 που είναι η έναρξη ισχύος θα το ψηφίσουµε. 
Ευχαριστώ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να

έχω τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, κύριε Καρρά,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έχουµε ήδη δηλώσει ότι

υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. 
Εκείνο το οποίο θέλω να καταγραφεί είναι ότι όσον αφορά στο

άρθρο 3, στο θέµα του κεφαλαίου του ΤΧΣ, η διάταξη που ανα-
φέρει, «τα κεφάλαια του ταµείου προέρχονται και λοιπά» δεν
προσδιορίζει ανώτατο ποσό κεφαλαίου, το οποίο µας δηµιουργεί
µια ανησυχία ότι µπορεί συνεχώς να χρηµατοδοτείται το ΤΧΣ µε
κεφάλαια από οποιαδήποτε πηγή, χωρίς να εξαντλεί ποτέ τον
σκοπό του. 

Ευχαριστώ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφού µίλησε ο κ. Μα-

νιάτης. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω µία λέξη

µόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε, πείτε µία

λέξη. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Για να εναρµονιστώ –και το λέω µε

πολύ καλή διάθεση- µε τις τελευταίες τοποθετήσεις των Βουλευ-
τών της Πλειοψηφίας και να φτιάξω και εγώ το κλίµα, όπως το
έκαναν και εκείνοι, θέλω να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό Οικονο-
µικών αν είναι συναρµόδιος να υπογράφει τα εξοπλιστικά και ει-
δικά τα 40 εκατοµµύρια προκαταβολής που δόθηκαν –διαβά-
ζουµε- για τα «σαπάκια», αυτά τα οποία επισκευάζονται, τα αε-
ροπλάνα της «LOCKHEED». Αν είναι συναρµόδιος και συνυπο-
γράφει, υπό την έννοια ότι από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων και από τον κρατικό προϋπολογισµό βγαίνουν αυτά τα χρή-
µατα, αν είναι από εκεί και δεν είναι από άλλη πηγή, να µας το
πει, γιατί αυτό ακούσαµε.

Και είµαστε και σε µια συζήτηση περί ισοδυνάµων, µην ξε-
χνάτε. Όλες αυτές τις µέρες, πέραν της ανακεφαλαιοποίησης,
είµαστε σε µία συζήτηση ισοδυνάµων. 
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Ρωτούµε αν ήταν κυβερνητική επιλογή συνολική και του ΣΥ-
ΡΙΖΑ η υπογραφή αυτού του εξοπλιστικού προγράµµατος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Αυτό είναι στο νοµοσχέδιο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Οικονοµικών «Για το πλαίσιο ανακεφαλαιοποίησης των πιστωτι-
κών ιδρυµάτων και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµι-
κών». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Οικονοµικών «Για το πλαίσιο ανακεφαλαι-
οποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και άλλες διατάξεις του
Υπουργείου Οικονοµικών» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-
οψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3, όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): 
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από

τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου του

νοµοσχεδίου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Για

το πλαίσιο ανακεφαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και
άλλες διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών» έγινε δεκτό επί
της αρχής και επί των άρθρων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε το σηµείο αυτό να ψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο και στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ερωτάται το Σώµα:

Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύνολο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Για

το πλαίσιο ανακεφαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυµάτων και
άλλες διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών» έγινε δεκτό κατά
πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου και έχει ως εξής:

«Για το πλαίσιο ανακεφαλαιοποίησης των πιστωτικών ιδρυ-
µάτων και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Οικονοµικών

Άρθρο 1
Τροποποιήσεις του ν. 3864/2010 (A’ 119)

1. Το άρθρο 2 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 2
Σκοπός, έδρα, διάρκεια

1. Σκοπός του  Ταµείου είναι η συνεισφορά στη διατήρηση της
σταθερότητας του ελληνικού τραπεζικού συστήµατος, προς
χάριν του δηµοσίου συµφέροντος.

Το Ταµείο ενεργεί σε συµµόρφωση µε τις δεσµεύσεις που
απορρέουν από το Μνηµόνιο Συνεννόησης, το σχέδιο του οποίου
κυρώθηκε µε το ν. 4046/2012 (Α’ 28), όπως κάθε φορά επικαιρο-
ποιείται, και από τη Συµφωνία Δηµοσιονοµικών Στόχων και Διαρ-
θρωτικών Μεταρρυθµίσεων της 19.8.2015, το σχέδιο της οποίας
κυρώθηκε µε το ν. 4336/2015 (Α’ 94), όπως κάθε φορά επικαιρο-
ποιείται.

Το Ταµείο συµµορφώνεται µε τις υποχρεώσεις του που απορ-
ρέουν από ή συνδέονται µε την Κύρια Σύµβαση Χρηµατοδοτικής
Διευκόλυνσης (Master Financial Facility Agreement) της
15.3.2012, προσχέδιο της οποίας κυρώθηκε µε το ν. 4060/2012
(Α’ 65) και τη Σύµβαση Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης (Financial
Facility Agreement) της 19.8.2015, το σχέδιο της οποίας κυρώ-
θηκε µε το ν. 4336/2015 (Α’ 94) του προηγούµενου εδαφίου αν-
τίστοιχα, και εξουσιοδοτείται να προβαίνει σε κάθε αναγκαία
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ενέργεια για τη συµµόρφωση µε αυτές και την πλήρη εφαρµογή
τους.

2. Στο πλαίσιο  του σκοπού του το Ταµείο:
α) Παρέχει κεφαλαιακή ενίσχυση στα πιστωτικά ιδρύµατα,

σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου και σε συµµόρ-
φωση µε τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις κρατικές
ενισχύσεις.

β) Παρακολουθεί και αξιολογεί, για τα πιστωτικά ιδρύµατα που
έχουν λάβει κεφαλαιακή ενίσχυση από το Ταµείο, το βαθµό συµ-
µόρφωσης µε τα σχέδια αναδιάρθρωσής τους, διασφαλίζοντας
παράλληλα την επιχειρησιακή τους αυτονοµία. Το Ταµείο δια-
σφαλίζει τη, µε όρους αγοράς λειτουργία τους µε τρόπο ώστε
να προάγεται η κατά διαφανή τρόπο συµµετοχή ιδιωτών στο κε-
φάλαιό τους και να τηρούνται οι περί κρατικών ενισχύσεων κα-
νόνες.

γ) Ασκεί τα δικαιώµατα του µετόχου που απορρέουν από τη
συµµετοχή του στα πιστωτικά ιδρύµατα που έχουν λάβει κεφα-
λαιακή ενίσχυση, όπως τα δικαιώµατα αυτά ορίζονται στον πα-
ρόντα νόµο και σε συµφωνίες-πλαίσιο που συνάπτει µε τα εν
λόγω πιστωτικά ιδρύµατα σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρ-
θρου 6 για τη ρύθµιση των σχέσεών του µε αυτά, σε συµµόρ-
φωση µε κανόνες που υπηρετούν τη χρηστή διαχείριση της
περιουσίας του Ταµείου και µε τους κανόνες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης περί κρατικών ενισχύσεων και ανταγωνισµού.

δ) Διαθέτει µέρος ή το σύνολο των χρηµατοπιστωτικών µέσων
που έχουν εκδοθεί από τα πιστωτικά ιδρύµατα στα οποία συµµε-
τέχει, σύµφωνα µε όσα ορίζονται στο άρθρο 8.

ε) Χορηγεί δάνειο προς το Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και
Επενδύσεων (ΤΕΚΕ) για σκοπούς εξυγίανσης σύµφωνα µε το
άρθρο 16.

στ) Διευκολύνει τη διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων δα-
νείων των πιστωτικών ιδρυµάτων.

ζ) Συνάπτει συµφωνίες - πλαίσιο ή τροποποιεί συµφωνίες -
πλαίσιο, σύµφωνα µε την παράγραφο 5 του άρθρου 6, για τη ρύθ-
µιση των σχέσεών του µε όλα τα πιστωτικά ιδρύµατα τα οποία
λαµβάνουν ή έχουν λάβει χρηµατοδοτική διευκόλυνση από το
Ευρωπαϊκό Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (ΕΤΧΣ) και
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας (ΕΜΣ) προκειµένου να
εξασφαλισθεί η εφαρµογή των σκοπών και των δικαιωµάτων του,
συµπεριλαµβανοµένων των ειδικών δικαιωµάτων του άρθρου 10,
για όσο χρόνο το Ταµείο κατέχει µετοχές ή άλλα κεφαλαιακά
µέσα.

Ως πιστωτικά ιδρύµατα, στο πλαίσιο του παρόντος νόµου, νο-
ούνται τα πιστωτικά ιδρύµατα κατά την έννοια της παραγράφου
1 του άρθρου 1 του Κανονισµού (ΕΕ) 575/2013, συµπεριλαµβα-
νοµένων των συνεταιριστικών τραπεζών, τα οποία λειτουργούν
νόµιµα στην Ελλάδα κατόπιν άδειας από την αρµόδια αρχή, συµ-
περιλαµβανοµένων των υποκαταστηµάτων αυτών που λειτουρ-
γούν στην αλλοδαπή, καθώς και των θυγατρικών αλλοδαπών
πιστωτικών ιδρυµάτων που λειτουργούν στην Ελλάδα.

3. Το Ταµείο  ενεργεί βάσει ολοκληρωµένης  στρατηγικής για
τον τραπεζικό τοµέα και τη διαχείριση των µη εξυπηρετούµενων
δανείων, η οποία αποτελεί αντικείµενο συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Οικονοµικών, της Τράπεζας της Ελλάδος και του Τα-
µείου, όπως αυτή κάθε φορά επικαιροποιείται.

4. Στο σκοπό  του Ταµείου δεν εντάσσεται η προσωρινή ενί-
σχυση της ρευστότητας, που παρέχεται µε βάση το ν. 3723/2008
ή στο πλαίσιο λειτουργίας του ευρωσυστήµατος και της Τράπε-
ζας της Ελλάδος.

5. Στο σκοπό  του Ταµείου δεν εντάσσονται  η παρακολούθηση
και ο έλεγχος  των πράξεων και αποφάσεων των οργάνων της ει-
δικής εκκαθάρισης πιστωτικών ιδρυµάτων. Τα µέλη των συλλο-
γικών οργάνων του Ταµείου δεν έχουν καµία εξουσία ή αρµο-
διότητα ως προς πράξεις ή παραλείψεις των οργάνων που έχουν
την ευθύνη διεξαγωγής της ειδικής εκκαθάρισης πιστωτικών
ιδρυµάτων.

6. Το Ταµείο  εδρεύει στην Αθήνα και η  διάρκειά του ορίζεται
µέχρι  και την 30ή Ιουνίου 2020. Με αποφάσεις  του Υπουργού
Οικονοµικών, δύναται  να παρατείνεται η διάρκεια  του Ταµείου,
εφόσον είναι αναγκαίο  για την εκπλήρωση των σκοπών  του.»

2. Το άρθρο 3 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 3
Κεφάλαιο, περιουσία

1. Τα κεφάλαια  του Ταµείου προέρχονται: α) από  πόρους που
αντλούνται στο  πλαίσιο του µηχανισµού στήριξης  της Ελλάδας
από την Ευρωπαϊκή  Ένωση και το Διεθνές Νοµισµατικό  Ταµείο
δυνάµει του ν. 3845/2010 (Α’ 65) και δυνάµει της Κύριας Σύµβα-
σης Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης της 15.3.2012 και β) από πό-
ρους που αντλούνται δυνάµει της Σύµβασης Χρηµατοδοτικής
Διευκόλυνσης της 19.8.2015, όπως κάθε φορά ισχύει, και κατα-
βάλλονται στο Ταµείο από το Ελληνικό Δηµόσιο.

Το ως άνω κεφάλαιο δύναται να καλύπτεται σταδιακά από το
Ελληνικό Δηµόσιο και ενσωµατώνεται σε τίτλους, οι οποίοι δεν
είναι µεταβιβάσιµοι µέχρι τη λήξη της κατά το προηγούµενο
άρθρο διάρκειας του Ταµείου.

Ο Υπουργός Οικονοµικών δύναται, µε απόφασή του, να ζητή-
σει την επιστροφή κεφαλαίου από το Ταµείο στο Ελληνικό Δηµό-
σιο, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παραγράφου 6 του άρθρου
12.

2. Το κεφάλαιο  του Ταµείου που παρέχεται  σε µορφή µετρη-
τών κατατίθεται, µε αποφάσεις του Υπουργού  Οικονοµικών, σε
ειδικό έντοκο λογαριασµό του Ταµείου που τηρείται στην Τρά-
πεζα της Ελλάδος αποκλειστικά για το σκοπό του παρόντος
νόµου.

Το παρεχόµενο από την Τράπεζα της Ελλάδος επιτόκιο θα
συµφωνείται µε το Ταµείο και δεν θα δύναται να υπερβαίνει ή να
είναι κατώτερο από τα παρακάτω επιτόκια: α) το εφαρµοζόµενο
από το Ευρωσύστηµα επιτόκιο πάγιας διευκόλυνσης αποδοχής
καταθέσεων και β) το µέσο δείκτη των επιτοκίων του ευρώ για
τοποθετήσεις στη χρηµαταγορά διάρκειας µίας ηµέρας (ΕΟΝΙΑ).

Σε περίπτωση που το κεφάλαιο κατατίθεται µε τη µορφή οµο-
λόγων του Ευρωπαϊκού Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας (ΕΤΧΣ) ή του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας (ΕΜΣ),
ή άλλης µορφής χρηµατοπιστωτικών µέσων που εκδίδει ή εγκρί-
νει το ΕΤΧΣ ή ο ΕΜΣ, τα ως άνω οµόλογα ή χρηµατοπιστωτικά
µέσα τηρούνται σε λογαριασµό τίτλων τον οποίο τηρεί η Τράπεζα
της Ελλάδος ως φορέας του Συστήµατος Άυλων Τίτλων του ν.
2198/1994 (Α’ 43), υπό την ιδιότητα του θεµατοφύλακα των εν
λόγω τίτλων.

3. Περιουσία  του Ταµείου αποτελούν οι εισφορές, προς σχη-
µατισµό κεφαλαίου, συµπεριλαµβανοµένων των µετρητών, οµο-
λόγων του ΕΤΧΣ και του ΕΜΣ ή άλλων χρηµατοοικονοµικών τους
µέσων, οι τόκοι της προηγουµένης παραγράφου, οι εκδιδόµενες
από πιστωτικά ιδρύµατα και αποκτώµενες από το Ταµείο µετο-
χές, οµολογίες και άλλα χρηµατοπιστωτικά µέσα κατά το άρθρο
7 του παρόντος και κατά το πρώην άρθρο 63Ε του ν. 3601/2007
(Α’ 178), καθώς και όλα τα δικαιώµατα οικονοµικής φύσης που
απορρέουν από τη συµµετοχή του Ταµείου στο µετοχικό κεφά-
λαιο πιστωτικών ιδρυµάτων, σύµφωνα µε τις διατάξεις του πα-
ρόντος νόµου, συµπεριλαµβανοµένου του προϊόντος της εκ-
καθάρισης των ως άνω πιστωτικών ιδρυµάτων, καθώς και των δι-
καιωµάτων έναντι των υπό εκκαθάριση πιστωτικών ιδρυµάτων σε
περίπτωση καταβολής του ποσού της διαφοράς της αξίας µε-
ταξύ των µεταφεροµένων στοιχείων ενεργητικού και παθητικού
που αναφέρεται στην περίπτωση α’της παρ. 13 του πρώην άρ-
θρου 63Δ του ν. 3601/2007 και στην παράγραφο 7 του πρώην
άρθρου 63 Ε του ίδιου νόµου, καθώς και τα δικαιώµατα που προ-
κύπτουν από δάνειο για σκοπούς εξυγίανσης που χορηγείται
σύµφωνα µε το άρθρο 16.

4. Η περιουσία  του Ταµείου δύναται να επενδύεται  µόνο σε
καταθέσεις της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, απαγο-
ρευοµένης  οποιασδήποτε άλλης µορφής επένδυσης. Το Ταµείο
δεν δύναται να  συνάπτει δάνεια, να εκδίδει οµόλογα  και άλλα
εµπορικά αξιόγραφα οποιασδήποτε φύσης, εκτός εάν υπάρχει
ειδική περί αυτού πρόβλεψη στο νόµο. Κατά παρέκκλιση των
ανωτέρω, τα διαθέσιµα του Ταµείου τοποθετούνται µέχρι τις
31.12.2015 σε ποσοστό 10% στον καταθετικό λογαριασµό της
παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου και σε ποσοστό 90% σε
λογαριασµό ταµειακής διαχείρισης στην Τράπεζα της Ελλάδος,
µε σκοπό την επένδυσή τους , σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 15 παρ. 11ζ του ν. 2469/1997 (Α’ 38), οι οποίες έχουν εφαρ-
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µογή και στο Ταµείο. Η διάταξη του προηγούµενου εδαφίου
ισχύει από 17.3.2015.

5. Πριν από  τη λήξη της διάρκειας του  Ταµείου ή την έναρξη
κάθε  διαδικασίας εκκαθάρισής του, ο  Υπουργός Οικονοµικών
αποφασίζει  από κοινού µε το ΕΤΧΣ και τον ΕΜΣ το φορέα και
τον  τρόπο που θα µεταφερθούν το  κεφάλαιο και τα στοιχεία
ενεργητικού και παθητικού του Ταµείου, λόγω της λήξης της
διάρκειάς του ή της εκκαθάρισής του. Η ανωτέρω µεταφορά θα
πραγµατοποιηθεί κατά τρόπο που να διασφαλίζεται ότι η οικο-
νοµική και νοµική θέση των ΕΤΧΣ και ΕΜΣ, όπως διασφαλίζεται
µε την εγγυητική ευθύνη του Ταµείου, δεν θα χειροτερεύσει εκ
του λόγου αυτού. Άλλως, µε τη λήξη της διάρκειας του Ταµείου,
γενοµένης εκκαθαρίσεως, αποδίδεται το κεφάλαιο και το ενερ-
γητικό και το παθητικό του περιέρχεται αυτοδικαίως στο Ελλη-
νικό Δηµόσιο, ως οιονεί καθολικό του διάδοχο.

6. Κάθε αναφορά  του παρόντος νόµου στο Ευρωπαϊκό Ταµείο
Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας ή ΕΤΧΣ, νοείται και ως ανα-
φορά στον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας του άρθρου
δεύτερου του ν. 4063/2012 (Α’ 71), στην περίπτωση που ο τελευ-
ταίος υποκαταστήσει το ΕΤΧΣ στις αρµοδιότητές του που αφο-
ρούν στη χρηµατοδότηση της ανακεφαλαιοποίησης και
εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµάτων.»

3. Το άρθρο 4 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 4
Όργανα Διοίκησης του Ταµείου

1. Ως όργανα  Διοίκησης του Ταµείου ορίζονται  το Γενικό Συµ-
βούλιο και η  Εκτελεστική Επιτροπή του.

2. Το Γενικό Συµβούλιο αποτελείται από εννέα (9) µη εκτελε-
στικά µέλη. Επτά (7) εκ των µελών του, συµπεριλαµβανοµένου
του Προέδρου του, επιλέγονται µεταξύ προσώπων µε διεθνή εµ-
πειρία σε τραπεζικά θέµατα. Τις θέσεις των υπολοίπων µελών
του Γενικού Συµβουλίου συµπληρώνουν ένας εκπρόσωπος του
Υπουργείου Οικονοµικών και ένα πρόσωπο που ορίζεται από την
Τράπεζα της Ελλάδος. 

3. Η Εκτελεστική Επιτροπή είναι τριµελής. Δύο (2) εκ των
µελών της, συµπεριλαµβανοµένου του Διευθύνοντος Συµβού-
λου, επιλέγονται µεταξύ προσώπων µε διεθνή εµπειρία σε τρα-
πεζικά θέµατα ή σε θέµατα εξυγίανσης πιστωτικών ιδρυµάτων.
Ένα εκ των µελών της Εκτελεστικής Επιτροπής υποδεικνύεται
από την Τράπεζα της Ελλάδος. Ένα µέλος της Εκτελεστικής Επι-
τροπής ορίζεται υπεύθυνο για την ενίσχυση του ρόλου του Τα-
µείου στη διευκόλυνση της διαχείρισης των µη εξυπηρετούµενων
δανείων των πιστωτικών ιδρυµάτων στα οποία το Ταµείο έχει
συµµετοχή.

4. Τα µέλη  του Γενικού Συµβουλίου και  της Εκτελεστικής Επι-
τροπής επιλέγονται, ύστερα από δηµόσια πρόσκληση  ενδιαφέ-
ροντος, από Επιτροπή Επιλογής, η οποία συστήνεται µε από-
φαση του Υπουργού Οικονοµικών σύµφωνα µε το άρθρο 4Α.

5. Τα µέλη  του Γενικού Συµβουλίου και  της Εκτελεστικής Επι-
τροπής διορίζονται, µε απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών,
σύµφωνα µε τη διαδικασία που  περιγράφεται στο άρθρο 4Α. Η
θητεία τους, δεν µπορεί να υπερβαίνει τη διάρκεια του Ταµείου,
όπως αυτή προσδιορίζεται στην παράγραφο 6 του άρθρου 2 του
παρόντος νόµου. Σε περίπτωση κένωσης θέσεως µέλους του Γε-
νικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής, η θέση πλη-
ρούται εντός προθεσµίας εξήντα (60) ηµερών, η οποία δύναται
να παραταθεί για ακόµα τριάντα (30) ηµέρες εφόσον τούτο κρι-
θεί απαραίτητο, δια του διορισµού νέου µέλους, σύµφωνα µε τη
διαδικασία που περιγράφεται στο άρθρο 4Α µέχρις εξαντλήσεως
της θητείας του αποχωρήσαντος µέλους. Εξαιρουµένου του εκ-
προσώπου, στο Γενικό Συµβούλιο, του Υπουργείου Οικονοµικών,
καθώς και του µέλους που έχει οριστεί από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος, για το διορισµό και την ανανέωση της θητείας των µελών
του Γενικού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής, καθώς
και για την αµοιβή τους, απαιτείται η σύµφωνη γνώµη του Euro
Working Group.

6. Μόνο ανεπίληπτα  πρόσωπα δύνανται να επιλεγούν  ως µέλη
του Γενικού Συµβουλίου  και της Εκτελεστικής Επιτροπής. Δεν
δύναται να επιλεγεί ως  µέλος του Γενικού Συµβουλίου ή της

Εκτελεστικής Επιτροπής πρόσωπο που:
α. έχει καταδικαστεί για αδίκηµα που επισύρει ποινή φυλάκι-

σης µε ή χωρίς τη δυνατότητα µετατροπής της ποινής αυτής σε
χρηµατική, για αδικήµατα που επιφέρουν ηθική απαξία,

β. έχει κηρυχθεί σε πτώχευση,
γ. λόγω οποιουδήποτε παραπτώµατος δεν πληροί τις προϋπο-

θέσεις για την άσκηση επαγγέλµατος ή έχει αποκλειστεί ή τεθεί
σε διαθεσιµότητα από την αρµόδια αρχή ως προς την άσκηση
επαγγέλµατος ή του έχει απαγορευθεί να ασκεί καθήκοντα διευ-
θυντή ή υπαλλήλου σε οποιαδήποτε δηµόσια αρχή ή σε ιδιωτική
επιχείρηση ή

δ. έχει υποπέσει σε βαρύ παράπτωµα, όπως αυτό ορίζεται
στον κανονισµό δεοντολογίας των επαγγελµατικών τους φορέων
ή αρχών,

ε. έχει διατελέσει υπάλληλος ή σύµβουλος πιστωτικών ιδρυ-
µάτων που λειτουργούν στην Ελλάδα ή κατέχουν µετοχικό κεφά-
λαιο ή διαθέτουν χρηµατοοικονοµική συµµετοχή που συνδέεται
άµεσα ή έµµεσα µε το µετοχικό κεφάλαιο τέτοιου ιδρύµατος
αξίας εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ ή ανώτερης κατά τα τελευ-
ταία τρία (3) έτη πριν την τοποθέτησή του.

7. Οι ιδιότητες  του Βουλευτή, µέλους της Κυβερνήσεως, στε-
λέχους Υπουργείου ή άλλης  δηµόσιας αρχής, στελέχους, υπαλ-
λήλου ή συµβούλου χρηµατοπιστωτικού ιδρύµατος που λειτουρ-
γεί στην Ελλάδα ή προσώπου που κατέχει µετοχές τέτοιου χρη-
µατοπιστωτικού ιδρύµατος αξίας εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ
ή άνω ή διαθέτει χρηµατοοικονοµική συµµετοχή που συνδέεται
άµεσα ή έµµεσα µε το µετοχικό κεφάλαιο του ως άνω ιδρύµατος
για ισόποσο ποσό εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ ή άνω, είναι
ασυµβίβαστες µε εκείνη του µέλους του Γενικού Συµβουλίου ή
της Εκτελεστικής Επιτροπής. Στέλεχος ή υπάλληλος πανεπιστη-
µίου, οργανισµού ή ιδρύµατος λειτουργικά αυτόνοµου από την
Κυβέρνηση, δεν λογίζεται ως στέλεχος της Κυβέρνησης ή υπάλ-
ληλος Υπουργείου ή άλλης δηµόσιας αρχής. Με την επιφύλαξη
της παραγράφου 5, δεν είναι ασυµβίβαστη προς το διορισµό ως
µέλους του Γενικού Συµβουλίου η ιδιότητα υπαλλήλου ή Γενικού
Γραµµατέα του Υπουργείου Οικονοµικών, προκειµένου περί του
εκπροσώπου αυτού στο Γενικό Συµβούλιο σύµφωνα µε την πα-
ράγραφο 2. Ο Διοικητής, οι Υποδιοικητές, τα µέλη των συλλογι-
κών οργάνων, οι σύµβουλοι και το προσωπικό της Τράπεζας της
Ελλάδος δεν µπορούν να είναι µέλη της Εκτελεστικής Επιτρο-
πής.

8. Τα µέλη  του Γενικού Συµβουλίου και  της Εκτελεστικής Επι-
τροπής δύνανται  να παύονται και πριν τη  λήξη της θητείας τους,
µε απόφαση  του Υπουργού Οικονοµικών είτε (α) εφόσον συν-
τρέξουν στο πρόσωπό  τους παράγοντες που τους καθιστούν �η
επιλέξιµους �µε βάση τα άρθρα 6 και 7 είτε (β) µετά από αιτιολο-
γηµένη πρόταση της Επιτροπής Επιλογής για τους λόγους και
σύµφωνα µε τη διαδικασία που προβλέπεται στο άρθρο 4Α.

9. Το Γενικό  Συµβούλιο αποφασίζει µε δική  του πρωτοβουλία
ή κατόπιν  εισήγησης της Εκτελεστικής Επιτροπής για τα θέµατα
που προβλέπονται παρακάτω και είναι αρµόδιο για τον έλεγχο
της ορθής λειτουργίας και της εκπλήρωσης του σκοπού του Τα-
µείου. Ειδικότερα, το Γενικό Συµβούλιο:

α. ενηµερώνεται από την Εκτελεστική Επιτροπή για τη δράση
της και ελέγχει τη συµµόρφωση αυτής στις διατάξεις του παρόν-
τος νόµου και ιδίως στις αρχές που κατοχυρώνονται στο άρθρο
2,

β. αποφασίζει για τα θέµατα σχετικά µε την παροχή κεφαλαι-
ακής ενίσχυσης, την άσκηση των δικαιωµάτων ψήφου και τη διά-
θεση της συµµετοχής του Ταµείου,

γ. εγκρίνει την πολιτική, τους Εσωτερικούς Κανόνες και Οργα-
νωτική Δοµή (Ε.Κ.Ο.Δ.) που εφαρµόζονται για τη διοίκηση και τη
λειτουργία του Ταµείου, συµπεριλαµβανοµένου και του Κώδικα
Δεοντολογίας των µελών του Γενικού Συµβουλίου και της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής, την πολιτική σύγκρουσης συµφερόντων,
την πολιτική για τα συνδεδεµένα πρόσωπα και την πολιτική για
την Προνοµιακή Πληροφόρηση,

δ. εγκρίνει το διορισµό των ανώτατων στελεχών του Ταµείου,
συµπεριλαµβανοµένων, µεταξύ άλλων, του Διευθυντή Εσωτερι-
κής Επιθεώρησης, του Διευθυντή Διαχείρισης Κινδύνων, του Δι-
ευθυντή Διαχείρισης Επενδύσεων, του Διευθυντή Οικονοµικών
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Υπηρεσιών και του Διευθυντή Νοµικής Υπηρεσίας,
ε. εγκρίνει τους γενικούς όρους και προϋποθέσεις απασχόλη-

σης του προσωπικού του Ταµείου, συµπεριλαµβανοµένης της
πολιτικής αποδοχών που κινείται εντός των πλαισίων της συµφω-
νίας-πλαίσιο του άρθρου 16Α. Η πολιτική αποδοχών πρέπει να
είναι ανταγωνιστική προκειµένου να αποτελεί κίνητρο για την
προσέλκυση στελεχών υψηλού επιπέδου και εµπειρίας. Έως τη
σύναψη της συµφωνίας-πλαίσιο, η πολιτική αποδοχών εξακολου-
θεί να ισχύει όπως εγκρίθηκε από το Γενικό Συµβούλιο.

στ. εγκρίνει τον ετήσιο προϋπολογισµό του Ταµείου.
ζ. εγκρίνει την ετήσια έκθεση και άλλες επίσηµες εκθέσεις και

τις λογιστικές καταστάσεις του Ταµείου,
η. εγκρίνει το διορισµό εξωτερικών ελεγκτών του Ταµείου,
θ. εγκρίνει τη σύσταση ενός ή περισσοτέρων συµβουλευτικών

οργάνων, καθορίζει τους όρους και προϋποθέσεις διορισµού των
µελών τους και καθορίζει τους όρους αναφοράς των εν λόγω ορ-
γάνων,

ι. συγκροτεί µία ή περισσότερες επιτροπές αποτελούµενες
από µέλη του Γενικού Συµβουλίου και/ή άλλα πρόσωπα και κα-
θορίζει τις αρµοδιότητές τους,

ια. εγκρίνει τον Εσωτερικό Κανονισµό Λειτουργίας του Γενικού
Συµβουλίου και τον Κανονισµό Προµηθειών αγαθών και υπηρε-
σιών, για κάθε προµήθεια εµπίπτουσα στις διατάξεις των άρθρων
23 παράγραφος 2 περίπτωση Ια και παρ. 4 του ν. 4281/2014, κατ’
εξαίρεση από τις διατάξεις και τους κανόνες περί προµηθειών
του ανωτέρω νόµου,

ιβ. λαµβάνει οποιαδήποτε άλλη απόφαση και ασκεί οποιαδή-
ποτε άλλη εξουσία ή αρµοδιότητα που προβλέπεται από τον πα-
ρόντα νόµο ή την κείµενη νοµοθεσία ότι ασκείται από το Γενικό
Συµβούλιο.

10. Η Εκτελεστική  Επιτροπή είναι αρµόδια για  την προπαρα-
σκευή του έργου  του Ταµείου, την εφαρµογή των  αποφάσεων
των αρµόδιων οργάνων και την εκτέλεση των πράξεων που απαι-
τούνται για τη διοίκηση και λειτουργία, καθώς και την εκπλήρωση
του σκοπού του Ταµείου. Ειδικότερα, η Εκτελεστική Επιτροπή
έχει ενδεικτικά τις ακόλουθες εξουσίες και αρµοδιότητες:

α. εισηγείται στο Γενικό Συµβούλιο για τα θέµατα της προ-
ηγούµενης παραγράφου,

β. εκτελεί τις αποφάσεις του Γενικού Συµβουλίου που λαµβά-
νονται µε ή χωρίς εισήγηση της Εκτελεστικής Επιτροπής,

γ. µε την επιφύλαξη της παραγράφου 5, προβαίνει σε όλες τις
πρόσφορες ή απαιτούµενες ενέργειες για τη διοίκηση του Τα-
µείου, την εκτέλεση των πράξεών του, συµπεριλαµβανοµένων
των δυνάµει του άρθρου 2 εξουσιών και αρµοδιοτήτων του, την
ανάθεση συµβάσεων για την προµήθεια αγαθών και υπηρεσιών,
την ανάληψη συµβατικών υποχρεώσεων επ’ ονόµατι του Ταµείου,
το διορισµό των µελών του προσωπικού και των συµβούλων του
Ταµείου και γενικότερα την εκπροσώπησή του,

δ. αναθέτει οποιαδήποτε εκ των εξουσιών ή αρµοδιοτήτων της
σε οποιοδήποτε από τα µέλη της ή σε στελέχη του Ταµείου, σύµ-
φωνα µε τους γενικότερους όρους και προϋποθέσεις που έχουν
εγκριθεί από το Γενικό Συµβούλιο, λαµβάνοντας υπόψη θέµατα
σύγκρουσης συµφερόντων και υπό την προϋπόθεση ότι ο Διευ-
θύνων Σύµβουλος ασκεί πρωτίστως τις εξουσίες του σύµφωνα
µε τα οριζόµενα στην παράγραφο 11. Η Εκτελεστική Επιτροπή
ορίζει οµάδα για την υποβοήθηση του έργου του µέλους της
Εκτελεστικής Επιτροπής που είναι υπεύθυνο για τη διευκόλυνση
της διαχείρισης των µη εξυπηρετούµενων δανείων,

ε. ασκεί κάθε άλλη εξουσία και αρµοδιότητα που προβλέπεται
στον παρόντα νόµο ή την κείµενη νοµοθεσία,

στ. εκπροσωπεί δικαστικά και εξώδικα το Ταµείο και δεσµεύει
αυτό έναντι τρίτων και

ζ. ασκεί οποιαδήποτε άλλη αρµοδιότητα που δεν απονέµεται
ρητά στο Γενικό Συµβούλιο.

Όλες οι εξουσίες, δυνάµει του παρόντος ή οποιουδήποτε
άλλου νόµου, οι οποίες έχουν ανατεθεί στο Ταµείο, θεωρούνται
ότι έχουν ανατεθεί στην Εκτελεστική Επιτροπή, εκτός αν προορί-
ζονται ρητά για το Γενικό Συµβούλιο.

11. Ο Διευθύνων  Σύµβουλος είναι υπεύθυνος έναντι  του Γε-
νικού Συµβουλίου για  την εκτέλεση των αποφάσεών  του και για
τον έλεγχο της διοίκησης και των πράξεων του Ταµείου. Ο Διευ-

θύνων Σύµβουλος ή σε περίπτωση απουσίας του το µέλος που
τον αναπληρώνει ενηµερώνει το Γενικό Συµβούλιο, όσο συχνά
απαιτείται από αυτό και κατ’ ελάχιστο δέκα (10) φορές ετησίως.

12. Οι αµοιβές και αποζηµιώσεις των µελών του Γενικού Συµ-
βουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής:

α. καθορίζονται µε απόφαση της Επιτροπής Επιλογής και ορί-
ζονται στις εκάστοτε αποφάσεις διορισµού τους και δηµοσιεύον-
ται στην ετήσια έκθεση του Ταµείου,

β. ορίζονται µε τρόπο ώστε να καθίσταται δυνατή η πρόσληψη
και διατήρηση στις θέσεις τους, προσώπων µε εξειδικευµένα
προσόντα και επαγγελµατική εµπειρία,

γ. δεν αποτελούν συνάρτηση των κερδών ή εσόδων του Τα-
µείου.

13. Το Γενικό  Συµβούλιο συνέρχεται όσο συχνά  απαιτούν οι
εργασίες του Ταµείου, σε κάθε δε περίπτωση δέκα (10) φορές
κατ’ ηµερολογιακό έτος. Οι συνεδριάσεις του Γενικού Συµβου-
λίου συγκαλούνται από τον Πρόεδρο, ο οποίος και προεδρεύει
σε αυτές. Σε περίπτωση απουσίας του Προέδρου, οι συνεδριά-
σεις συγκαλούνται από ένα από τα άλλα µέλη του Γενικού Συµ-
βουλίου, εκτός του εκπροσώπου του Υπουργείου Οικονοµικών
και εκτός του προσώπου που ορίζεται από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος. Το µέλος αυτό το οποίο και προεδρεύει στη συνεδρίαση,
επιλέγεται από το Γενικό Συµβούλιο σύµφωνα µε τους Εσωτερι-
κούς Κανόνες και Οργανωτική Δοµή (Ε.Κ.Ο.Δ.) του Ταµείου.

Οι συνεδριάσεις του Γενικού Συµβουλίου συγκαλούνται µε κοι-
νοποίηση της ώρας, του τόπου και της ηµερήσιας διάταξης της
συνεδρίασης σε όλα τα µέλη και τους παρατηρητές του Γενικού
Συµβουλίου, τουλάχιστον τρεις (3) εργάσιµες ηµέρες πριν από
την ηµεροµηνία για την οποία έχει οριστεί η συνεδρίαση, εκτός
από περίπτωση επείγουσας ανάγκης ή έπειτα από συναίνεση
όλων των µελών, οπότε στην περίπτωση αυτή η συνεδρίαση µπο-
ρεί να συγκληθεί σε πιο σύντοµο χρονικό διάστηµα, όπως ορίζε-
ται στους Εσωτερικούς Κανόνες και Οργανωτική Δοµή (Ε.Κ.Ο.Δ.)
του Ταµείου. Συνεδριάσεις µπορούν τέλος να συγκληθούν και
κατόπιν αιτήµατος πέντε (5) µελών του Συµβουλίου προς τον
Πρόεδρο αυτού. Μετά από πρόσκληση του Προέδρου του Γενι-
κού Συµβουλίου, ο Διευθύνων Σύµβουλος ή και τα µέλη της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής, τα στελέχη του Ταµείου, ειδικοί και
εξωτερικοί σύµβουλοι µπορούν να συµµετέχουν στις συνεδριά-
σεις του Γενικού Συµβουλίου. Εφόσον ο Πρόεδρος του Γενικού
Συµβουλίου το κρίνει απαραίτητο το Γενικό Συµβούλιο δύναται
να συγκληθεί, να συζητήσει και να λάβει αποφάσεις �µέσω γρα-
πτής διαδικασίας ή ηλεκτρονικών µέσων επικοινωνίας, όπως ορί-
ζεται στους Εσωτερικούς Κανόνες και Οργανωτική Δοµή
(Ε.Κ.Ο.Δ.) του Ταµείου.

14. Η Εκτελεστική  Επιτροπή συνέρχεται όσο συχνά απαιτούν
οι εργασίες του Ταµείου, σε κάθε δε περίπτωση µία φορά την
εβδοµάδα. Οι συνεδριάσεις της Εκτελεστικής Επιτροπής συγκα-
λούνται από τον Διευθύνοντα Σύµβουλο ή σε περίπτωση απου-
σίας του από το πρόσωπο που τον αναπληρώνει, το οποίο είναι
το άλλο µέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής που αναφέρεται στο
δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 4. Ο Διευθύνων
Σύµβουλος προεδρεύει στις συνεδριάσεις της Εκτελεστικής Επι-
τροπής και, σε περίπτωση απουσίας του, προεδρεύει το άλλο
µέλος της Εκτελεστικής Επιτροπής που αναφέρεται στο δεύτερο
εδάφιο της παραγράφου 3 του άρθρου 4. Η Εκτελεστική Επι-
τροπή συγκαλείται µε κοινοποίηση της ώρας, του τόπου και της
ηµερήσιας διάταξης της συνεδρίασης σε όλα τα µέλη της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής, τουλάχιστον τρεις (3) εργάσιµες ηµέρες
πριν από την ηµεροµηνία για την οποία έχει οριστεί η συνε-
δρίαση, πλην περιπτώσεων επείγουσας ανάγκης ή έπειτα από
συναίνεση όλων των µελών, οπότε και η Εκτελεστική Επιτροπή
�µπορεί να συνεδριάσει σε συντοµότερο χρονικό διάστηµα όπως
ορίζεται στους Εσωτερικούς Κανόνες και Οργανωτική Δοµή
(Ε.Κ.Ο.Δ.) του Ταµείου. Συνεδριάσεις µπορούν τέλος να συγκλη-
θούν και κατόπιν αιτήµατος των δύο (2) µελών της Εκτελεστικής
Επιτροπής προς τον Διευθύνοντα Σύµβουλο. Μετά από πρό-
σκληση τον Διευθύνοντος Συµβούλου στελέχη του Ταµείου, ει-
δικοί ή εξωτερικοί σύµβουλοι µπορούν να συµµετέχουν στις
συνεδριάσεις της Εκτελεστικής Επιτροπής. Εφόσον ο Διευθύνων
Σύµβουλος το κρίνει απαραίτητο η Εκτελεστική Επιτροπή δύνα-
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ται να συγκληθεί, να συζητήσει και να λάβει αποφάσεις µέσω
γραπτής διαδικασίας ή ηλεκτρονικών µέσων επικοινωνίας, όπως
ορίζεται στους Εσωτερικούς Κανόνες και Οργανωτική Δοµή
(Ε.Κ.Ο.Δ.) του Ταµείου.

15. Στις συνεδριάσεις  του Γενικού Συµβουλίου και  της Εκτε-
λεστικής Επιτροπής καλούνται  να συµµετέχουν ένας (1) εκπρό-
σωπος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, ένας (1) εκπρόσωπος της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και ένας (1) εκπρόσωπος του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας ή οι αναπληρωτές τους
ως Παρατηρητές και χωρίς δικαίωµα ψήφου. Οι εκπρόσωποι της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας
και του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας καλούνται στις
συνεδριάσεις του Γενικού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επι-
τροπής όπως και τα υπόλοιπα µέλη των οργάνων αυτών, σύµ-
φωνα µε τις παραγράφους 13 και 14 του παρόντος άρθρου. Εφό-
σον εκλήθησαν νοµίµως, η απουσία των εκπροσώπων της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και του
Ευρωπαϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας ή των αναπληρωτών
τους δεν επηρεάζει τη νόµιµη συγκρότηση του Γενικού Συµβου-
λίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής.

16. Το Γενικό  Συµβούλιο τελεί σε απαρτία  όταν είναι παρόντα
τουλάχιστον  πέντε (5) µέλη του. Κάθε µέλος του  Γενικού Συµ-
βουλίου έχει µία (1) ψήφο. Εκτός εάν ορίζεται διαφορετικά  στον
παρόντα νόµο, οι αποφάσεις  του Γενικού Συµβουλίου λαµβά-
νονται �µε την πλειοψηφία των παρόντων µελών. Σε περίπτωση
ισοψηφίας, η ψήφος του προεδρεύοντα υπερισχύει.

17. Η Εκτελεστική  Επιτροπή τελεί σε απαρτία  όταν είναι πα-
ρόντα τουλάχιστον  δύο (2) µέλη της. Κάθε µέλος της  Εκτελε-
στικής Επιτροπής έχει  µία (1) ψήφο. Εκτός εάν ορίζεται διαφο-
ρετικά στον παρόντα νόµο, οι αποφάσεις της Εκτελεστικής Επι-
τροπής λαµβάνονται µε πλειοψηφία δύο (2) εκ των παρόντων
µελών.

18. Οι συνεδριάσεις  της Εκτελεστικής Επιτροπής και  του Γε-
νικού Συµβουλίου είναι  µυστικές. Το Γενικό Συµβούλιο �µπορεί
να αποφασίσει να δηµοσιοποιήσει το αποτέλεσµα των συζητή-
σεών του επί οποιουδήποτε θέµατος.

19. Όλες οι  ενέργειες οποιουδήποτε �µέλους  του Γενικού
Συµβουλίου και  της Εκτελεστικής Επιτροπής παραµένουν  έγ-
κυρες παρά τη διαπίστωση  ελαττώµατος αναφορικά �µε το διο-
ρισµό, την καταλληλότητα ή τα προσόντα του µέλους. Με την
επιφύλαξη των παραγράφων 5, 16 και 17 καµία πράξη ή διαδικα-
σία του Γενικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής δεν
καθίσταται άκυρη λόγω της κένωσης θέσεως στην Εκτελεστική
Επιτροπή ή θέσεων στο Γενικό Συµβούλιο.

20. Ο Γραµµατέας του Γενικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής
Επιτροπής, οι οποίοι είναι στελέχη του Ταµείου, διορίζονται από
το Γενικό Συµβούλιο, κατόπιν προτάσεως του Διευθύνοντος Συµ-
βούλου. Τα πρακτικά των συνεδριάσεων του Γενικού Συµβουλίου
και της Εκτελεστικής Επιτροπής υπογράφονται από τον προ-
εδρεύοντα της συνεδρίασης αυτής και τον Γραµµατέα του Γενι-
κού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής.»

4. Μετά το  άρθρο 4 προστίθεται νέο άρθρο 4Α, ως εξής:

«Άρθρο 4Α
Επιτροπή Επιλογής

1. Η Επιτροπή Επιλογής αποτελείται από έξι (6) ανεξάρτητους
εµπειρογνώµονες, εγνωσµένου κύρους και ακεραιότητας, εκ των
οποίων τρεις (3), συµπεριλαµβανοµένου του Προέδρου, υποδει-
κνύονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας αντί-
στοιχα, δύο (2) από τον Υπουργό Οικονοµικών και ένας (1) από
την Τράπεζα της Ελλάδος. Οι ανωτέρω πέντε (5) θεσµοί και
αρχές διαθέτουν από έναν παρατηρητή στην Επιτροπή. Η θητεία
της Επιτροπής ορίζεται για δύο (2) έτη µε δυνατότητα ανανέω-
σης.

2. Ως µέλη της Επιτροπής δεν δύνανται να επιλεγούν πρόσωπα
τα οποία:

α. έχουν καταδικαστεί για αδίκηµα που επισύρει ποινή φυλά-
κισης µε ή χωρίς τη δυνατότητα µετατροπής της ποινής αυτής
σε χρηµατική,

β. έχουν κηρυχθεί σε πτώχευση,
γ. λόγω οποιουδήποτε παραπτώµατος δεν πληρούν τις προ-

ϋποθέσεις για την άσκηση επαγγέλµατος ή έχουν αποκλειστεί ή
τεθεί σε διαθεσιµότητα από την αρµόδια αρχή ως προς την
άσκηση επαγγέλµατος ή τους έχει απαγορευθεί να ασκούν κα-
θήκοντα διευθυντή ή υπαλλήλου σε οποιαδήποτε δηµόσια αρχή
ή σε ιδιωτική επιχείρηση,

δ. έχουν υποπέσει σε βαρύ παράπτωµα ή
ε. είναι Βουλευτές, µέλη της Κυβερνήσεως, στελέχη, υπάλλη-

λοι ή σύµβουλοι των θεσµών και αρχών της παραγράφου 1 ή
άλλου Υπουργείου ή άλλης δηµόσιας αρχής, στελέχη, υπάλληλοι
ή σύµβουλοι χρηµατοπιστωτικού ιδρύµατος, το οποίο λειτουργεί
στην Ελλάδα, ή πρόσωπο που κατέχει µετοχές τέτοιου χρηµατο-
πιστωτικού ιδρύµατος αξίας εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ ή
άνω ή διαθέτει χρηµατοοικονοµική συµµετοχή που συνδέεται
άµεσα ή έµµεσα µε το µετοχικό κεφάλαιο του ως άνω ιδρύµατος
για ισόποσο ποσό εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ ή άνω, κατά τα
τελευταία τρία (3) έτη πριν την τοποθέτησή τους.

3. Τα έξοδα και οι δαπάνες που σχετίζονται µε τη λειτουργία
της Επιτροπής, συµπεριλαµβανοµένων των αµοιβών και της ηµε-
ρήσιας αποζηµίωσης, καλύπτονται από τον προϋπολογισµό του
Ταµείου. Οι δαπάνες για τη µετακίνηση, τη διαµονή και άλλα πα-
ρόµοια έξοδα θα καλύπτονται σύµφωνα µε την εσωτερική πολι-
τική του Ταµείου. Οι αµοιβές των µελών της Επιτροπής καθορί-
ζονται στην απόφαση διορισµού τους.

4. Για τη νόµιµη συνεδρίαση της Επιτροπής θεωρείται ότι
υπάρχει απαρτία όταν παρόντα είναι τουλάχιστον τέσσερα (4)
µέλη της, µε την προϋπόθεση ότι παρίσταται ο Πρόεδρος. Οι
αποφάσεις λαµβάνονται µε πλειοψηφία των παρόντων µελών. Σε
περίπτωση ισοψηφίας, η ψήφος του Προέδρου καθορίζει το απο-
τέλεσµα. Η Επιτροπή συγκαλείται και προεδρεύεται από τον
Πρόεδρό της, ο οποίος καθορίζει την ηµερήσια διάταξη, το
χρόνο και τον τόπο της συνάντησης.

Τα µέλη της Επιτροπής δύναται να ορίζουν περαιτέρω κανόνες
για την εσωτερική λειτουργία και τις διαδικασίες της.

5. Η Επιτροπή:
α) Προεπιλέγει τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου και της Εκτε-

λεστικής Επιτροπής και προτείνει την αµοιβή τους, καθώς και
τους λοιπούς όρους εργασίας τους σύµφωνα µε την παράγραφο
6.

β) Αξιολογεί ετησίως τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου και της
Εκτελεστικής Επιτροπής, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της παρα-
γράφου 7, συµπεριλαµβανοµένης της αξιολόγησης βάσει των
κριτηρίων επιλεξιµότητας των παραγράφων 6 και 7 του άρθρου
4. Για το σκοπό αυτόν, έχει το δικαίωµα να ζητήσει από το Ταµείο
την παροχή οποιασδήποτε έκθεσης και πληροφορίας που διαθέ-
τει και µπορεί να σχετίζεται µε τα ανωτέρω κριτήρια. Ειδικότερα,
το προσωπικό του Ταµείου που είναι υπεύθυνο για τη συµµόρ-
φωση και τον εσωτερικό έλεγχο παρέχει τις σχετικές πληροφο-
ρίες όταν ζητηθούν από την Επιτροπή και υποχρεούται να της
αναφέρει οποιαδήποτε παραβίαση ή πιθανή παραβίαση των κρι-
τηρίων αυτών µόλις υποπέσει στην αντίληψή του.

Η Επιτροπή µπορεί να ζητάει από κάθε µέλος του Γενικού Συµ-
βουλίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής οποιαδήποτε πληροφο-
ρία κρίνει απαραίτητη για τους σκοπούς της αξιολόγησης, υπό
την προϋπόθεση ότι η απαίτηση είναι εύλογη και δεν επιβαρύνει
δυσανάλογα το µέλος.

γ) Αποµακρύνει οποιοδήποτε µέλος του Γενικού Συµβουλίου
και της Εκτελεστικής Επιτροπής, σύµφωνα µε τη διαδικασία της
παραγράφου 8.

6. Η Επιτροπή επιλέγει υποψήφιους για το Γενικό Συµβούλιο
και την Εκτελεστική Επιτροπή και υποστηρίζεται από ένα διεθνώς
αναγνωρισµένο σύµβουλο προσλήψεων που επιλέγεται από την
Επιτροπή και προσλαµβάνεται από το Ταµείο. Τα απαραίτητα
προσόντα και τα κριτήρια επιλογής των µελών του Γενικού Συµ-
βουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής καθορίζονται από την
Επιτροπή Επιλογής. Μετά την ολοκλήρωση της διαδικασίας επι-
λογής, η Επιτροπή προτείνει στον Υπουργό Οικονοµικών µία
λίστα επικρατέστερων υποψηφίων για τη συγκεκριµένη θέση,
καθώς και ένα εύρος αµοιβών των µελών του Γενικού Συµβου-
λίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής. Η αµοιβή προσδιορίζεται
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από την Επιτροπή, σύµφωνα µε τις διεθνώς βέλτιστες πρακτικές
και τα πλαίσια αµοιβών παρόµοιων φορέων στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, και αποσκοπεί να προσελκύσει και να διατηρήσει κατάλ-
ληλους και διεθνώς ανταγωνιστικούς υποψηφίους. Η Επιτροπή
καθορίζει την αµοιβή κάθε υποψήφιου, εντός του εύρους που
ορίζει σύµφωνα µε τα ανωτέρω εδάφια.

7. Η Επιτροπή αξιολογεί τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου και
της Εκτελεστικής Επιτροπής σύµφωνα µε κριτήρια που καθορίζει
η ίδια. Τα κριτήρια αυτά πρέπει να διασφαλίζουν την ορθή εφαρ-
µογή των σκοπών του Ταµείου, σύµφωνα µε τις αρµοδιότητες
κάθε Οργάνου.

8. Η Επιτροπή, µετά από αξιολόγηση της απόδοσης των µε-
λών, µπορεί να προτείνει στον Υπουργό την αποµάκρυνση ενός
µέλους του Γενικού Συµβουλίου ή της Εκτελεστικής Επιτροπής.
Η σχετική πρόταση περιέχει πλήρη και εµπεριστατωµένη αιτιο-
λογία. Ο Υπουργός Οικονοµικών αποφασίζει την απόλυση του
µέλους, εφόσον διαπιστώσει ότι τηρήθηκαν οι προϋποθέσεις των
δύο προηγούµενων εδαφίων. Το µέλος που αποµακρύνεται σύµ-
φωνα µε αυτή την παράγραφο δεν δικαιούται αποζηµίωση.

9. Οι διαδικασίες των παραγράφων 6 έως και 8 εφαρµόζονται
αναλόγως και στα υφιστάµενα µέλη του Γενικού Συµβουλίου και
της Εκτελεστικής Επιτροπής, µετά τη συγκρότηση της Επιτρο-
πής Επιλογής.

10. Σύνοψη της ετήσιας αξιολόγησης των µελών του Γενικού
Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επιτροπής δηµοσιεύεται στην
ετήσια αναφορά του Ταµείου.

11. Η Επιτροπή αναφέρεται για τις δραστηριότητές της στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, τον Ευ-
ρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας, το Υπουργείο Οικονοµικών
και την Τράπεζα της Ελλάδος όταν απαιτείται. Αντίγραφο της
αναφοράς κατατίθεται στο Euro Working Group.

12. Τα µέλη της Επιτροπής δεν έχουν αστική ευθύνη έναντι
τρίτων για πράξεις ή παραλείψεις κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους, εκτός από περιπτώσεις δόλου ή βαριάς αµέλειας.

13. Η Επιτροπή Επιλογής θα συγκροτηθεί µέχρι τις
31.12.2015.»

5. Τα άρθρα 6 και 6Α αντικαθίστανται ως εξής:

«Άρθρο 6
Διαδικασίες ενεργοποίησης του Ταµείου

1. Στην περίπτωση  που πιστωτικό ίδρυµα έχει  κεφαλαιακό έλ-
λειµµα, όπως αυτό  έχει προσδιοριστεί από την αρµόδια αρχή,
όπως αυτή ορίζεται στο εδάφιο 5 της παρ. 1 του άρθρου 2 του
ν. 4335/2015, µπορεί να υποβάλει αίτηµα κεφαλαιακής ενίσχυσης
στο Ταµείο µέχρι του ποσού του κεφαλαιακού ελλείµµατος που
προσδιορίσθηκε από την αρµόδια αρχή.

2. Το αίτηµα της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου συνο-
δεύεται από την επιστολή της αρµόδιας αρχής, η οποία ορίζει το
κεφαλαιακό έλλειµµα, την καταληκτική ηµεροµηνία στην οποία
το πιστωτικό ίδρυµα θα πρέπει να έχει καλύψει το προαναφερό-
µενο κεφαλαιακό έλλειµµα και το σχέδιο άντλησης κεφαλαίων
όπως έχει υποβληθεί στην αρµόδια αρχή.

α) Όσον αφορά πιστωτικά ιδρύµατα τα οποία έχουν ήδη εγκε-
κριµένο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχέδιο αναδιάρθρωσης
κατά το χρόνο υποβολής του ανωτέρω αιτήµατος, το αίτηµα συ-
νοδεύεται από το προσχέδιο τροποποίησης του ήδη εγκεκριµέ-
νου σχεδίου αναδιάρθρωσης.

β) Όσον αφορά πιστωτικά ιδρύµατα τα οποία δεν έχουν ήδη
εγκεκριµένο από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή σχέδιο αναδιάρθρω-
σης κατά το χρόνο υποβολής του ανωτέρω αιτήµατος, το αίτηµα
συνοδεύεται από προσχέδιο σχεδίου αναδιάρθρωσης.

Το σχέδιο αναδιάρθρωσης ή το προσχέδιο σχεδίου αναδιάρ-
θρωσης πρέπει να περιγράφει, υπό το πρίσµα συντηρητικών εκτι-
µήσεων, µε ποια µέσα το πιστωτικό ίδρυµα θα επανέλθει σε
ικανοποιητική κερδοφορία στα επόµενα τρία (3) έως πέντε (5)
έτη.

3. Το Ταµείο  µπορεί να ζητήσει από το  πιστωτικό ίδρυµα που
έχει  υποβάλει αίτηµα κεφαλαιακής  ενίσχυσης να γίνουν αλλα-
γές  ή προσθήκες στο προσχέδιο  σχεδίου αναδιάρθρωσης ή στο
προσχέδιο του τροποποιούµενου  σχεδίου αναδιάρθρωσης. Κα-

τόπιν  της έγκρισης από το Ταµείο του προσχέδιου σχεδίου ανα-
διάρθρωσης ή του προσχέδιου του τροποποιούµενου σχεδίου
αναδιάρθρωσης, αυτό διαβιβάζεται στο Υπουργείο Οικονοµικών
και υποβάλλεται από το Υπουργείο Οικονοµικών στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή προς έγκριση.

4. Για την πραγµατοποίηση του σκοπού του Ταµείου και την
άσκηση των δικαιωµάτων του, το Ταµείο καθορίζει το περί-
γραµµα της «συµφωνίας-πλαίσιο» ή της τροποποιούµενης «συµ-
φωνίας-πλαίσιο» µε όλα τα πιστωτικά ιδρύµατα, τα οποία λαµβά-
νουν ή έχουν λάβει χρηµατοοικονοµική βοήθεια από το Ευρω-
παϊκό Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας (ΕΤΧΣ) ή από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας (ΕΜΣ). Τα πιστωτικά
ιδρύµατα υπογράφουν την προαναφερόµενη «συµφωνία- πλαί-
σιο». Τα πιστωτικά ιδρύµατα παρέχουν στο Ταµείο όλες τις πλη-
ροφορίες που το ΕΤΧΣ ή ο ΕΜΣ ευλόγως ζητά προκειµένου το
Ταµείο να τις γνωστοποιήσει στον ΕΤΧΣ ή τον ΕΜΣ, εκτός αν το
Ταµείο ενηµερώσει τα πιστωτικά ιδρύµατα ότι οφείλουν να απο-
στείλουν τις αιτούµενες πληροφορίες απευθείας στο ΕΤΧΣ ή τον
ΕΜΣ.

5. Το Ταµείο  µπορεί να χορηγεί σε πιστωτικό ίδρυµα της πα-
ραγράφου 2α, επιστολή µε την οποία δεσµεύεται ότι θα συµµε-
τάσχει στην αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου του εν λόγω
πιστωτικού ιδρύµατος, υπό την προϋπόθεση της εφαρµογής της
διαδικασίας του άρθρου 6α και σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-
θρου 7, µέχρι του ποσού του κεφαλαιακού ελλείµµατος που
προσδιορίζεται από την αρµόδια αρχή υπό την προϋπόθεση ότι
το πιστωτικό ίδρυµα εµπίπτει στην εξαίρεση της υποπερίπτωσης
γγ’ της περίπτωσης δ’ της παρ. 3 του εσωτερικού άρθρου 32 του
άρθρου 2 του ν. 4335/2015 (προληπτική ανακεφαλαιοποίηση).
Το Ταµείο χορηγεί την επιστολή χωρίς την τήρηση της διαδικα-
σίας του άρθρου 6α. Η κεφαλαιακή ενίσχυση παρέχεται από το
Ταµείο, µόνο κατόπιν της έγκρισης της κρατικής ενίσχυσης από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και της δηµοσίευσης της Πράξεως του
Υπουργικού Συµβουλίου που προβλέπεται στην παράγραφο 1
του άρθρου 6α και σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο άρθρο 7.
Η ανωτέρω δέσµευση του Ταµείου δεν ισχύει σε περίπτωση που
για οποιονδήποτε λόγο ανακληθεί η άδεια του πιστωτικού ιδρύ-
µατος, κατά τα προβλεπόµενα στο άρθρο 19 του ν. 4261/2014 ή
έχει ληφθεί κάποιο από τα µέτρα εξυγίανσης που προβλέπονται
στην παρ. 1 του άρθρου 37 του ν. 4335/2015.

6. Μετά την  έγκριση από την Ευρωπαϊκή  Επιτροπή του σχε-
δίου αναδιάρθρωσης ή του τροποποιηµένου σχεδίου αναδιάρ-
θρωσης που αναφέρονται ανωτέρω στην παράγραφο 3, το
Ταµείο παράσχει την προβλεπόµενη στο άρθρο 7 κεφαλαιακή
ενίσχυση σύµφωνα µε τα άρθρα 6α ή 6β και σύµφωνα πάντοτε
µε το νοµοθετικό πλαίσιο περί κρατικών ενισχύσεων και τις σχε-
τικές πρακτικές της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

7. Το Ταµείο  παρακολουθεί και αξιολογεί την  προσήκουσα
εφαρµογή του σχεδίου  αναδιάρθρωσης, καθώς και, κατά περί-
πτωση, κάθε τυχόν τροποποιηµένου σχεδίου  αναδιάρθρωσης,
και οφείλει περαιτέρω  να παράσχει στο Υπουργείο Οικονοµικών
κάθε αναγκαία πληροφορία, προκειµένου να διασφαλίζεται η
ενηµέρωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής.

Άρθρο 6Α
Προϋποθέσεις της παροχής κεφαλαιακής ενίσχυσης 

για σκοπούς προληπτικής ανακεφαλαιοποίησης

1. Εφόσον τα  εθελοντικά µέτρα που προβλέπονται στο σχέδιο
αναδιάρθρωσης ή του τροποποιηµένου σχεδίου αναδιάρθρωσης
της παραγράφου 2 του άρθρου 6 δεν µπορούν να καλύψουν το
συνολικό κεφαλαιακό έλλειµµα του πιστωτικού ιδρύµατος, όπως
αυτό έχει προσδιορισθεί από την αρµόδια αρχή, και προκειµένου
να αποφευχθούν σηµαντικές διαταραχές στην οικονοµία µε αρ-
νητικές συνέπειες στους πολίτες, και προκειµένου η κρατική ενί-
σχυση να είναι η µικρότερη δυνατή, µε Πράξη του Υπουργικού
Συµβουλίου, κατόπιν σχετικής εισήγησης από την Τράπεζα της
Ελλάδος, αποφασίζεται η υποχρεωτική εφαρµογή των µέτρων
της παραγράφου 2 του παρόντος άρθρου, προς το σκοπό της
κατανοµής του υπολοίπου του κεφαλαιακού ελλείµµατος του πι-
στωτικού ιδρύµατος στους κατόχους κεφαλαιακών µέσων και
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άλλων υποχρεώσεων, όπως κρίνεται κάθε φορά αναγκαίο. Η κα-
τανοµή ολοκληρώνεται µε τη δηµοσίευση της ως άνω Πράξης
του Υπουργικού Συµβουλίου στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.
Η ανωτέρω κατανοµή, µε την επιφύλαξη της παραγράφου 2, γί-
νεται σύµφωνα µε την ακόλουθη σειρά απαιτήσεων, η οποία
εφαρµόζεται σύµφωνα µε τον Κανονισµό 575/2013 της ΕΕ και το
άρθρο 145Α(1) του ν. 4261/2014:

α. στις κοινές µετοχές,
β. εάν είναι απαραίτητο, στις προνοµιούχες µετοχές και στα

άλλα µέσα κεφαλαίου της κατηγορίας 1 (CET 1 instruments),
γ. εάν είναι απαραίτητο, στα πρόσθετα µέσα κατηγορίας 1

(Tier 1 instruments),
δ. εάν είναι απαραίτητο, στα µέσα κατηγορίας 2 (Tier 2 instru-

ments),
ε. εάν είναι απαραίτητο, σε όλες τις άλλες υποχρεώσεις µει-

ωµένης εξασφάλισης,
στ. εάν είναι απαραίτητο, στις µη εξασφαλισµένες κοινές υπο-

χρεώσεις που δεν κατατάσσονται προνοµιακά σύµφωνα µε κα-
νόνες αναγκαστικού δικαίου (unsecured senior liabilities non
preferred by mandatory provisions of law).

Σε περίπτωση µετατροπής των προνοµιούχων µετοχών, που
εκδόθηκαν βάσει του άρθρου 1 του ν. 3723/2008 (Α’ 250), σε κοι-
νές µετοχές του πιστωτικού ιδρύµατος, σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του παρόντος άρθρου, η κυριότητα των κοινών µετοχών
περιέρχεται αυτοδικαίως στο Ταµείο. Με την επιφύλαξη του επό-
µενου εδαφίου, απαιτήσεις της ίδιας τάξης τυγχάνουν ίσης µε-
ταχείρισης. Διαφοροποιήσεις στην τάξη, µε βάση το άρθρο
145Α(1) του ν. 4261/2014 και τις σχετικές συµφωνίες, µεταξύ
απαιτήσεων που εµπίπτουν στην ίδια τάξη της ανωτέρω σειράς
κατάταξης λαµβάνονται υπόψη στην ανωτέρω κατανοµή. Απο-
κλίσεις, τόσο από την ανωτέρω σειρά κατάταξης όσο και από τον
κανόνα της ίσης µεταχείρισης, δικαιολογούνται όταν υφίστανται
αντικειµενικοί λόγοι για αυτό, σύµφωνα µε την παράγραφο 5.

2. Τα ανωτέρω  µέτρα περιλαµβάνουν:
α. την απορρόφηση τυχόν ζηµιών από τους µετόχους ώστε να

εξασφαλίζεται ότι η καθαρή θέση του πιστωτικού ιδρύµατος είναι
µηδενική, όπου είναι απαραίτητο, δια της µείωσης της ονοµαστι-
κής αξίας των µετοχών, ύστερα από απόφαση του αρµοδίου ορ-
γάνου του πιστωτικού ιδρύµατος.

β. Τη µείωση της ονοµαστικής αξίας των προνοµιούχων µετο-
χών και άλλων µέσων κεφαλαίου κατηγορίας 1, και εν συνεχεία,
εφόσον είναι απαραίτητο, της ονοµαστικής αξίας των πρόσθετων
µέσων κατηγορίας 1, και εν συνεχεία, εφόσον είναι απαραίτητο,
της ονοµαστικής αξίας των µέσων κατηγορίας 2 και των λοιπών
υποχρεώσεων µειωµένης εξασφάλισης, και εν συνεχεία, εφόσον
είναι απαραίτητο, της ονοµαστικής αξίας των µη εξασφαλισµέ-
νων κοινών  υποχρεώσεων που δεν κατατάσσονται προνοµιακά
σύµφωνα µε κανόνες αναγκαστικού δικαίου προκειµένου να εξα-
σφαλιστεί ότι η καθαρή θέση του πιστωτικού ιδρύµατος θα είναι
ίση µε µηδέν ή

γ. σε περίπτωση που η καθαρή θέση του πιστωτικού ιδρύµατος
είναι ανωτέρα του µηδενός, τη µετατροπή των άλλων µέσων κε-
φαλαίου κατηγορίας 1 και, εν συνεχεία, εφόσον είναι απαραί-
τητο, της ονοµαστικής αξίας των πρόσθετων µέσων κατηγορίας
1, και εν συνεχεία, εφόσον είναι απαραίτητο, της ονοµαστικής
αξίας των µέσων κατηγορίας 2, και εν συνεχεία, εφόσον είναι
απαραίτητο, των λοιπών υποχρεώσεων µειωµένης εξασφάλισης,
και εν συνεχεία, εφόσον είναι απαραίτητο, της ονοµαστικής αξίας
των µη εξασφαλισµένων κοινών υποχρεώσεων που δεν κατατάσ-
σονται προνοµιακά σύµφωνα µε κανόνες αναγκαστικού δικαίου,
σε κοινές µετοχές, ώστε να αποκατασταθεί το αναγκαίο επίπεδο
του δείκτη κεφαλαιακής επάρκειας για τα πιστωτικά ιδρύµατα,
όπως αυτό απαιτείται από την αρµόδια αρχή.

3. Αντικείµενο  των ανωτέρω µέτρων δύνανται  να αποτελούν
και:

α. οποιεσδήποτε υποχρεώσεις έχει αναλάβει το πιστωτικό
ίδρυµα µέσω της παροχής εγγυήσεων σε σχέση µε την έκδοση
τίτλων κεφαλαίου ή υποχρεώσεων από τρίτα νοµικά πρόσωπα
που περιλαµβάνονται στις ενοποιηµένες οικονοµικές καταστά-
σεις του πιστωτικού ιδρύµατος, και

β. οποιεσδήποτε απαιτήσεις έναντι του πιστωτικού ιδρύµατος

λόγω δανειακών συµφωνιών µεταξύ του πιστωτικού ιδρύµατος
και των ως άνω τρίτων νοµικών προσώπων.

Το άρθρο 17 παράγραφοι 2 και 2α του κ.ν. 2190/1920 δεν
εφαρµόζεται στην παρούσα περίπτωση.

4. Με την  Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου  της παραγρά-
φου 1, κατόπιν της  εισήγησης της Τράπεζας της Ελλάδος, κα-
θορίζονται κατά τάξη, είδος, ποσοστό και ποσό συµµετοχής, τα
µέσα ή οι υποχρεώσεις που υπόκεινται στα µέτρα που πρόκειται
να εφαρµοστούν σύµφωνα µε τις προηγούµενες παραγράφους,
µε βάση, εάν είναι απαραίτητο, αποτίµηση ανεξάρτητου ελεγκτή
που ορίζεται από την Τράπεζα της Ελλάδος. Η διενέργεια της
αποτίµησης αυτής θεωρείται ότι εξαντλεί κάθε υποχρέωση
λήψης ανεξάρτητης αποτίµησης που προβλέπεται σε οποιονδή-
ποτε άλλον εφαρµοστέο νόµο, εκτός του παρόντος. Αποτίµηση
που πληροί τις προϋποθέσεις του άρθρου 36 του ν. 4335/2015
µπορεί να λειτουργήσει ως αποτίµηση που απαιτείται σύµφωνα
µε την παρούσα παράγραφο.

Τα ανωτέρω µέσα ή υποχρεώσεις µετατρέπονται υποχρεωτικά
σε κεφαλαιακά µέσα στο πλαίσιο αύξησης του µετοχικού κεφα-
λαίου που αποφασίζεται από το πιστωτικό ίδρυµα σύµφωνα µε
το άρθρο 7 του παρόντος νόµου.

5. Κατ’ εξαίρεση  και υπό την προϋπόθεση προηγούµενης  θε-
τικής απόφασης της Ευρωπαϊκής  Επιτροπής σύµφωνα µε τα
άρθρα 107 έως 109 της Συνθήκης για τη  Λειτουργία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, τα ανωτέρω µέτρα µπορεί να µην εφαρµόζονται
είτε συνολικά είτε σε σχέση µε συγκεκριµένα µέσα, σε περί-
πτωση που το Υπουργικό Συµβούλιο κρίνει, κατόπιν εισήγησης
από την Τράπεζα της Ελλάδος, ότι:

α. τα µέτρα αυτά δύνανται να θέσουν σε κίνδυνο τη χρηµατο-
πιστωτική σταθερότητα, ή

β. η εφαρµογή των ανωτέρω µέτρων δύναται να οδηγήσει σε
δυσανάλογα αποτελέσµατα, όπως στην περίπτωση που η κεφα-
λαιακή ενίσχυση που πρόκειται να παρασχεθεί από το Ταµείο
είναι µικρή σε σχέση µε το σταθµισµένο έναντι κινδύνων ενεργη-
τικό του πιστωτικού ιδρύµατος ή όταν ένα σηµαντικό µέρος του
κεφαλαιακού ελλείµµατος έχει καλυφθεί µέσω µέτρων του ιδιω-
τικού τοµέα.

Η τελική εκτίµηση των ανωτέρω εξαιρέσεων εναπόκειται στην
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, η οποία κρίνει κατά περίπτωση.

6. Τα µέτρα  που εφαρµόζονται στα πιστωτικά ιδρύµατα κατά
τις παραγράφους 1 έως 4 και την παράγραφο 7 του παρόντος
άρθρου θεωρούνται, για τους σκοπούς της ανακεφαλαιοποίησης
που διενεργείται στο πλαίσιο του παρόντος νόµου, ως µέτρα
αναδιάρθρωσης του άρθρου 3 του ν. 3458/2006 (Α' 94).

7. Η εφαρµογή  των µέτρων των παραγράφων 1 έως 4, εθε-
λοντικών ή υποχρεωτικών, δεν δύναται σε καµία περίπτωση: α)
να αποτελεί αιτία ενεργοποίησης συµβατικών ρητρών, οι οποίες
τίθενται σε εφαρµογή σε περίπτωση εκκαθάρισης ή αφερεγγυό-
τητας ή επέλευσης άλλου γεγονότος, το οποίο δύναται να χαρα-
κτηρίζεται ή να αντιµετωπίζεται ως πιστωτικό γεγονός ή να
οδηγεί σε παράβαση συµβατικών υποχρεώσεων από το πιστω-
τικό ίδρυµα, και β) να λογίζεται ως µη εκπλήρωση ή παράβαση
συµβατικών υποχρεώσεων του πιστωτικού ιδρύµατος για τη θε-
µελίωση από τρίτους σπουδαίου λόγου πρόωρης καταγγελίας ή
ακύρωσης σύµβασης µε το πιστωτικό ίδρυµα. Συµβατικοί όροι
που αντίκεινται στα ανωτέρω δεν παράγουν έννοµα αποτελέ-
σµατα. Τα προηγούµενα εδάφια εφαρµόζονται επίσης και στην
περίπτωση αφερεγγυότητας ή επέλευσης γεγονότος έναντι τρί-
των µερών από µέλος του οµίλου, όταν αυτή οφείλεται στην
εφαρµογή του παρόντος άρθρου επί απαιτήσεων κατά άλλου µέ-
λους του ίδιου οµίλου.

8. Οι κάτοχοι  κεφαλαιακών µέσων ή άλλων  απαιτήσεων, συµ-
περιλαµβανοµένων µη εξασφαλισµένων κοινών  υποχρεώσεων
που δεν κατατάσσονται προνοµιακά σύµφωνα µε κανόνες αναγ-
καστικού δικαίου του πιστωτικού ιδρύµατος, το οποίο υπόκειται
στα µέτρα ανακεφαλαιοποίησης που προβλέπονται στο παρόν
άρθρο, δεν θα πρέπει, κατόπιν της εφαρµογής των µέτρων
αυτών, να βρίσκονται σε δυσµενέστερη οικονοµική θέση συγκρι-
τικά µε τη θέση στην οποία θα βρίσκονταν στην περίπτωση που
το εν λόγω πιστωτικό ίδρυµα ετίθετο σε ειδική εκκαθάριση (αρχή
της µη χειροτέρευσης της θέσης του πιστωτή). Στην περίπτωση
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κατά την οποία η προηγούµενη αρχή δεν τηρηθεί, οι ανωτέρω
κάτοχοι κεφαλαιακών µέσων και άλλων συµπεριλαµβανοµένων
µη εξασφαλισµένων κοινών υποχρεώσεων που δεν κατατάσσον-
ται προνοµιακά σύµφωνα µε κανόνες αναγκαστικού δικαίου
έχουν το δικαίωµα να αποζηµιωθούν από το Ελληνικό Κράτος,
εφόσον αποδείξουν ότι η οφειλόµενη άµεσα στην εφαρµογή των
υποχρεωτικών µέτρων ζηµία τους είναι µεγαλύτερη από αυτή
που θα είχαν υποστεί στην περίπτωση θέσης του πιστωτικού
ιδρύµατος σε ειδική εκκαθάριση. Σε κάθε περίπτωση, η αποζη-
µίωση δεν µπορεί να υπερβεί τη διαφορά µεταξύ της αξίας των
απαιτήσεών τους µετά την εφαρµογή των διατάξεων του παρόν-
τος άρθρου και της αξίας των απαιτήσεών τους σε περίπτωση
ειδικής εκκαθάρισης, όπως η αξία αυτή προσδιορίζεται µε βάση
την παράγραφο 9 του παρόντος άρθρου.

9. Για τη διασφάλιση εφαρµογής των διατάξεων της παραγρά-
φου 8, διενεργείται αποτίµηση, η οποία προσδιορίζει τις απώ-
λειες που θα υφίσταντο οι κάτοχοι των κεφαλαιακών µέσων ή
άλλων υποχρεώσεων, συµπεριλαµβανοµένων των ανεξασφάλι-
στων υποχρεώσεων µε εξοφλητική προτεραιότητα που δεν κα-
τατάσσονται προνοµιακά σύµφωνα µε κανόνες αναγκαστικού
δικαίου, του παρόντος άρθρου αν, αντί της εφαρµογής των υπο-
χρεωτικών µέτρων της παραγράφου 2 του παρόντος, το πιστω-
τικό ίδρυµα ετίθετο σε ειδική εκκαθάριση. Κάθε µορφή κρατικής
ενίσχυσης προς το πιστωτικό ίδρυµα δεν θα λαµβάνεται υπόψη
για τους σκοπούς της εν λόγω αποτίµησης. Η αποτίµηση αυτή
πραγµατοποιείται µετά την εφαρµογή των µέτρων της παραγρά-
φου 2 από ανεξάρτητο εκτιµητή που ορίζεται από την Τράπεζα
της Ελλάδος προκειµένου να εκτιµήσει κατά πόσο οι µέτοχοι και
οι δικαιούχοι υποχρεώσεων µειωµένης εξασφάλισης που υπό-
κεινται στα µέτρα του παρόντος άρθρου θα βρίσκονταν σε ευ-
µενέστερη οικονοµική θέση στην περίπτωση που το πιστωτικό
ίδρυµα είχε τεθεί σε ειδική εκκαθάριση αµέσως πριν από την
εφαρµογή της εν λόγω Απόφασης.

10. H Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου της παραγράφου 1
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Περίληψή της
δηµοσιεύεται στην Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, στην ελληνική γλώσσα, και σε δύο φύλλα ηµερήσιου τύπου,
που κυκλοφορούν σε ολόκληρη την επικράτεια του κράτους-µέ-
λους όπου το πιστωτικό ίδρυµα διατηρεί υποκατάστηµα ή όπου
άµεσα παρέχει τραπεζικές και άλλες αµοιβαία αποδεκτές χρη-
µατοπιστωτικές υπηρεσίες, στην επίσηµη γλώσσα αυτού του
κράτους-µέλους.

Η περίληψη περιλαµβάνει τα ακόλουθα στοιχεία:
α. τους λόγους και τη νοµική βάση για την έκδοση της Πρά-

ξεως της παραγράφου 1,
β. τα διαθέσιµα ένδικα βοηθήµατα κατά της Πράξεως και την

προθεσµία άσκησής τους,
γ. τα αρµόδια δικαστήρια ενώπιον των οποίων ασκούνται τα

ανωτέρω ένδικα βοηθήµατα κατά της Πράξεως της παραγράφου
1.

11. Οι αναγκαίες  λεπτοµέρειες για την εφαρµογή  του παρόν-
τος άρθρου, περιλαµβανοµένων  ειδικότερα της διαδικασίας ορι-
σµού  των ανεξάρτητων εκτιµητών, του  περιεχοµένου των
ανεξάρτητων  αποτιµήσεων και της εισήγησης  της Τράπεζας της
Ελλάδος, των µεθόδων αποτίµησης των απαιτήσεων ή των κεφα-
λαιακών µέσων που µετατρέπονται, της δυνατότητας υποκατά-
στασης του εκδότη των µέσων, της διενέργειας της µετατροπής,
καθώς και των λεπτοµερειών για την τυχόν αποζηµίωση των κα-
τόχων των µέσων σύµφωνα µε την παράγραφο 8, ρυθµίζονται µε
σχετική Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου που δηµοσιεύεται
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

12. Οι διατάξεις  του παρόντος άρθρου αποσκοπούν  στην
προστασία υπέρτερου δηµόσιου  συµφέροντος, συνιστούν δια-
τάξεις  δεσµευτικού και άµεσου αποτελέσµατος  και υπερέχουν
έναντι κάθε  διάταξης µε αντίθετο περιεχόµενο.»

6. Μετά το  άρθρο 6Α προστίθεται νέο άρθρο 6Β ως εξής:

«Άρθρο 6Β
Εφαρµογή των µέτρων δηµόσιας 

χρηµατοπιστωτικής σταθερότητας

1. Στην περίπτωση  που ο Υπουργός Οικονοµικών  αποφασίσει,
σύµφωνα µε την παρ. 4 του εσωτερικού άρθρου 56 του άρθρου
2 του ν. 4335/2015, του µέτρου της δηµόσιας κεφαλαιακής στή-
ριξης, το Ταµείο ορίζεται ως φορέας εφαρµογής του άρθρου 57
του ν. 4335/2015 µετά από απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών.
Στην περίπτωση αυτή το Ταµείο συµµετέχει στην ανακεφαλαι-
οποίηση του πιστωτικού ιδρύµατος και λαµβάνει ως αντάλλαγµα
τα µέσα που ορίζονται στην παρ. 1 του άρθρου 57 του ν. 4335/
2015.

2. Το Ταµείο  συµµετέχει στην αύξηση κεφαλαίου  και λαµβάνει
ως αντάλλαγµα  κεφαλαιακά µέσα µετά την εφαρµογή  των
όποιων µέτρων αποφασίζονται  σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν.
4335/2015.»

7. Το άρθρο 7 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 7
Χορήγηση της κεφαλαιακής ενίσχυσης

Έκδοση µετοχών

1. Το Ταµείο  παρέχει κεφαλαιακή ενίσχυση  αποκλειστικά
προς το σκοπό  της κάλυψης του κεφαλαιακού  ελλείµµατος του
πιστωτικού ιδρύµατος, όπως έχει προσδιορισθεί από την αρµό-
δια αρχή και µέχρι το ύψος του εναποµείναντος ποσού, εφόσον
έχει προηγηθεί η εφαρµογή των µέτρων του σχεδίου άντλησης
κεφαλαίων του άρθρου 6, η όποια συµµετοχή επενδυτών του
ιδιωτικού τοµέα και η έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή του
σχεδίου αναδιάρθρωσης και:

(α) είτε η  εφαρµογή των υποχρεωτικών µέτρων  του άρθρου
6α, όταν η Ευρωπαϊκή  Επιτροπή ως µέρος της    έγκρισης  του
σχεδίου αναδιάρθρωσης έχει  επιβεβαιώσει ότι το πιστωτικό
ίδρυµα εµπίπτει στην εξαίρεση της υποπερίπτωσης γγ’ της πε-
ρίπτωσης δ’ της παραγράφου 3 του εσωτερικού άρθρου 32 του
άρθρου 2 του ν. 4335/2015,

(β) είτε όταν  το πιστωτικό ίδρυµα έχει τεθεί  σε εξυγίανση και
έχουν ληφθεί  µέτρα σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν. 4335/2015,

η συµφωνία πλαίσιο πρέπει να υπογραφεί δεόντως πριν χορη-
γηθεί η κεφαλαιακή ενίσχυση.

2. Με την  επιφύλαξη των προϋποθέσεων και  διαδικασιών που
αναφέρονται  στα άρθρα 6, 6α και 6β, κατά περίπτωση, η κεφα-
λαιακή ενίσχυση παρέχεται  µέσω της συµµετοχής του Ταµείου
στην αύξηση του µετοχικού  κεφαλαίου του πιστωτικού ιδρύµα-
τος µε την έκδοση κοινών µετοχών µε δικαίωµα ψήφου ή µε την
έκδοση υπό αίρεση µετατρέψιµων οµολογιών (Contingent Con-
vertible Securities) ή άλλων µετατρέψιµων χρηµατοοικονοµικών
µέσων που θα καλύπτονται από το Ταµείο. Με Πράξη του Υπουρ-
γικού Συµβουλίου καθορίζεται ο επιµερισµός της συµµετοχής
του Ταµείου µεταξύ των κοινών µετοχών και των υπό αίρεση µε-
τατρέψιµων οµολογιών ή των λοιπών µετατρέψιµων χρηµατοοι-
κονοµικών µέσων. Το Ταµείο δύναται να ασκεί, να διαθέτει ή να
παραιτείται των δικαιωµάτων του προτίµησης σε περιπτώσεις αύ-
ξησης µετοχικού κεφαλαίου ή έκδοσης υπό αίρεση µετατρέψι-
µων οµολογιών ή άλλων µετατρέψιµων χρηµατοοικονοµικών
µέσων των πιστωτικών ιδρυµάτων που αιτούνται την παροχή κε-
φαλαιακής ενίσχυσης.

3. Οι αυξήσεις  µετοχικού κεφαλαίου καλύπτονται από το Τα-
µείο µε µετρητά ή µε οµόλογα του ΕΜΣ. Η αποτίµηση των οµο-
λόγων του ΕΜΣ που γίνεται από το Ταµείο για το σκοπό της
εγγραφής τους στα βιβλία του αποτελεί την αποτίµηση που πι-
θανόν απαιτηθεί σύµφωνα µε το άρθρο 9 του κ.ν. 2190/1920. Η
κεφαλαιακή ενίσχυση παρέχεται σε συµµόρφωση µε τους κανό-
νες για τις κρατικές ενισχύσεις.

4. Οι αποφάσεις  των πιστωτικών ιδρυµάτων για  αύξηση του
µετοχικού κεφαλαίου  που αναφέρονται στην παράγραφο 2 ανω-
τέρω, συµπεριλαµβανοµένων των  αποφάσεων περί έκδοσης υπό
αίρεση µετατρέψιµων οµολογιών ή άλλων µετατρέψιµων χρηµα-
τοοικονοµικών µέσων, λαµβάνονται από τη Γενική Συνέλευση των
Μετόχων, µε την απαρτία και πλειοψηφία των άρθρων 29  παρά-
γραφοι 1 και 2 και 31 παράγραφος 1 του κ.ν. 2190/1920, όπως
ισχύει, και δεν ανακαλούνται.

Σε κάθε περίπτωση, η απόφαση της Γενικής Συνέλευσης για
αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου ή για έκδοση υπό αίρεση µε-
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τατρέψιµων οµολογιών ή άλλων χρηµατοοικονοµικών µέσων ή
για παροχή εξουσιοδότησης στο διοικητικό συµβούλιο να απο-
φασίσει ως προς τα ανωτέρω ή η σχετική απόφαση του διοικητι-
κού συµβουλίου, θα πρέπει να αναφέρουν ρητά ότι λαµβάνονται
στο πλαίσιο του παρόντος νόµου. Η εν λόγω απόφαση της Γενι-
κής Συνέλευσης µπορεί να προβλέπει αντί του ανώτερου αριθ-
µού µετοχών, το ανώτερο ποσό κεφαλαίου που πρέπει να
καλυφθεί και να παρέχει στο Διοικητικό Συµβούλιο του πιστωτι-
κού ιδρύµατος την εξουσία να αποφασίζει, µεταξύ άλλων, το ενα-
ποµένον ποσό µετά την εφαρµογή των µέτρων που ορίζονται στο
άρθρο 6α, τον ακριβή αριθµό των µετοχών και την κατανοµή των
µετοχών.

Η προθεσµία για τη σύγκληση της Γενικής Συνέλευσης που θα
αποφασίσει την αύξηση του µετοχικού κεφαλαίου για την έκδοση
των κοινών µετοχών, µετατρέψιµων οµολογιών ή των άλλων χρη-
µατοοικονοµικών µέσων, ορίζεται σε δέκα (10) ηµερολογιακές
ηµέρες όπως προβλέπεται στην παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου
115 του άρθρου 2 του ν. 4335/2015. Η προθεσµία για τη σύγ-
κληση οποιασδήποτε επαναληπτικής ή εξ αναβολής συνέλευσης,
καθώς και για την υποβολή εγγράφων στις εποπτικές αρχές συν-
τέµνεται στο ένα τρίτο των προθεσµιών που προβλέπονται στον
κ.ν. 2190/1920, όπως ισχύει. Το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζε-
ται σε κάθε Γενική Συνέλευση που συγκαλείται στα πλαίσια του
παρόντος νόµου ή σχετίζεται µε αυτόν. Οι τρεις (3) ηµέρες του
τελευταίου εδαφίου του άρθρου 28α παράγραφος 4 του κ.ν.
2190/1920 µειώνονται σε δύο (2) ηµέρες, οι έξι (6) και οι επτά (7)
ηµέρες που προβλέπονται στο άρθρο 39 παράγραφος 2α του
κ.ν. 2190/1920 µειώνονται σε τρεις (3) και τέσσερις (4) ηµέρες
αντίστοιχα, οι τριάντα (30) ηµέρες του άρθρου 39 παράγραφος
3 του κ.ν. 2190/1920 µειώνονται σε τρεις (3) ηµέρες και οι πέντε
(5) ηµέρες που προβλέπονται στο άρθρο 39 παράγραφος 4
πρώτο εδάφιο µειώνονται σε τρεις (3) ηµέρες.

5. α) Με την  επιφύλαξη των διατάξεων της  παρ. 2 του άρθρου
14 του κ.ν. 2190/1920 περί ανωνύµων εταιριών, η τιµή κάλυψης
των µετοχών ορίζεται ως η τιµή, όπως αυτή προκύπτει από τη
διαδικασία του βιβλίου προσφορών που διενεργείται από κάθε
πιστωτικό ίδρυµα. Με απόφαση του Γενικού Συµβουλίου, το Τα-
µείο δύναται να δεχτεί αυτήν την τιµή υπό την προϋπόθεση ότι
το Ταµείο έχει αναθέσει και έχει λάβει γνώµη από ανεξάρτητο
χρηµατοοικονοµικό σύµβουλο, ο οποίος γνωµοδοτεί ότι η διαδι-
κασία βιβλίου προσφορών είναι σύµφωνη µε τη διεθνή βέλτιστη
πρακτική στις συγκεκριµένες περιστάσεις.

Δεν επιτρέπεται η διάθεση νέων µετοχών στον ιδιωτικό τοµέα
σε τιµή κατώτερη της τιµής κάλυψης αυτών που καλύπτονται
από το Ταµείο στο πλαίσιο της ίδιας έκδοσης. Η τιµή διάθεσης
δύναται να είναι χαµηλότερη της τιµής προηγούµενων καλύψεων
µετοχών από το Ταµείο ή της τρέχουσας χρηµατιστηριακής
τιµής.

β) Η περίπτωση α’ δεν εφαρµόζεται στις περιπτώσεις που το
ταµείο καλείται να καλύψει το ύψος του εναποµείναντος  ποσού
που δεν καλύφθηκε από ιδιωτική συµµετοχή σε αυξήσεις µετο-
χικού κεφαλαίου των πιστωτικών ιδρυµάτων της περίπτωσης β’
της παραγράφου 2 του άρθρου 6 ή κατ' εφαρµογή του άρθρου
6Β του παρόντος νόµου.

γ) Με Πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου µετά από αξιολό-
γηση από την αρµόδια αρχή της συµβατότητάς της µε το άρθρο
31 του Κανονισµού 575/2013 και γνώµη του Ταµείου  καθορίζον-
ται οι όροι υπό τους οποίους οι υπό αίρεση µετατρέψιµες οµο-
λογίες ή άλλα µετατρέψιµα χρηµατοοικονοµικά µέσα µπορούν
να εκδοθούν από τα πιστωτικά ιδρύµατα και να καλυφθούν από
το Ταµείο, οι όροι µετατροπής των ως άνω υπό αίρεση µετατρέ-
ψιµων οµολογιών και των άλλων µετατρέψιµων χρηµατοοικονο-
µικών µέσων, η ονοµαστική τους αξία και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια, εφόσον είναι απαραίτητο, για την εφαρµογή του
παρόντος άρθρου. Η µεταβίβαση των προαναφερθεισών οµολο-
γιών και των άλλων µετατρέψιµων χρηµατοοικονοµικών µέσων
υπόκειται στην έγκριση της αρµόδιας αρχής. Η σχετική Πράξη
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

6. Η συµµετοχή  του Ταµείου στην αύξηση του µετοχικού κε-
φαλαίου των συνεταιριστικών τραπεζών γίνεται µε εγγραφή σε
συνεταιριστικά µερίδια τα οποία έχουν δικαιώµατα ψήφου ή σε

οµολογίες µετατρέψιµες σε συνεταιριστικά µερίδια τα οποία
έχουν δικαιώµατα ψήφου ή σε άλλα µετατρέψιµα χρηµατοπιστω-
τικά µέσα. Η γενική συνέλευση της συνεταιριστικής τράπεζας
µπορεί να παρέχει στο διοικητικό συµβούλιο εξουσίες αναφορικά
µε την αύξηση του συνεταιριστικού κεφαλαίου µε την έκδοση συ-
νεταιριστικών µεριδίων τα οποία έχουν δικαιώµατα ψήφου ή σε
οµολογίες µετατρέψιµες σε συνεταιριστικά µερίδια τα οποία
έχουν δικαιώµατα ψήφου ή σε άλλα µετατρέψιµα χρηµατοπιστω-
τικά µέσα που θα καλυφθούν από το Ταµείο ή από άλλα πρό-
σωπα στα πλαίσια της ανακεφαλαιοποίησης των συνεταιριστικών
τραπεζών. Η γενική συνέλευση της συνεταιριστικής τράπεζας
µπορεί να εξουσιοδοτήσει το διοικητικό συµβούλιο να καθορίσει
την τελική τιµή διάθεσης των συνεταιριστικών µεριδίων που θα
διατεθούν στους επενδυτές µέσα στα πλαίσια που θέτει η γενική
συνέλευση. Οι διατάξεις των ανωτέρω παραγράφων του παρόν-
τος άρθρου θα εφαρµόζονται αναλόγως και στις συνεταιριστικές
τράπεζες.»

8. Το άρθρο 7Α αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 7Α
Δικαιώµατα ψήφου

1. To Ταµείο ασκεί πλήρως τα δικαιώµατα ψήφου που αντιστοι-
χούν στις µετοχές που αναλαµβάνει στο πλαίσιο κεφαλαιακής
ενίσχυσης που πραγµατοποιείται σύµφωνα µε το άρθρο 7.

2. Το Ταµείο  ασκεί τα δικαιώµατα ψήφου  του µε τους περιο-
ρισµούς που  ορίζονται στην παράγραφο 3 στις  παρακάτω πε-
ριπτώσεις:

(α) Για τις  µετοχές ως προς τις οποίες  τύγχαναν εφαρµογής
οι εν λόγω περιορισµοί, σύµφωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 9
του ν. 4051/2012 (Α’ 40) κατά το χρόνο της ανάληψης των µετο-
χών από το Ταµείο.

(β) Για τις  µετοχές που έχουν αποκτηθεί  στο πλαίσιο κεφα-
λαιακής ενίσχυσης  κατά το χρόνο ισχύος της  παρ. 7 του άρ-
θρου 9 του ν. 4051/2012, αλλά ως προς τις οποίες οι εν λόγω
περιορισµοί δεν ίσχυσαν λόγω της µη επίτευξής του, σύµφωνα
µε τις ίδιες διατάξεις, απαιτούµενου ποσοστού συµµετοχής του
ιδιωτικού τοµέα. Οι εν λόγω περιορισµοί στα δικαιώµατα ψήφου
του Ταµείου θα ισχύουν υπό την προϋπόθεση ότι η ιδιωτική συµ-
µετοχή στην πρώτη µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος αύ-
ξηση µετοχικού κεφαλαίου που θα λάβει χώρα µετά τη
δηµοσίευση του ν. 4254/2014 (A’ 84) είναι τουλάχιστον ίση µε το
50%.

3. Στις περιπτώσεις  που αναφέρονται στην παράγραφο 2, το
Ταµείο ασκεί το δικαίωµα ψήφου στη Γενική Συνέλευση µόνο για
τις αποφάσεις τροποποίησης του καταστατικού, περιλαµβανο-
µένης της αύξησης ή µείωσης κεφαλαίου ή της παροχής σχετι-
κής εξουσιοδότησης στο διοικητικό συµβούλιο, συγχώνευσης,
διάσπασης, µετατροπής, αναβίωσης, παράτασης της διάρκειας
ή διάλυσης της εταιρίας, µεταβίβασης στοιχείων του ενεργητι-
κού, περιλαµβανοµένης της πώλησης θυγατρικών, ή για όποιο
άλλο θέµα απαιτείται αυξηµένη πλειοψηφία κατά τα προβλεπό-
µενα στο κ. ν. 2190/1920 περί ανωνύµων εταιρειών. Για τους σκο-
πούς υπολογισµού της απαρτίας και της πλειοψηφίας στη Γενική
Συνέλευση, οι µετοχές του παρόντος άρθρου δεν λαµβάνονται
υπόψη κατά τη λήψη αποφάσεων για θέµατα άλλα από αυτά που
αναφέρονται στα προηγούµενα εδάφια της παραγράφου αυτής.

4. Το Ταµείο  ασκεί πλήρως τα δικαιώµατα  ψήφου που αντι-
στοιχούν στις  µετοχές της παραγράφου 2, χωρίς  τους περιορι-
σµούς της παραγράφου 3 εάν διαπιστωθεί, µε απόφαση  του
Γενικού Συµβουλίου του  Ταµείου, ότι παραβιάζονται ουσιώδεις
υποχρεώσεις του πιστωτικού ιδρύµατος, οι οποίες προβλέπονται
στο σχέδιο αναδιάρθρωσης ή προάγουν την υλοποίηση αυτού ή
περιγράφονται στη «συµφωνία πλαίσιο» του άρθρου 2.

5. Κάθε διάθεση  µετοχών από το Ταµείο προς  επενδυτές του
ιδιωτικού τοµέα  που λαµβάνει χώρα κατά τις  διατάξεις του άρ-
θρου 8 ή στο πλαίσιο της εξάσκησης των δικαιωµάτων που εν-
σωµατώνονται στους τίτλους της παραγράφου 6 του άρθρου 8
θα λογίζεται ότι επιφέρει µείωση στη συµµετοχή του Ταµείου
όσον αφορά τις µετοχές για τις οποίες το Ταµείο ασκεί περιορι-
σµένα δικαιώµατα ψήφου.
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6. Για όσο  χρόνο το Ταµείο ασκεί τα  δικαιώµατα ψήφου µε
τους περιορισµούς  του παρόντος άρθρου, πέραν των  γνωστο-
ποιήσεων του ν. 3556/2007 (Α’ 91):

α. το Ταµείο γνωστοποιεί στον Εκδότη και στην Επιτροπή Κε-
φαλαιαγοράς οποιαδήποτε µεταβολή στον αριθµό των δικαιω-
µάτων ψήφου που κατέχει στα πιστωτικά ιδρύµατα στα οποία
έχει χορηγήσει κεφαλαιακή ενίσχυση σύµφωνα µε τον παρόντα
νόµο στο τέλος κάθε ηµερολογιακού µήνα κατά τη διάρκεια του
οποίου απέκτησε ή διέθεσε µετοχές, καθώς και το συνολικό
αριθµό δικαιωµάτων ψήφου που κατέχει. Ο Εκδότης δηµοσιο-
ποιεί τις πληροφορίες του προηγούµενου εδαφίου άµεσα και, σε
κάθε περίπτωση, το αργότερο εντός δύο ηµερών διαπραγµάτευ-
σης από την ηµεροµηνία της παραπάνω παραλαβής σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 21 του ν. 3556/2007,

β) οι διατάξεις των άρθρων 9 παρ. 6, 10 και 11 του ν. 3556/
2007 (Α’ 91) δεν εφαρµόζονται στο Ταµείο και

γ) πρόσωπα που αποκτούν ή διαθέτουν σηµαντικές συµµετο-
χές ή ποσοστά δικαιωµάτων ψήφου που αφορούν σε πιστωτικά
ιδρύµατα, στα οποία έχει χορηγηθεί κεφαλαιακή ενίσχυση από
το Ταµείο, οφείλουν να γνωστοποιούν κατά τις διατάξεις του ν.
3556/2007 και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού αποφάσεων τις µε-
ταβολές επί των δικαιωµάτων ψήφου που κατέχουν µε βάση το
συνολικό αριθµό δικαιωµάτων ψήφου, πλην αυτών του Ταµείου,
όπως αυτές γνωστοποιούνται από το Ταµείο σύµφωνα µε την
προηγούµενη περίπτωση α’. Η γνωστοποίηση αυτή αφορά µόνο
σε µεταβολές σε δικαιώµατα ψήφου επί µετοχών και όχι επί τίτ-
λων παραστατικών δικαιωµάτων κτήσης µετοχών.

Σε περίπτωση παράβασης των διατάξεων της παρούσας πα-
ραγράφου επιβάλλονται κυρώσεις σύµφωνα µε τις διατάξεις του
άρθρου 26 του ν. 3556/2007.

7. Σε περίπτωση µετατροπής των προνοµιούχων µετοχών που
εκδόθηκαν βάσει του άρθρου 1 του ν. 3723/2008 (Α’50), σε κοι-
νές µετοχές, αυτές έχουν πλήρη δικαιώµατα ψήφου. Από της µε-
τατροπής τους, τα δικαιώµατα άσκησης ψήφου µεταφέρονται
στο Ταµείο, χωρίς την ανάγκη άλλων διατυπώσεων.»

9. Μετά το τέλος του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 4 του
άρθρου 8 του ν. 3864/2010, προστίθεται εδάφιο ως εξής: «εκτός
εάν πρόκειται για πωλήσεις µε οικονοµικά δυσµενείς όρους (fi-
resales)». Το δεύτερο εδάφιο της ίδιας παραγράφου διαγράφε-
ται.

10. Το άρθρο 10 αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 10
Ειδικά δικαιώµατα του Ταµείου

1. Οι κοινές  µετοχές και οι υπό αίρεση  µετατρέψιµες οµολο-
γίες του άρθρου 7 παρέχουν στο Ταµείο τα ειδικά δικαιώµατα
του παρόντος άρθρου.

2. Το Ταµείο  εκπροσωπείται µε ένα µέλος  στο Διοικητικό Συµ-
βούλιο του  πιστωτικού ιδρύµατο, στο οποίο  έχει παρασχεθεί κε-
φαλαιακή ενίσχυση. Η ιδιότητα του εκπροσώπου  του Ταµείου
του παρόντος άρθρου είναι ασυµβίβαστη προς την ιδιότητα του
εκπροσώπου του Ελληνικού Δηµοσίου του άρθρου 1 παρ. 3 εδά-
φιο β’ του ν. 3723/2008 (Α’ 250). Οι υποχρεώσεις αποφυγής σύγ-
κρουσης συµφερόντων και πίστεως όπως ορίζονται στο άρθρο
16Β του παρόντος νόµου δεσµεύουν και τους εκπροσώπους του
Ταµείου στα διοικητικά συµβούλια των πιστωτικών ιδρυµάτων.

Ο εκπρόσωπος του Ταµείου στο Διοικητικό Συµβούλιο έχει:
α) Το δικαίωµα να ζητεί τη σύγκληση της Γενικής Συνέλευσης

των µετόχων.
β) Το δικαίωµα αρνησικυρίας στη λήψη οποιασδήποτε απόφα-

σης του Διοικητικού Συµβουλίου του πιστωτικού ιδρύµατος:
i) σχετικής µε τη διανοµή µερισµάτων και την πολιτική παρο-

χών και πρόσθετων απολαβών (bonus) προς τον Πρόεδρο, τον
Διευθύνοντα Σύµβουλο και τα λοιπά µέλη του Διοικητικού Συµ-
βουλίου, καθώς και για όσους έχουν τη θέση ή εκτελούν καθή-
κοντα γενικού διευθυντή, καθώς και για τους αναπληρωτές τους,

ii) εφόσον η υπό συζήτηση απόφαση δύναται να θέσει σε κίν-
δυνο τα συµφέροντα των καταθετών ή να επηρεάσει σοβαρά τη
ρευστότητα ή τη φερεγγυότητα ή την εν γένει συνετή και εύ-
ρυθµη λειτουργία του πιστωτικού ιδρύµατος (όπως επιχειρηµα-

τική στρατηγική, διαχείριση στοιχείων ενεργητικού - παθητικού
κ.λπ.),

iii) που αφορά εταιρικές πράξεις της παραγράφου 3 του άρ-
θρου 7Α και η οποία απόφαση δύναται να επηρεάσει σηµαντικά
τη συµµετοχή του Ταµείου στο µετοχικό κεφάλαιο του πιστωτι-
κού ιδρύµατος.

γ) Το δικαίωµα να ζητεί την αναβολή επί τρεις (3) εργάσιµες
ηµέρες της συνεδρίασης του Διοικητικού Συµβουλίου του πιστω-
τικού ιδρύµατος, προκειµένου να λάβει οδηγίες από την Εκτελε-
στική Επιτροπή του Ταµείου. Το δικαίωµα αυτό µπορεί να
ασκηθεί έως το πέρας της συνεδρίασης του Διοικητικού Συµβου-
λίου του πιστωτικού ιδρύµατος.

δ) Το δικαίωµα να ζητεί τη σύγκληση του Διοικητικού Συµβου-
λίου.

ε) Το δικαίωµα να εγκρίνει τον Οικονοµικό Διευθυντή.
Κατά την άσκηση των δικαιωµάτων του, ο εκπρόσωπος του Τα-

µείου στο Διοικητικό Συµβούλιο, λαµβάνει υπόψη του την επιχει-
ρηµατική αυτονοµία του πιστωτικού ιδρύµατος.

3. Σε κάθε  περίπτωση οι αποδοχές των  προσώπων που ανα-
φέρονται ανωτέρω στην παραγραφο 3 υποστοίχειο β’ περίπτωση
i, δεν µπορούν να υπερβαίνουν το σύνολο των αποδοχών του Δι-
οικητή της Τράπεζας της Ελλάδος. Οι πάσης φύσης πρόσθετες
απολαβές (bonus) των ιδίων προσώπων καταργούνται για το
χρονικό διάστηµα συµµετοχής του πιστωτικού ιδρύµατος στο
πρόγραµµα κεφαλαιακής ενίσχυσης του παρόντος νόµου. Ανα-
φορικά µε τα µερίσµατα της ίδιας διάταξης, εφαρµόζεται ανά-
λογα η διάταξη του άρθρου 1 παρ. 3 του ν. 3723/2008.

4. Για τους  σκοπούς του παρόντος νόµου  το Ταµείο έχει ελεύ-
θερη πρόσβαση στα βιβλία και στοιχεία του πιστωτικού ιδρύµα-
τος µε στελέχη ή συµβούλους της επιλογής του.

5. Το Ταµείο, µε τη βοήθεια ανεξάρτητου  συµβούλου διεθνούς
κύρους, εµπειρίας  και εξειδίκευσης, θα προβεί στην  αξιολόγηση
του πλαισίου εταιρικής  διακυβέρνησης των πιστωτικών ιδρυµά-
των µε τα οποία το Ταµείο έχει υπογράψει Συµφωνία Πλαισίου
Συνεργασίας. Ειδικότερα, η αξιολόγηση θα περιλαµβάνει το µέ-
γεθος, τη δοµή και την κατανοµή των αρµοδιοτήτων εντός του
διοικητικού συµβουλίου και των επιτροπών του σύµφωνα µε τις
επιχειρηµατικές ανάγκες του πιστωτικού ιδρύµατος. Η αξιολό-
γηση θα περιλαµβάνει και τα µέλη του διοικητικού συµβουλίου
και των επιτροπών του.

Η κατά τα ανωτέρω αξιολόγηση αφορά όλες τις επιτροπές του
διοικητικού συµβουλίου, καθώς και κάθε άλλη επιτροπή την
οποία το Ταµείο κρίνει απαραίτητο να αξιολογήσει για να εκπλη-
ρώσει τους στόχους του σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο.

6. Το Ταµείο, µε τη βοήθεια ανεξάρτητου  συµβούλου θα θε-
σπίσει κριτήρια  αξιολόγησης των παραπάνω στοιχείων  και των
µελών των διοικητικών συµβουλίων και των επιτροπών αυτών των
πιστωτικών ιδρυµάτων σύµφωνα µε τις διεθνείς βέλτιστες πρα-
κτικές. Βάσει της αξιολόγησης το Ταµείο θα προβεί σε συγκεκρι-
µένες προτάσεις για βελτιώσεις και τυχόν αλλαγές στην εταιρική
διακυβέρνηση των πιστωτικών ιδρυµάτων. Για τη διεξαγωγή της
αξιολόγησης τα µέλη των διοικητικών συµβουλίων και των επι-
τροπών αυτών θα συνεργαστούν µε το Ταµείο και τους συµβού-
λους του και θα παράσχουν κάθε αναγκαία πληροφόρηση.

7. Πέραν των  κριτηρίων που θα θεσπιστούν  από το Ταµείο µε
τη συνδροµή του ανεξάρτητου συµβούλου, η αξιολόγηση θα πε-
ριλαµβάνει κατ’ ελάχιστον τα ακόλουθα κριτήρια:

(α) Αναφορικά  µε την αξιολόγηση των µελών  του διοικητικού
συµβουλίου και  των επιτροπών αυτού, θα πρέπει  να πληρούνται
τα εξής:

(i) Τρία τουλάχιστον µέλη πρέπει να διαθέτουν τουλάχιστον
δεκαετή διεθνή εµπειρία, εκ των οποίων τουλάχιστον τρία έτη,
ως µέλος διοικητικού συµβουλίου πιστωτικού ιδρύµατος ή εται-
ρίας του χρηµατοπιστωτικού τοµέα ή ως ανώτατο στέλεχος διε-
θνούς οργανισµού.

(ii) Το µέλος δεν θα πρέπει να έχει διατελέσει κατά τα τελευ-
ταία τρία (3) έτη σε ανώτατες πολιτικές ή διοικητικές θέσεις του
Δηµοσίου, όπως Πρόεδρος Δηµοκρατίας ή της Κυβέρνησης,
υψηλόβαθµα πολιτικά, κυβερνητικά, κοµµατικά, δικαστικά, στρα-
τιωτικά στελέχη ή διευθυντικά στελέχη κρατικών επιχειρήσεων.

(iii) Το µέλος πρέπει να γνωστοποιήσει όλες τις οικονοµικές

1204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



σχέσεις του µε την τράπεζα πριν από το διορισµό του. Η επο-
πτική αρχή έχει επιβεβαιώσει ότι το µέλος είναι κατάλληλο και
επαρκές για το διορισµό του ως µέλος. Το Ταµείο µε τη βοήθεια
του ανεξάρτητου συµβούλου κατά τη διενέργεια της αξιολόγη-
σης για την εταιρική διακυβέρνηση θα ορίσει επιπλέον κριτήρια
για συγκεκριµένες δεξιότητες που απαιτούνται στο διοικητικό
συµβούλιο. Τα κριτήρια θα επισκοπούνται τουλάχιστον µία φορά
κάθε δύο έτη ή και συχνότερα εάν υπάρξει ουσιώδης αλλαγή
στην οικονοµική κατάσταση της τράπεζας. Τα ως άνω κριτήρια
αξιολόγησης δεν εφαρµόζονται για µέλη διοικητικού συµβουλίου
των πιστωτικών ιδρυµάτων για τα οποία έχουν εκδοθεί εποπτικές
εγκριτικές αποφάσεις του Ενιαίου Εποπτικού Μηχανισµού (SSM),
η ισχύς των οποίων ουδόλως θίγεται, σύµφωνα µε τα οριζόµενα
στο κανονιστικό πλαίσιο της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

8. Η αξιολόγηση  της δοµής και της σύνθεσης  των διοικητικών
συµβουλίων και  των επιτροπών αυτών θα πληροί  τα παρακάτω
κατ’ ελάχιστον κριτήρια:

(i) στο Διοικητικό Συµβούλιο να συµµετέχουν τουλάχιστον τρία
ανεξάρτητα µη εκτελεστικά µέλη µε επαρκή γνώση και µακρο-
χρόνια εµπειρία σε αντίστοιχα πιστωτικά ιδρύµατα, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι δεν είχαν καµία σχέση µε πιστωτικά ιδρύµατα που
λειτουργούν στην Ελλάδα κατά τα προηγούµενα δέκα έτη,

(ii) τα ανωτέρω ανεξάρτητα µέλη προεδρεύουν σε όλες τις
Επιτροπές του Διοικητικού Συµβουλίου,

(iii) τουλάχιστον ένα µέλος του διοικητικού συµβουλίου θα δια-
θέτει σχετική εξειδίκευση και διεθνή εµπειρία τουλάχιστον πέντε
(5) ετών στους τοµείς της διαχείρισης κινδύνων ή/και της διαχεί-
ρισης µη εξυπηρετούµενων δανείων. Το εν λόγω µέλος θα προ-
εδρεύει σε κάθε επιτροπή του διοικητικού συµβουλίου που θα
ασχολείται µε τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια.

9. Στην περίπτωση  που η επισκόπηση ή η αξιολόγηση  του δι-
οικητικού συµβουλίου δεν  πληροί τα σχετικά κριτήρια, το  Ταµείο
θα ενηµερώνει το διοικητικό  συµβούλιο και εφόσον το τελευταίο
δεν λάβει τα απαραίτητα µέτρα  για την υλοποίηση των σχετικών
προτάσεων, το Ταµείο θα συγκαλεί τη γενική συνέλευση των µε-
τόχων µε σκοπό την ενηµέρωσή τους και θα προτείνει τις απαι-
τούµενες αλλαγές. Το Ταµείο θα αποστέλλει τα αποτελέσµατα
της αξιολόγησης στις αρµόδιες εποπτικές αρχές. Στην περί-
πτωση που το µέλος του διοικητικού συµβουλίου ή της επιτρο-
πής αυτού δεν πληροί τα σχετικά κριτήρια ή το διοικητικό συµ-
βούλιο ως σώµα δεν ικανοποιεί την προτεινόµενη δοµή ως προς
το µέγεθος, την κατανοµή των αρµοδιοτήτων και εξειδίκευσης
και σε περίπτωση που οι απαιτούµενες αλλαγές δεν µπορούν να
υλοποιηθούν µε άλλο τρόπο, τότε θα υπάρξει σύσταση για αλ-
λαγή συγκεκριµένων µελών του διοικητικού συµβουλίου ή των
επιτροπών του. Στην περίπτωση που η γενική συνέλευση των µε-
τόχων δεν συµφωνήσει εντός τριών µηνών µε την αντικατάσταση
των µελών του διοικητικού συµβουλίου που δεν εκπλήρωσαν τα
κριτήρια αξιολόγησης, τότε το Ταµείο θα δηµοσιοποιήσει εντός
τεσσάρων εβδοµάδων στην ιστοσελίδα του σχετική αναφορά, η
οποία θα περιλαµβάνει την επωνυµία του πιστωτικού ιδρύµατος,
τις προτάσεις και τον αριθµό των µελών του διοικητικού συµβου-
λίου που δεν εκπλήρωσαν τα σχετικά κριτήρια, καθώς και τα κρι-
τήρια αυτά.

10. Οι διατάξεις  των παραγράφων 5 έως 9 δεν αίρουν  την
υποχρέωση των µετόχων  να διασφαλίσουν ότι τα διοικητικά
συµβούλια και οι επιτροπές  αυτών στελεχώνονται µε µέλη τα
οποία διαθέτουν επαρκή εµπειρία και ικανότητα µε τρόπο ώστε
να ενεργούν προς το βέλτιστο συµφέρον της τράπεζας και όλων
των ενδιαφεροµένων µερών.

11. Σε περίπτωση  εκκαθάρισης του πιστωτικού ιδρύµατος, το
Ταµείο για όσο διάστηµα  συµµετέχει στο πιστωτικό ίδρυµα, ως
µέτοχος, ικανοποιείται από το προϊόν εκκαθάρισης προνοµιακά
έναντι όλων των άλλων µετόχων, από κοινού µε το Δηµόσιο ως
δικαιούχο των προνοµιούχων µετοχών του ν. 3723/2008.»

11. Στην παράγραφο  α’του άρθρου 11 διαγράφονται οι  λέξεις
«µέσω της Τράπεζας της Ελλάδος» και οι λέξεις «του άρθρου 60
του ν. 3601/2007» αντικαθίστανται µε τις λέξεις «του άρθρου 54
του ν. 4261/2014».

12. Στο άρθρο 12 προστίθεται νέα παράγραφος 6, ως  εξής:
«6. Τα ποσά που λαµβάνει το Ταµείο από αποζηµιώσεις ή εξο-

φλήσεις και οι εισπράξεις από την πώληση ή την αποπληρωµή
δανείων, οµολόγων, χρεογράφων, µετοχών ή κεφαλαίων ή άλλων
τίτλων που πραγµατοποιεί το Ταµείο, καταχωρούνται σε ειδικό
αποθεµατικό λογαριασµό και µπορούν να διανέµονται στο Ελλη-
νικό Δηµόσιο, ανεξάρτητα από το αν υφίσταται διανεµητέο κέρ-
δος, µετά από αίτηµα του Υπουργού Οικονοµικών, υπό την
προϋπόθεση ότι έχει υποβληθεί στον Υπουργό Οικονοµικών αί-
τηµα από το Ευρωπαϊκό Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότη-
τας ή τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας να µεταφέρει το
ποσό των ανωτέρω εισπράξεων. Το ποσό το οποίο θα αιτείται ο
Υπουργός Οικονοµικών από το Ταµείο δεν θα υπερβαίνει το ποσό
το οποίο θα αιτούνται το Ευρωπαϊκό Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής
Σταθερότητας ή τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας από
το Ελληνικό Δηµόσιο.»

13. Στην παράγραφο 2 του άρθρου 13, µετά τις λέξεις  « Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα», προστίθενται οι λέξεις «Ευρωπαϊ-
κός  Μηχανισµός Σταθερότητας».

14. Προστίθεται  νέο άρθρο 16, ως εξής:

« Άρθρο 16
Δάνειο Εξυγίανσης

Το Ταµείο δύναται να χορηγεί δάνειο εξυγίανσης, όπως ορίζε-
ται στη Σύµβαση Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης της 19.8.2015,
στο Ταµείο Εγγύησης Καταθέσεων και Επενδύσεων προς το
σκοπό κάλυψης δαπανών για τη χρηµατοδότηση της εξυγίανσης
τραπεζών, σύµφωνα µε τις προβλέψεις της προαναφερθείσας
Σύµβασης Χρηµατοδοτικής Διευκόλυνσης τηρουµένων των κα-
νόνων κρατικών ενισχύσεων της Ε.Ε..»

15. Στο άρθρο 16Α, οι παράγραφοι 2 και 3 αντικαθίστανται, οι
παράγραφοι 4 και 5 αναριθµούνται  σε 6 και 7 και προστίθενται
νέες  παράγραφοι 4 και 5, ως εξής:

«2. Το Γενικό Συµβούλιο ενηµερώνει, κατ’ελάχιστον δύο φορές
το χρόνο και σε όποιες άλλες περιπτώσεις αυτό κρίνεται ανα-
γκαίο, τη Βουλή των Ελλήνων, τον Υπουργό Οικονοµικών, την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και τον
Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας, σχετικά µε την πορεία επί-
τευξης της αποστολής του.

3. Το Γενικό Συµβούλιο ενηµερώνει, µέσω διµηνιαίων ενηµε-
ρωτικών δελτίων, τον Υπουργό Οικονοµικών και, µετά από αίτηµά
του, ο Υπουργός Οικονοµικών ενηµερώνεται περαιτέρω από τον
Πρόεδρο και τον Διευθύνοντα Σύµβουλο.

4. Το Ταµείο  δηµοσιεύει σε ετήσια βάση  έκθεση για τη στρα-
τηγική λειτουργίας του. Η ισχύς της παρούσας διάταξης αρχίζει
από τον Μάρτιο του 2016.

5. Το Ταµείο  δηµοσιεύει κάθε έξι µήνες  έκθεση πεπραγµένων
ως προς  την κατά τα ανωτέρω στρατηγική. Η ισχύς της παρού-
σας διάταξης  αρχίζει από τον Ιούνιο του 2016.»

16. Η παράγραφος 9 του άρθρου 16Β αντικαθίσταται  ως εξής:
«9. Τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου και της Εκτελεστικής Επι-

τροπής έχουν υποχρέωση τήρησης εχεµύθειας σχετικά µε τις
υποθέσεις του Ταµείου και δεσµεύονται από το επαγγελµατικό
απόρρητο. Οι εκπρόσωποι της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και του Ευρωπαϊκού Μηχανισµού
Σταθερότητας δεσµεύονται από το επαγγελµατικό απόρρητο
που προβλέπεται στους οικείους κανονισµούς της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας και του Ευρω-
παϊκού Μηχανισµού Σταθερότητας αντίστοιχα. Η υποχρέωση
απορρήτου δεν ισχύει για την Τράπεζα της Ελλάδος, την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και τον Ευ-
ρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερότητας.»

17. α. Το πρώτο  εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 16Γ,
αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου, της Εκτελεστικής Επιτρο-
πής και το προσωπικό του Ταµείου δεν έχουν αστική ευθύνη
έναντι τρίτων για πράξεις ή παραλείψεις κατά την άσκηση των
καθηκόντων τους, παρά µόνο για βαρειά αµέλεια και δόλο.»

β. Στην παράγραφο 5 του ίδιου άρθρου διαγράφονται οι λέξεις
«συµπεριλαµβανοµένης της αρµοδιότητάς της να λάβει µέτρα
σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 62, 63, 64 και 68 του ν.
3601/2007.
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γ. Στο τέλος του άρθρου προστίθεται νέα παράγραφος 10, ως
εξής:

«10. Ενέργειες του Ταµείου, που πραγµατοποιήθηκαν σύµ-
φωνα µε διατάξεις του ιδρυτικού του νόµου, οι οποίες τροποποι-
ήθηκαν ή καταργήθηκαν, καθώς και τυχόν δικαιώµατα ή
υποχρεώσεις, εξακολουθούν να διέπονται από τις τότε ισχύου-
σες διατάξεις για κάθε νόµιµη συνέπεια.»

Άρθρο 2
Τροποποιήσεις του ν. 4261/2014 (Α’ 107)

1. Στην παράγραφο 1 του άρθρου 145Α προστίθεται, µετά  την
περίπτωση η’, περίπτωση θ’  ως εξής:

«(θ) Όλες οι απαιτήσεις, που δεν εµπίπτουν στις ανωτέρω πε-
ριπτώσεις ούτε είναι µειωµένης εξασφάλισης κατά την αντί-
στοιχη σύµβαση, ενδεικτικά και όχι περιοριστικά, απαιτήσεις από
δάνεια και άλλες πιστωτικές συµβάσεις, από συµβάσεις προµή-
θειας αγαθών ή παροχής υπηρεσιών ή από παράγωγα. Η πα-
ρούσα περίπτωση δεν περιλαµβάνει απαιτήσεις που πηγάζουν
από οµόλογα έκδοσης του πιστωτικού ιδρύµατος, εκτός από
οµόλογα έκδοσής του, για τα οποία έχει δοθεί εγγύηση του Ελ-
ληνικού Δηµοσίου, και τα οποία τότε η παρούσα περίπτωση πε-
ριλαµβάνει. Η παρούσα περίπτωση δεν περιλαµβάνει απαιτήσεις
που απορρέουν από εγγυήσεις που έχουν δοθεί από το πιστω-
τικό ίδρυµα για οµόλογα έκδοσης θυγατρικών του µε την έννοια
της παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 4308/2014, είτε αυτές οι θυγα-
τρικές εδρεύουν στην Ελλάδα είτε στην αλλοδαπή. Επιπλέον, δεν
περιλαµβάνει απαιτήσεις τέτοιων θυγατρικών του πιστωτικού
ιδρύµατος, όταν αυτές οι απαιτήσεις απορρέουν από σύµβαση
δανείου ή κατάθεσης µε το πιστωτικό ίδρυµα, δια της οποίας
συµβάσεως δανείζεται ή κατατίθεται στο πιστωτικό ίδρυµα το
προϊόν της έκδοσης οµολόγων ή υβριδικών τίτλων από αυτές τις
θυγατρικές. Σε περίπτωση κατάθεσης τέτοιας θυγατρικής στο
πιστωτικό ίδρυµα, το προηγούµενο εδάφιο εφαρµόζεται στο
τµήµα της κατάθεσης που δεν εµπίπτει στην περίπτωση γ’ της
παρούσας παραγράφου. Οι απαιτήσεις που δεν περιλαµβάνονται
στην παρούσα περίπτωση και εµπίπτουν στο δεύτερο, τρίτο και
τέταρτο εδάφιο ανωτέρω κατατάσσονται ως κοινές απαιτήσεις
χωρίς προνόµιο µε την έννοια της περίπτωσης α’ της παραγρά-
φου 1 του άρθρου 21 του Πτωχευτικού Κώδικα, εκτός εάν οι υπο-
χρεώσεις της θυγατρικής από τα οµόλογα ή τους υβριδικούς
τίτλους έκδοσής της, και για τις οποίες έχει δοθεί εγγύηση ή έχει
συναφθεί σύµβαση δανείου ή κατάθεσης µε την έννοια του τρί-
του και του τέταρτου εδαφίου, είναι µειωµένης εξασφάλισης
στην κατάταξη των υποχρεώσεων της ίδιας της θυγατρικής. Σε
αυτή την τελευταία περίπτωση οι απαιτήσεις κατά του πιστωτι-
κού ιδρύµατος που εµπίπτουν στο τρίτο και το τέταρτο εδάφιο
είναι επίσης µειωµένης εξασφάλισης κατά τον ίδιο τρόπο.»

2. Στο άρθρο 145Α προστίθεται παράγραφος 4, ως  εξής:
«4. Η κατάταξη των απαιτήσεων σύµφωνα µε το παρόν άρθρο

είναι αναγκαστικός κανόνας δηµοσίου συµφέροντος.»
3. Η παράγραφος 2 του άρθρου 146 τροποποιείται ως  εξής:
α. Μετά τις λέξεις « ειδικός εκκαθαριστής» προστίθενται οι λέ-

ξεις «πιστωτικού ή χρηµατοδοτικού ιδρύµατος».
β. Στο τέλος της περίπτωσης α’ προστίθενται οι λέξεις «ή

άλλης πιστωτικής σύµβασης».
γ. Στην περίπτωση β’ µετά τις λέξεις «ρυθµίσεις δανείων» προ-

στίθενται οι λέξεις «και λοπών πιστωτικών συµβάσεων».
δ. στην περίπτωση δ’ µετά τις λέξεις «από δάνεια» προστίθεν-

ται οι λέξεις «ή λοιπές πιστωτικές συµβάσεις».

Άρθρο 3
Τροποποιήσεις του ν. 4335/2015 (Α’ 87)

1. Στην παράγραφο 2 του εσωτερικού άρθρου 44 του  άρθρου
2 προστίθεται περίπτωση θ’, ως εξής:

«τις υποχρεώσεις που εµπίπτουν στις περιπτώσεις ζ’, η’ και θ’
της παρ. 1 του άρθρου 145Α του ν. 4261/2014.»

2. Στο εσωτερικό  άρθρο 57 του άρθρου 2 προστίθεται  παρά-
γραφος 3 ως εξής:

«3. Η δηµόσια κεφαλαιακή στήριξη κατά το παρόν άρθρο µπο-

ρεί να παρασχεθεί στο πιστωτικό ίδρυµα από το Ταµείο Χρηµα-
τοπιστωτικής Σταθερότητας κατόπιν απόφασης του Υπουργού
Οικονοµικών σύµφωνα µε την παράγραφο 4 του άρθρου 56.»

3. Το πρώτο  εδάφιο της παραγράφου 1 του εσωτερικού  άρ-
θρου 59 του άρθρου 2 αντικαθίσταται  ως εξής:

«1. Οι εξουσίες αποµείωσης ή µετατροπής των σχετικών κε-
φαλαιακών µέσων, στα οποία συµπεριλαµβάνονται για τους σκο-
πούς του παρόντος κεφαλαίου και όσα αναγνωρίζονται ως
κεφαλαιακά µέσα βάσει των άρθρων 483-491 του Κανονισµού
(ΕΕ) 575/2013, ασκούνται από την αρχή εξυγίανσης ως εξής: ».

4. Στο τέλος  της παρ. 2 του εσωτερικού άρθρου 63 του άρ-
θρου 2  προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Εάν συντρέχει περίπτωση, στη δηµοσιότητα του άρθρου 7α
του ν. 2190/1920 υποβάλλεται η οικεία απόφαση της αρχής εξυ-
γίανσης.»

5. Στο τέλος  της παράγραφου 1 του εσωτερικού  άρθρου 68
του άρθρου 2 προστίθεται εδάφιο ως εξής:

«Η αφερεγγυότητα ή αδυναµία εκπλήρωσης υποχρεώσεων
έναντι τρίτων ενός µέλους του οµίλου, όταν προκαλείται από την
εφαρµογή µέτρου πρόληψης ή διαχείρισης κρίσεων κατά τον πα-
ρόντα νόµο σε απαιτήσεις κατά άλλου µέλους του ίδιου οµίλου,
θεωρείται γεγονός άµεσο συνδεόµενο µε την εφαρµογή αυτού
του µέτρου, µε την έννοια της παρούσας διάταξης.»

6. Στο τέλος  του εσωτερικού άρθρου 82 του άρθρου 2 προ-
στίθεται παράγραφος 5 ως εξής:

«5. Η αρχή εξυγίανσης διαπιστώνει µε απόφασή της τη λήξη
της εξυγίανσης του πιστωτικού ιδρύµατος. Στην απόφαση αυτή
εφαρµόζονται οι παράγραφοι 2 και 3.»

7. α. Το πρώτο  εδάφιο της παραγράφου 2 του εσωτερικού
άρθρου 96 του άρθρου 2 αντικαθίσταται  ως εξής:

«Η χρήση του Ταµείου Εξυγίανσης αποφασίζεται από την αρχή
εξυγίανσης, σύµφωνα µε τις παραγράφους 1 και 3 του άρθρου
96.»

β. Στο τέλος της παραγράφου 3 του εσωτερικού άρθρου 96
του άρθρου 2 προστίθεται εδάφιο, ως εξής:

«Σε περίπτωση προσωρινής αποτίµησης, τα δύο τρίτα της προ-
σωρινώς υπολογισθείσας διαφοράς αξίας καταβάλλονται αµέ-
σως, ενώ το υπόλοιπο καταβάλλεται µε την οριστικοποίηση της
αποτίµησης.»

8. Στο εσωτερικό  άρθρο 130 του άρθρου 2 προστίθεται  νέα
παράγραφος 4, ως εξής:

«4. Σε εκκρεµείς διαδικασίες σχετικές µε µέτρα εξυγίανσης
που ελήφθησαν πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου
εφαρµόζονται οι ισχύουσες κατά τον χρόνο λήψης των µέτρων
διατάξεις.»

9. Η παρ. 1 του  άρθρου 3 του ν. 4335/2015 αντικαθίσταται  ως
εξής:

«1. Οι παράγραφοι 9 και 11 του άρθρου 44, καθώς και η περί-
πτωση β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 56, του άρθρου 2 του
παρόντος νόµου τίθενται σε ισχύ την 1η Ιανουαρίου 2016. Η πε-
ρίπτωση θ’ της παραγράφου 2 του άρθρου 44 του άρθρου 2 του
παρόντος νόµου παύει να ισχύει την 31η Δεκεµβρίου 2015.»

10. Η παράγραφος 1 του εσωτερικού άρθρου 119 του άρθρου
2 του ν. 4335/2015 καταργείται.

Άρθρο 4
Τροποποιήσεις του ν. 4172/2013

Το άρθρο 27Α του ν. 4172/2013 (Α’ 167), όπως αυτό προστέ-
θηκε µε την παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 4302/2014 (Α’ 225), αν-
τικαθίσταται από τότε που ίσχυσε, ως εξής:

«Μετά το άρθρο 27 του ν. 4172/2013 (Α’ 167), όπως ισχύει,
προστίθεται άρθρο 27Α ως εξής:

«Άρθρο 27Α
Αναβαλλόµενη φορολογική απαίτηση

1. Οι διατάξεις  των παραγράφων 2 έως 11 του παρόντος  άρ-
θρου αφορούν στην προαιρετική  µετατροπή αναβαλλόµενων
φορολογικών  απαιτήσεων, επί προσωρινών διαφορών, σε ορι-
στικές και εκκαθαρισµένες  απαιτήσεις έναντι του Ελληνικού Δη-
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µοσίου. Προς το σκοπό της ένταξης στις διατάξεις των παρα-
γράφων αυτών και για την ανάληψη των σχετικών εταιρικών ενερ-
γειών, απαιτείται απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων
ή συνεταίρων του νοµικού προσώπου, κατόπιν ειδικής εισήγησης
του Διοικητικού Συµβουλίου. Η απόφαση αυτή αφορά στο σχη-
µατισµό ειδικού αποθεµατικού και στη δωρεάν έκδοση παραστα-
τικών τίτλων δικαιωµάτων κτήσεως κοινών µετοχών ή συνεται-
ριστικών µερίδων (δικαιώµατα µετατροπής) υπέρ του Ελληνικού
Δηµοσίου κατά τις διατάξεις της παραγράφου 6, στην αύξηση
του µετοχικού ή συνεταιριστικού κεφαλαίου του νοµικού προσώ-
που µε κεφαλαιοποίηση του ειδικού αποθεµατικού και στην εξου-
σιοδότηση του Διοικητικού Συµβουλίου να προβεί στις απαραί-
τητες ενέργειες για την υλοποίηση των αποφάσεων της Γενικής
Συνέλευσης. Η ως άνω απόφαση γνωστοποιείται στη Φορολο-
γική Διοίκηση και στην Εποπτική Αρχή.

Η ένταξη στο ειδικό πλαίσιο των διατάξεων του παρόντος άρ-
θρου λήγει µε απόφαση της Γενικής Συνέλευσης των µετόχων ή
συνεταίρων του νοµικού προσώπου, κατόπιν εισήγησης του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, η οποία λαµβάνεται µέχρι το τέλος του
προηγούµενου έτους εκείνου στο οποίο αφορά.

Οι αποφάσεις των προηγούµενων εδαφίων λαµβάνονται µε την
αυξηµένη απαρτία και πλειοψηφία που απαιτείται, κατά τις δια-
τάξεις του ν. 2190/1920 ή του ν. 1667/1986, για την αύξηση του
µετοχικού ή του συνεταιριστικού κεφαλαίου, αντίστοιχα.

Ειδικά, όσον αφορά στη λήξη της ένταξης, το νοµικό πρόσωπο
υποβάλλει προς την Εποπτική Αρχή σχετική αίτηση προς έγκριση
τουλάχιστον τρεις (3) µήνες πριν από τη σύγκληση της Γενικής
Συνέλευσης, την οποία αυτή εγκρίνει ή απορρίπτει εντός δύο (2)
µηνών από την ηµεροµηνία υποβολής της.

2. Ο φόρος  εισοδήµατος, ο οποίος αναλογεί  σε προσωρινές
διαφορές, που αφορούν:

α) στο υπολειπόµενο (αναπόσβεστο) ποσό της χρεωστικής
διαφοράς της παραγράφου 2 του άρθρου 27, που έχει προκύψει
σε βάρος των εποπτευόµενων από την Τράπεζα της Ελλάδος νο-
µικών προσώπων των παραγράφων 5, 6 και 7 του άρθρου 26 και

β) στο ποσό των συσσωρευµένων προβλέψεων και λοιπών εν
γένει ζηµιών λόγω πιστωτικού κινδύνου, οι οποίες έχουν λογισθεί
έως τις 30 Ιουνίου 2015 αναφορικά µε απαιτήσεις των προανα-
φερθέντων νοµικών προσώπων, για το οποίο έχει ή θα λογισθεί
«αναβαλλόµενη φορολογική απαίτηση», σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις των Διεθνών Προτύπων Χρηµατοοικονοµικής Αναφοράς
(ΔΠΧΑ) και τις διατάξεις του παρόντος νόµου ή τις αντίστοιχες
διατάξεις του προϊσχύσαντος ν. 2238/1994 (Α’ 151), και εµφανί-
ζεται στις τελευταίες εκάστοτε νοµίµως ελεγµένες και εγκεκρι-
µένες από την τακτική γενική συνέλευση των µετόχων ή
συνεταίρων, ετήσιες εταιρικές οικονοµικές καταστάσεις των ανω-
τέρω νοµικών προσώπων, εφόσον έχουν συνταχθεί µε βάση τα
ΔΠΧΑ, µετατρέπεται, στο σύνολό του ή µερικά µε τον τρόπο που
περιγράφεται κατωτέρω, κατά περίπτωση, σε οριστική και εκκα-
θαρισµένη απαίτηση αυτού έναντι του Δηµοσίου, σε περίπτωση
κατά την οποία το λογιστικό, µετά από φόρους, αποτέλεσµα χρή-
σης του νοµικού προσώπου είναι ζηµία, σύµφωνα µε τις, κατά τα
παραπάνω, νοµίµως ελεγµένες και εγκεκριµένες εταιρικές οικο-
νοµικές καταστάσεις από την τακτική γενική συνέλευση των µε-
τόχων ή συνεταίρων.

Το ποσό της οριστικής και εκκαθαρισµένης απαίτησης προσ-
διορίζεται δια του πολλαπλασιασµού του συνολικού ποσού της,
κατά τα παραπάνω, οριζόµενης αναβαλλόµενης φορολογικής
απαίτησης µε το ποσοστό που αντιπροσωπεύει η λογιστική, µετά
από φόρους, ζηµία χρήσης στο σύνολο των ιδίων κεφαλαίων,
όπως αυτά εµφανίζονται στις εκάστοτε ετήσιες εταιρικές οικο-
νοµικές καταστάσεις του νοµικού προσώπου, οι οποίες έχουν
συνταχθεί για το οικείο φορολογικό έτος, µη συµπεριλαµβανο-
µένης σε αυτά της λογιστικής ζηµίας χρήσης [Φορολογική Απαί-
τηση = Ποσό Αναβαλλόµενης Φορολογικής Απαίτησης
οικονοµικών καταστάσεων X λογιστική, µετά από φόρους, ζηµία
χρήσης/(ίδια κεφάλαια - Λογιστική, µετά από φόρους, ζηµία χρή-
σης)].

Η απαίτηση της παρούσας παραγράφου γεννάται κατά το
χρόνο έγκρισης των εκάστοτε ετήσιων εταιρικών οικονοµικών κα-
ταστάσεων από την τακτική γενική συνέλευση των µετόχων ή συ-

νεταίρων και συµψηφίζεται µε τον αναλογούντα φόρο εισοδήµα-
τος του νοµικού προσώπου ή και εταιρειών του ιδίου εταιρικού
οµίλου («συνδεδεµένων επιχειρήσεων» κατά την έννοια του πα-
ρόντος νόµου) του φορολογικού έτους το οποίο αφορούν οι εγ-
κριθείσες οικονοµικές καταστάσεις. Προκειµένου για το
συµψηφισµό µε τον αναλογούντα φόρο εισοδήµατος, το νοµικό
πρόσωπο ή η συνδεδεµένη επιχείρηση µπορεί να υποβάλει εµ-
πρόθεσµα συµπληρωµατική δήλωση φορολογίας εισοδήµατος
µέσα σε ένα µήνα από την ηµεροµηνία γέννησης της απαίτησης
κατά τις διατάξεις του παρόντος άρθρου. Σε περίπτωση που ο
αναλογών φόρος εισοδήµατος του φορολογικού έτους στο
οποίο προέκυψε η λογιστική ζηµία δεν επαρκεί για τον ολοσχερή
συµψηφισµό της απαίτησης και κατά το µέρος που αυτή δεν έχει
συµψηφισθεί, το νοµικό πρόσωπο έχει άµεσα εισπράξιµη απαί-
τηση έναντι του Ελληνικού Δηµοσίου για το υπόλοιπο (µη συµ-
ψηφισθέν) ποσό. Η απαίτηση αυτή καλύπτεται εντός ενός (1)
µηνός από την υποβολή της (αρχικής ή συµπληρωµατικής) δή-
λωσης φορολογίας εισοδήµατος. Στην περίπτωση του προηγού-
µενου εδαφίου, το νοµικό πρόσωπο εκδίδει δωρεάν παρα-
στατικούς τίτλους δικαιωµάτων κτήσεως κοινών µετοχών ή συ-
νεταιριστικών µερίδων (δικαιώµατα µετατροπής), κατά τις διατά-
ξεις της παραγράφου 6 του παρόντος άρθρου, οι οποίοι ανήκουν
κατά κυριότητα στο Ελληνικό Δηµόσιο και αντιστοιχούν σε κοινές
µετοχές ή συνεταιριστικές µερίδες συνολικής αγοραίας αξίας
ίσης µε το εκατό τοις εκατό (100%) του ποσού της οριστικής και
εκκαθαρισµένης φορολογικής απαίτησης, προ του συµψηφισµού
της µε το φόρο εισοδήµατος του φορολογικού έτους στο οποίο
προέκυψε η λογιστική ζηµία. Ως αγοραία αξία των µετοχών ή συ-
νεταιριστικών µερίδων νοείται: (α) εφόσον οι µετοχές του νοµι-
κού προσώπου είναι εισηγµένες στο Χρηµατιστήριο Αξιών
Αθηνών ο µέσος όρος της χρηµατιστηριακής τιµής τους σταθµι-
σµένος µε βάση τον όγκο συναλλαγών, κατά τις προηγούµενες
τριάντα (30) εργάσιµες ηµέρες από την ηµεροµηνία που καθί-
σταται εισπρακτέα η, κατά τα παραπάνω, φορολογική απαίτηση
ή (β) εφόσον πρόκειται για συνεταιριστικές µερίδες ή µετοχές
που δεν είναι εισηγµένες, η εσωτερική λογιστική αξία τους, όπως
προκύπτει από τον νόµιµα συνταγµένο τελευταίο ισολογισµό του
νοµικού προσώπου, αφού ληφθούν υπόψη τυχόν παρατηρήσεις
στην έκθεση ελέγχου του νόµιµου ελεγκτή. Η άσκηση των δι-
καιωµάτων µετατροπής πραγµατοποιείται χωρίς την καταβολή
ανταλλάγµατος, µε την κεφαλαιοποίηση του ειδικού αποθεµατι-
κού.

3. Στην περίπτωση πτώχευσης, ειδικής εκκαθάρισης ή εκκα-
θάρισης του νοµικού προσώπου, σε εφαρµογή διατάξεων της ελ-
ληνικής νοµοθεσίας ή της ευρωπαϊκής, όπως αυτή έχει
ενσωµατωθεί στο ελληνικό δίκαιο, το υπολειπόµενο ποσό της
αναβαλλόµενης φορολογικής απαίτησης, σύµφωνα µε το πρώτο
εδάφιο της προηγούµενης παραγράφου, µετατρέπεται σε ορι-
στική και εκκαθαρισµένη απαίτηση κατά τα οριζόµενα στην ίδια
παράγραφο. Εάν η φορολογική απαίτηση δεν συµψηφισθεί ολο-
σχερώς µε τον αναλογούντα φόρο εισοδήµατος του νοµικού
προσώπου, το µη συµψηφισθέν µέρος της ανωτέρω απαίτησης
αποτελεί άµεσα εισπράξιµη απαίτησή του από το Δηµόσιο.

4. Οι διατάξεις  της παραγράφου 2 δεν εφαρµόζονται  στο
ποσό της αναβαλλόµενης  φορολογικής απαίτησης που έχει  λο-
γισθεί επί των συσσωρευµένων  προβλέψεων και λοιπών εν γένει
ζηµιών λόγω πιστωτικού κινδύνου αναφορικά µε απαιτήσεις κατά
εταιρειών του ιδίου εταιρικού οµίλου, καθώς και µετόχων, συνε-
ταίρων που κατέχουν ποσοστό άνω του τρία τοις εκατό (3%) του
συνολικού συνεταιριστικού κεφαλαίου, µελών διοικητικών συµ-
βουλίων, διευθυνόντων συµβούλων, γενικών διευθυντών και δι-
ευθυντών αυτών. Ως εταιρεία του ιδίου εταιρικού οµίλου νοείται
κάθε συνδεδεµένη επιχείρηση κατά την έννοια του παρόντος
νόµου.

5. Σε περίπτωση  συµψηφισµού ή είσπραξης της  απαίτησης,
όπως προσδιορίζεται στην παράγραφο 2, το σχετικό ποσό αφαι-
ρείται από τη συνολική φορολογική απαίτηση του νοµικού προ-
σώπου.

6. Για το  ποσό που αντιστοιχεί στο ποσοστό  εκατό τοις εκατό
(100%) του ποσού  της ανωτέρω φορολογικής απαίτησης, κατά
τα οριζόµενα στην παράγραφο 2, το νοµικό πρόσωπο σχηµατίζει
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ισόποσο ειδικό αποθεµατικό, το οποίο προορίζεται αποκλειστικά
για την αύξηση του µετοχικού ή συνεταιριστικού του κεφαλαίου
και την έκδοση παραστατικών τίτλων δικαιωµάτων κτήσεως κοι-
νών µετοχών ή συνεταιριστικών µερίδων (δικαιώµατα µετατρο-
πής) προς το Ελληνικό Δηµόσιο. Για το σκοπό αυτόν, κατά το
χρόνο σχηµατισµού του κατά τα ανωτέρω ειδικού αποθεµατικού,
το νοµικό πρόσωπο εκδίδει προς το Ελληνικό Δηµόσιο παραστα-
τικούς τίτλους δικαιωµάτων κτήσεως κοινών µετοχών ή συνεται-
ριστικών µερίδων (δικαιώµατα µετατροπής) η συνολική αξία των
οποίων προσδιορίζεται στην παράγραφο 2 του παρόντος άρ-
θρου. Οι τίτλοι είναι µετατρέψιµοι σε κοινές µετοχές ή συνεται-
ριστικές µερίδες, οι οποίες µπορεί να εκδοθούν και υπέρ το
άρτιο. Οι κατά τα παραπάνω παραστατικοί τίτλοι είναι ελεύθερα
µεταβιβάσιµοι από τους κατόχους. Εντός εύλογου χρονικού δια-
στήµατος µετά την ηµεροµηνία έκδοσης των τίτλων, οι υφιστά-
µενοι µέτοχοι ή συνεταίροι έχουν δικαίωµα εξαγοράς τους κατά
την αναλογία συµµετοχής τους στο µετοχικό ή συνεταιριστικό
κεφάλαιο του νοµικού προσώπου κατά το χρόνο έκδοσης των
τίτλων. Η απόκτηση των τίτλων από το Ελληνικό Δηµόσιο, καθώς
και η άσκηση των δικαιωµάτων µετατροπής από τους κατόχους
τους πραγµατοποιείται χωρίς αντάλλαγµα και δεν αποτελεί δη-
µόσια προσφορά κατά την έννοια του ν. 3401/2005. Δεν αποτε-
λεί, επίσης, δηµόσια προσφορά η άσκηση του δικαιώµατος
εξαγοράς των τίτλων από τους υπάρχοντες µετόχους ή συνεταί-
ρους. Μετά την άσκηση του δικαιώµατος εξαγοράς από τους
υφιστάµενους µετόχους ή συνεταίρους ή µετά την παρέλευση
του εύλογου χρονικού διαστήµατος χωρίς να ασκηθεί το δι-
καίωµα αυτό οι, κατά τα παραπάνω, παραστατικοί τίτλοι είναι
ελεύθερα µεταβιβάσιµοι έναντι ανταλλάγµατος και διαπραγµα-
τεύσιµοι σε οργανωµένη αγορά.

7. Με Πράξη  του Υπουργικού Συµβουλίου ορίζονται  κάθε σχε-
τικό µε την εφαρµογή  του παρόντος άρθρου θέµα και  ιδίως η
διαδικασία του φορολογικού  ελέγχου, τα απαιτούµενα στοιχεία
τεκµηρίωσης για την επαλήθευση  του ποσού της οριστικής και
εκκαθαρισµένης απαίτησης κατά του Δηµοσίου, η παρακολού-
θηση και πιστοποίηση του µη συµψηφισθέντος ετήσιου υπολοί-
που της φορολογικής απαίτησης της παραγράφου 2, ο τρόπος
αποπληρωµής της, ο οποίος είναι είτε µετρητοίς είτε µε ταµειακά
ισοδύναµα, όπως αυτά ορίζονται στο πρότυπο 7 των Διεθνών Λο-
γιστικών Προτύπων, η πιστοποίηση της εξόφλησης της απαίτη-
σης αυτής, οι βασικοί όροι που διέπουν τους εκδιδόµενους
παραστατικούς τίτλους δικαιωµάτων κτήσεων κοινών µετοχών ή
συνεταιριστικών µερίδων (δικαιώµατα µετατροπής), η µεταβί-
βασή τους, η αξία µεταβίβασης, ο χρόνος και η διαδικασία άσκη-
σης του δικαιώµατος εξαγοράς από τους µετόχους ή συνεταί-
ρους του νοµικού προσώπου, ο χρόνος κατά τον οποίο αυτοί κα-
θίστανται διαπραγµατεύσιµοι σε οργανωµένη αγορά και κάθε
άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια αναφορικά µε το χρόνο και τη δια-
δικασία µετατροπής των δικαιωµάτων και την έκδοση (δωρεάν)
κοινών µετοχών ή συνεταιριστικών µερίδων των νοµικών προσώ-
πων προς το Ελληνικό Δηµόσιο.

8. Από τη  θέση σε ισχύ του παρόντος  άρθρου, και για όσα
νοµικά  πρόσωπα αποφασίσουν την ένταξή τους στις διατάξεις
του παρόντος άρθρου, δεν εφαρµόζεται ως προς τις σε αυτό
αναφερόµενες φορολογικές απαιτήσεις οποιαδήποτε άλλη διά-
ταξη νόµου, η οποία τυχόν θέτει διαφορετικές προϋποθέσεις, αι-
ρέσεις ή προθεσµίες στην επιστροφή από το Δηµόσιο φόρου
εισοδήµατος. Η τυχόν µείωση του ποσού της φορολογικής απαί-
τησης, κατόπιν του ελέγχου της Φορολογικής Διοίκησης, συνε-
πάγεται την έκδοση πράξης διορθωτικού προσδιορισµού του
φόρου ή πράξης διόρθωσης αυτού, χωρίς αυτό να συνεπάγεται
οποιαδήποτε αξίωση του νοµικού προσώπου ή οποιουδήποτε
άλλου σε βάρος οποιουδήποτε κατόχου, σχετικά µε τους παρα-
στατικούς τίτλους της παραγράφου 6 ή από οποιαδήποτε άλλη
αιτία.

9. Σε περίπτωση  µετατροπής της αναβαλλόµενης  φορολογι-
κής απαίτησης επί του  ποσού των συσσωρευµένων προβλέψεων
και λοιπών εν γένει ζηµιών λόγω κάλυψης πιστωτικού κινδύνου
κατά τα οριζόµενα στην παράγραφο 2 σε οριστική και εκκαθαρι-
σµένη απαίτηση έναντι του Δηµοσίου, το δικαιούχο νοµικό πρό-
σωπο δεν µπορεί να εκπίπτει από το φορολογητέο εισόδηµά του

το ποσό των προβλέψεων και λοιπών εν γένει ζηµιών λόγω κά-
λυψης πιστωτικού κινδύνου, που αφορούν στο ποσό της κατά τα
ανωτέρω µετατραπείσας φορολογικής απαίτησης σε οριστική.
Το ως άνω ποσό εγγράφεται σε ειδικό λογαριασµό του νοµικού
προσώπου.

10. Το ποσό  της χρεωστικής διαφοράς, για το οποίο έχει
πραγµατοποιηθεί µετατροπή της αναβαλλόµενης φορολογικής
απαίτησης σε οριστική και εκκαθαρισµένη απαίτηση έναντι του
Δηµοσίου, αφαιρείται από το υπολειπόµενο (αναπόσβεστο) ποσό
της χρεωστικής διαφοράς, που εκπίπτει από τα ακαθάριστα
έσοδα του νοµικού προσώπου κατά τις διατάξεις του άρθρου 27
παράγραφος 2.

11. Οι διατάξεις  του παρόντος άρθρου αφορούν  φορολογι-
κές απαιτήσεις που γεννώνται  από το φορολογικό έτος [2017]*
και  εφεξής και ανάγονται στο φορολογικό  έτος [2016]* και εφε-
ξής. Κατ’ εξαίρεση, στην περίπτωση πτώχευσης, ειδικής εκκαθά-
ρισης ή εκκαθάρισης του νοµικού προσώπου, η φορολογική
απαίτηση γεννάται οποτεδήποτε συντρέξουν τα γεγονότα αυτά
µετά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος.»

Άρθρο 5
Τροποποιήσεις του ν. 1667/1986

1. Μετά την  παρ. 2 του άρθρου 4 του ν. 1667/1986 (Α’ 196)
προστίθενται παράγραφοι 2α, 2β, 2γ, 2δ και 2ε ως ακολούθως:

«2α. Το καταστατικό πιστωτικού συνεταιρισµού που λειτουργεί
ως πιστωτικό ίδρυµα µπορεί να προβλέπει ότι µέλος του συνε-
ταιρισµού, που κατέχει συνεταιριστικές µερίδες µε ή χωρίς δι-
καίωµα ψήφου, η συνολική ονοµαστική αξία των οποίων υπερ-
βαίνει ποσοστό τουλάχιστον 10% της συνολικής ονοµαστικής
αξίας των συνεταιριστικών µερίδων, µε ή χωρίς δικαίωµα ψήφου,
όπως θα ορίζει το καταστατικό, δύναται να ορίζει:

α) Ένα από τα δύο πρόσωπα πλήρους απασχόλησης που
όντως διευθύνουν τη δραστηριότητα του πιστωτικού ιδρύµατος
και τα οποία συµµετέχουν, ως εκτελεστικά µέλη, στο Διοικητικό
Συµβούλιο αυτού κατά την έννοια του άρθρου 13 του ν.
4261/2014, εφόσον αυτό έχει εγκριθεί από την Τράπεζα της Ελ-
λάδος βάσει των διατάξεων του άρθρου 83 του ν. 4261/2014. Το
δικαίωµα αυτό δεν δύναται να παρέχεται σε περισσότερα του
ενός µέλη του συνεταιρισµού. Το οριζόµενο κατά τα ανωτέρω
πρόσωπο δύναται να ανακληθεί από το µέλος του συνεταιρισµού
που το όρισε, εφόσον το µέλος εξακολουθεί να έχει το δικαίωµα
αυτό, µόνο για σπουδαίο λόγο, οπότε και αντικαθίσταται από
άλλο που αυτό προτείνει. Το µέλος του συνεταιρισµού που απο-
κτά το παρόν δικαίωµα συνεργάζεται καταλλήλως µε την Επι-
τροπή Ανάδειξης Υποψηφίων του άρθρου 8 παράγραφοι 4 και 5
του ν. 1667/1986, έτσι ώστε να διασφαλίζεται η συµµετοχή στο
Διοικητικό Συµβούλιο ως εκτελεστικού µέλους προσώπου που
θα έχει εγκριθεί από την Τράπεζα της Ελλάδος. Ο διπλάσιος
αριθµός υποψηφίων που πρόκειται να εκλεγούν, κατά την έννοια
του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 5 του άρθρου 8, προσ-
διορίζεται βάσει του αριθµού των µελών του Διοικητικού Συµβου-
λίου που εκλέγει η Γενική Συνέλευση, αφαιρουµένου του µέλους
του Διοικητικού Συµβουλίου που δικαιούται να διορίσει το εν
λόγω µέλος του συνεταιρισµού.

β) Έως τα δύο τρίτα (2/3) των µη εκτελεστικών µελών του Δι-
οικητικού Συµβουλίου που απαρτίζουν την Επιτροπή Ελέγχου.
Τα εν λόγω µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου πρέπει να έχουν
τύχει της εγκρίσεως της Τράπεζας της Ελλάδος βάσει της αξιο-
πιστίας, των γνώσεων, δεξιοτήτων και εµπειρίας τους. Σε µέλος
του συνεταιρισµού που έχει παρασχεθεί το δικαίωµα ορισµού
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου σύµφωνα µε το παρόν στοι-
χείο β’ δεν δύναται να παρασχεθεί και το δικαίωµα διορισµού
σύµφωνα µε το στοιχείο α’. Τα οριζόµενα µέλη του Διοικητικού
Συµβουλίου που είναι και µέλη της Επιτροπής Ελέγχου δύνανται
να ανακληθούν από το µέλος του συνεταιρισµού που τα όρισε
µόνον, εφόσον το µέλος εξακολουθεί να έχει το δικαίωµα αυτό,
για σπουδαίο λόγο, οπότε και αντικαθίστανται από άλλα που
αυτό προτείνει.

γ) Μέλη του Διοικητικού Συµβουλίου του συνεταιρισµού µέχρι
του ενός τρίτου (1/3) του προβλεποµένου συνολικού αριθµού
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αυτών. Τα εν λόγω µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου πρέπει να
έχουν τύχει της εγκρίσεως της Τράπεζας της Ελλάδος βάσει της
αξιοπιστίας, των γνώσεων, δεξιοτήτων και εµπειρίας τους. Με
την επιφύλαξη του επόµενου εδαφίου, τα υπόλοιπα µέλη του Δι-
οικητικού Συµβουλίου, που δεν µπορεί να υπολείπονται των δύο
τρίτων (2/3) του συνόλου των µελών του, εκλέγονται από τη Γε-
νική Συνέλευση. Εφόσον το δικαίωµα του πρώτου εδαφίου του
παρόντος στοιχείου γ’ έχει παρασχεθεί σε περισσότερα από ένα
µέλη του συνεταιρισµού, ο συνολικός αριθµός µελών του Διοι-
κητικού Συµβουλίου του συνεταιρισµού που µπορούν να ορίσουν
τα εν λόγω µέλη του συνεταιρισµού δεν µπορεί να υπερβαίνει τα
δύο πέµπτα (2/5) του προβλεπόµενου στο Καταστατικό συνολι-
κού αριθµού των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου. Εφόσον σε
µέλος του συνεταιρισµού, στο οποίο παρέχεται το δικαίωµα του
παρόντος στοιχείου γ’, έχει παρασχεθεί, και το δικαίωµα του
στοιχείου α’ ή του στοιχείου β’, για τον υπολογισµό του συνόλου
των µελών του Διοικητικού Συµβουλίου που διορίζονται από αυτό
το µέλος προσµετρώνται και τα διοριζόµενα από αυτό κατά το
στοιχείο α’ ή το στοιχείο β’ πρόσωπα. Οι κατά το στοιχείο γ’ ορι-
ζόµενοι σύµβουλοι δύναται να ανακληθούν οποτεδήποτε από το
µέλος ή τα µέλη που τους όρισαν, εφόσον το µέλος ή τα µέλη
εξακολουθούν να έχουν το δικαίωµα αυτό, και να αντικαθίστανται
από άλλους.

2β. Το καταστατικό  ορίζει τις προϋποθέσεις και  τα κριτήρια,
ποσοτικά ή και  ποιοτικά, για να απονεµηθούν  σε ορισµένο ή ορι-
σµένα µέλη  ένα ή περισσότερα από τα  δικαιώµατα της παρα-
γράφου 2α  του παρόντος, καθώς και τη  διαδικασία ασκήσεώς
τους, ενδεικτικώς  ως προς το ποσοστό του συνολικού αριθµού
ψήφων, τη δέσµευση του µέλους του συνεταιρισµού να διατη-
ρήσει συγκεκριµένο αριθµό συνεταιριστικών µερίδων ή να εκπλη-
ρώσει συγκεκριµένες υποχρεώσεις, τη διάρκεια ισχύος και τους
λόγους απώλειας του δικαιώµατος, την παροχή από το µέλος ει-
δικής τεχνογνωσίας ή και την κατοχή θέσης στρατηγικού εταίρου
στο πλαίσιο συµφωνίας που έχει καταρτίσει µε τη διοίκηση του
συνεταιρισµού.

2γ. Η θητεία  των οριζοµένων κατά την παράγραφο 2α µελών
του Διοικητικού Συµβουλίου  συµπίπτει µε τη θητεία του εκά-
στοτε τρέχοντος ή του νεοκλεγοµένου Διοικητικού Συµβουλίου.
Εφόσον ο ορισµός µελών του Διοικητικού Συµβουλίου κατά την
παράγραφο 2α γίνεται       εν όψει της εκλογής από τη Γενική Συ-
νέλευση νέων µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, η άσκηση του
δικαιώµατος της παραγράφου 2α από τα µέλη του συνεταιρι-
σµού στα οποία έχει παρασχεθεί το δικαίωµα αυτό πραγµατο-
ποιείται πριν από την εκλογή του Διοικητικού Συµβουλίου από τη
Γενική Συνέλευση, η οποία περιορίζεται στην εκλογή των υπο-
λοίπων µελών του Διοικητικού Συµβουλίου, χωρίς το µέλος, το
οποίο έχει ασκήσει το δικαίωµα ορισµού µελών του Διοικητικού
Συµβουλίου που του έχει παρασχεθεί µε το καταστατικό κατά την
παράγραφο 2α, να συµµετέχει στην εκλογή των υπολοίπων
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου. Τα µέλη του συνεταιρισµού
που ασκούν το ανωτέρω δικαίωµα γνωστοποιούν στον Πρόεδρο
του Διοικητικού Συµβουλίου του Συνεταιρισµού τον ορισµό των
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου δέκα (10) πλήρεις ηµέρες
πριν από τη συνεδρίαση της γενικής συνελεύσεως και δεν συµ-
µετέχουν στην εκλογή του υπολοίπου Συµβουλίου. Εφόσον ο
ορισµός µελών του Διοικητικού Συµβουλίου κατά την παρά-
γραφο 2α γίνεται κατά τη διάρκεια της θητείας του Διοικητικού
Συµβουλίου, οπότε και παρασχέθηκε στο µέλος το δικαίωµα
αυτό, το δικαίωµα ορισµού του µέλους του Διοικητικού Συµβου-
λίου ασκείται είτε µε αναπλήρωση παραιτούµενων ισάριθµων
µελών του Διοικητικού Συµβουλίου είτε µε αύξηση του αριθµού
των µελών του τρέχοντος Διοικητικού Συµβουλίου. Σε περίπτωση
που εκπέσει για οποιοδήποτε λόγο της θέσεώς του µέλος του
Διοικητικού Συµβουλίου που έχει ορισθεί από µέλος του συνε-
ταιρισµού κατά την παράγραφο 2α, το µέλος αυτό αντικαθίστα-
ται από το µέλος του συνεταιρισµού που είχε το δικαίωµα
ορισµού του. Σε περίπτωση µεταβολής του αριθµού των µελών
του Διοικητικού Συµβουλίου διατηρείται υποχρεωτικώς η ιδιαί-
τερη αναλογία εκπροσωπήσεως που υφίσταται στο καταστατικό.

2δ. Σε περίπτωση  τροποποίησης του καταστατικού  πιστωτι-
κού συνεταιρισµού που  λειτουργεί ως πιστωτικό ίδρυµα  για την

ενσωµάτωση σε αυτό  για πρώτη φορά διατάξεων σύµφωνα µε
τις παραγράφους 2α, 2β και 2γ, η οποία αποφασίζεται στο πλαί-
σιο διαδικασίας ανακεφαλαιοποίησης, η γενική συνέλευση που
αποφασίζει την τροποποίηση του καταστατικού δύναται να διο-
ρίζει η ίδια και νέα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου που έχουν
επιλεγεί από τα µέλη του συνεταιρισµού στα οποία παρέχεται µε
την ίδια απόφαση το σχετικό δικαίωµα και έχουν εγκριθεί από
την Τράπεζα της Ελλάδος, τηρουµένων των διατάξεων του άρ-
θρου 83 του ν. 4261/2014, είτε αναπληρώνοντας παραιτούµενα
ισάριθµα µέλη του Διοικητικού Συµβουλίου είτε αυξάνοντας ανά-
λογα τον αριθµό των µελών του υφιστάµενου διοικητικού συµ-
βουλίου µέχρι τη λήξη της θητείας του τρέχοντος Διοικητικού
Συµβουλίου.

2ε. Με αποφάσεις  της Τράπεζας της Ελλάδος µπορεί  να ρυθ-
µίζονται ειδικά θέµατα  και λεπτοµέρειες για την άσκηση από την
Τράπεζα της Ελλάδος εποπτικών αρµοδιοτήτων της ως προς θέ-
µατα των παραγράφων 2α-2δ.»

2.α. Το τελευταίο  εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 4 του  ν.
1667/1986 καταργείται και στο τέλος  της ίδιας παραγράφου
προστίθενται  εδάφια ως εξής:

«Με την επιφύλαξη της διατάξεως του επόµενου εδαφίου, τα
δικαιώµατα ψήφου τα οποία δικαιούται να ασκεί ένα µέλος συ-
νεταιριστικής τράπεζας, ανεξαρτήτως των συνεταιριστικών µε-
ρίδων που κατέχει, δεν µπορεί να υπερβαίνουν το ανώτατο
ποσοστό δικαιωµάτων ψήφου που ορίζεται στο Καταστατικό, το
οποίο δεν µπορεί να ορισθεί υψηλότερο του 33% του συνολικού
αριθµού ψήφων. Μέλη συνεταιριστικής τράπεζας, που τα δικαιώ-
µατα ψήφου καθενός απ’ αυτά υπερβαίνουν ποσοστό που ορίζε-
ται στο καταστατικό, το οποίο ποσοστό δεν µπορεί να ορισθεί
υψηλότερο του 5% του συνολικού αριθµού ψήφων, δεν δικαιούν-
ται να ασκούν αθροιστικώς, ποσοστό των δικαιωµάτων ψήφου
που ορίζεται στο καταστατικό, το οποίο δεν µπορεί να ορισθεί
υψηλότερο του 50% του συνόλου των δικαιωµάτων ψήφου. Στις
περιπτώσεις των προηγούµενων δύο εδαφίων, το καταστατικό
της συνεταιριστικής τράπεζας µπορεί, επιπλέον, να προβλέπει
θέµατα για τα οποία η λήψη απόφασης απαιτεί διπλή πλειοψηφία
τόσο του συνόλου των µελών της συνεταιριστικής τράπεζας, όσο
και του συνόλου του αριθµού των συνεταιριστικών µερίδων µε
δικαίωµα ψήφου, καθώς και να καθορίζει το απαιτούµενο ποσο-
στό για τα θέµατα αυτά. Εφόσον, για οποιονδήποτε λόγο µετα-
βληθεί ο αριθµός των συνεταιριστικών µερίδων µε δικαίωµα
ψήφου, τα δικαιώµατα ψήφου που δύνανται να ασκηθούν υπο-
λογίζονται βάσει του αριθµού των συνεταιριστικών µερίδων µε
δικαίωµα ψήφου κατά το χρόνο εξασκήσεως του δικαιώµατος
ψήφου. Μέλος συνεταιριστικής τράπεζας που κατέχει ποσοστό
µεγαλύτερο του 5% του συνολικού αριθµού ψήφων θεωρείται ότι
δύναται να ασκεί ουσιώδη επιρροή στη διαχείριση της συνεται-
ριστικής τράπεζας και υπόκειται στους εποπτικούς κανόνες του
ν. 4261/2014 για τα πρόσωπα που έχουν ειδική συµµετοχή σε πι-
στωτικό ίδρυµα, (κατ’ εφαρµογή του άρθρου 23). Οι ως άνω πο-
σοτικοί περιορισµοί δεν ισχύουν για το Ταµείο Χρηµατοπιστω-
τικής Σταθερότητας.»

β. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 1667/1986 προ-
στίθεται το ακόλουθο εδάφιο:

«Σε συνεταιριστική τράπεζα, η οποία, κάνοντας χρήση των δια-
τάξεων των εδαφίων 4 επί του άρθρου 4 παρ. 2 του ν. 1667/1986,
έχει παράσχει στα µέλη της δικαίωµα άνω των είκοσι ψήφων για
συνεταιριστικές µερίδες που κατέχουν, το καταστατικό µπορεί
να προβλέπει ότι το δικαίωµα συµµετοχής και ψήφου στη Γενική
Συνέλευση δύναται να ασκείται και δι’ αντιπροσώπου, που πρέπει
να είναι µέλος της συνεταιριστικής τράπεζας, µε ή χωρίς περιο-
ρισµό ως προς τον αριθµό των µελών και ψήφων που µπορεί να
εκπροσωπεί, όπως καθορίζεται στο καταστατικό.»

3. Στο άρθρο 5 προστίθεται παράγραφος 8, ως εξής:
«8.α. Οι γενικές συνελεύσεις των συνεταιριστικών τραπεζών

που θα κληθούν να αποφασίσουν εντός του έτους 2015 επί των
τροποποιήσεων του καταστατικού των άρθρων που αφορούν το
πλαίσιο της ανακεφαλαιοποίησης των συνεταιριστικών τραπε-
ζών, καθώς και επί θεµάτων αυξήσεως κεφαλαίου ή και εκδό-
σεως τίτλων που προσµετρώνται στα ίδια κεφάλαια, δύνανται,
κατά παρέκκλιση των διατάξεων του καταστατικού, να συγκα-
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λούνται εντός επτά ηµερών από την ηµέρα της προσκλήσεως και
να αποφασίζουν συντεµνοµένων κατά το ήµισυ των ορίων του
καταστατικού περί απαρτίας της γενικής συνέλευσης, εφόσον η
απόφαση περί αυξήσεως κεφαλαίου και τροποποιήσεως του κα-
ταστατικού έχει εγκριθεί προηγουµένως από την Τράπεζα της
Ελλάδος. Κατά παρέκκλιση των διατάξεων του καταστατικού, οι
επαναληπτικές ή µετ’ αναβολή γενικές συνελεύσεις που καλούν-
ται να αποφασίσουν επί των θεµάτων του πρώτου εδαφίου δύ-
νανται να προσκαλούνται εντός προθεσµίας τριών (3) ηµερών.

β. Το δικαίωµα συµµετοχής και ψήφου στις γενικές συνελεύ-
σεις της παραγράφου 1 δύναται να ασκείται και δι’ αντιπροσώ-
που, που πρέπει να είναι µέλος της συνεταιριστικής τράπεζας,
χωρίς περιορισµό ως προς τον αριθµό των µελών και ψήφων που
µπορεί να εκπροσωπεί ο αντιπρόσωπος.

γ. Οι ανωτέρω γενικές συνελεύσεις µπορούν να αποφασίζουν
να µεταβιβάζουν στο διοικητικό συµβούλιο την αρµοδιότητα της
αύξησης κεφαλαίου µε έκδοση συνεταιριστικών µερίδων ή για
έκδοση τίτλων που προσµετρώνται στα ίδια κεφάλαια για χρο-
νικό διάστηµα ενός εξαµήνου από τη λήψη της σχετικής απόφα-
σης.

δ. Μετά την παρ. 6 του άρθρου 3 του ν. 1667/1986 προστίθεται
παράγραφος 6α ως εξής:

«6α. Σε περίπτωση αύξησης κεφαλαίου συνεταιριστικών τρα-
πεζών προς ανακεφαλαιοποίησή τους που πραγµατοποιείται
εντός του 2015 µε την έκδοση συνεταιριστικών µερίδων οι οποίες
µεταβιβάζονται σύµφωνα µε το άρθρο 3 παρ. 4 του ν. 1667/1986
µόνο σε συνεταίρους χωρίς να είναι δεκτικές διαπραγµάτευσης
στην κεφαλαιαγορά, η Τράπεζα της Ελλάδος παρέχει έγκριση
για την αύξηση κεφαλαίου εντός δέκα ηµερών από την υποβολή
σε αυτήν πλήρους φακέλου της αυξήσεως, που περιέχει και το
πρόγραµµα κεφαλαιακής ενίσχυσης. Με την έγκριση της Τράπε-
ζας της Ελλάδος δύναται να αρχίσει η απευθείας διάθεση των
συνεταιριστικών µερίδων από την εκδότρια συνεταιριστική τρά-
πεζα και η εγγραφή, χωρίς να απαιτείται η τήρηση άλλων διαδι-

κασιών πλην εκείνων που τυχόν θα επιβάλει η Τράπεζα της Ελ-
λάδος µε την εγκριτική της απόφαση.»

Άρθρο 6
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν άλλως ορίζεται στις
επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                                2015

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ,                 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»
ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

ΚΑΙ ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης ως προς την ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω
νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 17.58’ λύεται η συνε-

δρίαση για τη Δευτέρα 2 Νοεµβρίου 2015 και ώρα 18.00’ µε αν-
τικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων.

1210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                           ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


